
8 دلیل برای امیدواری به آینده اقتصا د ایران
  رشد 40درصدی 

صادرات کشور
  آزادسازی منابع 

ارزی بلوکه شده
  افزایش قابل توجه 

فروش نفت
  رشد سرمایه گذاری 

در صنعت کشور
  اختصاص بودجه 

عمرانی مناسب
  عدم  استقراض
از بانک  مرکزی

  افزایش ورودی 
صندوق توسعه ملی

  اصلاح نظام 
یارانه ای کشور

 مدرسه  چقدرچگونه از بحران اقتصادی عبور کردیم؟
 گران می شود؟

  شهریه مدارس غیردولتی از
 4 تا 35میلیون تومان تعیین شد

  مدارس دولتی حق گرفتن 
شهریه از دانش آموزان را ندارند

  مدارس دولتی غیر از حق بیمه 
دانش آموز نباید  هزینه ای  بگیرند

   از تذکر  و جریمه نقدی گرفته تا 
تعطیلی،  متخلفان را تهدید می کند

  قطار پرسرعت 
تکمیل خطوط 6و 7

 2فیلم  در سینما
با یک بلیت

رونق گردشگری 
اتوبوسی در شهرها

علیرضا زاکانی، شهردار تهران از 
گروه صنعتی مپنا و پروژه خط 

6مترو بازدید کرد

 اقدام شهرداری و حوزه هنری 
علیه بلیت 45 هزار تومانی
با شناورشدن بهای بلیت

 طرح اتوبوس های گردشگری 
موردتوجه مدیران شهرهای 
گردشگری قرار گرفته است
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شکست پس از 
پیروزی بزرگ

تیم ملی والیبال ایران با وجود ارائه نمایش 
قابل قبول در2ست اول، به برزیل باخت و 

حتی یک ست هم نگرفت

شادی والیبال ایران عصر دیروز می توانست 
با بازی خوب در مقابل برزیل تکمیل شود اما 
این اتفاق فقط در 2 ست اول افتاد. ایران که 
سرخوش از پیروزی 3 بر صفر مقابل آمریکا، 
رودرروی برزیل قرار گرفته بود، تلاش کرد تا 
بازی سوم از هفته دوم لیگ  ملت های والیبال 
را ببرد. شروع خوبی هم داشــت و امتیاز به 
امتیاز پابه پای برزیل جلو رفت. بازی حتی به 
امتیاز28 هم رسید اما دریافت بد محمدرضا 
حضرتی پــور شــانس پیــروزی از ایران در 
این ســت را گرفت. اینکه لیبروی تیم ملی 
نتوانست یک سرویس ساده را بگیرد، تعجب 
خیلی ها را در پی داشت. توجیه بعضی ها این 
بود که او در بازی با آمریکا مصدوم شــده و 
خیلی سرحال نیست. حالا سؤال اینجا است 
اگر او توانایی بازی نداشــت چرا فرصت به 

بازیکنان دیگر داده نشد؟
در ست دوم هم ایران بازی قابل قبولی ارائه 
کرد اما کم کم برزیلی ها بازی را در دســت 
گرفتند و بازیکنان ایران که تقریبا در 7بازی 
گذشته ترکیب ثابتی داشــتند، انرژ ی شان 
 را از دســت دادنــد. آنها در این ســت هم 
سعی کردند تا فاصله امتیازات نزدیک باشد 
اما قدرت برزیل فراتر بود و ســت را 23-25 

برد. 
اتفاق بد در ست سوم افتاد. بازی خوب شروع 
شــد و تا امتیاز5 هم 2 تیم مساوی بودند اما 
خطای ارنج تیم ایران، تیم را آشــفته کرد تا 
برزیل از این فرصت اســتفاده کند و فاصله 
امتیازات را بــه دوبرابر برســاند. این فاصله 
تا دقایقی ادامه داشــت اما بــا چند تعویض 
امتیازات تا حدودی جبران شــدند و ســت 

25-19 به پایان رسید.
در این بــازی هرچند امین اســماعیل نژاد 
مثل بازی های قبل ســرحال نبود و خسته 
به نظر می رســید ولی باز هم بیشتر از بقیه 
امتیاز گرفت. او با 15 امتیاز به همراه ریکاردو 
 لــوکاری امتیازآورتریــن بازیکنــان زمین

بودند. 
ایران امروز در آخرین بازی هفته دوم با کانادا 
بازی دارد. کانادا دیشب مقابل صربستان در 

بازی 5 سته شکست خورد.
   گزارش کامل بازی ایران و آمریکا را در 

صفحه 20 بخوانید.

شروع طلایی 
تکواندوکاران

تکواندوکاران ایران در نخستین روز از 
مسابقات قهرمانی آسیا 3مدال گرفتند که 

بهترین مدال، طلای ناهید کیانی بود 

مسابقات قهرمانی آسیا تکواندو از روز گذشته 
به میزبانی کره جنوبی با حضور 386 تکواندوکار 
از 34 کشور آغاز شده است. در روز نخست این 
رقابت  ها 3 نماینده ایــران به دیدار رقبا رفتند 
که حاصل آن 3 مدال بــرای نمایندگان ایران 
بود و بهترین مدال نصیب ناهید کیانی شــد 

که طلا بود.
تیم ملی زنــان ایران روز نخســت 2 نماینده 
در مســابقات داشــت که حاصل تلاش آنها 
یک مدال طلا و یک  برنز بود. دانیال بزرگی تنها 
نماینده تیم مردان در روز نخست نیز به مدال 
برنز دست یافت. کیانی در وزن 53- کیلوگرم 
پس از اســتراحت در دور نخست در دور دوم 
با نتیجه 2 بر یک؛ 8 بــر 3 و 15 بر 3 در برابر 
کانابال از فیلیپین به پیروزی رسید. در نیمه 
نهایی با نتیجه 2 بر صفر؛ 6 بر 4 و 12 بر 2 برابر 
وانگ ژیالو از چین پیروز  شد و به فینال رفت. 
کیانی برای کسب مدال طلا با چاروس کامایوا 
نفر 13 رنکینگ جهانی و دارنده مدال طلای 
آســیا و ارتش های جهان از ازبکستان روبه رو 
شد و 2 بر صفر به پیروزی رسید و روی سکوی 

نخست آسیا ایستاد.

  2برنز در روز نخست
زهــرا شــیدایی در وزن 57- کیلوگرم دیگر 
نماینــده تیم زنــان بود که پــس از یک دور 
استراحت، در مرحله یک چهارم نهایی مقابل 
یاسین یارا محمد از اردن 2 بر صفر؛ 6-4 و 2 
بر صفر به برتری رسید و به مرحله نیمه نهایی 
رفــت. شــیدایی در ماقبل فینــال مقابل لو 
زونگشــی از چین با نتیجه 2 بر صفر؛ 12 بر 
2 و 12 بر 3 شکســت خورد و روی ســکوی 

سوم ایستاد.
 دانیال بزرگی در وزن 68- کیلوگرم در مبارزه 
اول خود برابر ژانگ از کره جنوبی 2 بر صفر؛ 11 
بر 3 و 14 بر 2 پیروز شد و سپس حسین لطفی 
از افغانســتان را 2 بر یک؛ 16 بر 4، 14 بر 16 
و 16 بر 10 برد. بزرگی در مرحله نیمه نهایی 

با اولوگ بک رشــیدوف 
از ازبکســتان قهرمان 

المپیک توکیو مبارزه کرد و با نتیجه 2 بر صفر؛ 
11 بر 7 و 11 بر 3 شکست خورد و برنز گرفت.

منهای فوتبال
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کماکان در انتظار لوا
 بایرن به ماندن لواندوفسکی اصرار دارد

مگر اینکه بارسا با 50 میلیون یورو نقد 
سراغ مهاجم لهستانی بیاید

19

سعید صادقی پنجشنبه به استقلالی ها 
جواب منفی داد و به صورت غیررسمی 

قرمزپوش شد

                    داستان مارکو
 با جدایی احتمالی آسنسیو

 پرس که عاشق بازیکنان برزیلی است
سراغ دیبالای آرژانتینی خواهد رفت
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جام  جهانی- افتتاحیه
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قرمزها برنده دربی اول
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تیتر یک

تيم ملي واليبال ايران که نتايج خوبي در ليگ ملت ها نگرفته بود، ناگهان متحول شد
 
 و صدرنشين بدون شکست اين رقابت ها را ۳ بر صفر برد اما بلافاصله به برزيل باخت

 شوک همزمان
به ایران و آمریکا

صفحه17

سرمقاله
دانیال معمار؛ سردبیر

فیلم  کوتاهی این روزها در شبکه های اجتماعی دست به دست 
می شــود که از تجمع تعدادی نوجوان و کشــف حجاب و 
 هنجارشــکنی برخی در این جمع حکایــت دارد. فیلم در

دو ، سه روز گذشته به اندازه کافی حاشیه درست کرده و عده ای حتی آن را شکست قانون 
حجاب در کشور دانسته اند. خبرهایی هم از برخورد قضایی با تعدادی از حاضران در این تجمع 

منتشر شده است. اما توجه به چند نکته در این زمینه ضروری است:
اولا یادمان باشد که انتشار این دست فیلم ها، به معنای افزایش بی حجابی در جامعه  نیست؛ یعنی بیشتر دیده شدن بی حجابان به معنای بیشتر شدن مخالفان با حجاب 1
نیست. یعنی چه؟ برخی ها که تا دیروز  حجابشان را کمتر رعایت می کردند، امروز کشف حجاب 
کرده اند. قبح گناه کردن توسط عده ای بیشتر شکسته شده، اما گناهکاران زیادتر نشده اند. با این 
تفاوت که کاشفان حجاب، ظهور و بروز بیشتری دارند و بیشتر دیده می شوند. فرض کنید که 
قالپاق دزدان، امروز دست به دزدی های بزرگ تری هم می زنند. این به معنای بیشتر شدن دزدان 
جامعه نیست. دزدی ها به جهت بزرگ تر شدن، بیشتر دیده می شوند، ولی تعداد دزدان همان 

تعداد سابق است.
بالاخره جمهوری اسلامی چه رویکرد و منطقی در مورد بی حجابان دارد؟ مشی کلی  نظام در مورد حجاب همیشه مدارا و رعایت کردن حال مردم است. حجاب در کشور 2
ما قانون است، اما قانون شکنی در آن یک موضوع امنیتی و فوری نیست که برخورد سفت و 
سخت و سریع امنیتی نیاز داشته باشد. جنس برخورد با حجاب بیشتر باید از نوع فرهنگی 
باشد. پس تکلیف گشت ارشاد چیست؟ مشخص است؛ حتما برخورد ضابط قضایی از جهت 
قانون شکنی لازم است، اما اولا این برخورد فراگیر و گسترده نیست، دوما برخورد سفت و سخت 
نیست و نهایتا به یک تعهد گرفتن و تذکر دادن ختم می شود و سوما همانطور که گفته شد 

مشی کلی همان مدارا کردن است.
اما یک نکته بسیار مهم جداسازی صف دختران بلوار چمران شیراز از صف ضدانقلاب  است؛ حتی غرض این دختران با غرض دختران ماجرای چهارشنبه های سفید هم 3
فرق دارد. دختران بلوار چمران به هزار و یک دلیل اقدام به کشــف حجاب کرده اند؛ از نفوذ 
فرهنگی غرب و کم کاری های فرهنگی ما در داخل بگیرید تا جهل نسبت به مسئله مترقی 
حجاب و... . باید حواسمان باشد که هدف ضدانقلاب از فشار آوردن روی موضوع حجاب، خود 
مسئله حجاب نیست. ضدانقلاب سال هاست به بهانه مقابله با حجاب به دنبال براندازی است. 
روزگاری این موضوع را مخفی می کرد، اما حالا امثال علی نژاد علنا می گویند که هدف شان 

حجاب اختیاری نیست و دنبال براندازی هستند. پس باید صف این دو را از هم جدا کرد.
نکته دیگر این است که موضوع حجاب و بحث های پیرامون آن در کشور ما موضوع  جدیدی نیســت. اولا یادمان باشــد که حجاب جزئی از دین ماست. پس اگر ما 4
پذیرفته ایم که در جامعه اسلامی زندگی کنیم، نمی توانیم بخش هایی از دین را در اداره جامعه 
بپذیریم و بخش هایی دیگر را کنار بگذاریم؛ مثلا نمی توانیم همزمان هم طرفدار بانکداری 
اسلامی باشیم و هم مخالف قانون حجاب. این پاسخ کسانی است که هرازگاهی از برگزاری 
رفراندوم در مسئله حجاب حرف می زنند. نکته بعدی این است که حجاب در کشور ما یک 
مسئله قانونی است. مشروعیت قانون از کجا می آید؟ از رعایت مصلحت جمع. تکلیف گشت 
ارشاد با توجه به این موضوع کاملا روشن خواهد شد. قرار نیست با گشت ارشاد، بی حجابان 
جامعه را باحجاب کنیم. گشت ارشاد فقط قرار است از قانون کشور صیانت کند؛ قانونی که 
به خاطر مصلحت اکثریت وضع شده و حالا جزو حق الناس به حساب می آید. اگر قانون ضایع 

شود، موجب تضییع حق الناس خواهد شد.
حالا برگردیم به ماجرای تجمع بلوار چمران شیراز. باید با این جماعت مدارا کنیم یا  نه؟ مدارا و رعایت کردن مربوط به متن کل جامعه و مردم است. امروز برخی راحت 5
در خیابان کشف حجاب می کنند و ضابط قضایی هم فقط در موارد معدود و محدودی برخورد 
می کند. این همان مدارا کردن در متن جامعه است که هیچ  فرد منصفی نمی تواند آن را انکار 
کند، اما اینکه یک تجمع ساختارشکنانه صورت گیرد، حتما نیازمند برخورد قهری است تا از 

تکرار علنی بی قانونی و ضایع شدن گسترده حق الناس جلوگیری شود.

 جمهوری اسلامی با دختران
تجمع بلوار چمران شیراز چه کند؟
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داده نما
گرافیک: مهدی سلامی

افزایش تحویل خودرو  در سال 1401

 2۴6 هزار
 خودرو در 3ماه نخست 

امسال تحویل داده 
شده است.

36درصد
 افزایش تحویل در 3ماه 
اول امسال نسبت به 
سال قبل داشته ایم.

170هزار
خودرو تا سال گذشته 
در کف کارخانه های 
خودروساز موجود بود.

 ۴2هزار
 خودرو تا پایان خرداد 

امسال در کف کارخانه های  
خودروساز باقی مانده.

70درصد
دپوی خودروها در کف 
کارخانه های خودروساز 

کاهش یافته است.

168هزار
خودرو توسط 

ایران خودرو و سایپا در 
بهار امسال تولید شده.

289درصد
 افزایش تولید ایران خودرو و 
سایپا در بهار1401 نسبت به 

سال قبل بوده.

50درصد
افزایش تولید در 1401 نسبت 

به سال قبل، یکی از فرمان های 
رئیسی به  خودروسازان بود.

تولید کامل ایران خودرو

تولید ناقص ایران خودرو

تولید کامل سایپا

تولید ناقص سایپا

بهار 1۴01

80.8129.867
28.268100.662
86.88933.267
12.95070.090

بهار 1۴00

 افزايش فروش عطر و ادکلن تقلبی و قاچاق 
سلامت مردم را تهديد می کند

عطرها بوی تقلب می دهندامکانات بازار دست دوم فروشان 

 کاهش جمعیت زندان ها
اولويت رئیس دستگاه قضا

نگاهی به تحول یکساله قوه قضاییه 

فاز نخست بازار خلازیر در جنوب غرب تهران به بهره برداری رسید
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شنبه 4 تیر 21401
 شماره  8528

وزیــر امورخارجــه روســیه که 

گزارش
چهارشنبه شب گذشته وارد تهران 
شــده بود، با رئیس جمهور ایران و 
همچنین همتــای ایرانــی خود 
گفت وگو و رایزنی کرد؛ مذاکراتی که گفته می شود 
آغازگر فصل جدیدی از مناسبات راهبردی دوطرف و 
تقویت همکاری های مشــترک میان ایران و روسیه 

خواهد بود.
به گزارش همشهری، بررسی آخرین وضعیت روابط 
راهبردی 2کشــور و تســریع در اجرای توافق های 
دوجانبه، بحــث  و تبادل نظر درباره مســائل مهم 
منطقه ای و بین المللی و همچنین گفت وگو پیرامون 
مذاکرات هســته ای از مهم ترین محورهایی بود که 
در نشست سرگئی لاوروف با ســیدابراهیم رئیسی 
و حســین امیرعبداللهیان مورد توجه طرفین قرار 

گرفت.
 مقابله با تحریم های ظالمانه آمریکا، فصل مشترکی 
اســت که 2کشــور را به گســترش بیش  از پیش 

همکاری های مشترک ترغیب کرده  است.
برهمین اساس هم هست که سخنگوی کرملین اعلام 
کرد که »رئیس جمهور روســیه قطعا در مقطعی به 
ایران سفر خواهد کرد، اما تاریخ دقیق این سفر هنوز 

مشخص نیست.«

مقابله با یک جانبه گرایی اقتصادی آمریکا
دیدار وزیر امورخارجه روسیه با رئیس جمهور یکی 
از برنامه های ســفر لاوروف به تهــران بود که طی 
آن دوطرف درباره روابط راهبردی 2کشــور بحث و 
تبادل نظر کردند. رئیس جمهور پس از گزارش وزیر 
امور خارجه روســیه درباره آخریــن وضعیت روند 

رو به گســترش همکاری های اقتصادی کشــورش 
با ایــران گفت: تقویت همکاری هــا و هماهنگی ها، 
راهکار مؤثری برای مقابله با تحریم و یک جانبه گرایی 

اقتصادی آمریکا علیه کشورهای مستقل است.
رئیس جمهور با اشاره به اهمیت همکاری کشورهای 
همسایه در حوزه دریای خزر، بر ممنوعیت هرگونه 
حضور نظامی بیگانه در این منطقه و به ویژه وضعیت 

استثنایی سواحل ایران تأکید کرد.

زمینه هایی برای افزایش همکاری ها
پس  از گفت وگــوی وزیــر امورخارجه روســیه و 
رئیس جمهور، لاوروف به دیدار همتای ایرانی خود 
رفت. وزیر امورخارجه ایران در نشست خبری پس  از 
دیدار با همتای روس خود، گفت: ازجمله موضوع های 

مورد بررسی، معاهده همکاری های جامع بلندمدت و 
راهبردی 2کشور است. امیرعبداللهیان با بیان اینکه 
این ایده قبل از سفر رئیس جمهور به مسکو و دیدار با 
پوتین در دستورکار دوطرف قرار داشته  است، افزود: 
در جریان این سفر نقطه نظرات همکارانم در وزارت 
امورخارجه و دستگاه های ذی ربط روسیه را دریافت 
کردیم و امیدواریم به زودی جلسه های کارشناسی 
برای نهایی کردن مفاد این موافقتنامه و تصویب آن 
در دولتین ایران و روســیه و پارلمان های 2کشور را 
پشت ســر بگذاریم. وی ادامه داد: 2سند دیگر که از 
ســندهای زیربنایی برای همکاری های ما در حوزه 
ایجاد و فعالیت مراکز فرهنگی و همکاری در زمینه 
امنیت بین المللی اطلاعات بین 2کشور است نیز در 
روزهای گذشته در هیأت دولت ایران به تصویب رسید 

و برای تصویب نهایی به مجلس ارسال شد.
امیرعبداللهیان همچنین از توافــق برای برگزاری 
دور جدید کمیسیون مشترک همکاری های 2کشور 
خبر داد و گفت: درباره همکاری در سایر حوزه های 
اقتصادی، تجاری، فرهنگی، علم، فناوری و ســایر 
موضوع های در دستورکار دوطرف توافق های خوبی 
داشتیم. در پروژه های راه آهن، ازجمله تکمیل خط 
راه آهن رشت - آســتارا، توافق خوبی صورت گرفت 
و امیدواریم هرچه زودتر با سرمایه گذاری مشترک 
بتوانیم این پــروژه را نهایی کنیم. رئیس دســتگاه 
دیپلماســی ایران درباره لغو متقابــل روادید میان 
2کشــور نیز گفت: موضوع لغو روادیــد متقابل نیز 
مورد بررســی قرار گرفت و ما در جمهوری اسلامی 
ایران آمادگی داریم لغو عمومی روادید میان 2کشور 
به صورت متقابل انجام شود و برای لغو روادید تجاری 
در گام نخســت با هدف افزایش مبــادلات تجاری 

2کشور گفت وگو کردیم.

توافق برای بی اثر کردن تحریم ها
امیرعبداللهیان افزود: در جریان سفر آیت الله رئیسی 
به مسکو و دیدار با پوتین یک نقطه عطف جدیدی 
ایجاد شد. در راستای منافع 2ملت توافق های بسیار 
مهمی انجام شــد که بی اثر کردن تحریم ها یکی از 

موارد مورد توافق بین 2کشور است.
رئیس دســتگاه دیپلماســی ایران در این زمینه با 
قدردانی از روسیه و چین برای مخالفت با قطعنامه 
پیشــنهادی آمریکا و 3کشــور اروپایی در آژانس 
بین المللی انرژی اتمی گفت: امیدوارم با واقع بینی 
طرف آمریکایی، بتوانیم در آینــده نزدیک به نقطه 

نهایی توافق برسیم. 

نقشه  راه ایران و روسیه برای عبور از تحریم ها
 تهران و مسکو برای گسترش همکاری ها در حوزه های اقتصادی، تجاری، فرهنگی، علم، فناوری

 و سایر موضوع های در دستور کار دوطرف توافق  کردند

رئیس جمهور در سفر استانی خراسان شمالی تأکید کرد:

ساعتی نیست که از زندگی مردم غافل باشم 
رئیس جمهور در بیست و ششمین سفر استانی خود به 

دولت
مقصد خراسان شمالی بر ناقص بودن برخی تصمیمات 
ادوار گذشته و درس گرفتن از آنها در دولت سیزدهم تأکید 
داشت. تفکیک استان ها بدون توجه به شرایط تشکیل یک 
استان مستقل و تبعات زیست محیطی پتروشیمی خراسان شمالی بخشی 
از این انتقادات بودند. دولت ســیزدهم اخیرا با انتقــاد از طرح راه اندازی 
پتروشیمی میانکاله در استان همجوار خراسان شمالی یعنی استان گلستان، 
رأی به توقیف طرح داده بود. سیدابراهیم رئیسی در این سفر گفت: »اگر چه 
از تشکیل استان سال ها گذشــته اســت، اما همچنان به دلیل برخی از 

محرومیت ها شرایط یک استان را ندارد.«
او روز پنجشنبه در ابتدای ســفر دولت مردمی به استان خراسان شمالی، 
با حضور در پتروشــیمی خراســان از نزدیک در جریان روند توسعه این 
واحد تولیدی قرار گرفت و دستورات لازم را برای رفع مشکلات آن صادر 
کرد. رئیسی در جمع کارگران پتروشیمی خراسان با شنیدن مشکلات و 
دغدغه های کارکنان این مجتمع تولیدی گفت: گام هایی همچون جایگزینی 
پساب به جای آب شرب که هم اکنون در این واحد تولیدی استفاده می شود، 
افزایش تولید و اشتغال و حل مشکل مسکن کارگران برای توسعه این واحد 
تولیدی لازم و ضروری است. رئیس جمهور در ادامه برنامه سفر به استان 
خراسان شمالی، با حضور در شهرک دامپروری »قارلق«، ضمن بازدید از 
چند واحد دامپروری از نزدیک با دامداران و فعالان این حوزه گفت وگو کرد 
و در جریان مشکلات، خواسته ها و مسائل آنها قرار گرفت. رئیسی در جلسه 
شورای اداری استان خراسان شمالی با تأکید بر اینکه دولت ما باید دولت 
حل مسئله باشد نه پاک کردن صورت مسئله، تصریح داشت: به هیچ عنوان 
صورت مسئله نباید پاک شود، باید مسئله در این دولت حل شود، اگر مانند 
قبلی ها با یک »عجب« گفتن از کنار پروژه ها عبور کنیم، اتفاقی نمی افتد. 
مردم قرار است تغییر و تحول را احســاس کنند و این تحول به همکارانی 
تحول گرا نیازمند است. او با تأکید بر ضرورت کنار گذاشتن مدیران خسته 
و بی انگیزه گفت: بارها گفته ام اگر مدیری روحیه تحولی ندارد به جای او از 
همکارانی استفاده کنید که دارای روحیه جهادی و تحول آفرین باشند. او در 
بخش هایی از صحبت های خود بر این مسئله تأکید داشت که » به شدت از 
ارائه آمار غیرواقعی درباره ایجاد اشتغال پرهیز کنید. نمی خواهیم در دولت، 
 ما گزارش نادرست ارائه دهیم. اگر انجام کاری مقدور نبود، دلایل آن را شفاف 
برای مردم توضیح دهید. مردم این روش را بیشتر می پسندند تا اینکه با ارائه 
گزارش های غیرواقعی و نادرست بخواهیم برای مردم ذهنیت ایجاد کنیم.«

کسری 480هزار میلیاردی بودجه در آغاز دولت 
رئیس جمهور در دیدار جمعی از مردم خراســان شمالی با بیان اینکه از 
وضعیت زندگی مردم عزیزمان در شهر و روستا اطلاع دارم، گفت: بنده 
مرتب در میان مردم حضور دارم و واقعاً نه فقط هیچ شــبی، بلکه هیچ 

ساعتی نیست که از زندگی مردم غافل باشم و شبانه روز دنبال این هستیم 
که هر چه سریع تر مشکلات کاهش پیدا کند. رئیسی در پاسخ به بخشی 
از انتقادات عمومی نسبت به تورم در این سفر گفت: دولت در آغاز فعالیت 
خود با مشکلات مالی و کسری 480هزار میلیاردی بودجه مواجه بود. 
دولت همه تلاش خود را به کار گرفت تا بدون استقراض از بانک مرکزی یا 
چاپ پول که خود موجب تورم می شود سال ۱400 را پشت سر بگذارد. 
دولت سیزدهم از ابتدای فعالیت خود، هر ماه، علاوه بر پرداخت حقوق 
و دستمزد، بین ۱0 تا ۱3 هزار میلیارد تومان بابت هزینه هایی پرداخت 
می کند که در این دولت انجام نشده اســت. به گفته رئیسی »امروز به 
برکت اقتدار و عزتی که شــما مردم خلق کردید، بدون اینکه قراردادی 

امضا کنیم یا تعهد جدیدی برای کشــور بپذیریم، فروش نفت را به حد 
قابل قبولی رساندیم؛ درحالی که قبلا می گفتند امکان فروش نفت نیست. 
تامین کسری بودجه 480 هزار میلیاردی و پرداخت بدهی های مربوط 
به گذشته از محل افزایش درآمدهای ناشی از همین افزایش فروش نفت 
حاصل شده است.« رئیس جمهور در بخش دیگری از سخنانش همچنین 
به مشــکل تعیین تکلیف مصوبات افزایش حقوق های۱40۱نیز اشاره 
داشت. او با بیان اینکه دنبال عادلانه کردن حقوق و دستمزدها هستیم، 
گفت: به همه اقشــار جامعه می گویم که درخواست های هیچ کدام تان 
درباره حقوق و مزایا نادرست نیست، اما اجازه دهید عدالت را در پرداخت 
حقوق اجرا کنیم تا همه راضی باشند. رئیسی در عین حال گفت: اگر پول 
ملی بی ارزش شود، هر چه هم حقوق افراد را افزایش دهیم، باز هم حریف 

تورم نمی شویم. تورم حتما باید مهار شود. 

پاسخ به گرانی ها
رئیسی در مورد گران شــدن اقلام و کالاهای اساسی گفت: اصلاح نحوه 
تخصیص یارانه ها تنها یکی از عوامل گرانی این نوع محصولات بود و همزمان 
قیمت های جهانی نیز افزایش پیدا کرد که یکی از عوامل آن جنگ اوکراین 
است. برخی از کشورهای اروپایی نیز به دلیل گرانی کالاهای اساسی روش 
تخصیص کوپن را برای توزیع کالا در پیش گرفتند و برخی کالاها را بدین 

شکل در کشورشان توزیع می کنند.

 ایران، شریک پایدار و قابل اتکای بریکس
رئیس جمهور عصر دیروز در نشست ویدئوکنفرانسی سران کشورهای گروه »بریکس«)قدرت های اقتصادی نوظهور جهان( که به میزبانی چین 
و با موضوع  »مشارکت در توسعه جهانی در عصر جدید« برگزار می شود، گفت: جمهوری اسلامی، به عنوان کشوری با تاریخی پربار ازحضور 
فعال در نهادها و ابتکارات بین المللی، آمادگی دارد همه توانمندی ها و ظرفیت های خود را، ازجمله ذخایر کم نظیر انرژی، شبکه های حمل ونقل 
و ترانزیت کوتاه و ارزان، ثروتِ استثنایی نیروی انسانی آموزش دیده و نیز دستاوردهای علمی چشمگیر، برای نیل به اهداف بریکس به اشتراک 
بگذارد. به گزارش پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، سیدابراهیم رئیســی افزود: این موقعیت کم نظیر جغرافیای سیاسی و اقتصادی، 
می تواند ایران را به شریکی پایدار و قابل اتکا  جهت اتصال بریکس به گلوگاه های انرژی و بازارهای بزرگ جهانی مبدل کند. وی با بیان اینکه 
جهان به هم  پیوسته  کنونی، با چالش های جدید و متنوعی روبه روست که روند پیشرفت دوستی و صلح جهانی را متأثر می کند، ادامه داد: 
بحران های نوظهوری مانند پاندمی کرونا، تغییرات اقلیمی و نیز منازعات منطقه  ای و بین المللی، تعاملات بین کشورها را ضرورتی دوچندان 
بخشیده است. رئیسی تأکید کرد: ازسوی دیگر شاهد تجربه ها و اراده های جمعی، جهت غلبه بر مشکلات هستیم که در قالب نهادها و ترتیبات 
جمعی، تحقق ابتکارهای جمعی توسعه و تأمین منافع مشترک جهانی را تسهیل می کند. لازم است این بسترجهانی برای نقش آفرینی مؤثر 
نهادهای چند جانبه  مستقل برای نیل به توسعه همگون و صلح جهانی را تقویت کنیم. وی عنوان کرد: روندهای متعارض جهانی، یکجانبه گرایی، 
ترجیحات ملی گرایانه و چالش هایی مانند تحریم و اقدام های قهرآمیز اقتصادی، اهمیت ایجاد و تقویت نهادهای نوین را در کنار ســازمان 
ملل متحد ضروری می کند تا ضمن احترام به حاکمیت و منافع ملی کشورها، گام مهمی برای تحقق »جامعه بشری با آینده مشترک« برداشته 
شود. رئیس جمهور کشورمان با بیان اینکه »بریکس« به عنوان نهادی پیشرو و متشکل از اقتصادهای بزرگ نوظهور، توانسته است با ارائه الگوها 
و ابتکارات مناسب، روندهای جدیدی را در جهان شکل دهد، تاکید کرد: اعضای بریکس با اقتصادهای مکمل و تنوع فرهنگی، می توانند نیازهای 
متقابل را تأمین کنند و تجربه های ملی و بومی توسعه  خود را درجهت تقویت رفاه و صلح جهانی با دیگران به اشتراک بگذارند. ابتکارهای اعضای 
بریکس ازجمله »ابتکار توسعه جهانی« رئیس جمهور چین، نمونه موفقی از نگاه جهانی برای رسیدگی به چالش های مشترک و جمعی است. 
رئیسی همچنین افزود: نقش  آفرینی مؤثر بریکس در پیشبرد اهدافی چون توسعه روابط جنوب- جنوب، اصلاحات در نظام مالی بین المللی و 
ارائه ایده ها و ابتکارهایی ازسوی اعضای آن ازجمله ابتکار کمربند-راه، تأسیس بانک توسعه جدید، با هدف ارتقای رفاه عمومی و تقویت صلح 

و ثبات بین المللی، نشانگر ماهیت مبتکرانه و تأثیرگذاری این نهاد در مقطع کنونی و آینده است. 

مکث

 عزم تهران و مسکو برای گسترش روابط
وزیر امورخارجه روسیه در نشست خبری مشــترک با همتای ایرانی خود با تأکید بر اینکه 
تهران و مسکو تصمیم دارند روابط خود را گسترش دهند، گفت: در شرایطی که تحریم های 
آمریکا مانع توسعه پویا بین ایران و فدراسیون روسیه با کشورهای دیگر شده است، وظیفه ما 
این است که روابط خود را توسعه دهیم. با وجود همه این تبعیض ها، تجارت ما در سال گذشته 
80درصد افزایش یافت و به حدود 4میلیارد دلار رسید و امسال روند مثبت است. لاوروف با 
تأکید بر اینکه ایران و روسیه معتقدند روابط فی مابین می تواند به سطح بالایی برسد، افزود: با 
این هدف درباره توافق بزرگ دیگر کار می کنیم که ابتکار آن ازسوی رئیس جمهور ایران مطرح 
شده است. باید راه های خاصی را در بخش انرژی، حمل ونقل و کشاورزی، فاینانس و گمرکی 
پیدا کنیم. در نیروگاه بوشهر در فاز دوم و سوم کار می کنیم. وی درباره نشست آستانه نیز گفت:  
ایران و روسیه برای کمک به تحقق پروژه های مشترک در سوریه همکاری می کنند، اما غرب 
تلاش های خودش را برای انجام الزام های قطعنامه۲۲۵4 شورای امنیت متوقف می کند و در 
تلاش است مانع تلاش های آژانس های زیرنظر سازمان ملل در این زمینه شود. لاوروف با بیان 
اینکه اسرائیل نباید فضای هوایی در سوریه را نقض کند و حملات هوایی انجام دهد، ادامه داد: 
حادثه اخیر مربوط به حمله به فرودگاه غیرنظامی بود و باعث از کار افتادن این فرودگاه شد. 
ما از اسرائیل درخواست کرده ایم که قطعنامه شورای امنیت را رعایت کند و به دفاع از موضع 

خودمان ادامه می دهیم.

مکث

سفری برای گره گشایی از مذاکرات 
برجامی

رایزنی های اخیر از ســوی مقام های اروپایی برای ازســرگیری 
گفت وگوهای احیای برجام در وین در شــرایطی است که برخی 
کارشناسان معتقدند سفر مقام ارشد اتحادیه اروپا به تهران که برای 
نخستین بار در دولت سیزدهم انجام می شود، می تواند روزنه های 

جدیدی به سوی دستیابی به توافق بگشاید.
به گزارش همشهری، در شــرایطی که پس از تصویب قطعنامه 
ضدایرانی در نشست  اخیر شورای  حکام آژانس بین المللی انرژی 
 اتمی که از ســوی آمریکا و تروئیکای اروپایی تدوین شده بود و 
واکنش قاطع ایران و قطع همکاری هــای فراپادمانی با این نهاد 
بین المللی را به همراه داشت، چشم انداز توافق در وین مبهم تر از 
گذشته به نظر می رسید، اما در روزهای اخیر تلاش های جدیدی 
برای ازسرگیری گفت وگوها به جریان افتاده  است؛ رویکردی که 
سفر مسئول سیاست  خارجی اتحادیه اروپا به تهران نمودی از آن 

ارزیابی می شود.
برهمین اساس هم بود که سخنگوی وزارت امور خارجه کشورمان 
با اشاره به سفر جوزف بورل به تهران، از دیدار وی با وزیر امورخارجه 
و برخی دیگر از مقام های جمهوری اســلامی خبر داد. ســعید 
خطیب زاده همچنین تأکید کرده  است در این سفر که در چارچوب 
رایزنی های جاری میان ایران و اتحادیه اروپایی انجام می شود، درباره 
مناسبات دوجانبه، برخی موضوع های منطقه ای و بین المللی و 
همچنین آخرین وضعیت مذاکرات رفع تحریم ها بحث و تبادل نظر 

خواهد شد.

استمرار رایزنی های برجامی ایران و اروپا

این موضوع درحالی  اســت کــه مقام های ایرانــی در روزهای 
اخیر بارها تأکید کرده اند که درصورت کنار گذاشــته شــدن 
زیاده خواهی ها از سوی واشنگتن، حصول توافق مثبت و پایدار 
در گفت وگوهای هسته ای میان ایران و ۱+4کاملا در دسترس 
خواهد بود؛ موضوعی که نشــان می دهد مذاکرات هنوز از ریل 
خارج نشده  است و درصورت ارائه پاسخ مناسب از سوی آمریکا 
به ابتکارات مذاکراتی ایران، می توان شاهد دستیابی به »توافق 

مثبت« در وین بود.
برهمین اساس هم هست که رایزنی ها میان مقام های اروپایی 
و مذاکره کننده ارشــد ایران در مذاکرات هسته ای در روزهای 
اخیر ادامه داشته  است؛ موضوعی که در نشست  خبری اخیر وزیر 
امورخارجه ایران با همتای روس خود نیز مورد تأکید قرار گرفت؛ 
»طرف های مقابل، به طورمشخص آمریکا و نماینده اتحادیه اروپا 
به تلاش های خود برای بازگشت همه طرف ها به مذاکرات و ادامه 
گفت وگوها ادامه می دهند. در ساعات گذشته هم مذاکره کننده 
ارشد ما و همکارانم در تماس مستمر با مورا بوده اند. امیدواریم 
بتوانیم درآینده نزدیک ریل مذاکرات را که در مســیر درست 
خود قرار دارد، مجدداً روی ریل در جریان و حرکت نگه داریم«؛ 

موضوعی که بیش  از هر چیز نیازمند واقع بینی واشنگتن است.
از سوی دیگر برخی منابع خبری معتقدند بورل درجریان سفر 
به تهران حامل پیامی از سوی آمریکایی ها خواهد بود. روزنامه 
قطری »العربی الجدید« به نقل از منابع خود که نامی از آنها نبرد، 
گزارش داد: »جوزف بورل و انریکه مورا، معاون او، طی چند ماه 
گذشته پیام  هایی را میان تهران و واشنگتن رد و بدل کرده اند و 
برهمین اساس احتمالا او پیامی از طرف آمریکا برای ایران دارد.«

راه معکوس کردن تنش ها
مســئول سیاســت  خارجی اتحادیه اروپا نیز در توییتی درباره 
سفرش به تهران، دیپلماسی را تنها راه بازگشت به اجرای کامل 
برجام و معکوس کردن تنش های فعلی دانست. جوزف بورل در 
این باره نوشت: »به عنوان هماهنگ کننده برجام، برای دیدار با 
حسین امیرعبداللهیان، همتای خود و دیگر مقام های ذی ربط 
ایرانی به تهران سفر می کنم. دیپلماســی، تنها راه بازگشت به 
اجرای کامل توافق و معکوس کردن تنش های فعلی اســت.« 
سرویس اقدام خارجی اتحادیه اروپا هم در بیانیه ای درباره این 
ســفر اعلام کرد که جوزف بورل به عنوان بخشی از تلاش های 
جاری برای احیای برجام، به ایران سفر می کند. این درحالی است 
که در روزهای اخیر رایزنی ها دراین باره میــان اتحادیه اروپا و 
طرف آمریکایی نیز جریان داشته  است. بورل، مسئول سیاست 
 خارجی اتحادیه اروپا و معاون او انریکه مورا در روزهای اخیر با 
رابرت مالی، نماینده ویژه دولت آمریکا در امور ایران در بروکسل 
دیدار و درباره آخرین تحولات برجامــی گفت وگو کردند. مورا 
دراین باره در توییتی نوشت: »شام در بروکسل با جوزف بورل، 
مسئول سیاست  خارجی اتحادیه اروپا و رابرت مالی. گفت وگوی 
عمیقی درباره برجام و چشم اندازهای منطقه ای در خاورمیانه در 
سطح وسیع تر داشتیم. مالی بر عزم راسخ آمریکا برای بازگشت 
به توافق تأکید کرد.« اکنون باید منتظر ماند و دید که رایزنی های 
بورل در تهران می تواند گره های زده شده به گفت وگوها ازسوی 
واشنگتن را باز کند یا بار دیگر شاهد فضاسازی  طرف های غربی 

پیرامون مذاکرات هسته ای خواهیم بود. 

علی بهادری جهرمی
سخنگوی دولت

تــراز تجــاری منفــی چندیــن ماهــه، بــا 
دیپلماســی پویا مثبت شــده است. بهار 
امسال، با پیشــتازی صادرات نسبت به 
واردات، تراز تجاری کشور به ۶۰۵میلیون 
دلار رســید. ان شــاءالله همیــن مســیر 
در حــل مشــکل چندســاله تــورم نیــز 

پیش خواهد رفت. / ایرنا

سیدمحمدرضا میرتاج الدینی 
نماینده مجلس

اســتیضاح وزیر »صمت« در شــرایط 
کنونــی زودهنگام اســت و بایــد به وی 
فرصــت بیشــتری دهیــم تا نســبت به 
رفع مشــکلات اقدام کنــد و اگر پس از 
گذشــت زمــان کافــی، قــادر بــه حــل 
مشــکلات نبــود، آن وقــت از ابزارهای 

نظارتی استفاده کنیم.  / ایرنا

سعید خطیب زاده
سخنگوی وزارت امورخارجه 

ادعاهــای بی اســاس وزیــر امورخارجــه 
رژیم صهیونیستی در آنکارا در چارچوب 
یک ســناریوی ازپیش طراحی شده برای 
تخریب روابط 2کشــور مســلمان است. 
کشور همسایه ما ترکیه به خوبی می داند 
ادعاهــای فرســتاده رژیــم تروریســت 
صهیونیســتی تــا چــه میــزان بی اســاس 
اســت و انتظــار مــی رود درمقابــل ایــن 

ادعاها سکوت نکند. / ایسنا

هر حرف نپخته ای انقلابی گری 
نیست

رئیس مجلس روز پنجشنبه در همایش استادان و نخبگان 
دانشگاهی در مشهد با تأکید بر اینکه برای حل مسائل باید 
تقوا به خرج داده و اخلاص داشته باشــیم، گفت: خداوند 
با کسی عقد اخوت نبسته اســت. قرار نیست تنبلی کنیم، 
دهان خود را باز کنیم و هــر حرف نپخته ای را انقلابی گری 
بگذاریم که به قول حضرت آقا این شکل حرف ها و رفتارها 
سوپرانقلابی گری است. برخی را ببینید؛ اگر نگاه کنید، نه 
جبهه بوده، نه اقدامی کرده، نه حکمت نظری داشته نه جایی 
ردپایی از فعالیت انقلابی داشــته، اما از همه طلبکار است. 
کســی که عمر خود را تباه کرده و هیچ اقدامی برای نظام و 
انقلاب انجام نداده، نباید به اسم انقلاب حرف بزند. به گزارش 
فارس، محمدباقر قالیباف همچنین در این همایش گفت: 
آقای مقیمی، رئیس دانشگاه تهران به من گفت در دانشگاه 
تهران، دانشــکده حکمرانی را ایجاد کرده اند که من نسبت 
به آن احساس مسئولیت کرده و حقیقتا ترسیدم. از این رو 
با ایشان تماس گرفتم و گفتم خواهش من این است که اگر 
می خواهید دانشکده ای به اسم حکمرانی تأسیس کنید باید 
بدانید که حکمرانی بزرگ ترین چالش امروز کشور است و 
نباید همان سیستم و شــیوه های گذشته به یک دانشکده 
انتقال داده شده و رشــته تحصیلی ایجاد شــود و افرادی 
خروجی آن باشند که با مدرک های دکتری همان مباحثی 

را خوانده باشند که امروز ما را دچار مشکل کرده است.

انتصاب رئیس جدید سازمان 
اطلاعات سپاه

حجت الاســلام حســین طائب پنجشــنبه دوم 
تیرماه۱40۱، پس از ۱3سال فعالیت به عنوان رئیس 
سازمان اطلاعات سپاه جای خود را به سردار محمد 
کاظمی داد. براســاس گزارش ســپاه نیوز، سردار 
رمضان شریف، سخنگوی سپاه اعلام کرد: با حکم 
سردار سرلشکر پاسدار حسین سلامی، فرمانده کل 
سپاه، سردار سرتیپ پاسدار محمد کاظمی به سمت 
رئیس سازمان اطلاعات سپاه منصوب شد. حسین 
طائب، رئیس سابق سازمان اطلاعات سپاه نیز با حکم 
سرلشکر حسین سلامی به سمت مشاور فرمانده کل 
سپاه منصوب شــد. رئیس جدید سازمان اطلاعات 
سپاه پیش از این عهده دار مسئولیت ریاست سازمان 
حفاظت اطلاعات ســپاه بود. خبرگــزاری فارس 
در گزارشــی مبارزه با مفاســد اقتصادی ازجمله 
گروه عظام، گروه کروز، دلالان پتروشــیمی و دکل 
گمشده، برخورد با حقوق های نجومی، بازگرداندن 
ابرمتهم هــای کلان بانکی، بازگردانــدن 49هزار 
میلیارد تومان از سال۱397 تا ۱400 به بیت المال، 
دستگیری جاسوســان امنیتی ازجمله روح الله زم، 
کایلی گیلبرت، نازنین زاغری، جیســون رضاییان، 
نزار زکا، فریبا عادلخواه، عبدالرسول دری اصفهانی، 
عماد شــرقی، باقر و ســیامک نمازی و جاسوسان 
محیط زیستی، دستگیری سرشبکه های جاسوسی 
منطقه ای گرداب و ســراب، انهدام باندهای قمار و 
شــبکه های احتکار، برخورد با فساد در حمل ونقل 
هوایی و ریلی و دستگیری شبکه ارتشا و کارچاق  کنی 
اکبر طبری و حســن نجفی، حمید بقایی، حســن 
رعیت، حســین فریدون، مســعود احمدی زاده و 
همایون انصاری را ازجمله اقدامات سازمان اطلاعات 

سپاه در دوره حسین طائب اعلام کرد.

نقل قول خبر

مجلس

 خبر

دیپلماسی

توصیه برجامی چین به آمریکا
وزیر امورخارجه چین در گفت وگو با همتای ایرانی خود، 
با اشاره به وقفه ایجاد شده در مذاکرات رفع تحریم ها، 
تأکید کرد که طرف آمریکایی باید مسئولیت های خود 
را بشناسد و به خواسته های منطقی طرف ایرانی پاسخ 
مثبت دهد. وزارت امور خارجه چیــن در بیانیه ای با 
اشاره به محور گفت وگوی وزرای امورخارجه ۲ کشور، 
اعلام کرد که وانگ ای دراین تمــاس تلفنی، با تأکید 
بر تلاش های دیپلماتیک برای پایان دادن به بن بست 
فعلی در مذاکرات، از ایالات متحده خواست که به ایران 
در مورد ازســرگیری پایبندی به برنامه جامع اقدام 
مشترک پاسخ دهد. در بیانیه وزارت امور خارجه چین 
همچنین آمده  است: حسین امیرعبداللهیان به وانگ 
گفت که رفتار قلدرانه آمریــکا مانع اصلی مذاکرات 
کنونی است؛ »طرف ایرانی قاطعانه از منافع ملی خود 
محافظت خواهد کرد و همچنین قاطعانه متعهد به حل 
و فصل اختلاف ها از طریق مذاکره به منظور دستیابی به 

توافق در زودترین زمان است«.
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به دور از چشم شــهروندان، جایی که تلفن همراه 
آنتن نمی دهد، در و دیوارش رنگ آفتاب نمی بیند و 
با تغییر دمای بیرون، گاهی حجم هوا هم کم شده و 
نفس کشیدن سخت می شود. این محل کار بیش از 
500   مهندس و کارگری است که در عمق 35متری 
زمین، با جان و دل مشــغول فعالیت هستند. آنها 
با کمک تجهیزات، تونل حفر شــده را به جلو پیش 
می برنــد، قالب های بتنی را نصــب می کنند، ریل 
قطار را جاگذاری می کنند و هزار کار دیگر را با  دقت 
باریک تر از مو انجام می دهند تا در آینده شهروندان از 
یک  خدمت بی نظیر حمل ونقلی بهره مند شوند. آنچه 
برای احداث یک  خط و ایستگاه جدید مترو زیرزمین 
صورت می گیرد، با آنچه در روی زمین رخ می دهد، 
تفاوتش زمین تا آسمان است. البته که ساخت یک 
 ایستگاه جدید و توســعه خطوط مترو، برای اهالی 
نزدیک به آن، دست کم تا شعاع یک  کیلومتری هم 
دردسرهایی دارد؛ از گرد و خاک و سر و صدا گرفته 
تا تغییرات ترافیکی. با این حال، همگان سختی ها 
را به جان می خرند؛ چراکه می دانند بعدها از نعمت 
دسترســی آســان به مترو برخوردار خواهند شد. 
درست مثل آنچه این روزها در 2ایستگاه میدان کتاب 
و شهید دادمان رقم می خورد و احمد  اسدیان، معاون 
سازمان بازرسی کشــور نیز هنگام بازدید از این دو 

ایستگاه به آن اشاره کرد.

 تکمیل فــاز دوم خط7 مترو بــا افتتاح این دو 
ایستگاه

عملیات های فنی و عمرانی با تلاش های 3شــیفته 
کارگران و مهندسان برای توسعه خط 7مترو در حال 
انجام اســت تا همانطور که مدیران شهری قولش را 
به شهروندان داده اند، ایســتگاه های شهید دادمان 
و میدان کتاب در نیمه دوم ســال جاری و بهمن ماه 
تکمیل شوند و برای استفاده مسافران به بهره برداری 
برسند. در بخشی از تونل چند کیلومتری مربوط به این 
ایستگاه ها، گروهی، آرماتوربندی و بتن ریزی می کنند 
و در بخشی دیگر ریل گذاری مسیر در حال تکمیل 
اســت. گروه های مختلف کاری در 3شیفت، فعال 
هستند و با تمام سختی ها و محدودیت ها، حمل ونقل 
ریلی و زیرزمینی پایتخت را توسعه می دهند و پیش 
می برند؛ آن هم بدون اینکه شهروندان این همه کار و 
تلاش و سختی را از سوی آنها شاهد باشند! با حضور در 
کارگاه متروی میدان کتاب و شهید دادمان، کارگران و 
کارفرمایانی را می بینیم که حدود 6سال و حتی بیشتر، 
در عمق چند ده متری زمین خاک می خورند و عرق 
می ریزند و کیلومترها در گل و لای قدم برمی دارند. 
سال های زیادی می شــود که این ماجرای هر روزه 
آنهاست. در بازدید میدانی همراه محمد یاشار لطفی، 
مدیر اجرایی خط 7مترو از کارگاه ایستگاه های میدان 
کتاب و شــهید دادمان، از نزدیک در جریان آخرین 
وضعیت و میزان پیشرفت این ایستگاه ها قرار گرفتیم.

در جریان این بازدید، ابتدا مدیر اجرایی خط 7متروی 
تهران دربــاره وضعیت کلی این خــط توضیحاتی 
را ارائه کرد و به همشــهری گفت: »خط 7مترو در 

3فاز مختلف تعریف شده است؛ فاز نخست از میدان 
بســیج تا میدان صنعت بود که به صــورت متناوب 
در دوره های مختلف تکمیل و افتتاح شــده است و 
ایستگاه متروی شهدای هفدهم شهریور که حدود 
10روز قبل به بهره برداری رســید، آخرین ایستگاه 
فاز نخست به حساب می آید. این مسیر به نوعی پل 
عبوری و ارتباطی شمال غرب تهران به شرق پایتخت 
محسوب می شود و در گذشته چنین کریدوری برای 
جابه جایی مسافران نداشتیم. در فاز دوم هم قسمت 
شمالی ایستگاه میدان صنعت تا ایستگاه میدان کتاب 
در حال آماده و تکمیل شدن اســت تا طبق برنامه 
در سال 1401به بهره برداری برســد. امیدواریم با 
افتتاح این ایســتگاه ها بخش عمده ای از مشکلات 
ترافیکی شمال غرب تهران مرتفع شــود؛ زیرا الآن 
هیچ ایستگاهی در این محدوده وجود ندارد و افتتاح 
و بهره برداری از این دو ایستگاه می تواند نقش مؤثری 
را در جابه جایی مسافران این بخش از پایتخت ایفا 
کند. اینچنین محله های سعادت آباد، شهرک غرب، 
اوین و درکه، شهرک نفت، فرحزاد و دیگر محله های 
شمال غرب تهران پیش از تکمیل دیگر خطوط شبکه 
متروی تهران می توانند از ایستگاه های شهید دادمان 
و میدان کتاب در خط 7مترو بهره مند شوند.« به گفته 
لطفی عمده کارهای ساختمانی این دو ایستگاه رو به 
اتمام بوده، بخش های زیــادی از آن نیز آماده نصب 
تجهیزات اســت، تونل ها ریل گذاری شده و خطوط 
در حال تکمیل شدن است. او با اشاره به اینکه پس 
از این دو ایستگاه نوبت به ایستگاه ورزشگاه تختی و 
پایانه خط 7می رسد، افزود: »فاز سوم هم که احداث 
تونل مربوط به توسعه غربی خط 7مترو بعد از ایستگاه 
میدان کتاب است، آغاز شده و در آنجا هم 3ایستگاه 
بسیار مهم خواهیم داشــت که رینگ شمال غربی 
تهران را تکمیل می کند. عملیات اجرایی فاز سوم هم 
به زودی آغاز شده و در انتظار تامین اعتبارات برای 
ادامه دادن کار در این بخش هســتیم.« آنچه لطفی 
درباره 3ایستگاه فاز سوم خط 7گفت، شامل ایستگاه 
اشرفی اصفهانی، ایستگاه دانشــگاه آزاد اسلامی در 
ســیمون بولیوار و ایســتگاه جنت آباد می شود.  در 
این بین، ایستگاه جنت آباد ایستگاه پایانی به شمار 
می آید؛ بنابراین اگر اگر تامین منابع به موقع صورت 
گیرد، پیش از پایان ســال 1404تمام ایستگاه های 
خط 7مترو و بخش توسعه غربی آن تکمیل شده و به 

بهره برداری می رسد.

افتتاح در بهمن ماه 
برای تکمیل و بهره برداری 2ایستگاه شهید دادمان 

و میدان کتاب، کارهای لازم با ظرفیت متوسط از 
نظر نیروی انسانی پیش می رود؛ به گونه ای که در 
هر ایستگاه حدود 200نفر کار می کنند و تعدادی 
از نیروها نیز در بخش احداث و تکمیل خط حضور 
دارند. در مجموع تعداد نیروی انسانی که در این 
پروژه مشغول به کار هستند بالغ بر 500نفر است. 
این در حالی است که در عملیات عمرانی تمامی 
خطوط در حال تکمیل مترو، بیــش از هزار نفر 

مشغول به کار هستند.
نکته اساسی برای تکمیل هرچه سریع تر بخش 
شمال غربی خط 7و به کارگیری کارگران بالا، به 
این برمی گردد که در آینده خط جدید 10مترو 
با ایستگاه میدان کتاب تقاطع خواهد داشت. به 
همین خاطر کریدوری در ایستگاه درنظر گرفته 
شده اســت. درواقع ایســتگاه میدان کتاب یک 

ایستگاه تقاطعی برای تبادل مسافر خواهد بود.  
مسعود درســتی، مدیرعامل شــرکت متروی 
تهران در خصوص پیشــرفت کار به همشهری 
گفت: »هر دو ایستگاه بالغ بر 70درصد پیشرفت 
ســاختمانی و تجهیزاتــی دارند و بســیاری از 
تجهیزات سفارش گذاری شــده و آماده است تا 
پس از پرداخت و ترخیص برای نصب شــدن به 
داخل ایستگاه ها منتقل شوند. اکنون، مهم ترین 
بحث ما تامین به موقع منابع مالی پروژه است که 
اگر به موقع و نهایتا ظرف یک ماه آینده پرداخت 
شــود می توانیم تا قبل از پایان سال جاری هر دو 
ایستگاه را تکمیل کرده و به بهره برداری برسانیم. 
هدفگذاری ما این است که ان شاء الله تست گرم 
از محدوده میدان صنعت تا دادمان را در مهرماه 
سال جاری آغاز کنیم. در مجموع بخش روسازی 
نیز در حال اتمام اســت و ریل گــذاری از میدان 
صنعت تا میدان کتاب هم به مراحل پایانی خود 
نزدیک شده و ریل ســوم هم تا ایستگاه دادمان 

نصب کرده ایم.«
   ۱۰۰۰ میلیارد تومان برای بخش ساختمان 
و تجهیزات 4کیلومتر تونل و 2ایســتگاه 

باقیمانده تا میدان کتاب نیاز است.
   27 کیلومتر طول خط 7 متروی تهران 
است و 22ایستگاه دارد که از ورزشگاه تختی 
در جنوب شرق تهران آغاز شده و به میدان 
کتاب سعادت آباد در شمال غرب پایتخت 

ختم می شود.
   3 ایستگاه در بخش توسعه غربی به خط 
7مترو اضافه می شود تا در مجموع تعداد 

ایستگاه های این خط به عدد 25برسد.

 فصلی از کتاب ساخت پرزحمت مترو
گزارشی از روند تکمیل ایستگاه های شهید دادمان و میدان کتاب در خط 7مترو که مهندسان و کارگران، 3شیفته  مشغول کارند

شهر های مرکز قاره اروپا و کانادا رتبه های برتر در فهرست برترین شهر های مجله اکونومیست 
وین باز هم »قابل زندگی ترین شهر« شد

 پایتخت اتریش پس از چند سال باز هم به عنوان بهترین شهر 

توسعه
دنیا انتخاب شد. این معیار نه فقط به آب و هوا و نه فقط به 
حمل ونقل عمومی بستگی ندارد. قیمت ها و ارزان و گران 
بودن اجاره هم به تنهایی آن را تعیین نمی کند. اصطلاحی که برای شهر وین 
و قبل از آن برای ملبورن استفاده می شد »قابل زندگی ترین« است. به گزارش 
همشهری، در فهرستی که نشریه اکونومیست برای سال2022 منتشر کرد 
بــودن زندگــی  قابــل  براســاس  جهــان  بــزرگ   شــهر های 
 )most liveable city( رتبه بندی شده اند. در 2 سال گذشته انتشار بیماری 
کرونا باعث شده بود در یک زمان برخی شهر ها در شرایط قرنطینه کامل قرار 
گیرند و برخی شهر ها در شرایط بین موج های بیماری باشند، که این مسئله 
انتخاب بهترین شهر ها را مشکل کرده بود. در سال2020 تعیین شاخص های 
زیســت پذیری تقریبــا ممکن نبــود. در بهار ســال2021 هم مشــکل 
محدودیت های رفت وآمد میان شهر ها بود. حالا پایتخت اتریش برای سومین 
بار در 5 سال گذشته به عنوان »بهترین شهر دنیا برای زندگی« انتخاب شده 
است. این شهر در فهرستی که نشریه بریتانیایی اکونومیست منتشر کرد، جای 
شهر اوکلند در نیوزیلند را گرفت. درگزارش اکونومیست آمده است وین که در 

اوایل سال2021 به دلیل بسته شدن موزه ها و رستوران هایش به رتبه دوازدهم 
سقوط کرد، از آن زمان به رتبه اول بازگشت، جایگاهی که در سال های 2018 
و 2019 داشــت. در گزارش اکونومیســت، شــهر وین به دلیل داشــتن 
زیرساخت های شهری خوب، سیستم بهداشتی و درمانی عمومی و جاذبه های 
wien. فرهنگی و سرگرمی انتخاب شده است. در سایت شهر وین به نشانی

gv.at دلایل کلی برتری پایتخت قدیمی اتریش با این معیار ها بیان شده است: 
»کیفیــت زندگی، مســکن ارزان، دسترســی بــه بهداشــت و آموزش، 
زیرساخت های تامین آب، مدیریت پسماند و برق، شبکه حمل ونقل متراکم و 
ارزان، ایمنی و امنیت عمومی، ثبات سیاسی و اجتماعی« در این بین، هیچ 
شهری از ایالات متحده آمریکا در میان 10شهر برتر قرار نگرفته است. ملبورن 
در ایالت ویکتوریا در جنوب استرالیا از سال2011 به مدت 7سال عنوان قابل 
سکونت ترین شهر جهان را در اختیار داشت، اما در سال2018 وین جای آن 
را گرفت. براساس این رتبه بندی که میان 173شهر جهان انجام شده است، 
تهران  با رتبه 163 یکی از 10شهری است که در آخر این رتبه بندی قرار دارد. 
دمشق پایتخت سوریه در جایگاه 172 قرار دارد. در فهرست قابل زندگی ترین 
شهر های اکونومیست مسائل سیاسی هم مورد توجه قرار می گیرد. پس از 

جنگ روسیه و اوکراین، اکونومیست شهر کیف را از میان شهر های در حال 
بررسی کنار گذاشت. مسکو و سن پترزبورگ هم به دلیل مسائل مربوط به  

جنگ در رتبه بندی ها پایین رفتند  و کنار گذاشته شدند.

مهدی اسماعیل پورگزارش
روزنامه نگار

شهردار تهران از گروه صنعتی مپنا و پروژه خط 6مترو 
بازدید کرد

  قطار پرسرعت 
تکمیل خطوط 6و 7و ساخت خط ۱۱

شرکت مپنا که نخســتین فعال حوزه ســاخت و توسعه 
شبکه های ریلی در کشــور به حساب می آید، احداث یکی 
از 4خط جدید متروی تهران )خطــوط 8، 9، 10و 11( را 
برعهده گرفته اســت. این اقدام در تفاهم میان شهرداری 
تهران و مپنا انجام می شود که راهکاری مختلف برای تامین 
منابع مالی آن، از جملــه تهاتر نفت و مجوزهای بارگزاری 
در قالب طرح تفصیلی درنظر گرفته شده است. در همین 
راستا، صبح روز پنجشنبه -2 تیر 1401- علیرضا زاکانی، 
شهردار تهران با حضور در مجتمع مپنا از بخش ها و خطوط 
مختلف تولیدی ایــن گروه صنعتی ازجملــه خط تولید 

لکوموتیو بازدید کرد.
به گزارش همشهری، در بازدید شهردار تهران از کارخانجات 
و بخش های مختلف شرکت مپنا، قابلیت ها و ظرفیت های 
متنوع و گسترده این مجموعه صنعتی - علمی مطرح کشور 
و خاورمیانه که با ماموریت های مدیریت شهری در ارتباط 
بودند، مورد بررسی میدانی قرار گرفت؛ ازجمله روند تولید 

لوکوموتیوها، اتوبوس های برقی، موتورسیکلت برقی و...

توسعه خطوط ریلی درون شهری )مترو( و استفاده و توسعه 
حمل ونقل پاک از مهم ترین موضوعاتی است که در بازدید 
شــهردار تهران از گروه صنعتی مپنا پیرامون آن تبادل نظر 
شد. همچنین مباحثی از قبیل شــروع قطعه نخست خط 
11 توسط شرکت مپنا، تولید 210 دستگاه واگن مترویی، 
احداث پایانــه دولت آباد در خــط 6 و... به عنوان پروژه های 
همکاری مشترک شهرداری تهران و شرکت مپنا مورد بحث 

و بررسی قرار گرفت.

شبکه مطلوب مترو با خط 6

شهردار تهران پنجشــنبه همچنین برای اطلاع از آخرین 
وضعیت احداث و تکمیل ایستگاه های میانی خط 6 متروی 
تهران، در ایستگاه متروی تربیت مدرس حضور پیدا کرد. 
بر این اساس، علاوه بر بررســی روند تکمیل ایستگاه های 
کارگر، ولیعصر)عج(، شهدای هفتم تیر و بهار شیراز مرتبط 
با این خط، زاکانی جلسه ای با معاونان و مدیران شهری در 
حوزه حمل ونقل داشت تا نیازمندهای اصلی فعلی به بحث 

گذاشته شود.
 4ایستگاه مذکور قرار اســت با تامین منابع مالی لازم در 
سال جاری افتتاح شود تا مسیری به هم پیوسته در خط 6 
در اختیار شهروندان قرار گیرد. شهردار تهران در پایان این 
بازدید با تأکید بر این نکته که تکمیل خط 6 مترو ازجمله 
اولویت های برنامه اجرایی شــهرداری تهران است، گفت: 
»افتتاح ایستگاه های باقیمانده از خط 6 نه تنها بهره وری این 
خط را به حد موردانتظار در طراحی های اولیه می رساند، 
بلکه به دلیل ایســتگاه های تقاطعی که این خط با ســایر 
خطوط داشته و خواهد داشــت، مطلوبیت استفاده از کل 

شبکه مترو را نیز ارتقا خواهد بخشید.«

زهراشمساحسان
رئیسکمیتهورزششورایاسلامی

شهرتهران
شورایشهرتهرانهموارهباحمایتو
پشتیبانیازمدیریتشهریتهراندر
تلاشاستباتوســعهورزشهمگانی
کشــف را ورزشــی اســتعدادهای

کند.
تاریــخپرافتخــارورزشپایتخــتپــر
اســتازنــاممــردانوزنــانبزرگــیکه
درمیادینمختلفورزشــی،نــامایران
بــزرگراپرآوازهتــرازقبــلکردهانــد.
روزالمپیــک،همیشــهدرطــولتاریخ

برجستهبودهاست.

نرگسمعدنیپور
رئیسکمیسیونفرهنگیاجتماعی

شورایاسلامیشهرتهران
نخســتینفصــلتابســتانمدیریــت
جدیــدشــهریرادرپیــشروداریــم؛
بنابرایــنبایــدبرنامههــایوزیــنو
اوقاتفراغــت بــرای پرمحتوایــی
مــردمطراحــیشــود.هنگامــیکــه
هــرمیــزانازفعالیتهــایمناســب
درحوزههــایمختلــفصــورتگیرد،
امــادربخــشفرهنگــیواجتماعــی
فعالیتهایمناســبیوجودنداشــته
باشد،نمیتوانتوقعداشتجامعه
بهســویموفقیتحرکتکنــد.قطعا
جوهرههمهاقداماتدرسطحجامعه
موضوعــاتفرهنگــیواجتماعــی

است.

طــرحزنبــورداریشــهریدرمحلــه
کیانشــهربهابتکارشــهرداریناحیه۳
کارآفرینــی بهمنظــور ۱۵ منطقــه
شهروندانکلیدخورد.شهردارناحیه۳
اینمنطقــهگفــت:»طرحزنبــورداری
بــاهــدفتوانمندســازیاجتماعــیو
اقتصادیشــهروندان،رونقوحمایت
ازکارآفرینــانمحلــیواســتفادهاز
ظرفیتهاوپتانسیلهایموجوداجرا
میشــود.«علیرضــامحمــودیافزود:
»محلهکیانشهربهدلیلسرانهفضای
ســبز۲۴مترمربعیوفضایمســکونی
بازشهریبرایاجرایاینطرحانتخاب
شــد.آموزشهایمربوطبهنگهداری
کندودرپشتباممنازلارائهمیشود
ودرپایــانتابســتانجشــنوارهعســل

برگزارخواهدشد.«

»جشــنبســتنی«درتابســتانداغ
امســالدربرجمیلادبرگزارمیشود.
ایــنجشــن۲۰تــا۳۱تیرمــاه)۱۱روز(با
حضوربرترینبرندهایتولیدبســتنی
ایــران،درمحوطــهبــرجمیــلادبرگــزار
خواهــدشــد.شــهروندانمیتواننداز
ســاعت۱۸تــا۲۴بــرایحضــوردراین
جشــنبــهبــرجمیــلادمراجعــهکنند.
دومیــن نیــز امســال اردیبهشــت
همایــشبانــوانکارآفریــنصنعــت
غذاوگردشــگریباتجلیلاز۲۰تناز
بانوانکارآفریندرسالنهمایشهای

برجمیلادبهاجرادرآمد.

24
مترمربع

11
روز

آماده سازی پایانه شلمچه 
برای حضور زائرین 

پایانه شلمچه به عنوان پایانه بزرگ مواصلاتی برای 
برگزاری باشکوه مراسم اربعین جهت تشرف زائرین 
داخلی و خارجی آماده سازی  می شود. به گزارش 
همشهری، حمیدرضا حاجوی، شهردار منطقه یک 
و مسئول هماهنگی و انجام امور و ماموریت های 
مربوط به مرز شلمچه در جلسه هماهنگی مراسم 
که با حضور برخی مســئولان شــهری اســتان 
خوزستان برگزار شد، گفت: بازدید های انجام شده 
از مرز شلمچه و بررسی زیرساخت ها به عنوان نقطه 
مهم جغرافیایی جابه جایی زائرین انجام شــده و 
همه اطلاعات، نقشه ها و استعداد فعلی زیرساختی 
برداشت فنی شد تا خدمات بهتر و مناسبی در این 
مرز ارائه شــود. او ویژگی پایانه مرزی شلمچه در 
حوزه مراسم اربعین را حضور اتباع خارجی و زائران 
کشورهای همسایه جهت عبور از این مرز دانست و 
گفت: در حوزه بین المللی این مرز دارای توجه ویژه 
است و شهرداری منطقه یک با جدیت و پشتکار پای 
کار قرار دارد و از ظرفیت شهرداری های سایر مناطق 
و شهرداری های کلانشهرها و خیرین و آحاد مردم 
استفاده می شــود تا زودتر از برنامه زمانبندی کار 
پیش برود. حاجوی همچنین در بازدید از یادمان 
شهدای شلمچه و خط صفر مرزی خاطرنشان کرد: 
تمام تمرکز خود را در راستای تجهیز سایت فعلی 
شهرداری تهران به کار خواهیم بست؛ چراکه این 
سایت بخشی از ســرویس دهی اولیه را به زائرین 

داخلی و اتباع خارجی ارائه می دهد.

نقل قول خبر

عدد خبر

 خبر

مدیریت شهر

عمق ایستگاه شهید دادمان 
۳۵متریزیرزمین

 عمق ایستگاه میدان کتاب
۲6ونیممتر

  مساحت
۱۴9۰۰متر

مساحت
۱۵۳۰۰متر

   میزان پیشرفت
بیشاز77درصد

میزان پیشرفت
بیشاز7۳درصد

روسازی انجام شده محدوده ایستگاه 
صنعت تا دادمان:

بخششرقی:۱۲7۵متراز۱۳۲۵مترلازم
بخشغربی:۱۲7۵متراز۱۳۲۵مترلازم

روسازی انجام شده محدوده ایستگاه 
دادمان تا کتاب:

بخششرقی:۱۳۵۰متراز۱6۳۲مترلازم
بخشغربی:9۰۰متراز۱6۳۲مترلازم

جزئیاتی از ایستگاه های میدان کتاب و شهید دادمان 

برترین شهرها از نظر کیفیت زندگی به انتخاب اکونومیست
وین-اتریش1
کپنهاگ-دانمارک2
زوریخ-سوئیس و کالگری-کانادا3
ونکوور-کانادا5
ژنو-سوئیس6
فرانکفورت-آلمان7
تورنتو-کانادا7
آمستردام-هلند9

اوزاکا-ژاپن و ملبورن-استرالیا10

منچستر-انگلیس28
لندن-انگلیس33
بارسلونا-اسپانیا35
مادرید-اسپانیا43
میلان-ایتالیا49
نیویورک-آمریکا51
پکن–چین71

آغاز عملیات اجرایی پروژه توسعه غربی 
خط 7مترو از مهر ماه

جدا از تلاش های جدی برای تکمیل خط 6مترو، تکمیل 
و توســعه خط 7نیز جزو اولویت های فعلی مدیریت 
شهری به حساب می آید؛ چراکه از طریق ایستگاه های 
این خط، بسیاری از شهروندان به حمل ونقل زیرزمینی 
دسترسی پیدا می  کنند. از سوی دیگر، اینطور که خبر 
می رســد با تکمیل مطالعات پایه پروژه احداث مسیر 
و ایستگاه های بخش توسعه غربی خط 7مترو، به نظر 
می رسد عملیات اجرایی این طرح از مهرماه سال جاری 
قابلیت آغاز دارد؛ پروژه ای که شامل حدود 5کیلومتر 

مسیر و 3ایستگاه می شود.
محمود یوسفی، مجری خط 7مترو در این رابطه گفت: 
»انتظار داریم مطالعات مربوط به بخش توســعه غربی 
خط 7تا مردادماه تکمیل شده و متعاقب آن با تجهیز 
کارگاه پروژه، در مهرماه بتوانیــم عملیات اجرایی را 

شروع کنیم.«
او در توضیح بر خی مشــخصات پروژه توسعه غربی 
این خط گفت: »به غیر از ایســتگاه بزرگراه شــهید 
اشــرفی اصفهانی که در مرز مناطــق 2و 5قرار دارد، 
2ایستگاه دیگر، یعنی ایستگاه دانشگاه آزاد اسلامی 
)در محدوده خیابان ســیمون بولیوار( و ایســتگاه 
جنت آباد در منطقه 5قرار دارند. تکمیل بخش مذکور، 
عملًا تعداد ایستگاه های خط 7را به 25ایستگاه و طول 
مسیر را به 32کیلومتر افزایش می دهد. برای تامین مالی 
پروژه هم بیشتر روی روش های تهاتر زمین برنامه ریزی 
شده است تا پیشبرد عملیات اجرایی با پشتوانه منابع 

مالی مطمئن تری دنبال شود.«
یوســفی اضافه کرد: »اگر بتوان منابع مالی را به موقع 
تامین کرد، ظرف مدت 3ســال می توان مسیر توسعه 
غربی خط 7را با 3ایستگاه تکمیل و تحویل شهروندان 

پایتخت داد.«
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 آمارهایی که رئیس جمهــوری، رئیس 
ســازمان برنامــه و بودجــه، وزیــران 
صمت، نفــت و اقتصــاد ارائــه کرده اند 
از چشــم انداز مطلــوب اقتصــاد ایــران 

حکایت دارد

توجیه بی ضابطگی بازار اجاره در واکنش به گزارش 
همشهری منتشر شد

اقدامات وزارت راه  و شهرسازی 
برای کنترل بازار مسکن

پیرو انتشار مطلبی در تیتر نخست روزنامه همشهری با عنوان 
»بازار اجــاره در انتظار ضابطه« به تاریــخ 1401/3/23، طبق 
ماده23 قانون مطبوعات توضیحات زیر برای انتشــار ارســال 
می شود. خواهشمند است طبق قانون ذکر شده دستور فرمایید 
تا مطالب ارائه شده زیر با تیتر مشخص شده به منظور تنویر افکار 

عمومی منتشر شود.
در گزارش همشــهری، یک طرفه بودن بازار اجاره و بی پناهی 
متقاضیان و همچنین قیمت گذاری بی قاعده در بازار مســکن 
مورد نقد و بررسی قرار گرفته بود که وزارت راه در واکنش به آن، 
تحولات کلان اقتصاد را مقصر دانسته است. فارغ از اینکه آزادی 
عمل بازار مسکن و اجاره در اقتصاد دستوری ایران پذیرفتنی 
نیست و در شرایطی که دستمزد، قیمت کالاهای اساسی، انرژی، 
هزینه خدمات و... به صورت یارانه ای و دستوری تعیین می شود، 
نمی توان به آزادی اقتصاد فقط در بازار مســکن اعتقاد داشت؛ 
این نکته باید یادآوری شــود که در گزارش همشهری، نسبت 
به ضابطه مند نبودن بازارهای مسکن و اجاره انتقاد شده بود که 
اکنون در مصوبه سران قوا و طرح دوفوریتی مجلس نسبت به 

اصلاح این نقیصه اقدام شده است.
متن پاسخ وزارت راه به گزارش همشهری با عنوان »بازار اجاره 

در انتظار ضابطه« را در ادامه می خوانید.
براساس تحلیل های معاونت مسکن و ساختمان، بخش مسکن 
ازجمله زیر بخش های اقتصاد کلان اســت کــه تابع تغییر و 
تحولات اقتصادی کشور بوده و مجزا از کل اقتصاد قابل  بررسی 
و مطالعه نیست. بدیهی است که در شرایط بروز تورم دورقمی 
تمامی زیر بخش های اقتصاد کشــور تحت تأثیر قرار گرفته و 
نمی توان انتظار کاهش یا ثبات قیمت در یک بخش از اقتصاد 

را داشت.
با توجه به این که اجاره بهای مســکن هزینه فرصت و بازدهی 
سرمایه انباشــت در مســکن و به عبارتی؛ یک نوع خدمت در 
مجموعه اقتصاد کلان محسوب می شود، بدیهی است که همگام 
با سایر خدمات عرضه شــده در مجموعه اقتصاد و در شرایط 
تورمی، بازار اجاره مســکن نیز با افزایش قیمت مواجه شــود. 
به علاوه اجاره بهای دریافتی نسبتی از قیمت ملک مورد اجاره 
است و بر اثر افزایش قیمت مســکن به عنوان یک دارایی، روی 
اجاره بها با وقفه ظاهر خواهد شــد. بر همین اساس، مهم ترین 
عوامل مؤثر بر اجاره بهای مسکن شامل نقدینگی و تورم عمومی، 
قدرت خرید خانوار، کشش پذیری اجاره بها، تأثیر عوامل روانی و 
انتظارات بر بازار اجاره، ساختار جمعیتی، کاهش قدرت مالکیت 
خانوارهای جوان، کمبود واحدهای مسکونی اجاره ای متناسب با 
تمکن مالی دهک های متوسط و پایین جامعه، افزایش مهاجرت 
و در پی آن افزایش میزان تقاضا برای مسکن اجاره ای و نرخ سود 
سپرده های بانکی و تأثیرگذاری نرخ سود بر ترکیب میزان رهن 

و اجاره مسکن است.
نقدینگی و تورم عمومی - باوجود افزایش نرخ رشــد نقدینگی 
بیش از 40درصدی در ســال1400، تأثیر آن بر تورم عمومی 
و اثرگذاری با وقفه آن روی اجاره بهای مســکن، بدیهی است 
که اجاره بها مســتعد افزایش بــوده و از متغیرهای کلان تأثیر 

می پذیرد.
 قدرت خرید خانوار، کشش پذیری اجاره بها، تأثیر عوامل روانی و 
انتظارات بر بازار اجاره- قدرت خرید خانوار که به واسطه کاهش 
سطح درآمد خانوارها محدود شده، عامل بازدارنده در افزایش 

اجاره بها بوده و کشش پذیری اجاره را کاهش داده است.
ســاختار جمعیتی، کاهش قدرت مالکیت خانوارهای جوان، 
کمبود واحدهای مسکونی اجاره ای متناســب با تمکن مالی 
دهک های متوســط و پایین جامعه، افزایش مهاجرت و در پی 
آن افزایش میزان تقاضا برای مسکن اجاره ای - افزایش تعداد 
خانوارهای تک نفره و کاهش تولید و عرضه مسکن در سال های 
گذشته، عرضه مسکن اجاره ای به بازار متناسب با تقاضا را کاهش 

داده و زمینه افزایش اجاره بها را فراهم آورده است.
نرخ سود ســپرده های بانکی و تأثیرگذاری نرخ سود بر ترکیب 
میزان رهن و اجاره مســکن- نرخ سود ســپرده های بانکی از 
دیگر عواملی است که بر ترکیب رقم رهن و اجاره ماهانه تأثیر 
می گذارد، به عبارتی در شرایطی که نرخ سود سپرده بالا باشد، 
موجرین تمایل به دریافت رهن بیشتر و در زمان کاهش نرخ سود 

تمایل به افزایش رقم اجاره بها دارند.
 

اجاره داری حرفه ای و وام ودیعه مسکن
 باوجود همه این موارد، وزارت راه  و شهرسازی اقدامات متعددی 
در راستای کنترل بازار اجاره و کمک به مستأجران انجام داده که 
از آن جمله می توان به تدوین لایحه اجاره داری حرفه ای باهدف 

ساماندهی بازار اجاره و حمایت از مستأجران اشاره کرد.
همچنین طی سال های 13۹۹ و 1400 تسهیلات کمک ودیعه 
مسکن با نرخ سود پایین به مستأجرین پرداخت شد که در قالب 
این طرح بیش از 4۵0هزار خانوار از تســهیلات کمک ودیعه 
مسکن اســتفاده کردند. همچنین محدودیت افزایش سقف 
اجاره بها در سال های ۹۹ و 1400 اجرایی شده که برابر گزارشات 
واصله تأثیر قابل ملاحظه ای در جلوگیــری از افزایش بی رویه 

قیمت اجاره داشته است.
 

تعیین سقف افزایش اجاره بها
 برنامه تعیین سقف افزایش اجاره بها برای قراردادهای تمدیدی 
سال1401 مصوب شده است. به علاوه پرداخت تسهیلات کمک 
ودیعه مسکن به مستأجران برای شهر تهران، مراکز استان ها و 
سایر نقاط شهری با افزایش مبلغ 100، ۷0 و 4۵ میلیون تومان 
برای سال1401 در شورای پول و اعتبار مصوب شده که پرداخت 

آن به زودی در شبکه بانکی کشور آغاز خواهد شد.
علاوه بر این تولید و عرضه مسکن در قالب طرح های حمایتی و 
کمک به کسب وکار بخش خصوصی در قالب قانون جهش تولید 
مسکن با جدیت در حال انجام است. این اقدام منجر به افزایش 
موجودی مسکن در کشور و به دنبال آن کنترل بهای مسکن و 

کنترل نرخ رشد اجاره بهای مسکن خواهد شد.
 

تمدید خودکار یکساله قراردادهای اجاره
در جلسه سران قوا بسته سیاستی تعیین افزایش سقف تمدید 
قراردادهای اجاره بها در ســال1401 مورد تصویب قرار گرفت 
که براســاس آن کلیه قراردادهای اجاره واحدهای مسکونی در 
ســال1401 پس از تاریخ ابلاغ این مصوبه به صورت خودکار و 
به مدت یک سال و حداکثر در شهر تهران و سایر کلانشهرها با 
نرخ 2۵درصد و سایر نقاط شهری با نرخ 20درصد تمدید می شود.

غروب امضاهای طلایی
سیدامیر ســیاح، رئیس مرکز ملی بهبود 
فضای کســب وکار وزارت اقتصاد با اشاره 
به تحول اساسی در نگاه حکومت به مقوله 
صدور مجوزها، از غروب امضاهای طلایی 
از آخر تیرماه خبر داده و گفته است: تا قبل از این، هر زمان که 
حکومت می خواست مجوزی را صادر کند، فرد را صدا می زده 
تا بیاید و مهارت او را ببیند، تســت بیماری و اعتیاد بگیرد، در 
کلاس ها شــرکت کند و... به این مجموعــه از اقدامات عوامل 
پیشینی می گویند اما در رویه جدید، نظارت ها پسینی شده و 
فرد می تواند مدارک و شرایط لازم را ببیند و از داخل خانه بدون 
آنکه به جایی مراجعه کند، این مدارک را بارگذاری کند تا پس 
از چند روز، مجوزش صادر شود.  او با تأکید بر اینکه امضاهای 
طلایی کاملاً حذف خواهد شد، می گوید: در همین روزها یک نفر 
با ما تماس گرفت و گفت که من در سامانه شما مجوز کلاس زبان 
خواستم، اما از یکی از ادارات کل آموزش وپرورش به من زنگ 
زدند که چرا در آنجا ثبت نام کرده اید؟ پیش خودمان می آمدید.! 
او تأکید می کند که هرگونه به حضور طلبیدن متقاضی مجوز، 

کاغذ دادن برای استعلام و هرگونه شرط اضافه، تخلف است.

اجماع ضد تورمی
  خبر: جمعی از اقتصاددانان در نشستی با حضور 
محســن رضایی، معاون اقتصادی رئیس جمهور و 
احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد راهکارهای مهار تورم، 
رشد اقتصادی و حل چالش های اقتصاد کشور را مورد 

بررسی و تبادل نظر قرار دادند.
  نقد: گذشــته از ترکیب اعضای دعوت شــده، 
انتظار می رود که نتیجه این نشست و برخاست ها، 
شکل گیری یک اجماع نســبی بین اقتصاددانان و 
دولت برای قیام ملی علیه تورم باشــد. هرچند در 
نشست برگزار شده، رئیس سازمان برنامه و بودجه 
و رئیس کل بانک مرکــزی یا نمایندگان آنها حضور 
نداشته اند اما باز هم رسیدن به یک نظر مشترک برای 
کنترل تورم، می تواند به اختلاف ها پایان دهد. از سوی 
دیگر از آنجا که اولویت نخســت دولت کنترل تورم 
است،  بهتر اینکه به جاي پرداختن به دیگر مسائل، 
3 ضلع دارای داعیه فرماندهی اقتصاد، اولویت را همان 
عملیات ضد تورمی تعریف کنند. شاید محسن رضایی 
بتواند به هماهنگی بین فرماندهان اقتصاد کمک کند.

چهره روز

نقد  خبر

جوابیه

دولت را مقروض تحویل گرفتیم و 

گزارش
توانستیم از بحران عبور کنیم، فروش 
نفــت را افزایــش دادیــم، بدون 
استقراض از بانک مرکزی کشــور را اداره کردیم و 
بخشی از پول های بلوکه شده را پس گرفتیم و با آن 
نسبت به واردات واکسن، کالاهای اساسی و نهاده های 
دامی اقدام کردیم. نتیجه این روایت مقامات ارشــد 
دولتی اکنون در رشد اقتصادی بالای 4درصد، کاهش 

نرخ بیکاری و البته روند نرخ تورم متبلور شده است.
به گزارش همشهری، با گذشــت یک سال از زمان 
انتخاب سید ابراهیم رئیسی به عنوان رئیس جمهور، 
گزارش های بانک مرکزی، وزارتخانه های اقتصادی 
و ســازمان برنامه و بودجه نشــان از بهبود وضعیت 
اقتصادی ایران دارد تا جایــی که رئیس جمهور روز 
پنجشــنبه اعلام کرد: بدون ایجاد تعهد جدید برای 
کشــور، فروش نفت را افزایش داده ایــم. افزون بر 
رئیس جمهور، رئیس سازمان برنامه و بودجه و وزیران 
نفت، اقتصاد و صمت هم از چشم انداز مثبت اقتصاد 

ایران سخن گفته اند.
رئیس جمهور با اشاره به مواجه شدن دولت سیزدهم 
با کسری بودجه 480هزار میلیارد تومانی در دوران 
انتقال قدرت، اعلام کرد: دولــت همه تلاش خود را 
به کار گرفت تا بدون اســتقراض از بانک مرکزی یا 
چاپ پول که خود باعث تورم می شــود سال1400 
را پشــت ســر بگذارد. او فاش کرد: دولت سیزدهم 
از ابتــدای فعالیت خود، هر ماه، افــزون بر پرداخت 
حقوق و دستمزد، 10 تا 13هزار میلیارد تومان بابت 
هزینه هایی پرداخت می کند که در این دولت انجام 
نشده است. او تأکید کرد:  اگر پول ملی بی ارزش شود، 
هر چه هم حقوق افراد را افزایش دهیم، باز هم حریف 
تورم نمی شویم. تورم به طور حتم باید مهار شود. دولت 
مردمی از ابتدای کار خود به دنبال مهار شیوع کرونا، 
رفع کسری بودجه، تامین مطمئن کالاهای اساسی 
و مهار تورم بود که این مســائل همچنان در دستور 

کار قرار دارند.

گزارش میرکاظمی به مراجع
پنجشــنبه این هفته مســعود میرکاظمی، رئیس 
سازمان برنامه و بودجه راهی قم شد تا گزارشی از عبور 
اقتصاد ایران در دوران انتقال قدرت از دولت دوازدهم 
به سیزدهم ارائه کند و بگوید: با اصلاح نظام یارانه ها، 
دولت خود را از چرخه اقتصاد بیرون می کشــد و به 
نظارت مشغول می شــود حمایت های لازم از اقشار 

متوســط و ضعیف جامعه صورت گرفته است. این 
مقام ارشد اقتصادی در دیدار با برخی آیات عظام و 
مراجع تقلید اذعان کرد:بروز خشکسالی و تنش آبی 
در اکثر استان های ایران باعث کاهش تولید داخلی 
محصولات کشــاورزی ازجمله گندم شده و قیمت 
جهانی کالاهای اساســی در سال گذشته نسبت به 
سال قبل آن 2 تا 3 برابر شده بود درحالی که دولت 
سابق ذخایر کالاهای اساســی و نهاده های دامی را 
مصرف و از 8میلیارد دلار اعتبار ارزی در بودجه برای 
خرید کالاهای اساســی، مبلغ ۵.6میلیارد دلار آن 

مصرف کرده بود.

سنگینی بدهی دولت قبل
معاون برنامه و بودجه رئیس جمهور فاش کرد: کشور 
با بدهی های سنگین تحویل این دولت شد تا جایی 
که در همان مرداد ماه سال1400 با بدهی ناشی از 
استقراض از بانک مرکزی ۵4هزار میلیارد تومان و نیز 
برداشت از صندوق توسعه ملی بیش از 60میلیارد دلار 
و بدهی به سیستم بانکی و بدهی به تأمین اجتماعی 
مواجه بودیــم و تا جایی که برای بالــغ بر ۵30هزار 

میلیارد تومان تا پایان سال1404 برای دولت کنونی 
تعهد ایجاد شده اســت. او با بیان اینکه دولت تلاش 
کرده درآمدهای نفتی و مالیاتــی را افزایش دهد و 
بخشی از پول های بلوکه شده ایران را پس بگیرد درباره 
نحوه مصرف دلارهای نفتی اعلام کرد: درست است 
که قیمت نفت افزایش یافته و درآمد دولت افزایش 
می یابد ولی 40درصد درآمد امســال وارد صندوق 
توسعه می شــود و 14.۵درصد ســهم شرکت ملی 
نفت است و ســهم دولت از فروش نفت 4۵.4درصد 

خواهد بود.

جهش صادرات نفت ایران
وزیر نفت هم از افزایش 40درصدی وصول مطالبات 
وزارت نفت از محل فروش نفت، گاز، فراورده های نفتی 
و پتروشیمی در بهار امسال خبر داده و می گوید: میزان 
درآمدهای حاصل از فروش نفت طی امسال نسبت 
به سال گذشته بسیار مثبت بوده است، جواد اوجی 
تأکید کرد: تعهد وزارت نفت در بحث درآمدهای نفتی 
تبصره14 در سال گذشته 313هزار میلیارد تومان 
بود که با تلاش دولت و این وزارتخانه توانستیم امسال 
بیش از 3۵0هزار میلیارد تومان واریز داشته باشیم. 
وزارت نفت با برنامه ریزی های انجام داده، همه تلاش 
خود را خواهد کرد که منابع پیش بینی شده بودجه را 

در تبصره های یک و 14 محقق کند.
همزمان برخی منابع بین المللی از افزایش صادرات 
نفت ایران به ۹61هزار بشکه در روز طی روزهای اول 
تا 1۹ژوئن خبر داده اند درحالی که صادرات ال پی جی 
ایران نیز طی امسال 4درصد از پیش بینی ها بیشتر 
بوده است. پترولجستیک، شــرکت تحلیل تجارت 
دریایی نفت می گوید افزایش صادرات نفت ایران به 

نزدیک یک میلیون بشــکه در روز در شرایطی رخ 
داده که طی ماه میلادی گذشته صادرات نفت ایران 
461هزار بشــکه در روز برآورد شــده بود و با وجود 
تحریم های آمریکا تولید و صادرات نفت ایران روندی 
صعودی داشته و چین بزرگ ترین خریدار نفت از این 

کشور بوده است.

ساماندهی وضع صنعت 
رضا فاطمی امین وزیر صمت هــم دیروز در جمع 
نمازگزاران تهرانی با بیان اینکــه تاکنون گام های 
بلندی در حوزه تولید برداشته شده است، اعلام کرد: 
در 3ماه نخست سال جاری تعداد 246هزار خودرو 
تحویل داده شــده که نســبت به مدت مشابه سال 
گذشته با افزایش 36درصدی همراه شده است. وزیر 
صمت همچنین از رشد 40درصدی صادرات ایران در 
سال1400 خبر داده و گفته در بهار امسال نسبت به 
بهار پارسال حدود 40درصد بر صادرات ایران افزوده 
شده و به طور متوسط از ابتدای سال1401 تاکنون 
هر هفته حداقل یــک هیأت خارجی وارد کشــور 

شده است.

مهار تورم در دستور کار دولت
احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد هم هفته گذشته 
اعلام کرد: مهار تورم همچنان از اولویت های ســتاد 
اقتصادی دولت است. او در عین حال اعلام کرد: اکنون 
درآمدهای حاصل از فروش نفت پس از ۹0روز وصول 
می شود و اگرچه تولید و صادرات خوب است اما برای 
محقق شدن اهداف بودجه نیازمند توفیقات بیشتری 
هستیم و امیدواریم با توجه به حذف ارز ترجیحی در 

پایان سال همه تعهدات انجام شده باشد.

8 دلیل برای امیدواری به آینده اقتصا د ایران
چگونه از بحران عبور کردیم؟

5میلیونمشترکبرقخوار
آرش کردی، مدیرعامل شرکت توانیر با اشاره به ثبت مصرف 64هزار مگاواتی در سال جاری گفت: با وجود 
افزایش مصرف، امسال حتی یک مورد قطعی برق به دلیل کمبود تولید نداشته ایم اما هفته بسیار گرمی 
پیش رو داریم و نیازمند کمک و همراهی مشترکان برق هستیم. او می گوید از 30میلیون مشترک برق 

خانگی، ۵میلیون مشترک اضافه تر از الگو، برق مصرف دارند.

100
دستگاه

برق 100دستگاه 
دولتی قطع شد

80
درصد

مشترکان مطابق 
الگو مصرف 

می کنند

20
درصد

مشترکان برق 
اضافه مصرف 

می کنند

2
درصد

مشترکان 2برابر 
الگو مصرف 

می کنند

30
میلیون

تعداد مشترکان 
سهم مصرف برق خانگی

25میلیون مشترک

60
درصد

سهم مصرف برق 
5میلیون مشترک

40
درصد
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این قراری هر ساله است که در حدود همین محدوده 
زمانی گزارش های مختلفی درباره ثبت نام دانش آموزان 
در مــدارس دولتی و غیردولتی منتشــر شــود و داد 
خانواده ها را از شهریه ثبت نام بلند کرده و گلایه ها را از 
مدارس به آموزش و پرورش برساند. مسئولان آموزش 
و پرورش هم در همین حدود زمانی اســت که اعلام 
می کنند مدارس دولتی حق دریافت هیچ گونه هزینه 
برای شهریه در زمان ثبت نام ندارند. مدارس غیردولتی، 
شاهد و سمپاد نیز باید طبق قوانین و دستورالعمل ها 
شــهریه دریافت کنند. اما امســال چه اتفاقی در این 
رویه رخ داده و شهریه های ثبت نام در مدارس دولتی و 

غیردولتی چقدر تعیین شده است؟  

 ۳۵ میلیون تومان بدون اردو، لباس و سرویس
تازه ترین خبر درباره شــهریه مــدارس غیردولتی در 
همین تعطیلات آخر هفته منتشر شد؛ حداقل شهریه 

4میلیون تومان و حداکثر 35میلیون تومان خواهد بود. 
به این شکل که شهریه ثابت در مقطع ابتدایی ۲5 میلیون 
تومان، در مقطع متوســطه اول 33 میلیون تومان و در 
مقطع متوسطه دوم 35 میلیون تومان است. درحالی که 
همچنان استان به اســتان مدیران آموزش و پرورش 
تأکید می کنند که والدین دانش  آموزان مدارس دولتی 
غیر از حق بیمه دانش آموز هزینه ای به مدرسه نپردازند. 
با این رقم های میلیونی در مدارس غیردولتی البته عنوان 
شده است که این مدارس اجازه دریافت مبلغ بیش از نرخ 
مصوب شده را برای شهریه ثابت ندارند  و خانواده هایی که 
بیش از نرخ مصوب پرداخت کرده اند، می توانند شکایات 
خود را به سامانه »مشارکت  ها دات آی آر« اعلام کنند، 
چون شهریه اضافه دریافت شده به خانواده ها بازگشت 
داده می شود. با این حال، این شهریه ربطی به هزینه های 
جانبی نیز ندارد؛ از لباس و غذا و سرویس مدرسه گرفته 

تا اردو و....

افزایش شهریه مدارس غیردولتی درصدی نبوده 
امســال تعیین شــهریه مدارس برای نخستین بار 

مدرســه ای بوده اســت. این را احمد محمودزاده، 
رئیس سازمان مدارس غیردولتی آموزش و پرورش 
می گوید. او در صحبت هایش با روزنامه همشهری 
ادامه می دهد: »این شــهریه امســال متناسب با 
فعالیت های آموزشــی و پرورشــی و رویکردهای 
تربیتی و فرهنگــی، در کنار شــاخص هایی چون 
الگوی تعیین شهریه مثل فضا، امکانات، تجهیزات 
و نیروی انسانی به تفکیک اســتان های مختلف و 
فضاهای شهری و روســتایی با چند ماه فعالیت و 
مطالعه برای هر مدرسه تعیین شــده و شهریه ای 
به تناســب این معیارها و عملکردها مشخص شده 
است. این شهریه ها از 4میلیون تا 35میلیون تومان 
است و مانند سال های گذشته دیگر درصدی نیست، 
بلکه مدرســه به مدرسه اســت. به عبارتی بیش از 
35 امتیاز از ۱۰۰ امتیاز شــهریه امسال مربوط به 
کیفیت آموزش و پرورش در هر مدرسه است.« برای 
آگاهی خانواده  ها همچنین شهریه مصوب مدارس 
غیردولتی برای ســال تحصیلی آینده در ســامانه 

mosharekatha.ir قرار گرفته است.

مدرسهچقدرگرانمیشود؟
شهریه ثبت نام مدارس غیردولتی در حالی از 4 تا 35میلیون تومان تعیین شد  که مدارس 

دولتی حق گرفتن شهریه از دانش آموزان را ندارند

زهرا رستگارمقدمگزارش
روزنامه نگار

 هشدار به بیمه شدگان
 دارای چند دفترچه درمانی

مدیــرکل نام نویســی و حســاب های انفرادی ســازمان 
تامین اجتماعــی از رفع 3میلیون همپوشــانی بیمه ای در 
۲سال گذشته خبر داد و گفت: »از زمان اجرای این قانون، 
اگر فردی چند دفترچه بیمه داشته باشد به هر مرکزی که 
برای درمان مراجعه کند، سیســتم این هشدار را می دهد 
که او باید از یک حمایت درمانی برخوردار باشــد.« محمد 
محمدی به ایسنا گفت: »به اســتناد ماده۷۰ قانون برنامه 
ششم توسعه و قوانین بودجه سنواتی سال های 99 و ۱4۰۰ 
مکلف به رفع همپوشانی های بیمه ای بودیم. اتفاقا نخستین 
گام ها را ســازمان تامین اجتماعی برداشــت و اقداماتی را 
به این منظور در دســتورکار قرار داد. با اجرای طرح نسخه 
الکترونیک و تمدید نکردن فیزیکی دفترچه های بیمه درمان 
از اسفند۱399 پیگیری این موضوع قوت گرفت.« او افزود: 
»ساماندهی چنددفترچه بیمه ای ها به نفع همه صندوق های 
بیمه گر بود. مثلا موارد بسیاری داشتیم که زن و شوهر هر دو 
حقوق بگیر یا بازنشسته و هرکدام تحت پوشش یک صندوق 
بودند و زن علاوه بــر دفترچه بیمه خــودش از محل تبعه 
همسرش نیز دفترچه گرفته بود. زمینه ای فراهم شد تا فرد 
خودش به ما اعلام کند که مایل است از کدام دفترچه بیمه 
استفاده و دیگری را حذف کند.« براساس اعلام محمدی، از 
زمان اجرای این قانون، اگر فردی چند دفترچه بیمه داشته 
باشد به هر مرکزی که برای درمان مراجعه کند، سیستم این 
هشدار را می دهد که او باید از یک حمایت درمانی برخوردار 
باشد. در این صورت یا تحت پوشــش تامین اجتماعی و یا 

تحت پوشش بیمه خدمات درمانی قرار می گیرد.

  پاسخ بهزیستی به مددجویانی
 که یارانه شان قطع شده است

معاون توســعه مدیریت و منابع ســازمان بهزیستی کشور 
درباره قطع شــدن یارانه برخی از مددجویان این ســازمان 
توضیح داد و گفت: »مددجویان ســازمان بهزیستی به دلیل 
شرایطی که دارند و هزینه های سنگین درمانی و مراقبتی شان 
بایستی دهک بندی مجزایی داشته باشــند، از این رو هم از 
طریق سازمان هدفمندی پیگیر اضافه کردن شاخص هایی با 
محوریت معلولیت ها و آسیب ها در دهک بندی صورت گرفته 
هستیم و هم در خود سازمان نیز مددجویان با این شاخص ها 
دهک بندی می شوند.« مرتضی حسینی در ادامه به ایسنا گفت: 
»مددجویان دستگاه های حمایتی طبیعتا مشمول دریافت 
یارانه جدید دولت هســتند و اگر مددجویی احیانا مشمول 
دریافت یارانه نشده است، امکان اعتراض در سامانه وجود دارد. 
در این میان برخی ها که مشمول نبوده و اعتراض کردند، مبلغ 
یارانه به صورت مسدود در حسابشــان واریز و بعد از بررسی 
نهایی آزاد خواهد شد.« معاون توسعه مدیریت و منابع سازمان 
بهزیستی کشور تأکید کرد: »وزارت کار و سازمان هدفمندی 
یارانه ها اعلام کرده است که براساس شرایط اعلامی، اگر فردی 
تمایل به منفک شدن از خانواده دارد، می تواند درخواست خود 

را در سامانه اعلام شده ثبت کند.«

 جمع آوری کمک های مردمی
 برای زلزله زدگان افغانستان

در پی وقوع زلزله در افغانستان و جان باختن تعداد زیادی از 
شهروندان این کشور و همچنین مصدوم و آواره شدن شمار 
زیادی از مردم ایالت خوســت، هلال احمــر برای کمک به 
زلزله زدگان اطلاعیه ای صادر کرد. در این اطلاعیه با اشاره به 
کشته و زخمی شدن بیش از ۱5۰۰نفر از مردم افغانستان، 
تأکید شده که جمعیت هلال احمر، آماده ارسال کمک های 
بشردوستانه به مردم آسیب دیده این کشور است. از این رو 
از مردم خواســت تا درصــورت تمایــل، کمک های نقدی 
خود را از طریق شماره حســاب 99999 و یا شماره کارت 
۶۰3۷99۷544999999 و یا کد دستوری ۱۱۲#*۷3۷* 

واریز کنند.

نادر توکلی
معاون درمان علوم پزشکی ایران 

ارزیابی های ما نشــان می دهد ســاختمان 
شــماره۳ بیمارســتان حضرت رسول )ص( 
اخطار بحرانــی دارد. به همین دلیل تخلیه 
این ســاختمان در دســتور کار قــرار گرفت. 
عملیات تخلیه ظرف یک مــاه برنامه ریزی 
شــده و طی ۳ماه انجام می شــود؛ بنابراین 
فعلا عملیات تخلیه آغاز نشده است. یک 
ماهــی که بــرای برنامه ریــزی فراینــد تخلیه 
درنظر گرفته شــده از ابتدای تیر آغاز شده 

است. / ایسنا

یوسف نوری
وزیر آموزش و پرورش

تلاش بر این است که نظام رتبه بندی 
زودتــر اجرایــی شــود، از فرهنگیــان 
به دلیــل تأخیــر در اجــرای ایــن طــرح، 
عذرخواهــی می کنــم و به محــض رفع 
موانــع اداری اجرایــی می شــود. ۶هزار 
میلیارد برای ۳سال درنظر گرفته شده 
بود حــالا ۳۸هــزار میلیارد بــرای ۱۸ماه 
درنظر گرفته شده است البته ابهاماتی 
در اجرا هست که رفع می شود./ ایسنا

پرونده های شورای حل اختلاف در سال 
گذشــته ختم بــه خیر شــد. تعــداد کل 
پرونده هایی که پارســال تشــکیل شد 

حدود 4میلیون و۶۶0هزار مورد بود.

40
درصد

میانگیــن مــدت زمــان رســیدگی بــه 
پرونده ها در شــورای حل اختلاف است. 
این زمــان تنها مربوط به زمان رســیدگی 

تا صدور حکم است. 

30
روز

از مددجویــان زنــدان زنــان آزاد شــدند. 
حــدود ۱۱۸نفر درخواســت عفو داشــتند 
که در نهایت با درخواست ۹۱نفر موافقت 

شد.

91
نفر

نفر از شرکت کنندگان در آزمون مدارس 
نمونــه دولتــی پذیــرش شــدند. تعــداد 
شــرکت کنندگان در این آزمــون بیش از 

2۶۸هزار نفر بود.

58
هزار

نقل قول 

عدد خبر

 نظارت وجود دارد، مردم گزارش کنندمیزخبر
در متن خبر شــهریه مدارس غیردولتی آمده است: 
شهریه اعلام شده در سامانه شهریه ثابت است و مدارس 
می توانند 3۸ درصد از این شهریه را نیز به عنوان شهریه 
فوق برنامه دریافت کنند. هزینه سرویس، غذا و لباس 
دانش آموزان جزو شهریه محسوب نمی شود و به عهده 
اولیاست. رئیس سازمان مدارس غیردولتی آموزش و 
پرورش در پاسخ به این سؤال که معمولا سود مدارس 
غیردولتی از همین هزینه جانبی تامین می شود و چرا 
نظارتــی در این باره صورت نمی گیــرد، به ما توضیح 
می دهد: »نظارت هایی توســط انجمن اولیا و مربیان 
انجام می شود. اما اعتراض و شــکایت  های والدین در 
این باره نیز بررسی خواهد شد. از سویی اداره کل ارزیابی 
عملکرد و پاسخگویی به شکایات در استان ها و وزارت 
آموزش  و پرورش مستقر است. امسال شورای نظارتی 
در اداره مشارکت های مردمی در استان ها نیز تشکیل 
شده اســت. مواردی که خارج از عرف صورت گیرد با 
برخورد ما مواجه خواهد شــد. هم اکنون در این هفته 
از ۲مدرسه که گزارش شده بود، بازدید صورت خواهد 
گرفت. یکی از این مدارس در تهران اردویی لاکچری 

برای بچه ها ترتیب داده بود.« 

مدارس متخلف تا مرز تعطیلی
احمد محمــودزاده می گوید کــه تا انــدازه ای که 
امکان پذیر باشــد، نظارت  صورت خواهد گرفت. اما 
نحوه برخورد با متخلفان چگونه است؟ او ادامه می دهد: 
»برخوردها نیز متناســب با تخلف صورت می گیرد 
و این موضوع در شــورای نظارت منطقه، اســتان و 
مرکزی بررسی خواهد شــد. از تذکرها و جریمه های 
نقدی گرفته تا تعطیلی مدرسه ممکن است متخلف را 
تهدید کند. همه موارد در قانون تاسیس مدارس قید 
شده  است.« او همچنین اشاره می کند که نخستین 
سال است به این شکل شــهریه مدارس تعیین شده 
و می گوید: »حتما خطاها و مشکلاتی خواهد بود که 
به تدریج این مشکلات برطرف می شود.« او همچنین 
در بین صحبت هایش به گام های تازه سازمان مدارس 
غیردولتی آموزش و پرورش اشــاره کرده و می گوید: 
»به تازگی با همکاری دانشــگاه علوم و معارف قرآن 
کریم تفاهمنامه ای برای تاسیس مدارس قرآنی امضا 
شده است. این مدارس غیردولتی وابسته به دانشگاه 
فعلا در ۶ استان تأسیس خواهد شد و به تدریج افزایش 
خواهد داشت. از سویی مدارس وابسته به سازمان سما 
به دنبال آموزش های فنی و حرفه ای و کاردانش است. با 
راهیان کوثر نیز به دنبال مدارس مرزی و حاشیه شهرها 
بوده ایم. در تلاش هستیم با بسته هایی از فعالیت های 
آموزشی و پرورشی، متناسب با سلیقه دانش  آموزان در 
مدارس غیردولتی حرکت کرده و با همکاری و ورود 
مردم به این حوزه، مدارس کمک کار مدارس دولتی 

را افزایش دهیم.«

یک گام برای ماندگاری پزشکان در مناطق محروم
 وزیر بهداشت از حذف سقف هزینه 

سلامت
و پرداخت به پزشکان متخصص 
فعال در مناطق محروم خبر داده 
اعــلام  براســاس  اســت. 
بهرام عین اللهی، از این پس، پزشکان متخصص هر 
قدر که کار کننــد، پرداختی به آنها تعلق می گیرد: 
»پیش از این برای پرداختی ها سقفی وجود داشت و 
میزان پرداختی محدود می شد. حالا این محدودیت 
برداشته شــد. این اتفاق می تواند منجر به تمایل 
پزشکان متخصص برای فعالیت در مناطق محروم 
شــود.« به گفته او، در کنار این اقدامات، بسته های 
جدیدی برای مناطق محروم تعریف شده تا حضور 
نیروهای متخصص در این مناطق بیشــتر شــود. 
ماجرای ماندگار پزشــکان متخصــص در مناطق 
محروم موضوعی است که سال ها از سوی مسئولان 

استانی به ویژه مناطق محروم مطرح می شود. 
شــرایط ســخت زندگی در برخی از این مناطق، 
پرداختی های نامناسب و وضعیتی که برای پزشکان 
در این مناطق ایجاد می شود، منجر به فرار بسیاری 
از پزشکان از این مناطق شده است. با اینکه در کشور 
کمبود پزشــک وجود ندارد و به گفته متخصصان، 
مسئله در توزیع پزشک است اما نمایندگان مجلس 

اخیرا مصوب کردند تا میزان ظرفیت دانشــجوی 
پزشکی افزایش پیدا کند و این ظرفیت در مناطق 
محروم با تأکید بر اعتباربخشــی دانشگاه ها اعمال 
شود. اما همین موضوع با مخالفت های جدی از سوی 
جامعه پزشکی مواجه شده اســت. منتقدان اعلام 
می کنند که در کنار توزیع نامناسب پزشکان، بسیاری 
از افراد جامعه پزشــکی در مشاغل دیگری فعالیت 
می کنند و دلیل این اتفاق، نبود زیرســاخت های 
لازم بــرای ارائــه خدمــت در مناطق محــروم و 
کم برخوردار است.  ماجرای افزایش ظرفیت پزشکی 
از شهریور۱4۰۰ مطرح شــد و وزیر بهداشت هم با 
آن موافقت کرده بود. پیش از این یکی از نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی اعلام کرده بود که 3۰درصد 
از فارغ التحصیلان پزشــکی مناطق محروم برای 
فعالیت به مراکز استان ها مهاجرت می کنند. قبلا 
رئیس هیأت مدیره جامعه دندانپزشــکان ایران در 
واکنش به افزایش ظرفیت پذیرش دانشجوی پزشکی 
و دندانپزشکی گفته بود که بسیاری از آنهایی که باید 
در مناطق محروم فعالیت کنند، با ارتباطاتی که برقرار 
می کنند و نامه هایی که از برخی مسئولان می گیرند، 
به شهرهای بزرگ منتقل می شوند و همین موضوع 
سبب می شود تا مناطق محروم خالی از پزشک شود.
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شهادت در مأموریت

اعلام اشتباه ایستگاه، مسافران مترو را به دردسر می اندازد 
بســیاری موارد در خط2 متروی تهران ایســتگاه ها اشتباه اعلام 
می شود؛ درحالی که مسافران به دلیل ازدحام جمعیت و نداشتن دید 
کافی نمی توانند بیرون را ببینند و تنها راه اطلاع از رسیدن به مقصد 
برایشان شنیدن صدای گوینده متروست که آن هم وقتی اشتباه است 
بسیار دردسرساز می شود. یکی از دلایل این امر هم توقف زیادی در 

برخی ایستگاه هاست که به نظر می رسد قابل مدیریت باشد.
مدنی از تهران 

قیمت اعلام شده کالاها بعضا از بازار گران تر است
رسانه ها قیمت تخم مرغ شانه ای 30عددی را 97هزار تومان اعلام 
می کنند؛ درحالی که در مغازه ها تخم مرغ از این قیمت ارزان تر است؛ 
چه اصراری دارند که وقتی کالایی ارزان اســت، آن را تعمدا گران 
کنند. استناد فروشندگان هم به اخبار است و جنگ اعصاب بعدش 

برای هر دو طرف.
اکبری از تهران 

قطع مداوم برق در کوی اتحاد درشهرک  طالقانی ماهشهر
برق در خیابان اتحاد شهرک طالقانی در ماهشهر مدام قطع می شود 
و 50خانواده ساکن در این خیابان حتی به مرز گرمازدگی می رسند. 
اغلب اوقات برق قطع اســت و گاهی چند خانواده کنار هم جمع 
می شویم که برای اســتفاده از وسیله سرمایشی صرفه جویی شده 
باشد، ولی باز هم برق ها مدام می رود؛ زیرا 50خانه تنها به یک ترانس 

برق متصل هستند.
عالی زاده از ماهشهر

سبزوار پل روگذر و زیرگذر ندارد
در سبزوار حتی یک پل هوایی روگذر یا زیرگذر وجود ندارد که از 
بار ترافیکی شهر کاسته شود. جدای اینها یک مسیر کمربندی در 
این شهر تعبیه نشده تا بتوان از تصادفات و ترافیک گریخت؛ این در 
حالی است که مناطق کم جمعیت تری مثل صالح آباد پل زیر گذر 

دارند؛ درحالی که یک دهم ترددهای سبزوار در آنها اتفاق نمی افتد.
صدارتی از سبزوار

نانوایی بدون سهمیه هستم و آماده پخت
نانوایی در گرگان هستم که آرد را به صورت آزاد و درواقع قاچاق 
تهیه می کنم. 2کارگر داشتم که چون توان پرداخت مزدشان را 
نداشتم، عذرشان را خواستم. بارها تقاضای سهمیه آرد کرده ام، 
ولی هر بار به بهانه ای میسر نشده است. برخلاف برخی نانواها 
علاقه مندم که نان بپزم و تا توان دارم به مردم خدمت کنم و نان 
خودم را هم ببرم، اما متأسفانه کسی همراهی ام نمی کند اکنون 

هم که این داستان های یارانه بدتر دست و پاگیر شده است.
کجوری از گرگان 

مسکن مهر پردیس بعد از 11سال همچنان بلاتکلیف
11ســال از زمان آغاز ســاخت مســکن مهر پردیس گذشته 
شده است و به رغم چندین بار پرداخت وجه و تکمیل آن و نیز 
وعده های مسئولان،  هنوز بخش هایی از آن تحویل مالکان نشده 
است. برخی خانه های در حال ساخت کلنگی شده اند و نیازمند 
تعمیرات هستند؛ بدون آنکه تکمیل و بهره برداری شده باشند. 

لطفا به داد سرمایه های در حال نابودی مردم برسید.
عاصمی از تهران 

کمبود جایگاه سوخت در مهدی آباد مشهد
محدوده مهدی آباد مشهد نیازمند جایگاه سوخت جدید است 
تا از ترافیک دائمی در صف آن کاسته شود. گاهی صف گازوئیل 
در تنها جایگاه این محدوده به چند کیلومتر می رسد و ساعت ها 
وقت رانندگان تلف می شود. از آن ســو نیز برخی سودجویان 
گازوئیل را با نرخ چندبرابری در گالن های 20لیتری در حدود 
یک کیلومتر بعد از جایگاه می فروشند. با این حساب بهترین کار 
این است که یک جایگاه سوخت جدید در این مسیر پرتردد و 

ترانزیت ایجاد شود.
لدنی از مشهد

یک شماره تلفن برای رزرو وقت متخصص در بیمارستان 
غرضی اصفهان

مراجعان به درمانگاه بزرگ تخصصی بیمارســتان دکتر غرضی 
اصفهان برای ویزیت پزشکان متخصص، حتما باید فقط یک روز 
قبل و فقط از ساعت ۸ تا10 صبح از طریق یک شماره تلفن نوبت 
بگیرند که کاری در عمل نشدنی است. این خط دائما اشغال است 
یا بوق خراب می خورد و نوبت متخصص گرفتن از این بیمارستان 
غیرعملی است. اگر کسی هم موفق به تماس شود، هیچ گاه نوبت 
خالی وجود ندارد و طبیعتا امثال من همــواره در انتظار ویزیت 
متخصص خواهند ماند. مشکل بغرنج نیست و راه حل آن ساده 
است، ولی ادامه آن می تواند بســیار دردسر ساز باشد. مسئولان 

بهداشتی درمانی اصفهان فکری کنند.
بلیغیان از اصفهان 

تلاش برای ثابت نگه داشتن قیمت ها سعی باطل است
وقتی زیرســاخت وجود نداشته باشــد و تورم به دلیل مسائل 
مختلف هر روز بیشتر شود، تلاش برای ثابت نگه داشتن قیمت ها 
کاری بیهوده است؛ زیرا قیمت ها به صورت دستوری کم و زیاد 
نمی شوند، بلکه تابع شرایطی هستند که امثال من نمی دانند، اما 
قطعا اقتصاددان ها و مسئولان می دانند. پس برای ثبات قیمت ها 

باید دست از دستور برداشت.
احمدوند از تهران

چرا شاگردان اتوبوس های بین شهری را بیمه نمی کنند
شاگرد شوفری هستم که سال هاست شغلم این بوده و آخرین 
دریافتی ام حدود 5میلیون تومان است؛ درحالی که کارم شب و 
روز و تعطیلی ندارد. بیمه ای در کار نیست و هر چه اصرار به این 
موضوع می کنیم نتیجه ای نمی گیریم. از طرفی هم سرمایه ای 
نداریم کــه خودمان اتوبــوس بخریم و از ایــن وضع نجات 
یابیم. واقعا جان شــاگردان راننده ها کم اهمیت است که نه 
تعاونی های مسافربری، نه مالکان اتوبوس ها و نه سازمان های 

بیمه گر هیچ تمهیدی برایشان ندارند.
دبیری از آستارا

شماره تلفن ارتباطي با خوانندگانبا مردم

ارسال پیام کوتاه خوانندگانپیامک

سلطان مواد مخدر، قبر خودش را کند
قاچاقچی سابقه دار که از مدت ها قبل تحت تعقیب پلیس قرار 
داشت برای در امان ماندن از دستگیری نقشه عجیبی کشید. او با 
جعل گواهی فوت و ساختن یک سنگ قبر وانمود کرد که فوت 
شده تا پلیس از تعقیب او دســت بکشد اما با لو رفتن نقشه اش، 

توسط مأموران دستگیر شد.
به گزارش همشــهری، از ماه ها قبل مأموران پلیس شهرستان 
شوش با هماهنگی دادستانی این شهر به اطلاعاتی درباره فعالیت 
یک باند قاچاق مواد مخدر در این شهر دست یافتند و تحقیقات 
خود را در این باره آغاز کردند. شواهد به دست آمده نشان می داد 
سرکرده این باند انواع مواد مخدر را از شهرهای همجوار به شوش 
قاچاق کرده و توزیع می  کند. آنطور که بررسی ها نشان می داد، 
حجم فعالیت این باند بسیار گسترده بود و افراد زیادی با سرکرده 
باند در ارتباط بودند. در این شــرایط نقشه ای برای دستگیری 

سرکرده و دیگر نفرات این باند طراحی شد.
مرد شماره یک باند قاچاق شــوش تلاش می کرد هیچ ردی از 
خود به جا نگذارد اما مأموران سایه به سایه در تعقیب او بودند. 
تجســس های پلیس در این باره ادامه داشت تا اینکه خبرهایی 
درخصوص متهم تحت تعقیب منتشــر شد که نشان می داد او 
فوت شده است. حتی در محل دفن متوفیان شوش سنگ قبری 
به نام او ساخته و نصب شــده بود. در این شرایط به دلیل فوت 
متهم همه پرونده هایی که علیه او تشــکیل شده بود، مختومه 

می شد و تعقیب قضایی او به پایان می رسید.
ماموران پلیس با وجود صدور گواهی فوت و حتی نصب سنگ 
قبر برای متهم، نســبت به واقعی بودن فوت او تردید داشتند. 
به همین دلیــل تحقیقات به طور نامحســوس ادامه پیدا کرد. 
تجسس  ها نشان می داد که سرکرده باند قاچاق مواد مخدر فوت 
نشده، بلکه برای فرار از دســت مأموران با گواهی فوت جعلی 
و ســنگ قبر وانمود کرده که فوت شده اســت. این تحقیقات 
به صورت محرمانه ادامه پیدا کرد تا اینکه ســرانجام مأموران با 
شناسایی مخفیگاه متهم در عملیاتی غافلگیرانه توانستند او را 

دستگیر کنند.
سجاد اســدی مهر، دادســتان عمومی و انقلاب شوش با اعلام 
جزئیات این پرونده گفت: پس از اقدامات اطلاعاتی و تخصصی 
گســترده، آخرین محل تردد این محکوم فراری در شهرستان 
شوش توسط شعبه دادستانی شناسایی و او با همکاری پلیس 
شهرستان شوش در مخفیگاهش دستگیر شد. این متهم یکی 
از بزرگ ترین توزیع کنندگان مواد مخدر اســت کــه اقدام به 
ترانزیت وســیع مواد مخدر از شهرستان های همجوار به داخل 
شوش می کرد و در ســال های اخیر در انتقال مواد مخدر نقش 

زیادی داشت.
وی درباره ماجرای فوت دروغین متهــم نیز گفت: او برای فرار 
از قانون و جلوگیری از اجرای محکومیت ها و مختومه شــدن 
پرونده های اجرا نشده اش با همکاری برخی از کارمندان دولتی 
در شهرســتان های دیگر اقدام به ســاخت گواهی فوت جعل 
شده و همچنین ســنگ قبر کرده بود که پس از ارائه مدارک 
فوت این مجرم به دادسرای شوش از سوی بستگانش، صحت 
و ســقم موضوع مورد تردید قرار گرفت که پس از چندین ماه 
اقدامات اطلاعاتی معلوم شد که او زنده است و پس از شناسایی 
مخفیگاهش دستگیر شد و تحقیقات تکمیلی در این باره ادامه 

دارد.

تصادف مرگبار سرویس کارگران 
معدن با کامیون

تصادف ســرویس کارگران معدن جلال آباد بــا یک کامیون 
در نزدیکی زرند حادثه تلخی را رقــم زد و موجب جان باختن 

3نفر شد.
به گزارش همشهری، این حادثه ســاعت7:49 صبح دیروز در 
کیلومتر 10 محور جلال آباد به یزدان شهر شهرستان زرند واقع 
در استان کرمان اتفاق افتاد. ماجرا از این قرار بود که مینی بوس 
کارگران معدن جلال آبــاد که هیچ کارگــری در آن نبود، در 
جاده حرکت می کرد که بنا بــر دلایل نامعلومی با یک کامیون 
که 2سرنشین داشت به شــدت برخورد کرد. شدت این حادثه 
به حدی بود که هر دو خودرو به شدت آســیب دیدند و وقتی 
نیروهای امداد و نجات به محل حادثه رســیدند، معلوم شد که 
راننده مینی بوس و راننده کامیون و همراهش هر سه نفر جان 

خود را از دست داده اند.
محمد صابری، رئیس اورژانس کرمان در این باره گفت: قربانیان 
این حادثه هرســه مرد بودند و بین 35 تا 45 سال داشتند که 

جان شان را از دست دادند.
براساس این گزارش، علت وقوع این حادثه مرگبار از سوی پلیس 

در دست بررسی است.

پلیس در جست و جوی قاتل مسلح
پلیس پایتخت در جست و جوی قاتلی هستند که با شلیک گلوله 

دست به جنایت زد و فراری شد.
به گزارش همشهری، شامگاه چهارشــنبه گذشته اول تیر ماه 
گزارش یک جنایت به قاضی محمدحســین زارعی، بازپرس 
جنایی تهران اعلام شــد و با دســتور وی تیمی از کارآگاهان 
جنایی پایتخت تحقیقات خود را در این باره آغاز کردند. مقتول 
مردی 30ساله بود که جسدش در فضای سبز بزرگراه خرازی 
درحالی پیدا شد که از ناحیه قفسه ســینه هدف اصابت گلوله 

قرار گرفته بود.
برادر مقتول که جسد او را پیدا کرده و با پلیس تماس گرفته بود 
در تحقیقات گفت: با برادرم در خانه بودیم که یکی از بستگانمان 
با برادرم تماس گرفت. نمی دانم در مورد چه مسئله ای با یکدیگر 
بحثشان شد که برادرم به شدت عصبانی شد. بعد از این تماس با 
هم قرار گذاشتند و از خانه بیرون رفت. می گفت در فضای سبز 
نزدیک خانه با هم قرار دارند. وی ادامه داد: 2ساعت پس از رفتن 
او نگران شدم و به موبایلش زنگ زدم اما جواب نداد. نگران شدم 
و از خانه بیرون رفتم تا اینکه پس از جســت و جو با جسد او در 

نزدیکی خانه مواجه شدم.
به دنبال این حادثه گروهــی از کارآگاهــان اداره دهم پلیس 
آگاهی پایتخــت تحقیقات خود را در این پرونــده آغاز کردند 
تا به زودی عامل قتل مسلحانه را بازداشــت کنند و اسرار این 

جنایت فاش شود.

  bamardom_hamshahri@تلگرام با مردمپیام

کوتاه از حادثه مأمور پلیس پیشگیری تهران و فرمانده یگان حفاظت اداره منابع طبیعی چناران در حال مأموریت به شهادت رسیدند 

دو مأمــور هنگام انجــام وظیفه از 
سوی دو فرد مســلح هدف گلوله 
قرار گرفتند و به شهادت رسیدند. 
در نخســتین حادثه مأمور یکــی از کلانتری های 
تهران هنگام جلب متهمی از ســوی او هدف گلوله 
قرار گرفت و در دومین مورد فرمانده یگان حفاظت 
اداره منابع طبیعی چناران زمانی که در محل اجرای 
حکم تخریب ساخت و ســازهای غیرمجاز حضور 
داشت از ســوی یکی از متخلفان با شلیک گلوله به 

شهادت رسید.
به گزارش همشــهری، مدتی قبل زنی جوان که با 
همســرش به نام میلاد دچار اختلافاتی شــده بود 
از خانه اش قهر کــرد و به خانه پــدرش در یکی از 
شهرستان های شمال شرقی کشور رفت. اختلافات 
این زن و شوهر ادامه داشت تا اینکه زن جوان راهی 
دادگاه خانواده شد و مهریه اش را به اجرا گذاشت اما 
همسر او در دادگاه حاضر نمی شد و همین سبب شد 

تا زن جوان حکم جلب شوهرش را بگیرد.
او هرچــه با شــوهرش تمــاس می گرفــت و پیام 
می فرســتاد، فایده ای نداشــت و در این شرایط به 
همراه پسر 12ساله اش راهی تهران شد و برای جلب 
همسرش به کلانتری 10۸نواب رفت. صبح پنجشنبه 
دوم تیر ماه زن جوان به همراه 2 مأمور کلانتری راهی 
خانه میلاد شدند تا مأموران وی را بازداشت کنند اما 

هیچ کس گمان نمی کرد که اتفاق تلخی رخ بدهد.

حمله بی رحمانه
زن که فکر همه جــا را کرده بود و می دانســت که 
احتمالا همسرش در را به رویشان باز نخواهد کرد از 
قبل کلید ساز هماهنگ کرده و به جز او و پسرش و 
2 مأمور کلانتری، مرد کلید ساز هم در محل حضور 
داشــت. آنها پــس از ورود به ســاختمان به مقابل 
آپارتمان طبقه سوم رفتند اما هرچه در زدند کسی 
جوابشان را نداد. در این شرایط بود که مرد کلید ساز 
دست به کار شد تا قفل در را باز کند و مأموران بتوانند 
وارد خانه شود. با هماهنگی قضایی مرد کلید ساز در 
حال باز کردن قفل در بود که ناگهان پیش از باز کردن 
در، میلاد در را باز کرد و در چهارچوب در حاضر شد 
که همه با دیدن او شوکه شدند. مرد جوان مسلح بود 
و در مقابل چشمان بهت زده، مرد کلید ساز و 2 مأمور 
پلیس درحالی که اسلحه کلت در دست داشت از خانه 

خارج شد. یکی از مأموران پلیس با دیدن مرد مسلح به 
طبقه بالا رفت و مأمور دیگر کلانتری به همراه همسر 
و پسر مرد مسلح و مرد کلید ساز به سمت در خروجی 
ساختمان فرار کردند. مرد مســلح اما به دنبال آنها 
رفت و دیوانه وار شروع کرد به تیراندازی. در جریان 
این تیراندازی مأمور پلیس و همسر مرد مسلح هدف 
اصابت گلوله قرار گرفتند و نقش زمین شدند. سپس 
مرد مسلح اسلحه را روی سرش گذاشت و در مقابل 
چشمان وحشت زده پسرش و مرد کلید ساز ماشه را 
کشید و به زندگی خودش پایان داد. در این شرایط 
بود که ماجــرای این تیرانــدازی هولناک به قاضی 
ساسان غلامی بازپرس ویژه قتل گزارش شد و او به 
همراه تیمی از مأموران تجسس پلیس آگاهی تهران 
در محل حادثه حاضرشدند. ســاعت 11:30صبح 
پنجشنبه دوم تیر ماه بود که تیم جنایی پس از ورود 
به ساختمانی در خیابان رودکی با پیکر غرق در خون 
مأمور پلیس و زنی جوان مواجه شدند. مأمور پلیس 
سرهنگ محمد یاسمی نام داشت که مأمور کلانتری 
10۸نواب بود و تیر از پشت سر به کمر او اصابت کرده 
و به شهادت  رسیده بود. زن جوان که حدودا 40ساله 
بود هدف اصابت دو گلوله قرار گرفته و زنده بود. در 
پاگرد طبقه اول جســد مردی 47ساله درحالی که 
گلوله به ســرش اصابت کرده بود به چشم می خورد 
که کنار آن اسلحه کلتی قرار داشت. این نشان می داد 
که مرد مســلح پس از تیراندازی، با شلیک گلوله به 

زندگیش پایان داده است.
در ادامه اجساد قاتل مسلح و شهید یاسمی با دستور 
بازپرس جنایی به پزشکی قانونی انتقال یافت و زن 
مجروح نیز برای درمان به بیمارستان منتقل شد. در 
ادامه تیم جنایی به بازرسی از خانه متهم پرداختند و 

از آنجا 15فشنگ کلت و مشروبات الکلی کشف شد.
به گفته ســرهنگ جلیل موقوفه ای، رئیس پلیس 
پیشگیری تهران، مأمور وظیفه شناس به علت شلیک 
مستقیم گلوله به قلبش به درجه رفیع شهادت نایل 
شــد. وی عنوان کرد: شــهید محمد یاسمی متولد 
سال63، متاهل و پدر 2 دختر بود که متأسفانه حین 

ماموریت و در راه انجام وظیفه شهید شد.

تیراندازی با سلاح دولول
دومین حادثه در شهرستان چناران واقع در استان 
خراسان رضوی اتفاق افتاد. از مدتی قبل به اداره کل 

منابع طبیعی و آبخیزداری این اســتان خبر رسیده 
بود که افرادی با ساخت وســاز در منطقه میریژگان 
اراضی ملی را تصــرف کرده اند. هرچنــد بارها در 
این باره به افراد متخلف تذکر داده شــده بود اما آنها 
به ساخت وساز خود ادامه داده و منابع طبیعی را در 
تصرف خود نگه داشته بودند. در چنین شرایطی بود 
که حکم قلع و قمع این ساخت و سازها از سوی مرجع 

قضایی صادر شد.
با وجود صدور حکم قضایی باز هــم افراد متخلف 
در این منطقه حاضر به دســت کشیدن از ساخت و 
سازهای شــان نبودند تا اینکه سرانجام حکم قلع و 
قمع صادر و روز پنجشنبه به عنوان روز اجرای حکم 
و تخریب ساخت و سازهای غیرمجاز تعیین شد. در 
این روز مأمــوران اداره منابع طبیعی و آبخیزداری 
چناران به فرماندهی جواد غلامی طبسی راهی این 
منطقه شدند. آنها قصد داشتند بدون هرگونه تشنج 
و درگیری حکمی که صادر شده بود را اجرا کنند اما 
یکی از متخلفان شروع به مقاومت در برابر آنها کرد. 
درحالی که هماهنگی ها برای اجرای حکم در حال 
انجام بود ناگهان یکی از متخلفان از خودرواش یک 
اسلحه دولول شــکاری بیرون آورد و در یک چشم 
برهم زدن آن را مسلح کرد و از پشت به سوی جواد 
غلامی تیراندازی کرد. تیراندازی از فاصله نزدیک 
و هدف گرفتن قلب این مأمور وظیفه شناس سبب 
شد که او در همان مکان به شهادت برسد. به دنبال 
این حادثه بلافاصله نیروهــای اورژانس خود را به 
محل حادثه رساندند اما دیگر کار از کار گذشته بود 
و در این شــرایط مأموران پلیس ضارب را دستگیر 

کردند.
سرهنگ احمد روحی، فرمانده یگان حفاظت اداره 
کل منابع طبیعی و آبخیزداری خراســان رضوی با 
بیان جزئیات این حادثه گفت: بلافاصله پس از این 
حادثه مقام قضایی در محل حاضر شد و ضارب ضمن 
اعتراف به جنایتی که مرتکب شــده بود صحنه به 

شهادت رسیدن جواد غلامی طبسی را بازسازی کرد.
وی ادامــه داد: پرونده فرد متخلف مربوط به ســال 
گذشته بود. او بخشی از اراضی ملی به وسعت 2هزار 
مترمربع را به باغ شخصی تبدیل کرده بود و تا قبل 
از این بخاطر تصرف اراضی ملی چندین مرتبه اخطار 
گرفته اما به دلیــل اینکه متهــم در این مدت هیچ 
توجهی به اخطار های صادر شــده نکرده بود، مقام 
قضایی دستورات لازم را برای قلع و قمع بنا صادر کرد.

در همیــن حــال غلامعلــی صادقــی، رئیس کل 
دادگستری خراسان رضوی از رسیدگی ویژه به پرونده 
ضارب فرمانده یگان حفاظت منابع طبیعی چناران 
خبر داد و گفــت: اجازه نخواهیــم داد این اقدامات 
خودسرانه آرامش شهروندان را برهم زند. او در ادامه 
گفت:  اجرای دقیق قانون در زمینه برخورد با جرایم 
خاص و خشن مورد تأکید اســت و با برهم زنندگان 
نظم و امنیت عمومی، افراد ســودجو و قانون شکن 

قاطعانه برخورد می شود.
براساس این گزارش، شــهید جواد غلامی طبسی، 
متولد سال 136۸ و ازجمله نیروهای تازه استخدامی 
این یگان بود. او چند ماه از آغاز زندگی مشــترکش 
می گذشت و اخیرا در آزمون مقطع دکتری موفق به 

کسب رتبه اول رشته مرتع داری شده بود.

آمار قربانیان زلزله مرگبار افغانســتان در حالی از مرز 
1150نفر عبور کرده که بارش شــدید باران و جاری 
شدن سیل نیز در برخی ولایات این کشور جان افراد 

زیادی را گرفته است.
به گزارش همشــهری، زمین لرزه 5.9ریشتری بامداد 
چهارشنبه افغانســتان که برخی منابع خبری قدرت 
آن را 6.1ریشتر اعلام کرده اند، تا کنون جان دست کم 
1150نفر را گرفته و 2هزار مجروح به جای گذاشــته 
است. زلزله ای که در 20 سال گذشته بی سابقه بوده و 
بیشتر قربانیان آن زنان و کودکانی بودند که هنگام وقوع 

زلزله نتوانستند از خانه هایشان خارج شوند.
براساس گزارش رســانه های افغانستان، زمین لرزه ای 
که ساعت1:30 بامداد چهارشنبه شرق و جنوب شرق 
این کشــور را لرزاند بیشترین خســارت را در ولایت 
کپتیکا و خوست به جا گذاشــت. جایی که خانه های 
خشتی و سنگی روســتایی نای مقاومت در برابر این 
زمین لرزه پرقدرت را نداشتند و روی سر ساکنانشان 
آوار شــدند. خبرگزاری طلوع گزارش کرد: زمین لرزه 
در برخــی خانواده ها از 15 تا 20نفــر قربانی گرفته و 
بیشتر این قربانیان زنان و کودکانی هستند که شدت 

زلزله مجال بیرون رفتــن از خانه ها را بــه آنها نداد و 
به صورت گروهی زیر آوار مدفون شدند.میراحمد، یکی 
از اهالی ولایت پکتیکاست که به گفته خودش، بیش 
از 15عضو خانواده اش در ایــن حادثه جان باخته اند. 
او می گوید: در خانواده من تــا 20نفر جان باخته اند و 
از 15 تا 20نفر دیگر هم زخمی شــده اند. گلاب شاه؛ 
یکی دیگر از اهالی پکتیکا نیز می گوید: از خانواده من 
15نفر جانشان را از دست دادند. 7زن و دختر و ۸مرد 
و پسر قد و نیم قد. تنها چند ساعت پس از وقوع زلزله 
مرگبار افغانستان بود که مقامات کشورمان از ارسال 
2فروند هواپیمای حامل کمک های اولیه به افغانستان 
خبر دادند. هواپیماهایی که بنا بر اعلام سفارت ایران 
در کابل، وارد فرودگاه خوســت شدند و محموله های 
کمکی آنها تحویل مقامات محلی شد. این محموله ها 
شامل صدها چادر امدادی و ۸00 تخته موکت بودند که 
با هواپیماهای ارتش به  افغانستان ارسال شدند. علاوه 
بر این محموله دیگری نیز از سیســتان و بلوچستان 
به صورت زمینی شــامل 1200تختــه موکت، هزار 
بسته غذایی و 600دستگاه چادر امدادی به افغانستان 
ارسال شد. روز پنجشنبه نیز سومین هواپیمای حامل 

کمک های ایران در فرودگاه ولایت خوست فرود آمد که 
حاوی کمک های اولیه برای زلزله زدگان بود. همچنین 
بامداد پنجشنبه نخستین گروه امدادگران متخصص 
هلال احمر برای کمــک به عملیات امدادرســانی به 
زلزله زدگان عازم این کشــور شــدند. به گفته یعقوب 
سلیمانی، دبیر کل جمعیت هلال احمر، تیم 1۸نفره از 
امدادگران متخصص سازمان امدادونجات هلال احمر از 
طریق هوایی به افغانستان اعزام شدند و هم اکنون نیز 3 
تیم واکنش سریع سازمان امداد و نجات، 4 تیم  واکنش 
سریع هلال احمر در استان های تهران و البرز و ۸ تیم 
سگ های تجسس )آنست(، برای اعزام درصورت نیاز، 

اعلام آماده باش شده اند.

سیل ویرانگر 
در روزهای گذشــته مــردم افغانســتان علاوه 
بر زلزله با ســیل ویرانگر نیز دســت و پنجه نرم 
می کنند. سیلی که 10ایالت را بر گرفته و علاوه 
بر اینکه قربانیان زیادی به جا گذاشته، خسارات 
فراوانی نیز به دنبال داشته است. به گزارش طلوع 
افغانستان، سرازیر شــدن سیلاب در بیش از 10 
ولایت، زمین های کشــاورزی و باغ ها را تخریب 
کرده اســت. بیش از 400خانه و بیش از 5000 
جریب زمین زراعتی از بین رفته و تخریب شده 
است و تنها در ولایت نورستان، 114نفر جانشان 

را در سیل از دست داده اند.

وقتی 3محکوم به قصــاص پای چوبــه دار رفتند تا 
مجازات شوند، 2دختر خردســال یکی از آنها به پای 
اولیای دم افتادند و با گریه درخواست بخشش کردند 
اما یکی از اولیای دم حاضر به بخشــش نشــد و برخورد نامناسبی با 
دختران خردســال کرد. او آن روز حکم قصاص را اجــرا کرد و حالا 
خودش به اتهام قتل فرد دیگری در زندان است و چشم انتظار گذشت 

خانواده مقتول.
به گزارش همشهری، مدتی قبل 3محکوم که در جریان پرونده های 
متفاوت به اتهام قتل به قصاص محکوم شده بودند، در زندان رجایی 
شهر پای چوبه دار رفتند تا حکم شان اجرا شــود. آن روز تیم صلح و 
ســازش و گروه صلح یار که برای جلب رضایــت از اولیای دم فعالیت 
می کند به همراه چند هنرمند نیز در زندان حضور داشتند تا برای جلب 
رضایت اولیای دم تلاش کنند. در میان محکومان به قصاص، مردی 
جوان بود که 16آبان سال 96و در جریان درگیری با یکی از بستگانش 
بر سر اختلافات مالی، با شلیک گلوله وی را به قتل رسانده بود. او اما در 
جریان جلسات محاکمه مدعی شده بود که روز حادثه مقتول سلاح 
داشته و او در جریان درگیری لوله اسلحه مقتول را گرفته که ناگهان 
مقتول شلیک کرده و گلوله به خودش خورده است. این مرد در جریان 
رسیدگی قضایی به پرونده در نهایت با اجرای مراسم قسامه و سوگند 
50نفر از اقوام مقتول که می گفتند وی قاتل است، به قصاص محکوم 
شده و حالا قرار بود حکم قصاص وی به همراه 2قاتل دیگر در زندان 

رجایی شهر اجرا شود.

صبح روز اجــرای حکم، مرد جوان و 2قاتل دیگر پــای چوبه دار قرار 
گرفتند. 2 دختر ۸و 10ساله مرد جوان اما با التماس و گریه از اولیای 
دم خواستند که حکم را اجرا نکنند و به پدرشان فرصت زندگی بدهند. 
اما یکی از اولیای دم به نام فرهــاد در برابر التماس این دو دختر رفتار 
نامناسبی انجام داد و آن روز تلاش  تیم صلح و سازش نیز برای جلب 
رضایت بی نتیجه ماند و مرد جوان با اصرار فرهاد قصاص شد. آن روز 
اگرچه مرد جوان به دار مجازات آویخته شــد امــا گریه های 2دختر 
خردسالش باعث شــد اولیای دمی که برای قصاص 2 قاتل دیگر در 
زندان حاضر شــده بودند تحت تأثیر قرار گرفته و در آخرین لحظات 
آن دو قاتل را بخشیده و حکم را اجرا نکنند. یکی از قاتلانی که در آن 
سحرگاه غم انگیز از قصاص رهایی یافت، مردی جوان بود که چند سال 
قبل دوستش را به قتل رسانده بود. چرا که مدعی بود مقتول با دختر وی 
بدرفتاری کرده و همین موجب شده تا خشمگین شود و جان دوست 
صمیمی اش را بگیرد. دومین نفر نیز مــردی جوان بود که او هم جان 
دوست صمیمی اش را گرفته بود. او و دوستش بایکدیگر دچار اختلافاتی 
شده و پشت سر یکدیگر بدگویی کرده بودند. همین باعث شده بود که 

با هم درگیر شوند و یکی از آنها جان دیگری را بگیرد.

اتفاق عجیب
آن روز بــا اجرای حکــم قصاص مرد جــوان و یتیم شــدن 2دختر 
خردســالش و همچنین نجات 2قاتل دیگر از پای چوبه دار به پایان 
رسید تا اینکه مدتی بعد برای فرهاد )کسی که با اصرار وی مرد جوان 

قصاص شد و در روز اجرای حکم رفتار بدی با دختران خردسال محکوم 
به قصاص داشت( اتفاق عجیبی رخ داد. او چند روز پس از آنکه حکم 
قصاص را اجرا کرد در جریان درگیری در یکی از شهرهای غربی کشور، 
کنترلش را از دست داد و از فرط عصبانیت دست به جنایت زد و جان 
مردی را گرفت. او پس از این درگیری به جرم قتل دســتگیر شــد و 
هم اکنون در زندان اســت. خانواده وی این روزها در تکاپو هستند تا 
از خانواده مقتول رضایت بگیرند اما آنها اصرار بر اجرای حکم قصاص 

دارند و حاضر نشده اند از قصاص قاتل فرزندشان بگذرند.

سرنوشت عجیب مردی که گریه های 2دختر خردسال را نادیده گرفت

امدادگران هلال احمر وارد افغانستان شدند

افغانستان در محاصره سيل و زلزله 

گزارش

دادسرا

می
اس

د ی
حم

د م
شهی

سی
 طب

می
غلا

اد 
جو

د 
شهی



7 شنبه 4 تیر 1401
 شماره  8528

روزنامه گلوبال تايمز ]چين[

 دعوت به اتحاد بريكس 
مقابل بحران هاي جهاني

روزنامه دولتي گلوبال تايمز نوشــته كه شــي جين پينگ، 
رئيس جمهور چين، در نشست سران كشورهاي عضو بريكس 
از آنها دعوت كرده اســت همچون يك خانــواده در مقابل 
بحران هاي بين المللي متحد شوند. شي تاكيد كرده كه منزوي 
كردن كشورها، تحريم هاي يكجانبه و تلاش براي تفرقه افكني، 
در نهايت به ضرر مجموع كشورهاي جهان پيش خواهد رفت. 

مرگبارترین زلزله افغانســتان در 
3دهه گذشــته که تاکنون بیش 
از 1100کشــته و2 هــزار زخمی 
برجای گذاشــته، در کنــار روند 
کند کمک های بشردوســتانه، قحطــی، ناامنی و 
ورشکســتگی اقتصادی زندگی را بــرای مردم این 
کشور دشوارتر از همیشــه کرده و چالش جدی را 

پیش روی طالبان قرار داده است.
زلزله مرگبار هفته گذشــته در منطقه جنوب شرق 
افغانستان در 44کیلومتری شهر خوست روی داد و 
بیشترین خسارات ناشی از آن در ولایت پکتیکا در 
نزدیکی پاکستان به وقوع پیوست. زلزله افغانستان 
آخرین حلقه از تراژدی های غمباری است که از زمان 
روی کار آمدن طالبان در این کشور به وقوع پیوسته 
است. افغانســتان در ماه های گذشــته در چرخه 
گرسنگی، خشکسالی شــدید، حملات تروریستی 
داعش و فروپاشی اقتصادی گرفتار شده که تقریبا 

تمام بخش های جامعه را تحت تأثیر قرار داده است.
جنوب شرق افغانســتان در 2دهه گذشته همواره 
درگیــر ناآرامــی  بــوده و در حکومت قبــل نیز 
چندان مورد توجــه دولت مرکزی قــرار نگرفته و 
از حمایت های خارجی نیز بهره چندانی نداشــته 
است. با قدرت گیری دوباره طالبان در سال گذشته، 
آرامشــی نســبی در این منطقه حاکم شد؛ گرچه 
شرایط دشوار زندگی به دلیل قحطی و ورشکستگی 
اقتصادی افغانستان به قوت خود باقی ماند، اما زلزله 
5.9ریشتری بامداد چهارشــنبه، همین آرامش و 
ثبات نسبی را که پس از ســال ها جنگ و درگیری 
حاکم شده بود به باد داد؛ صدها خانه خشتی در این 

زلزله ویران و با خاک یکسان شده  اند.
روزنامه نیویورک تایمز به نقل از منابع محلی نوشته 
که حداقل یک روســتا در پی رانش زمین که پس 
از زلزله به وقوع پیوســته، به طور کامل ناپدید شده 
است. شبیر احمد عثمانی، رئیس اطلاعات و فرهنگ 
منطقه، گفته حداقل 40نفر در این روستا کشته و 

100نفر دیگر مجروح شده اند.
محمد الماس، رئیــس امداد در مؤسســه قمر که 
خیریه ای فعال در افغانستان است، می گوید انتظار 
دارد آمار نهایی تلفات بسیار بیشتر از چیزی باشد که 
اعلام شده؛ چراکه زلزله در شب هنگام رخ داده که 
مردم در خانه هایشان خواب بوده اند و اینکه، اغلب 
مناطق آسیب دیده در زلزله از مراکز درمانی فاصله 
بسیاری دارند. سرحدی خوســتی 26ساله که در 
خوست زندگی می کند، درباره شب زلزله می گوید 
ساعت یک نیمه شــب با لرزش های شدید زمین از 
خواب بیدار شده و دیده تعدادی از خانه ها، به ویژه 
آنهایی که از خشت و چوب ساخته شده بودند، کاملا 
ویران شــده اند. او می گوید: »تا ساعت ها مشغول 

خارج کردن اجساد از زیر آوار بودیم.«

خشكسالی و ورشكستگی اقتصادی
ولایت کوهستانی پکتیکا که اغلب راه های ارتباطی 
آن صعب العبور و خاکی است، یکی از محروم ترین 
مناطق افغانســتان محسوب می شــود که تنها راه 
امرارمعاش ساکنان آن در برخی موارد، قطع کردن 
غیرقانونی درختان و فروختن چوب آنهاست. البته 
مناطق دیگر افغانســتان نیز شرایط چندان بهتری 

ندارند.
افغانستان پیش از فاجعه زلزله نیز با بحران اقتصادی 
شدیدی روبه رو بود. آنطور که ســازمان ملل اعلام 
کرده، درگیری ها و انباشت چالش های بی شمار که 
عقبه آن به دهه1970 برمی گردد باعث شده بیش 
از نیمی از جمعیت 40میلیونی افغانستان نیازمند 
کمک های بشردوستانه باشند و تقریبا سه چهارم از 

این جمعیت، در فقر مطلق روزگار بگذرانند.
به گفته عبــدالله عبدالرزاق، رئیس برنامه توســعه 
سازمان ملل )UNDP( در افغانستان، در آمد سرانه 
شهروندان افغانستان که بیش از 550دلار در سال 
بود، به حدود 350دلار در سال کاهش یافته است؛ 
به عبارت دیگر، درآمد سرانه به ماهی 30دلار )کمتر 

از یک میلیون تومان( رسیده است.

ناامنی و حملات تروريستی
افغانستان علاوه بر فجایع طبیعی و بحران اقتصادی، 
دســتخوش چرخــه بی پایان خشــونت و حملات 
تروریستی به ویژه از ســوی گروه تروریستی داعش 
اســت. تنها در جریان حمله هفته گذشته این گروه 
به عبادتگاه سیک ها در کابل، 7نفر کشته و ده ها نفر 
دیگر زخمی شــدند. همچنین در جریان حمله این 
گروه تروریستی به نیروهای طالبان در غنی خیل 2تن 
کشته و 28نفر زخمی شــدند. نهادهای بین المللی 
ازجمله شورای امنیت سازمان ملل، اخیرا با اشاره به 
تشدید حملات تروریستی در افغانستان، نسبت به 
فعالیت القاعده و داعش در این کشور هشدار داده اند. 
این در حالی است که براساس گزارش اخیر فرماندهی 
منطقه ای آمریکا در شمال آفریقا، خاورمیانه و آسیای 
مرکزی )سنتکام(، تهدید ناشی از داعش احتمالا در 
ماه های آینده در افغانستان گسترش پیدا خواهد کرد. 
طبق این گزارش، با بدتر شدن وضعیت اقتصادی و 
بحران انسانی، این احتمال وجود دارد که بخش هایی 
از گروه هــای جمعیتی آســیب دیده غیرنظامی به 

داعش بپیوندند.

تحريم و انزوای بين المللی
تحریم و انزوای بین المللی طالبان نیز مشکلی جدی 

در افغانستان است که وضعیت اسفبار کمک رسانی 
به زلزله زدگان را نیز بحرانی تر کرده است. طالبان با 
درخواست از جامعه جهانی برای کمک، تأکید کرده 
که جامعه بین الملل نباید این مسئله را سیاسی کند. 
طالبان که از زمان قدرت گرفتن مورد تحریم غرب 
به رهبری آمریکا قرار گرفته، همچنین به دنبال آزاد 
کردن منابع ارزی بلوکه شده افغانستان در بانک های 

خارجی است.
در دولت هــای پیشــین افغانســتان نزدیــک به 
75درصــد از بودجــه دولت از محــل کمک های 
خارجی تامین می شــد که بودجه سلامت و درمان 
را نیز دربرمی گرفت و با روی کار آمدن طالبان این 

بودجه ها تقریبا به طور کامل قطع شد.
روزنامــه داون پاکســتان در گزارشــی بــه تأثیر 
انزوای بین المللی طالبان بر روند کمک رســانی به 
زلزله زدگان پرداخته و نوشته: طالبان اکنون کشور 
فقیری را اداره می کند که درگیر خشکسالی شدید، 
گرسنگی گسترده و بحران اقتصادی است؛ کشوری 
که آثار چند دهه جنگ و درگیری در آن به وضوح 
مشاهده می شود. اکنون زلزله محدودیت های دولتی 
را که کاملا منزوی است و به شدت با کمبود نقدینگی 

و منابع روبه روست، آشکار می کند.
گرچه کمک های فوری بشردوستانه به افغانستان 
ارسال شده، اما این کشور برای توسعه بلندمدت و 
فراهم کردن زیرساخت های لازم نیاز به حمایت هایی 
دارد که اکنــون با روی کار آمــدن طالبان متوقف 
شــده اســت. تاکنون کشــورهای ایــران، چین، 
پاکســتان، ترکیه و قطر کمک های بشردوســتانه 
خود را به افغانستان ارسال کرده اند. اشلی جکسون، 
کارشناس امور افغانســتان به نیویورک تایمز گفته 
است: »تحریم هایی که بعد از روی کار آمدن طالبان 
در افغانستان اعمال شده، به ورشکستگی اقتصادی 
جدی منجر شده اســت. انزوای طالبان روند ارسال 
کمک های بشردوســتانه ازجمله ارسال تجهیزات 
پزشــکی و غذایی و همچنین کمک به بازســازی 

مناطق آسیب دیده را با مشکل مواجه می کند.«
گفته شده که تاکنون تعداد محدودی بالگرد فرسوده 
توانسته اند به مناطق آسیب دیده برسند و مجروحان 
را به مراکز پزشکی منتقل کنند. جکسون می گوید: 
»پرسش این است که آیا این فاجعه باعث می شود 
تا جامعه جهانی متوجه شود که سیاست هایش چه 
هزینه های ســنگینی را بر مردم افغانستان تحمیل 

کرده است یا خیر.«
عدنان جنید، معاون آســیایی کمیتــه بین المللی 
نجات، نیز در این باره می گوید: »جامعه جهانی باید 
نقشــه راهی را تدوین کند تا از طریق آن در نهایت 
حمایت های خود را از افغانستان از سر گرفته و منابع 

ارزی این کشور را آزاد کند.«

چرخه بی پایان رنج افغانستان
زلزله مرگبار افغانستان در کنار قحطی، خشکسالی، تحریم و ادامه حملات تروریستی، به آخرین حلقه رنج مردم این کشور 

تبدیل شده است

سهميه بندی گاز در انتظار آلمانی ها
دولت آلمان اعلام کرده که فقط برای 2ماه و نیم ذخیره 

گاز دارد و احتمال سهمیه بندی گاز زیاد است

آژانس بین المللی انرژی به اروپا هشــدار داده که با کاهش 
میزان مصرف بــرق و فعال نگه داشــتن نیروگاه های برق 
هســته ای، خود را برای قطع واردات گاز روســیه در فصل 
زمستان آماده کند. به  گفته این ســازمان، نوساناتی که در 
هفته های اخیر از سوی روســیه در روند گازرسانی به اروپا 
رخ داده، مرحله اول طرح اصلی روســیه برای قطع کامل 
گاز اروپاســت تا مانع تکمیل ذخایر گازی ویژه زمســتان 

کشورهای اروپایی شود.
به نوشته خبرگزاری رویترز، در پی این هشدار، آلمان روز 
پنجشنبه فاز دوم طرح اضطراری گاز خود را که به فاز هشدار 
معروف اســت، به اجرا گذاشــت تا برای کاهش مصرف و 
سرعت بخشیدن به روند ذخیره سازی گاز اقدام کند. آلمان 
بزرگ ترین واردکننده گاز از روسیه است و قطع گاز روسیه 
بدون شک این کشور را با یک بحران جدی روبه رو خواهد 
کرد. گاردین به نقل از کلاوس مولر، رئیس آژانس شبکه گاز 
آلمان نوشته است: »اگر روســیه گاز خود را به روی آلمان 
ببندد، فقط می توانیم 2ماه و نیــم دوام بیاوریم.« به گفته 
مولر این دو ماه و نیم هم درصورتی است که ذخایر گاز آلمان 
کاملا پر باشند. از این رو آلمان باید آغاز به ذخیره گاز کرده 
و به دنبال تامین کننده های جدید باشد. به گفته مولر ممکن 

است قیمت گاز در آلمان 3برابر افزایش یابد.
آغاز فاز دوم طرح اضطــراری گاز به این معنی اســت که 
تامین کننــدگان گاز اجازه دارند قیمت هــا را با هماهنگی 
با آژانس شــبکه گاز آلمان افزایش دهنــد. به گفته مولر، 
درصورتی که فاز سوم این طرح آغاز شود تبعاتی وحشتناک 
و شدید در انتظار صنعت گاز آلمان خواهد بود زیرا در این 
مرحله گاز سهمیه بندی شده و اولویت مصرف گاز با خانوارها 
خواهد بود، نه صنایع. اگرچه هنوز اجازه افزایش قیمت داده 
نشده، اما دولت آلمان اعلام کرده که درصورتی که کمبود 
گاز و افزایش قیمت انــرژی ادامه پیدا کند، این بند از طرح 

هم اجرایی خواهد شد.

هم اکنون از 27کشــور عضو اتحادیه اروپا، 10کشــور فاز 
اول طرح اضطــراری گاز را در واکنش بــه کاهش جریان 
گاز از روسیه به اجرا گذاشــته اند؛ فازی که خطر بازگشت 
به استفاده از زغال ســنگ به عنوان یکی آلوده ترین منابع 
انرژی در جهان را افزایش می دهد. اتحادیه اروپا همچنین 
به تازگی قراردادی با نروژ به امضا رسانده تا میزان واردات 
گاز را از این کشور افزایش دهد. اتحادیه اروپا تا پیش از آغاز 
جنگ اوکراین یک پنجم گاز مورد نیاز خود را از نروژ تامین 

می کرد.
آلمان وابســتگی زیادی به واردات گاز از روســیه دارد و 
همواره فاصله خــود را از موضوع تحریم گاز روســیه در 
واکنش به حمله این کشور به اوکراین حفظ کرده است. 
حال، روسیه خود پیش دستی کرده و کشورهای اروپایی 
را به بهانه های مختلف از گاز محــروم می کند. گازپروم، 
شرکت ملی گاز روســیه، اوایل ماه جاری میلادی اعلام 
کرد انتقال گاز به آلمان از مسیر خط لوله نورداستریم-1را 
کاهش خواهــد داد. گازپروم همچنین صــادرات گاز به 
ایتالیا و فرانســه را هم کاهش داده است. هفته گذشته 
حجم گاز پمپ شده به نورداستریم-1از سوی گازپروم به 
40درصد ظرفیت خط کاهش پیدا کرد. مسکو تحریم های 
غرب و عدم تامین قطعــات لازم بــرای تعمیر این خط 
لوله را دلیل کاهش ظرفیت اعلام کرده اســت. آلمان با 
هدف تنوع بخشــی به منابع گازی خود به تازگی با قطر 
قراردادی امضا کرده و همزمان قصــد دارد نیروگاه های 
زغال سنگی خود را دوباره فعال سازد؛ باوجود اینکه این 
اقدام، عقبگردی اساسی از طرح های محیط زیستی این 

کشور محسوب می شود.
اگرچه اجرای فاز دوم یا مرحله هشــدار طــرح اضطراری 
گاز آلمان برای خانوارها و شرکت ها ســیگنالی نمادین به 
شــمار می رود، اما نشــانگر آغاز تغییری اساسی در آلمان 
است. داده های جدید نشــان می دهند آلمان در 4 ماه اول 
ســال جاری میلادی، 22درصــد از واردات گاز خود را از 
روسیه کاهش داده، اما همزمان هزینه گاز در همین دوران 

170درصد افزایش یافته است.
در این میان، روسیه اعلام کرده که نورداستریم- 1از چند 
هفته آینده به منظور انجام تعمیرات به مدت 10روز غیرفعال 
خواهد شــد. این به معنی قطع کامل بخش اصلی گاز اروپا 
به مدت 10روز خواهد بود و ممکن اســت روسیه به دلایل 
مختلف این مدت را تمدید کند. در چنین شرایطی قیمت 
انرژی، جهشی بی سابقه خواهد یافت و پرکردن ذخایر گازی 

اروپا دشوارتر خواهد شد.

عبدالله دوم
پادشاه اردن

اردن بــه طــور فعــال بــا ناتــو همــکاری 
می کنــد و خــود را شــریک ایــن ائتلاف 
می داند؛ سال هاســت که اردن شــانه 
به شــانه نیروهای ناتو جنگیده است. 
مــا از تشــکیل یــک ائتــلاف نظامــی 
مشــابه ناتــو در منطقــه خاورميانــه 
حمایــت مــی كنيــم. اگــر ايــن ائتــلاف 
تشــكيل شــود، مایلــم کشــورهای 
کننــد.  آن مشــارکت  در  بیشــتری 

)الميادين(

اولاف شولتز
صدراعظم آلمان

اوکراین امروز مانند اروپای ویران شده 
از جنــگ جهانــی دوم، بــه يــك طــرح 
مارشال برای بازســازی خود نیاز دارد. 
بازســازی ایــن کشــور میلیاردهــا یــورو 
هزینه به همراه خواهد داشــت و چند 
نســل را در ایــن کشــور در بــر خواهــد 
گرفت. حقیقت این است که مذاکره 
میــان اوکرایــن و روســیه خیلــی دور از 
دســترس اســت زیــرا پوتیــن همچنان 
بــه دیکتــه کــردن صلــح اعتقــاد دارد. 

)يورونيوز(

 عراق در مسير
توافق بر سر انتخاب 

رئيس جمهور و نخست وزير
با تعیین افــراد جایگزین نمایندگان مســتعفی 
جریان صدر در مجلــس عراق و آغــاز مذاکرات 
میان گروه هاي کرد، این کشــور در مسیر توافق 
بر ســر انتخاب رئیس جمهور و نخســت وزیر قرار 
گرفته است. هفته گذشــته، 73 نماینده مرتبط 
با جریان صدر به دســتور مقتدي صدر از مجلس 
استعفا دادند. صدر بعدا اعلام کرد که نمي خواهد 
بخشي از بن بست سیاسي و فساد در ساختار قدرت 
عراق باشــد. نمایندگان جایگزین شده، به ائتلاف 
موسوم به چارچوب هماهنگي شیعیان وابسته اند. 
پیش بیني مي شود این ائتلاف به زودي بر سر تعیین 
نخست وزیر به نتیجه برســد. طبق قانون اساسي، 
نخست وزیري سهم شــیعیان و ریاست جمهوري 
ســهم کردهاســت. حزب دمکرات کردســتان و 
اتحادیه میهني نیز دور تــازه مذاکرات براي عبور 
از اختلافات و تعیین رئیس جمهور را آغاز کرده  اند. 

نقل قول  جهان نما

 خبر

کیوسک

سهم کشورهای اروپایی از گاز روسیه

سازمان ملل: ابوعاقله در تیراندازی 
نیروهای اسرائیلی کشته شد

ســازمان ملل متحد اعلام کرد  
اطلاعاتی را جمع آوری کرده که 
نشان می دهد، شــلیک مرگبار 
به ســمت خبرنگار فلســطینی الجزیره از سوی 
نظامیان رژیم صهیونیســتی انجام شده است. به 
گزارش رویترز، راوینا شمداسانی، سخنگوی دفتر 
حقوق بشر ســازمان ملل متحد به خبرنگاران در 
ژنو گفت: تمام اطلاعاتی که ما جمع آوری کرده ایم 
با این یافتــه  مطابقت دارد کــه تیراندازی هایی 
که به کشــته شــدن ابوعاقله و زخمی شــدن 
همکارش »علــی صمودی« انجامید، از ســوی 
نیروهای امنیتی اســرائیل بوده و نــه تیراندازی 
کور فلسطینیان مسلح. شیرین  ابوعاقله که یکی 

از خبرنگاران باسابقه شــبکه الجزیره غربی بود، 
40روز قبل هنگام پوشــش حملات ارتش رژیم 
صهیونیستی در شهر »جنین« به شهادت رسید. 
رژیم صهیونیستي مدعي است او به ضرب گلوله 

فلسطیني ها کشته شده است. 

خط زلزله در افغانستان
با توجه به روند صعودی شمار جانباختگان زلزله ولایت های خوست و پکتیکا، این زلزله یکی 
از مرگبارترین زلزله های افغانستان در ۲۴سال گذشــته است. فهرست زلزله های افغانستان 

طی 3دهه گذشته که بیش از ۱۰۰کشته بر جای گذاشته به این شرح است:

هندوکش  
 ۱۹۹۱

 قائن 
 ۱۹۹۷ 

تخار  
فوریه۱۹۹۸  

 تخار
 می ۱۹۹۸ 

هندوکش  
۲۰۰۲

هندوکش  
 ۲۰۱۵

 این زلزله که همزمان در مناطقی از افغانستان، پاکستان و اتحاد جماهیر شوروی رخ 
داد، موجب کشته شدن ۸۴۸نفر شد.

 زمین لرزه ای 7.۲ریشتری در مرز افغانستان و ایران به وقوع پیوست و جان بیش از 
۱5۰۰نفر را در هر دو کشور گرفت.

زمین لرزه در ولایت دورافتاده تخار در شمال شرق افغانستان دست کم ۲هزار و 3۰۰ 
کشته برجای گذاشت که برخی تخمین ها تعداد جانباختگان این زلزله را ۴هزار نفر 

برآورد کردند.

دومین زمین لرزه 6.6ریشتری که حدود 3ماه بعد در ولایت تخار رخ داد و جان 
۴7۰۰نفر دیگر را گرفت.

۲زلزله متوالی که در مارس۲۰۰۲ هندوکش را لرزاند و در مجموع موجب مرگ ۱۱۰۰نفر 
شد.

زمین لرزه ای به بزرگی 7/5 ریشتر که یکی از قوی ترین زلزله های تاریخ افغانستان 
محسوب می شود. درمجموع 3۹۹کشته در افغانستان، پاکستان و هند بر جای 

گذاشت و ۲هزارو536 نفر را زخمی و مجروح کرد.
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گرينويچ

روانشناس برای ساکنان شوکه

 

تولوز: شورای شهر محل يکی از حوادث تیراندازی 
در فرانسه برای ســاکنان محل حادثه اتاق مشاوره 
روانشناسی تشکیل داد. ماجرا از اين قرار بود که يک 
کهنه سرباز فرانسوی فقط به دلیل اينکه يک نفر به او 
سیگار نداد به سر او شــلیک کرد. قربانی اين حادثه 
فردی 45ساله اســت که هم اکنون در بیمارستان 
به سر می برد. شاهدان اين حادثه برای بیان مشاهدات 
خود به اداره پلیس فراخوانده شده اند. دادستانی شهر 
تولوز در جنوب غربی فرانسه درباره اين حادثه گفت 
که اين کهنه سرباز احتمالا فقط به جهت اينکه فرد 
قربانی به او ســیگار نداده به وی شلیک کرده است. 
دادستان تولوز با وخیم توصیف کردن حال مضروب 
گفت که پلیس موفق شده فرد ضارب را شناسايی و 
دستگیر کند. اين کهنه سرباز 49سال سن دارد و به 
 همراه سگ خود در شــهر کوچکی به نام بسی ير در 

40 کیلومتری شهر تولوز زندگی می کند.

تبارشناسی تنها پنجره جادویی خانه

نخستین شهردار از راه دور
 

توکیو: يک خانم 47ساله ژاپنی که ســال ها از عمر خود را 
ساکن بلژيک بوده است به عنوان شهردار يکی از نواحی توکیو 
انتخاب شد. خانم ساتاکو کیشیموتو به همراه همسر و 2فرزند 
خود سال هاست که ساکن شهر لوون بلژيک هستند. وی در 
دوران همه گیری کرونا و فراهم شدن امکان حضور مجازی 
در جلســات گوناگون، در اکثر نشست های توکیو مشارکت 
کرد و به فردی شناخته شده در اين شهر تبديل شد. علاقه 
خانم کیشیموتو به سیاست ژاپن بسیار زياد بود به طوری که 
وی همیشه در اين جلسات محلی شــرکت می کرده است. 
همین  باعث شــد که وی با اختلاف اندک 200رأی بتواند 
به سمت شهرداری يکی از نواحی در توکیو دست يابد. خانم 
کیشیموتو 25سال ابتدايی زندگی خود را در ژاپن گذرانده 
بود و سپس به هلند و از آن جا به بلژيک مهاجرت کرد. ويژگی 
اين خانم اين بود که ارتباط خود با مسائل جاری ژاپن را به روز 
نگه داشته بود. هرچند در ابتدا اصلا فکر نمی کرد که بتواند 
برنده اين رقابت شود. وی به عنوان يک کانديدای ترقی خواه 
توانست شــهردار قبلی را که از جناح محافظه کار بود، کنار 
بزند. ارتباطات اين خانم ژاپنی و تلاش برای حضور در بطن 
وقايع روزمره شــهر و کشــورش حالا به عنوان يک الگو در 

محافل سیاسی ژاپن شناخته می شود.

سفارش آنلاين منجی زن جوان
 

نیويورك: رســتوران »چی پر تراک« در اپلیکیشن سفارش 
غذای خود پیامی با اين محتوا دريافت کرد که خیلی هول هولکی 
نوشته شده بود: »لطفا وقتی داريد پاکت غذا رو میاريد به پلیس 
زنگ بزنید به من زنگ بزنه خواهش می کنم سرسری نگیريد.« 
اين خانم سفارش غذای خود را در ســاعت 5صبح ثبت کرد و 
با عکس العمل کارکنان رســتوران، پلیس نیويورک خود را در 
ساعت6:20 به آن جا رساند. مظنون که »کموی رويال« نام دارد 
به اتهامات تجاوز جنسی، عمل جنسی جنايتکارانه، گروگانگیری 
غیرقانونی، تهديد، تجاوز، داشتن سلاح و سوءاستفاده جنسی 
دستگیر شــد. به گزارش يورونیوز، اين فرد مظنون يک مورد 
اتهامی ديگر ارتکاب به تجاوز در تاريخ 15ژوئن را نیز در پرونده 
خود دارد. به گفته پلیس فرد قربانی خانمی 24ساله است. اين 
رستوران شبانه روزی است و به همین علت آن موقع صبح باز بود. 
دختر صاحب رستوران با دريافت اين سفارش عجیب و به علت 
داشتن نشانی مشتری به سرعت پلیس را در جريان قرار داده و 

جان اين زن جوان را نجات داد.

تقلا برای پاك ماندن طبیعت/ ارتفاعات فیلبند-  عکس: حامد عسگرپور اول آخر

 باشگاه
نویسندگان

شنبه

ما و زباله گردها!

چند سالی اســت که پديده زباله گردی 
در ايران بدل به يکی از نمادهای شهری 
شده و کوی و برزنی نیست که از منظره 
دلخراش کنکاش آدم های کوچک در ســطل های بزرگ بی نصیب 
باشد. وضعیت معیشتی و بهداشــتی زباله گردها به ويژه سالمندان، 
زنان و کودکان نیاز به توصیف ندارد ؛چنان که کمتر دلی است با ديدن 
هرروزه اين صحنه های تکراری به درد نیايد و اســیر حس ناتوانی از 

کمک به اين خیل عظیم هموطنان نشود.
اين پديده ضمنا ســويه ديگری هم دارد و آن پراکندگی زباله های 
جوريده شده در اطراف سطل های زباله است که چشم اندازی زشت 
و آلوده به معابر می دهد و چشم و دل ساکنان محلات و عابران کوی 
و برزن را می آزارد )به ويژه در فصل گرما( و چه بســا که در ســاعات 
خلوت شــبانه روز، جولانگاهی برای حیوانات موذی و غیرموذی هم 
فراهم آورد. اگر شما جزو آن دســته آدم هايی هستید که رسیدگی 
به چنین مشکلاتی را صرفا وظیفه نهادهای شهری می دانید و ديدن 
هر روزه فلاکت شماری از آدم ها برايتان عادی شده، می توانید ادامه 
اين يادداشت را نخوانید! تا همین جا هم بابت وقتی که صرف کرديد 
پوزش می خواهم! ولی اگر شهروندی مسئول هستید و گمان می کنید 
همه ما وظیفه داريم کــه در کنار هم برای رفع مشــکلات محیط 
زندگی مان  راه حل هايی بیابیم و مشارکت کنیم، شايد چند خط بعدی 

به دردتان بخورد.
آنچه ما به اسم »زباله« دور می ريزيم در بسیاری از کشورها »طلای 
کثیف« نام دارد و حتــی برخوردارترين مردم دنیــا هم از کودکی 
ياد می گیرند که » طلا« را هرچقدر کثیف باشــد نبايد دور ريخت! 
فعالان صنعت بازيافت می گويند در همین تهران خودمان برخی از 
زباله گردهای حرفه ای درآمد قابل توجهی دارند و هر ساله نوجوانان 
زيادی از اقصي نقاط کشور  حتی کشورهای مجاور - برای کار در اين 
حوزه به پايتخت می آيند و برای فعالیــت در محدوده های مختلف 
شــهر، هرکدام ماهانه مبالغی معادل حقوق يک بازنشسته رسمی 
به دلال ها می پردازند و با باقی اش زندگی می کنند؛ بررســی میزان 
واقعی بودن اين ادعاها ما را به ارزش مادی آنچه هر شــب و هر روز 
در کیسه می ريزيم و در سطل سر کوچه می اندازيم آگاه خواهد کرد؛ 
ولی ضمنا خواهیم فهمید که ناخواسته و غیرمستقیم، عامل اشتغال 
کثیف بسیاری از کودکان کار هســتیم. راه حل مقابله با اين پديده، 
تفکیک خانگی زباله های با ارزش - يعنی قابل بازيافت - از خاکروبه و 
پوسیدنی هاست. سخت نیست که در هر خانه کنار سطل آشغال، يک 
کیسه بزرگ يا کارتن مقوايی بگذاريم تا انواع ظروف پلاستیکی، لباس 
و پارچه های فرســوده، فلزات، کاغذ و مقوا، نايلون خريد و امثالش را 
در آن بیندازيم. تازه اهالی يک ساختمان می توانند تشريک مساعی 
کنند و يک کارتن بزرگ در گوشه حیاط يا پارکینگ بگذارند تا همه 
بازيافتی های مجتمع در آن جمع و تحويل ماشــین های گردآوری 
پسماند و ضايعات شهرداری شود. تسری اين روش به همه اهالی يک 
کوچه، ســطل های زباله محله را از ضايعات قیمتی خالی می کند و 
به تدريج پای کودکان و زباله گردهای حرفه ای را از محل شما می برُد. 
شخصا کسانی را سراغ دارم که ضايعات را به افراد نیازمند می دهند تا 
آنها را از کندوکاو در سطل های کثیف و آلوده معاف کنند و کرامت شان 
را پاس بدارند. برخی جاها هم ضايعات محله را هفتگی به پايگاه های 
بازيافت می فروشند و مبالغ حاصله را صرف گلکاری و زيباسازی محله 
می کنند. چاره هر مشکل در ابتکار و حرکت شخصی است. کافیست 
عینک عادت را از چشم برداريم تا زشتی ها را ببینیم و به فکر راه حل 
بیفتیم. باور کنید بسیاری از اين چاره جويی های کوچک در کنار حل 
آن مشکل خاص، سبب افزايش همدلی با همسايه ها و هم محلی ها 
می شوند و رفته رفته بســیاری از ما را از لاک تنهايی و خودخوری و 

تنبلی در می آورند. دست در دست هم دهیم به مهر.
اين روزها فغان مستأجران به 
آسمان بلند شده و حتی کسانی 
که وارد بازار اجاره نمی شــوند هم از افزايش شديد 
اجاره ها خبر دارنــد. در اين میــان دولت و مجلس 
مانند ســال های گذشــته به دنبال يافتن راهکاری 
برای جلوگیری از افزايش شــديد قیمت ها هستند. 
افزايشی که تا همین جای کار هم تبعات ناخوشايند 
بسیاری داشته است. از 2 ســال پیش، اعدادی برای 
سقف افزايش اجاره بها اعلام شد که مشخص نیست 
براساس چه سازوکاری به دســت آمده اند؛ اما به هر 
صورت برخی از مالکان خانه های اجاره ای اين سقف 
را رعايت کرده انــد و برخی ديگر نه. امســال دولت 
قصد دارد ســختگیری بیشــتری برای اجرای اين 
آيین نامه داشته باشــد و حتی آن را تبديل به قانون 
کند. اينکه چرا اجاره بهای خانه چنین افزايشــی را 
تجربه می کند، حتماً دلايلــی دارد که بی توجهی به 
آنها منجر به ناکارآمدی و غیراجرايی شــدن قانون و 
مقررات می شــود. در حقیقت به نظر نمی رسد بتوان 
گرانی در بازار اجاره را به زياده خواهی اندکی از مالکان 
و ســودجويی برخی از مشــاوران املاک گره زد يا 
همچون سال های گذشته همه تقصیرها را به گردن 

چند پلتفرم اينترنتی انداخت.
کســی را تصور کنید که تنها محل درآمدش، اجاره 
دادن يک واحد آپارتمان اســت. اين فرد بايد بتواند 
زندگی روزمره خود را مديريت کند و درحالی که هر 
روز شاهد افزايش قیمت تمامی اقلام مصرفی هستیم، 
چطور می توان انتظار داشــت او افزايشی در درآمد 
خود نداشته باشــد؟ يا حتی وقتی براساس آمارهای 

رسمی تورم نقطه به نقطه از 50درصد گذشته است، 
چطور می توان انتظار داشــت فرد مورد نظر ما تنها 
25درصد به درآمدهای خود اضافه کند؟ بدين ترتیب 
او 25درصد باقیمانده افزايش هزينه ها را از کجا بايد 

تامین کند؟
اشتباه نشــود! من مالک هیچ خانه اجاره ای در هیچ 
نقطه ای از کره زمین نیســتم و اين روزها بسیاری از 
اقوام و نزديکان و دوستانم را می بینم که برای تامین 
مسکن با مشکلات زيادی روبه رو شده اند؛ اما حرفم اين 
است که ديدن تنها يک بخش از ماجرا و ظالم نشان 
دادن مالکان، راه به جايی نمی برد و فقط بخش های 
مختلف جامعه را مقابل يکديگر قرار می دهد. نقطه 
کانونی مشکلات اقتصاد ايران، تورم است. تورمی که 
در طول چند دهه به صورت مستمر دورقمی مانده و 
نه تنها زيرساخت های اقتصادی کشور که بنیان های 
اخلاقی جامعــه را نیز متزلزل کرده اســت. هرچند 
ممکن اســت راه حل های کوتاه مدتی مانند تعیین 
سقف افزايش اجاره بها، اندکی آرامش را به اين بازار 
برگرداند اما درنهايت چــاره کار، پرداختن به تورم و 

ريشه های آن است.

شهر مکتوب

میثم قاسمی

نظر نامحبوب درباره اجاره ها

چهره روزعدد خبر

 خداحافظی طولانی 
جان ويليامز

»جان ويلیامز« ـ آهنگســاز اسطوره ای 
فیلم های سینمايی ـ از احتمال خداحافظی 
با عالم هنر خبر داد. اين آهنگســاز نامدار 
و برنده اســکار که آهنگســازی آثاری 
همچــون »آرواره هــا«)1۹7۶(، »جنگ 
ســتارگان«)1۹77(، »ای. تی. موجودی 
فرازمینــی«)1۹۸2( را در کارنامه دارد به 
رســانه ها گفت: »در حال حاضر مشغول 
فعالیت برای »اينديانا جونز 5« هستم و فکر 
می کنم »هريســون فورد« که سنش کمی 
از من کمتر است، اعلام کرده که اين فیلم 
آخرين فیلم او خواهد بود. پس من هم فکر 
کردم اگر »هريســون« می تواند اين کار را 
انجام دهد، شايد من هم بتوان چنین کاری 
بکنم.«  »ويلیامز« که اکنون ۹0 ساله است و 
5 بار جايزه اسکار را به خود اختصاص داده 
است، اعلام کرد قصد ندارد به طور کامل از 

موسیقی کناره گیری کند.
او چندی پیش آلبوم موســیقی با عنوان 
»گردهمايی با دوستان« را با همکاری »يو 
يو ما« نوازنده مشــهور ويلونسل منتشر 

کرده است.
پايیز امسال نیز فیلم سینمايی »فِیبِلمن ها« 
ساخته »استیون اسپیلبرگ« با آهنگسازی 
»جان ويلیامز« در سینماها اکران خواهد 

شد.

حافظ

من که ملول گشتمی از نفس فرشتگان

قال و مقال عالمی می کشم از برای تو

کافی است يک جای 
کار بدن کمی بلنگد، 
کافی است ريه به طور نامحسوس ريپ بزند، يا قلب طوری 
که هیچ کس متوجه اش نشود بعضی وقت ها کندتر خون را 
پمپاژ کند، کافی است چشم ها کمی تار باشند يا قند بدن يک 
حبه بالاتر از حد استانداردش باشد، همه اينهايی را که گفتم 
به تنهايی باعث نمی شوند قامت رعنای عمودی، افقی شود اما 
همین که پای آلودگی هوا به محدوده اين ناراحتی های جزئی 
باز شود، آن وقت است که مشــکلات شروع می شود. شايد 
فکر کنید آلودگی هوا که فقط برای فصل سرماست، اما بايد 
بگويیم که اينطورها هم نیست و همین حالا که نشسته ايد 
زير باد کولر و اين مطلب را می خوانید، هوای تهران با شاخص 
138 در شرايط ناســالم برای گروه های حساس قرار دارد. 
به تازگی هم دانشمندان به اين نتیجه رسیده اند که به جز 
بیماری های قلبی و عروقی و ريوی، به جز خارش چشم ها و 
سوزش گلو، آلودگی هوا می تواند روی رشد مغز کودکان هم 
تأثیرش را بگذارد. يافته های اين دانشمندان نشان می دهد 
که مهارت های کلامی کودکان ممکن است به ويژه نسبت به 

قرار گرفتن در معرض آلودگی هوا حساس باشد.
واقعیت اين است که آشنايی با بیماری هايی که منشا همه آنها 
آلودگی است، اصلا معنی اش اين نیست که همینطور منتظر 
بمانیم تا يا آسم بگیريم، يا چشممان آب مرواريد بیاورد يا 
کودکانمان نتوانند درست صحبت کنند. در واقع آدم های 
سالمی که به خاطر همجواری با آلودگی هوا بیمار شده اند، بعد 
از اينکه از معرض آلودگی خلاص شوند، بیماری شان خوب 
می شود. البته اين روزها فقط قله کوه ها و وسط اقیانوس ها 
انواع و اقسام آلودگی ها را ندارند اما بالاخره در همین شهرهای 
تا خرخره آلوده هم راه هايی هســت که بشود به کمک آنها 
کمی از اثرات آلودگی فرار کرد. به طور مثال استفاده از فیلتر 
هوا در دوران بارداری می تواند راهی باشد برای بهبود رشد 
شناختی کودکان باشد. البته پاک کننده های هوا ممکن است 
تا حدودی محافظت کنند اما در نهايت تنها راه محافظت از 
همه کودکان کاهش انتشــار گازهای گلخانه ای است که 

نیازمند عزم جدی مسئولان است. 

دغدغه

فاطمه عباسی

زیست در آلودگی

مرد: »خانم، دفتر همیشه اينقدر شلوغه؟« من: »همیشه 
اينقدر شلوغه. روزی سی چهل نفر برای طلاق می يان. 
کار شما اگر شکايت حقوقی دادگاه است بدين من برای 
شما ثبت می کنم.« کار اين روزهای من؛ تو سری زدن به 
کولر پنجره  ای نیمه جان، مواجه شدن با زن و شوهرهای 
بی اعصاب و تحمل کردن مدير بداخلاق است و همه اينها 
موقعی دراماتیک تر می شود که بدانید من در آستانه 
سنی هستم که می توانم ازدواج کنم ولی کار اصلی ام 
ثبت طلاق است. من هم مثل همه دختران، از کودکی 
آرزوی پوشیدن سفیدترين لباس رسمی زندگی ام را 
داشته ام؛ لباس عروسی. لباس سفیدی که برای برخی 
زوج ها  به مرور زمان، تبديل به لباس عزا شده و با تعريف 

جديد خوشبختی، حالا می خواهند از اين سیاهی رهايی 
يابند. خانم: »مدارك من.« مادر دختر: »خانم زودتر کار 
را انجام بديد علف زير پايمان  سبز شد.« من: »چشم.« 
جالب است؛ 2سال قبل من مسئول ثبت ازدواج آنها 
بودم. البته اين را هم بگويم از طرفی، با زياد شــدن 
پرونده های جدايی، حقوق بیشتری به دست می آورم 
ولی دســت و دلم با هم رفیق نمی شوند تا جهیزيه ای 
آماده کنم تا مردی با اسب سفید از راه برسد. همانند 
گل های شــاداب دم پنجره پیر اتاقم، پژمرده شده ام. 
دوست داشتم برق کل شــهر را قطع می کردم تا هیچ 
مهر طلاقی، در ســفیدی کاغذ جان نگیرد. تنها نکته 
امیدوار کننده دفتر ما، زوج خدمتکار شرکت هستند؛ 
الیاس و طاووس خانم. به طور شگفت آوری، اين دو به من 
روحیه می دهند. بعضی موقع ها برای آنکه ديگری کار 
کمتری کند از هم پیشی می گیرند يا روی سینی برای 
هم گل می گذارند يا با هم شوخی می کنند و جور ديگری 
به زندگی مشترکشان نگاه می کنند. برای من اين دو نفر 
و کارهايشان آب روی آتش است. فکر نکنید وضع مالی 

بدی دارند؛ نه خانه و ماشین دارند ولی در حد خودشان. 
با ديدن آنها امیدوار می شوم به زندگی ام ادامه دهم. 
امروز بدتر از روزهای ديگر اســت. باور کنید50 نفری 
برای طلاق آمده اند. امروز انگار ناامیدی کنار دفتر من 
زيلو انداخته و پاهايش را دراز کرده است. بايد نقشه ای 
بکشم. می خواهم تاکتیک جنگی جديدی ابداع کنم 
که تا حالا به فکر هیچ سیاســتمداری نرسیده است. 
اما خیالتان راحت، قصد من به جان انداختن انسان ها 
نیســت. به بهانه کندی اينترنــت و کارهای دفتری، 
شناســنامه هر 50نفر را گرفتم و داخل کشوی میزم 
گذاشتم و گفتم کارتان ماند برای فردا. فردا هم می گويم 
دفتر دچار حريق شده و دلیلش را می اندازم گردن کولر 
پیر. از دامان اين آتش ناتوان و کم جان، میز و مدارك 
مراجعه کننده ها به مصلحت و مثلا می سوزد. تا المثنی 
آماده شود، شايد اين زوج ها بیشتر فکر کنند يا شايد 
در رفت وآمدها و پیگیری کارشان، چشمانشان کمی 
الیاس و طاووس خانم را بیشتر ببیند تا بلکه اگر راهی 

باشد پشیمان شوند. 

دفترِ کارِ من

پیمان شوقی
روزنامه نگار

ماگدا سابو

مل گیبسون

ابیگیل

شجاع دل

بوک  مارک

فراخوان

پیام بهاری داستان وارده

ديالوگ

پرنسس: »تو بايد سوگند وفاداری بخوری 
تا پادشاه بهت رحم کنه«/ والاس: »اون به 
کشور منم رحم خواهد کرد؟«/ پرنســس: »رحم او به تو مرگی سريع و 
بدون درد خواهد بود. شايد هم زندانی شدنت تو يک برج... تا اون موقع هم 
ممکنه هزار تا اتفاق بیفته... تو می تونی زنده بمونی«/ والاس: »اگر سوگند 
وفاداری بخورم، همه اون چه که داشتم زودتر از من می میرن...«/ پرنسس: 
»مردن تو دردناک تــره«/ والاس: »همه می میــرن، اما همه نمی تونند 

درست زندگی کنند«

يک بار قطاری ترق ترق کنان ســر رسید و 
از آنجا گذشــت و پشت ســرش يکی ديگر 
که نظامی ها را با خود می برد. قطار که نزديک شــد کل کار متوقف شد. 
سربازها با ديدن بچه های کلاس آوازشان را قطع کردند و برگشتند طرف 
بچه مدرسه ای ها تا منظره آنها را حین کار تماشا کنند – مردانی جوان در 
راه جبهه جنگ خاموش و بی صدا به دخترها و درختان سیب خیره شده 
بودند. اين تجربه از آن تجاربی بود که گینا مدت ها بعد تازه به اهمیت و 
معنايش پی می برد. سربازهايی که همگی يکدفعه ساکت شده بودند و 
نگاه خیره شان که به او و دوستانش دوخته شده بود... مدت ها طول کشید 
تا بفهمد آن منظره برای سربازها چه معنايی داشته، مردانی در راه جبهه 
جنگ، در راه جايی ورای جبهه جنگ. ياد بچه های خودشان افتاده بودند، 
ياد خانواده هايشــان، به تکه زمین کوچکی که باغچه خودشان بود فکر 
می کردند و به نظم شگفت طبیعت که بشر از طلیعه جهان زير سلطه اش 
بود. اگر توی آن قطار راهی مقصدی نبودند که عاقبتش کشتن و کشته 

شدن بود، الان داشتند مثل آنها میوه می چیدند.

تلويزيــون هم ماننــد هر وســیله الکترونیک 
ديگری دارای شــجره نامه ای است که آشنايی 
با آن ممکن است جذاب باشد. از اجداد بزرگ و 
سرشاخه اين دستگاه که بگذريم، جد پیشارنگی 
تلويزيون يعنی انــواع الکترونیکی CRT اين 
دســتگاه که با لامپ های پرتويي کار می کرد 
جزو نخســتین تلويزيون هايی بــود که در هر 
کشوری مردم توانستند آن را تهیه کنند. پس 
از آن بالاخــره پای رنگ ها بــه صفحه نمايش 
تلويزيون ها باز شــد و دنیای جديدی در عرصه 
تصوير شــروع شــد. ايده تلويزيون های رنگی 
از سال ها پیش مطرح شــده بود، اما جهان در 

گیرودار جنگ جهانی، فرصتی برای رسیدگی 
به تلويزيون ها نداشت. ســال 1953 میلادی 
رنگ ها به تلويزيون آمدند. رنگی شدن تصويرها 
سال ها طول کشــید، تا اينکه بالاخره در سال 
1972، تمام شــبکه های آمريکايی رنگارنگ 
شــدند و اندک اندک در کشــور های ديگر هم 
تلويزيون های رنگی قديمــی آمدند و رفتند و 
جای خود را به پلاســماها،  ال سی دی ها و انواع 
ال ای دی ها واگذار کردند. اما بیســتم و پنجم 
ژوئن هر سال جهان به نوعی آمدن نسل رنگی 
تلويزيون ها را جشن می گیرد. در اهمیت نسل 
هوشمند و دارای کیفیت رنگی بالای اين تنها 
پنجره جادويی هر خانه همین بس که نگاهی به 
سايت worldmeter نشان می دهد در هر دقیقه 
تقريبا 270دستگاه تلويزيون در جهان خريد و 
 فروش می شــود. همچنین به گزارش مؤسسه

 Strategy Analytics، پیش بینی می شود تا 
سال2026 فروش تلويزيون  هوشمند و دارای 
بیشترين تفکیک رنگی از 34درصد به 51درصد 
برسد. تا پايان سال 2020میلادی 665میلیون 
تلويزيون هوشــمند در سراسر جهان به فروش 
رفته اســت. اين مقدار معادل 34درصد از تمام 
خانوارهای جهانی است که تا به امروز اقدام به 
خريد تلويزيون کرده اند. اين مؤسسه پیش بینی 
می کند که تا سال 2026 اين مقدار به 1.1میلیارد 
عدد می رســد. در نتیجه بايد گفت که تا سال 
2026تا 51درصــد از تمامــی تلويزيون های 
فروخته شده در سراسر جهان، هوشمند خواهند 
بود. تلويزيون های هوشــمند در سال2020 با 
رشد 7.4درصدی به 186میلیون دستگاه رسید 
که 79درصد از کل تلويزيون های فروخته شده 

را به خود اختصاص داده است. 

سامان رضايینگاه
روزنامه نگار
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امیرهوشنگ احسانیگفت وگو 
متخصص پوست و مو

عطرهابویتقلبمیدهند

ســایت های اینترنتــی، کانال هــای تلگرامی، 
صفحه های اینســتاگرامی، صندوق عقب برخی 
خودروها یا بساط دستفروشــان کنار پیاده روها 
پر شــده از عطرهایی که قیمت هــای ارزان تری 
از مغازه هــا و فروشــگاه ها دارنــد. بساط شــان 
همه جا دیــده می شــود و از وقتــی قیمت های 
چند صدهــزار تومانی عطرها به چنــد میلیون 
تومان رســیده، تعدادشــان بیشــتر هم شــده 
اســت. با اینکه همه می دانند ایــن عطرها، اصل 
نیســت اما بســاط کرده ها، دلایل دیگری برای 
ارزان فروشی شــان عنوان می کنند؛ »اصل بدون 
جعبه «، »تاریخ گذشــته «، »آن باکس  شــده «، 
»تستر «، »صدمه دیده«، »های کپی درجه یک« و 
»استوک اروپا و آمریکا«. وقتی عطرهای 150هزار 
تومانــی 3میلیون و500هزار تومان شــد و عطر 
500هزارتومانی به بالای 5میلیون تومان رسید، 
بازار بســاطی های عطرهای تقلبی هم داغ شد و 
عطربازها، راهشان را از فروشگاه های عطرفروشی 
خیابان وزرا و فروشگاه های معروف، به پیاده راه های 
کنار مراکز خریــد بزرگ کج کردنــد تا هم پول 
کمتری بدهند و هم خوشبو شوند. همه اینها در 
حالی است که هیچ یک از این عطرها مورد تأیید 
کارشناسان حوزه های بهداشتی و آرایشی نیست. 
عمده این محصــولات به دلیل وجــود روغن ها 
و اســانس  های نامرغوب، غیراســتاندارد و مواد 
ترکیبی مضر منجر به حساســیت های پوستی و 
تنفسی در افراد می شــود. انجمن واردکنندگان 
فرآورده  های آرایشی و بهداشتی چندی پیش اعلام 
کرد ممنوعیت واردات لوازم آرایشی، عطر و ادکلن 
باعث رشد قارچ گونه محصولات تقلبی و قاچاق در 
بازار مصرف کشور شده و سرمایه در گردش این 
محصولات به بیش از ۲0هزار میلیارد تومان رسیده 
است. این نکته را بهرام دارایی، رئیس سازمان غذا 
و دارو هم تأیید می کند و می گوید: »فکر می کنم 
درصد بالایی از محصولات آرایشــی و بهداشتی 
قاچاق اســت. از زمانی که ســاز و کار محصولات 
آرایشی و بهداشتی در زمینه واردات و صادرات به 
وزارت صمت منتقل شد، با ممنوع کردن واردات و 
با توجه به اینکه تولید داخل هم نداشتیم، اکنون 
نیاز داخلی از طریق قاچاق تامین می  شود. ممکن 
است این قاچاق، فیک یا تقلبی و حتی مضر باشد. 
مناسب نیست که عمده محصولات این حوزه در 
بازار، از مسیر قاچاق وارد می شوند و حتما باید این 
روند اصلاح شود.« حالا بررسی های همشهری از 
بســاط فروش عطرهای تقلبی نشان می دهد که 
نه تنها عطرهای قاچاق، که عرضه عطر و ادکلن های 
دوباره پُرشده هم در بازار افزایش پیدا کرده است. 
تنها یک جست وجوی ساده در اینترنت، فهرست 
قابل توجهی از خریداران شیشه های خالی عطر را 
نشان می  دهد که قیمت های خوبی برای خرید آنها 

پیشــنهاد می  دهند. قیمت پایه حدود 150هزار 
تومان برای هر شیشه است و داشتن جعبه و بی خط 
و خش بودن شیشه  و در، قیمت آنها به ویژه برای 
برندهای خاص اروپایــی و آمریکایی را به بیش از 
یک میلیون تومان هم می رساند. حالا زباله گردهای 
شــهری هم از جمع آوری شیشه های عطر خالی 
در سطل های زباله اســتقبال کرده اند و به گفته 
خودشان در خیابان های بالای شهر، این شیشه ها 
را بیشتر پیدا می کنند؛ شیشه هایی که می توانند هر 
نوع آلودگی ازجمله آلودگی های ویروسی ، قارچ ها ، 
کپک های بسیار مضر و سرطان زا مثل آفلاتوکسین 
را داشته باشــند و منجر به خطرات بسیار جدی 

برای مصرف کنندگان شوند.

عطر 100دلاری را 500هزار تومان می فروشند!
در یکی از سایت  های رسمی فروش اینترنتی کالا، 
آگهی »عطر بدون جعبه« با این محتوا منتشر شده؛ 
»عطر )ادکلن( اصل با قیمتی باور نکردنی، بدون 
جعبه، با ضمانت مرجوعــی درصورت نارضایتی 
مشتری.« این ســایت از مرجوع کردن کل مبلغ 
پرداختی درصورت نارضایتی مشــتری هم خبر 
داده، اما در انتهای نظرات مشتریان یک نفر نوشته: 
»من بارها با شــما تماس گرفتم و درخواســت 
مرجوع کردن عطر را داشــتم اما هنوز نتوانسته ام 
پولم را پس بگیرم. یک بار از عطر شــما استفاده 
کردم و روی گردنم ســوزش شــدیدی داشتم.« 
سایت دیگری هم در تبلیغ فروش عطرهای بدون 
جعبه و به اصطلاح استوک نوشــته: »یک دسته 
از عطرها هســتند که از خــود کمپانی به صورت 
مستقیم به بازار عرضه می شوند، یعنی محصول 
پرتی )استوک( آن کمپانی هستند. به همین دلیل 
جعبه ندارند، اما نگرانی از کیفیت آنها نداشــته 
باشید.« در حاشیه یکی از خیابان های غرب تهران، 
صندوق عقب یکی از خودروها بالاســت و تعداد 
زیادی از عطر و ادکلن های خارجی روی هم چیده 
شده اند. ظاهر شیشــه های عطر، عجیب و غریب 
اســت؛ لب پر یا دارای خط و خش های زیاد. این 
فروشــنده درباره شکل شیشــه ها به همشهری 
می گوید: »این عطرها در باربری آسیب دیده  اند. 
واردات عطر قانونی نیست و قاچاقی وارد می شوند. 
برای راحتی کار و واردات بیشــتر، جعبه هایشان 
قبــل از ورود به کشــور دور انداخته می شــوند. 

اما نگران نباشــید، کاملا اورجینال اســت.« او 
عطرهای معروفش را که با توجــه به گرانی دلار 
در مغازه ها دو سه میلیون تومان فروخته می شود، 
500، 600هزار تومان می فروشــد و درباره این 
ارزان فروشی می گوید: »اینها های کپی هستند. 
البته درجه ۲ باکیفیت هم دارم که 150 تا 300هزار 
تومان هســتند.« اما درباره عطرهای بدون جعبه 
و ارزانی که در ســایت ها و خیابان های شــهر به 
فروش می رسد، مدیر یکی از فروشگاه های لوازم 
بهداشتی و آرایشی به همشــهری می گوید: »به 
جز دو ســه مورد تمام عطرهای دنیا حتی برای 
تسترهایشــان هم جعبه دارند. عطر بدون جعبه 
یا تقلبی است یا دوباره پرشده و نباید خرید. این 
عطرها با اســانس های تقلبی و آب پر می شوند.« 
به گفته این فعال حوزه عطر که مایل نیست نامش 
در گزارش منتشر شود، ســود فروش این عطرها 
گاهی ۲00، 300درصد است: »یک عطر فرانسوی 
تقریبا حدود 100 تا 150دلار قیمت دارد و چطور 
می شود آن  را 500هزار تومان فروخت. قطعا این 
عطر قلابی اســت. خریداران اگر دقت کنند، در 
بیشتر موارد، شیشه این عطرها خراشیدگی حتی 
به صورت جزئی دارد.« او البتــه به نکته دیگری 
هم درباره پر کردن دوباره شیشه های عطر اشاره 
می کند: » این کار فقط مختص ایران نیست و در 
سراسر دنیا انجام می شود. مثلا در امارات، عطرها 
را دوباره پر و با نام استوک به ایران قاچاق می کنند. 
این شیشه ها را با شبیه ترین اسانس شیمیایی پر 
می کنند که ماندگاری دارند و مشــتری متوجه 

فیک بودن شان نمی شود.« 

استقبال از شیشه های دورریز عطر در بالای 
شهر 

شیشه عطرهای تمام شــده ای که مردم در سطل 
زباله می اندازند  هم شرایط خوبی را برای متخلفان 
فراهم کرده است. آنها آگهی می دهند و شیشه های 
عطر را از 150هزار تا یــک میلیون می خرند و در 
نهایت با پرکردن دوباره آنها، پول خوبی نصیب شان 
می شود. پسر جوانی که مشــغول جست وجوی 
سطل زباله در یکی از کوچه های نزدیک پل پارک 
وی است، در این باره به همشهری می گوید: »این 
روزها همــه زباله ها یک طرف، این شیشــه های 
خالی عطر یک طرف. شــهرداری این شیشه ها را 

فقط کیلویــی 540تومان از مــا می خرد و فرقی 
نمی کند که شیشــه عطر باشــد یا شیشه دیگر، 
اما کسانی هســتند که هر شیشــه   عطر را 100 
تا 150هــزار تومان می خرنــد. در مناطق بالای 
شهر تعداد زیادی از این شیشه های خالی داخل 
سطل های زباله پیدا می شود.« البته شادی مالکی، 
معاون هماهنگی و ارزیابی امور مناطق ســازمان 
مدیریت پســماند شــهرداری تهران، جداسازی 
شیشه های عطر با دیگر شیشه های مستعمل در 
مدیریت پسماند را تأیید نمی کند. او به همشهری 
می گوید: »این مسئله وجود دارد که شیشه های 
خالی عطر جمع آوری و از سوی متخلفان دوباره 
پر می شوند اما در مدیریت پسماند به هیچ عنوان 
چنین جداســازی ای وجود ندارد و شیشــه های 
عطر هنگام دریافت هیچ تفاوتی با سایر زباله های 
شیشــه ای ندارند.« او در پاســخ به این سؤال که 
زباله گردها، شیشــه های عطر را جمــع آوری و 
تحویل گروه های خاص می دهند و آیا شهرداری 
نمی تواند در این باره اقدامات پیشــگیرانه داشته 
باشد، بیان می کند: »تاکنون به این مقوله پرداخته 
نشــده، چون تعداد آنها زیاد نبوده است. شاید در 
کل زباله جمع  آوری شــده از یک منطقه، حدود 
10شیشه عطر وجود داشته باشد و از نظر کالای 
پســماندی چندان مورد توجه نیست. اما با توجه 
به حفظ سلامت شــهروندان، می توان بررسی و 
برنامه ریزی در این باره داشــت تــا از این فعالیت 

غیرمجاز جلوگیری شود.« 

روزی 30کارتن عطر قاچاق
عمده تریــن واردات عطرهای قاچاق به کشــور 
از مرزهــای غربی و جنوبی صــورت می گیرد. از 
طریق مرزهای زمینی و صعب العبور کوهستانی، 
اســکله های غیرمجاز و متروکه، مسیرها و معابر 
مرزی غیررسمی یا به وسیله کولبرها و شوتی های 
شبانه. یکی از کولبران منطقه نوسود درباره واردات 
این عطرها به همشهری می گوید: »یک ماه است 
که مرزها بسته شده اما قبل از آن، ما این عطرها را از 
روستاهای مرزی عراق وارد می کردیم. کولبرهای 
بانه، ارومیه و بوکان هم از مرز ایران و ترکیه عطر 
وارد می کنند.« او خودش را حسن معرفی می کند 
و درباره اینکه هر بار چه میزان عطر وارد کشــور 
می کردنــد هم بیــان می کند: »گروه مــا هر بار 

حدود ۲0 تا 30کارتن بــزرگ عطر وارد می کرد 
اما من دقیق نمی دانم که بار ما چند شیشه عطر 
بوده.« این کولبر درباره اینکه آیا می داند عطرهای 
واردشده تقلبی هستند یا خیر هم می گوید: »بعید 
می دانم که بار ما کالای تقلبی باشد. 5سال است 
که کولبری می کنم و اینطــور وارد کردن جنس 
خطرات و مشــکلات زیادی دارد. هیچ کسی این 
همه دردسر را برای واردات جنس تقلبی به کشور 
قبول نمی کند چون اصلا ارزش این همه سختی 

را ندارد.« 

وضعیت ایران در صنعت لوازم آرایشی، عطر 
و ادکلن

هیچ زمانی ممنوعیت واردات عطر، ادکلن و لوازم 
آرایش خارجی نتوانســته آمــار این محصولات 
در بازار کشــور را کاهش دهد، اما اکنون تفاوت 
در کالایی اســت که به صورت قاچاق وارد کشور 
می  شــود و هیچ نظارتی روی کیفیت و استاندارد 
آنها وجود ندارد. این نکته ای است که چندی پیش 
موسی احمد زاده، نایب رئیس کمیسیون آرایشی 
- بهداشتی و عطریات مجمع عالی واردات به آن 
اشاره کرده و درباره معایب ممنوعیت واردات لوازم 
آرایشی گفته بود: »کشــور ما دارای 15مرز است 
و لوازم آرایشی قاچاق بســیار راحت و بدون  هیچ 
نظارتی وارد می شود.« به گفته احمد زاده، از حدود 
3.5ســال پیش به دلیل محدودیت های ارزی و 
حمایت از تولیدات داخلی، واردات لوازم آرایشی - 
بهداشتی به ایران ممنوع شد، درحالی که 99درصد 
واردکننندگان هیچ زمانی ارز دولتی دریافت نکرده 
بودند: »تولید مواد آرایشــی - بهداشــتی دارای 
فناوری پیچیده ای اســت و باید تحت لیسانس 
شرکت ها و برندهای بزرگ انجام شود که با توجه 
به ممنوعیت واردات، موفقیتی هم در این بخش 
حاصل نشده اســت. ایران تقریبا در صنعت لوازم 
آرایشی، عطر و ادکلن حرفی برای گفتن در بازار 
جهانی ندارد اما همچنان واردات این محصولات 
به کشور ممنوع است.«  محمدرضا بحیرایی، رئیس 
انجمن واردکنندگان فرآورده های بهداشــتی و 
آرایشی هم ممنوعیت واردات عطر و ادکلن را منجر 
به تضعیف واردکنندگان قانونی و سپرده شدن بازار 
به قاچاقچیان می داند و می گوید: »طی این مدت 
فروشــگاه هایی که به صورت متمرکز و تخصصی 
به عرضه عطریــات و ادکلن اقــدام می کردند، از 
نظر اقتصادی تحت فشــار قــرار گرفته و حتی 
تعدادی از آنها به مرز ورشکستگی رسیده اند.« او 
معتقد است ممنوعیت عطر و ادکلن و سایر اقلام 
بهداشتی و آرایشی سبب شــده که قاچاقچیان 
هر روز فربه تر شــوند و امکانات بیشــتری برای 
هموار کردن مســیر تخلفات خود داشته باشند: 
»نکته دیگر اینجاســت که دولت هــم از حقوق 
قانونی و درآمد گمرکی و عایدی خود بی بهره مانده 

و مصرف کننــده ایرانی باید هم 
کالا را گران تر بخرد و هم نگران 
اصالت و کیفیت کالا باشــد.«

بازار قاچاق هم مشتری دارد، هم سود
البته آمار دقیقی از حجم ورود عطرهای قاچاق به کشــور به دلیل 
فعالیت مخفی و غیرقانونی وجود ندارد اما سال گذشته ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز اعلام کرد، ۶5درصد بازار لوازم آرایشی در اختیار 
اجناس قاچاق است. آخرین آمارها از واردات قانونی لوازم آرایشی و 
بهداشتی هم مربوط به سال۹7 است که حدود ۹۸میلیون دلار لوازم 
آرایشی وارد کشور شد. به گفته ســیدروح الله لطیفی، سخنگوی 
گمرک ایران از ســال۹7 به دلیل جهش قیمت ارز و نوسانات ناشی 
از تحریم ها، دولت وقت با هدف مدیریت منابع ارزی، واردات برخی 
کالاها که ضرورت کمتری نســبت به کالاهای اساسی داشتند را 
ممنوع کرد که لوازم بهداشتی و عطریات هم جزو آنها بود. لطیفی در 
پاسخ به این سؤال همشهری که با وجود ممنوعیت های سختگیرانه 

از مبادی قانونی، این حجم قابل توجه از عطر و ادکلن های خارجی 
موجود در بازار چگونه و از چه مســیرهایی تامین می شود، بیان 
می کند: »۹هزار کیلومتر مرز زمینی و دریایی در کشور وجود دارد 
که برخی از آنها بیابانی، کوهستانی، ژئوفنس )مرز طبیعی( هستند 
و شرایط واردات قاچاق را تسهیل کرد ه اند. در زمینه کالای قاچاق 
اگر مجازات در برابر منافعی که ایجاد می کند همخوانی نداشــته و 
مصرف کننده هم برای کالای قاچاق وجود داشــته باشد، ورود این 
کالاها تداوم خواهد داشت.« سخنگوی گمرک درباره شرایط واردات 
عطریات به صورت چمدانی و از سوی مسافران هم بیان می کند: »هر 
کالایی در قالب سوغات به شرطی که تجاری محسوب نشود و در حد 
نیازهای شخصی باشد، ممنوعیتی در واردات آن نیست. اما عده ای 
هم هســتند که به اصطلاح با چتربازی و سوءاستفاده این کالاها را 

وارد می کنند.« 
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افزایش قیمت و ممنوعیت واردات عطر و ادکلن، فروش محصولات تقلبی و قاچاق را افزایش داده و شیشه های دوباره پرشده از 
اسانس ها و روغن های تقلبی، سلامت مردم را تهدید می کند 

ازوقتیعطرهای
150هزارتومانی

3میلیونو500هزار
تومانشدوعطر
500هزارتومانی
بهبالای5میلیون
تومانرسید،بازار

بساطیهایعطرهای
تقلبیهمداغشدو
عطربازها،راهشان
راازفروشگاههای

عطرفروشیخیابانوزرا
وفروشگاههایمعروف،

بهپیادهراههایکنار
مراکزخریدبزرگکج

کردند

عطرهایبدونجعبه
موجوددربازارکشور

موردتأییدکارشناسان
حوزههایبهداشتی
وآرایشینیستو

عمدهاینمحصولات
بهدلیلوجودروغنهاو
اسانسهاینامرغوب،

غیراستانداردومواد
ترکیبیمضرمنجربه

حساسیتهایپوستی
وتنفسیدرافراد

میشود

مدیریکیاز
فروشگاههایلوازم
بهداشتیوآرایشی:
یکعطرفرانسوی
تقریباحدود100تا
150دلارقیمتدارد
وچطورمیشودآن
را500هزارتومان

فروخت.قطعااینعطر
قلابیاست.درامارات

پروباناماستوکبه
ایرانقاچاقمیکنند

شادیمالکی،معاون
هماهنگیوارزیابی
امورمناطقسازمان
مدیریتپسماند:
اینمسئلهوجود

داردکهشیشههای
خالیعطرجمعآوری
وازسویمتخلفان

دوبارهپرمیشونداما
درمدیریتپسماند

شهرداریبههیچعنوان
چنینجداسازیای

وجودنداردو
شیشههایعطرهنگام
دریافت،هیچتفاوتی

باسایرزبالههای
شیشهایندارند

یکیازکولبرانمنطقه
نوسود:

یکماهاستکهمرزها
بستهشدهاماقبلاز
آن،مااینعطرهارا
ازروستاهایمرزی

عراقواردمیکردیم.
کولبرهایبانه،ارومیه

وبوکانهمازمرز
ایرانوترکیهعطروارد
میکنند.هربارحدود
20تا30کارتنبزرگ
عطرواردمیکردیم

سیدروحاللهلطیفی،
سخنگویگمرکایران:

9هزارکیلومترمرز
زمینیودریاییدر
کشوروجودداردکه

شرایطوارداتقاچاق
راتسهیلمیکند.در
زمینهکالایقاچاق
اگرمجازاتدربرابر

منافعیکهایجادمیکند
همخوانینداشتهو

مصرفکنندههمبرای
کالایقاچاقوجود

داشتهباشد،وروداین
کالاهاتداومخواهد

داشت

افزایشالتهابات
پوستیدرمصرفکننده

عطرهایتقلبی

میزان مراجعه بــه متخصصان پوســت و مو با 
علائمی ازجمله التهاب و واکنش  های پوســتی 
در 3، 4سال اخیر افزایش یافته است. علائمی که 
پس از بررسی های متخصصان این حوزه به لوازم 
آرایشی، عطر و ادکلن های تقلبی منتهی می شود. 
این محصولات عــلاوه بر زیان مالــی، موجب 
حساســیت پوســتی به دلیل وجود روغن های 
نامرغوب و غیراســتاندارد و مواد ترکیبی مضر 
در افــراد می شــود و هزینه های درمــان را به 
مصرف کنندگان این محصولات تحمیل می کند. 
این در حالی اســت که به دلیــل کیفیت کمتر 
عطرهای تقلبی، مصرف کننده به میزان بیشتری 
از آنها اســتفاده می کند و عوارض آن به شکل 
قرمزی، تورم، ســوزش، خارش، پوسته ریزی، 
لکه های پوســتی، اگزما و گاهی ضایعات تاولی 
در نقاط در تمــاس با عطر مثل پشــت گوش، 
روی صورت و گردن بروز می کند. امیرهوشنگ 
احسانی، متخصص پوســت و مو در این باره به 
همشهری می گوید: »استفاده از عطریات تقلبی 
و فیک منجر به واکنش های پوستی می شود. این 
محصولات عمدتا حساسیت های پوستی شدیدی 
روی صورت، گردن یا بدن افراد به صورت قرمزی، 
خارش و اگزمای شدید ترشح دار ایجاد می کنند.« 
به گفته احسانی، در مراحل اولیه نمی توان دلیل 
این التهابات پوستی را تشــخیص داد اما تقریبا 
بیشتر مشــکلات به دلیل استفاده از محصولات 
آرایشی و بهداشتی تقلبی ایجاد می شود: »این 
روزها بیمــاران زیادی به دلیل اگزمای شــدید 
پوستی در ناحیه صورت به ما مراجعه می کنند 
که در ابتدا دلیل این حساســیت ها مشــخص 
نیست. اما بعد از بررسی و ســؤال درباره اینکه 
طی چند ماه گذشــته چه کالای بهداشــتی یا 
آرایشی را خریداری کرده  که منجر به بروز این 
حساسیت شده است، یکی از بیشترین پاسخ های 
داده شــده خرید همین عطرهای ارزان قیمت 
از دستفروش ها، کنار خیابان یا مترو هستند.« 
به گفته این پزشک، صرف نظر از مواد شیمیایی 
موجود در ایــن عطرها، چــون این محصولات 
مواد تشکیل دهنده اصلی ندارند، قطعا می توانند 
حساسیت های شدید و التهاب پوستی را به وجود 
بیاورنــد: »ممکن اســت این علائــم در فاصله 
زمانی یک هفته یا بیشــتر رخ دهــد. این قبیل 
التهابات پوستی به سرعت بروز نمی کند اما اکثر 
مراجعاتی که در این باره داریم، به دلیل استفاده 
از همین عطرها و لوازم آرایشی تقلبی است. روند 
درمانی این افراد هم در برخی موارد کوتاه مدت 
است اما ممکن اســت منجر به بروز آسیب های 
شــدید و درمان طولانی مدت هم شود. همیشه 
اینطور نیست که فرد به سرعت بهبود پیدا کند. 
در برخی موارد ممکن اســت حساســیت های 
ایجاد شــده نیازمند دارودرمانی طولانی مدت 
باشد و بهبودی آنها نسبی اســت.« او در پاسخ 
به این سؤال که به دلیل گران شدن عطرها، میل 
مردم به خرید عطرهایی با قیمت ارزان تر دارند 
و آیا راهکاری برای تشخیص عطرهای تقلبی از 
اصل وجود ندارد هم بیان می کند:  »واقعا چنین 
شــرایطی وجود ندارد که از ظاهــر یک عطر یا 
ادکلن تقلبی بودن آن قابل تشخیص باشد. حتی 
ممکن است بروز علائم پوستی هم در دراز مدت 
رخ بدهد و بیمار متوجه التهاب ناشی از آن نشود. 
در این صورت احتمال بروز اگزمای مقاوم و شدید 
هم وجود دارد.« احسانی به خطرات این عطرهای 
تقلبی برای کودکان هم اشاره و تأکید می کند:  
»به طور طبیعی پوست کودکان حساس تر است 
و این مشــکلات پوســتی می تواند شدیدتر در 
آنها بروز کنــد. مراجعات کــودکان را به دلیل 
اســتفاده از این عطرهای تقلبی داریم اما تعداد 
آنها چندان زیاد نیست و بیشترین مراجعات از 
سوی بزرگسالان وجود دارد. در 3، 4سال گذشته 
تعداد افرادی که به دلیل استفاده از عطر و لوازم 
آرایشــی تقلبی دچار عوارض پوستی شده اند، 
به شــدت افزایش پیدا کرده و این نکته مهمی 
است که باید مورد توجه قرار بگیرد.« به گفته این 
متخصص پوست و مو، علاوه بر عطرهای تقلبی و 
فیک، محصولات آرایشی و بهداشتی تقلبی هم به 
همان میزان آسیب زا هستند: »در لوازم آرایشی 
ممکن است فرد کرم یا سایه دور چشم استفاده 
و حساسیت و اگزمای دور چشم در او بروز کند. 
شاید تا مدت ها مصرف کننده متوجه این وضعیت 
نشود اما بررسی هایی که صورت می گیرد، نشان 
می دهد که دلیل این عوارض پوســتی به همان 
کرم یا سایه ای مربوط است که تقلبی بوده، چرا که 
با حذف این کرم ها اگزمای دور چشم هم به تدریج 
بهبود پیدا می کند.« او برای کاهش این آسیب ها 
توصیه می کند:  »به صورت حتم بهترین توصیه 
پیشگیری و نخریدن محصولات تقلبی و خرید 
عطرهای اســتاندارد از مراکز معتبر است. به هر 
حال هر ارزانی بی دلیل نیست و نباید تنها با توجه 
به ارزان بودن یک محصول اقدام به خرید آن کرد 
به ویژه در شــرایطی که فروش آن محصول در 
محیط استاندارد و مناسب هم صورت نمی گیرد، 
مثل خرید از دستفروش های کنار خیابان یا مترو. 
اما اگر به هر دلیلی اســتفاده از این محصولات 
منجر به بروز حساسیت های پوستی در فرد شد 
بلافاصله مصرف آن کالا باید قطع شــود و این 
افراد به پزشک متخصص پوست مراجعه کنند.« 

علائم پوستی ناشی از مصرف لوازم 
آرایشی و عطر و ادکلن های تقلبی 

می تواند یک هفته تا یک ماه بعد بروز کند 
و منجر به التهابات شدید پوستی شود

پیگیرییکجنایت
درابعادبینالمللی

محیطآزمایشیبانکمرکزی
برایکمکبهاستارتآپها

خلازیر
سروسامانگرفت

درپرونده ترور شهید سلیمانی درخواست معاضدت 
قضایی به 8 کشور ارائه شده است

سندباکس می تواند تأثیرات مثبت و منفی شرکت های 
دانش بنیان حوزه مالی را بر اقتصاد شناسایی کند

 فاز نخست بزرگ ترین مرکز خرید لوازم دست دوم 
در جنوب غرب شهر تهران به بهره برداری رسید
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صبحگاه جمعه ۱۳دی ماه۱۳۹۸ ســردار حاج قاسم 
ســلیمانی وارد فرودگاه بغداد می شود. طلال ناجی 
الذیابی که مسئول اطلاعات فرودگاه بغداد در آن شب 
است می داند مسافری ویژه در این پرواز قرار دارد. او به 
شکل مخفیانه با رابط آمریکایی خود تماس گرفته و 
از ورود سردار سلیمانی به فرودگاه بغداد خبر می دهد. 
او اطلاعات دیگری درباره تعداد مسافران، خودروها و 
مسیر خروج هیأت ایرانی و استقبال کنندگان آنها به 
طرف آمریکایی می دهد. اطلاعات ارائه شده از سوی 
الذیانی بلافاصله به مقر گروه تروریستی سنتکام ارسال 
و موضوع به اطلاع رئیس جمهور وقت آمریکا می رسد. 
دونالد ترامپ برخلاف همه قوانین بین المللی دستور 
حمله به مسافران 2خودرو را می دهد. چند پهپاد از 
مقر این گروه به پرواز درآمــده و در این حمله همراه 
با ســلیمانی، ابومهدی المهندس، فرمانده حزب الله 
عراق و قائم مقام بسیج مردمی عراق )الحشد الشعبی( 
و تعدادی دیگری از محافظان این دو مقام ارشد نظامی 
به شهادت رسیدند. این حمله به دستورمستقیم دونالد 
ترامپ، رئیس جمهور وقت آمریکا انجام شد. بلافاصله 
بعد از این اقدام، هم در داخل آمریکا و هم در مجامع 
مختلف این جنایت تقبیح و محکوم شــد. با گذشت 
چند سال از این اقدام، اخیرا نمایندگان جنبش الفتح 
در پارلمان عراق از دولت این کشــور خواســته اند با 
استفاده از اسناد و مدارک متقنی که در اختیار دارند، 
مقدمات محکومیت آمریکایی ها نسبت به این جنایت 
را فراهم کنند؛ موضوعی که می توان آن را سرآغازی 
برای شروع پرونده ای بین المللی علیه عاملان و آمران 

این جنایت دانست.

دولت قبل در پیگیری حقوقی کوتاهی کرد
گرچه بیش از 2سال از وقوع جنایت آمریکایی ها در 
ترور شهید سلیمانی می گذرد، اما به نظر می رسد در 
داخل کشــور آنطور که لازم بــوده موضوع پیگیری 
حقوقی و قضایی ایــن پرونده با شــتابی که انتظار 
می رفــت، همراه نشــده اســت. آنطور که ســردار 
سهراب علی شمخانی، معان حقوقی سپاه، ۸آذرسال 
گذشــته در همایش ابعاد بین المللی و حقوقی ترور 
شهید سپهبد حاج قاسم سلیمانی می گوید، کندی 
روند رسیدگی حقوقی و بین المللی این واقعه دلایل 
خاص خود را دارد. او با انتقــاد از عملکرد دولت قبل 
در نحوه پیگیری حقوقی موضوع شهادت حاج قاسم 
می گوید: در حوزه بین الملــل از موضع مطالبه گری 
بیان می کنم که در 2سال گذشته در دولت اقدامات 
جدی و ملموسی برای پیگیری این موضوع از جنبه 
حقوقی و بین المللی انجام نشــده است؛ درحالی که 
ظرفیت هایی را در حوزه مجامع بین المللی، حقوقی، 
قضایی و حتی سیاســی در اختیار داشتیم و داریم. 
او حرفــش را اینطور ادامه می دهــد: این بی توجهی 
درحالی انجام شد که هم ما در سپاه، هم مردم و هم 
خانواده شهدا مکرر از دولت روحانی خواهان پیگیری 
موضوع بودند و استادان حقوق بین الملل نظراتی درباره 
چگونگی پیگیری موضوع داشتند. شمخانی با بیان 
اینکه هم جمهوری اســلامی ایران و هم آمریکا مفاد 
کنوانسیون۱۹7۳ ژنو را امضا کرده اند و به این دلیل 
با استفاده از ظرفیت این کنوانسیون می توان آمریکا 
را مقابل جنایتی که مرتکب شده است، پاسخگو کرد، 
می افزاید: استفاده از ظرفیت شورای امنیت، مجمع 
عمومی و شورای حقوق بشر اروپایی ازجمله مجامعی 
بود که می توانســتیم و می توانیم از آن برای محکوم 
کردن آمریکا اســتفاده کنیم. معاون حقوقی سپاه با 
بیان اینکه برخی می گویند مگر با پیگیری این موضوع 
می توانیم به جایی برسیم و ترامپ و عاملان این جنایت 
را محکوم کنیم، می گویــد: می دانیم ازطریق قوانین 
بین المللی نمی توانیم به نتیجه برسیم، اما می توانیم از 
آن به نحو دیگری استفاده کنیم. اینها در تاریخ می ماند. 

وقتی مقامات تروریست آمریکا اعتراف و اقرار می کنند 
که ما این ترور را انجام داده ایم، اینها موضوعی است که 

باید پیگیری شود.

آیا می توانیم از عاملان جنایت شکایت کنیم؟ 
استاد حقوق دانشــگاه تهران با بررسی ابعاد حقوقی 
بین المللی شهادت سپهبد ســلیمانی می گوید: در 
هیچ مقطعی از تاریخ مواجهه ما بــا دنیا تا این اندازه 
از لحاظ حقوقی پرمسئله نبوده  اســت. مسائلی در 
حوزه بین المللی داریم که باید با استفاده از ساختار 
حقوق بین الملل به صورت منطقی با آن مواجه شویم. 
احمد مومنی راد ادامه می دهد: اقدام سران آمریکا در 
به شهادت رساندن شهید ســلیمانی به هیچ وجه از 
منظر حقوق بین الملل قابل قبول نیســت. ترور مقام 
عالی رتبه کشــور ما در یک کشــور ثالث به دستور 
مستقیم رئیس جمهور آمریکا از لحاظ اصول حاکم 
بر حقوق بین الملل پذیرفتنی نیست و هیچ معاهده 
و کنوانســیونی این موضوع را نمی پذیــرد. علاوه بر 
گزارشگر سازمان ملل، حتی مقامات داخلی آمریکا 
نیز اقــدام رئیس جمهور آمریکا را زیر ســؤال برده و 
آن را فاقد مشــروعیت و برخلاف حقوق بین الملل 
دانســتند. او نقض حق حیات را نقــض قاعده آمره 
در حقوق بین الملل دانســته و می افزاید: در حقوق 
بین الملل هیچ قاعده ای بالاتــر از حق حیات نداریم. 
سلب حیات سردار شهید سلیمانی نقض قاعده آمره 
است و این اصل ازسوی آمریکا نقض شده و از منظر 
حقوق بین الملل قابل پیگیری است. استاد دانشگاه 
تهران با اشاره به اینکه هیچ جنگ رسمی میان ایران و 
آمریکا وجود نداشته و این اقدام در حقوق مخاصمات 
هم نمی گنجد، توضیح می دهد: در این زمینه حتی 
پیمان مودتی که قبل از انقلاب با آمریکا امضا کرده 
بودیم در زمان ترور شهیدسلیمانی کمتر از یک سال 
بود که از سوی آمریکایی ها ملغی شده و هنوز یک سال 
از خروج آمریکایی ها از این معاهده نگذشــته، اقدام 
علیه سردار شهید سلیمانی را انجام دادند. مومنی راد 
با بیان اینکه براساس اصل برابری دولت ها، مقامات هر 
کشوری در کشور دیگر مصونیت دارند، ادامه می دهد: 
براساس کنوانسیون۱۹7۴ باید با ناقضان حقوق ایران 
برخورد شود. براســاس قانون، مقامات یک کشور در 
کشور دیگر دارای مصونیت هستند، اما آمریکایی ها با 
اقدام خود این قانون را نقض کرده اند. این اقدام حتی 
خلاف پیمان و معاهده عراقی با آمریکاست. این ترور 
منجر به شــهادت یک مقام عالی رتبه عراق نیز شد؛ 
اقدامی که نقض دیگری است که آمریکایی ها در امور 

بین الملل انجام دادند.

تغییر دولت و مسیر پیگیری پرونده
با روی کارآمدن دولت ســیزدهم، پیگیری موضوع 
شهادت سردارســلیمانی آهنگ شــتابانی به خود 
می گیرد. وزارت امور خارجه به عنوان نماد دیپلماسی 
بین المللی ایران مســئله این پرونده را با هماهنگی 
و همکاری با قوه قضاییه به شــکل جدی تری مورد 
پیگیری قرار می دهد و وزیر امورخارجه مشاور ویژه  ای 
برای این پرونده تعیین می کند. ســخنگوی وزارت 
امور خارجه 25بهمن در نشست خبری هفتگی خود 

با خبرنگاران درباره ایــن موضوع می گوید: وزیر امور 
خارجه از روز اول انتصاب به این مســئولیت، فرایند 
پیگیری این پرونده را با تعیین مشاور ویژه در وزارت 
خارجه آغاز کرده است. سعید خطیب زاده مي گوید:  
وزارت خارجه جلسات متعددی را با نهادهای درون 
کشــور برای ایجاد هماهنگی کامــل در داخل و نیز 
انســجام برای پیگیری بین المللی پرونــده برگزار 
کرده است. وزیر امورخارجه در ســفر خود به بغداد 
به مقامات این کشــور تأکید کرده است که باید این 
پرونده به عنوان پرونده ای اصلی با طرفیت 2کشــور 
به شکل ویژه بررسی شود. در این راستا کمیته ای هم 
در قوه قضاییه و هم در وزارت خارجه تشــکیل شده 
است تا با بررســی حقوقی، قضایی و سیاسی پرونده 
 بتوانند پرونــده ای جامع را بــرای پیگیری موضوع

 جمع آوری کنند.

پیگیری حقوقی جنایت در 8کشور
با تغییر رویکرد دولت و ایجاد هماهنگی میان وزارت 
امور خارجه و قــوه قضاییه و بررســی ابعاد حقوقی 
و قضایی و سیاســی پرونده در دولت و قوه قضاییه، 
دستگاه قضایی نیز این پرونده را با رویکردی جدی تر 
هم در ابعاد داخلی و هم بین المللی در حال پیگیری 
دارد. دبیر ستاد حقوق  بشــر قوه قضاییه با اشاره به 
اقدامات حقوقــی و قضایی انجام شــده در موضوع 
شهادت سردار سلیمانی و همراهانش با بیان اینکه 
بلافاصله بعد از این ترور قوه قضاییه اقدامات حقوق 
و قانونی خود برای پیگیری این موضوع را آغاز کرده 
است در پاسخ به این سؤال همشهری که نتیجه این 
اقدامات چه بوده اســت، می گوید: نشســت هایی با 
حضور حقوقدانان و قضات با موضوع تعقیب قضایی 
مرتکبان، شرکا و معاونان این جنایت تروریستی در 
قالب تشــکیل پرونده کیفری در دادسرای عمومی 
و انقلاب تهران آغاز شــد. کاظم غریب آبادی ادامه 
می دهد: با تشــکیل پرونده در دادسرا، جمع آوری 
دلایل، شناسایی متهمان، تعقیب آنها و درخواست 
صدور اعلان قرمز از طریق پلیس  بین الملل ازجمله 
اقداماتی بوده است که در راستای پیگیری موضوع 
انجام شده است. او با بیان اینکه رئیس جمهور وقت 
آمریکا در صدر لیست افراد تحت تعقیب در این پرونده 
است، می افزاید: مایک پمپئو، وزیر وقت امور خارجه 
آمریکا و فرمانده وقت نیروی تروریستی سنتکام نیز 
ازجمله دیگر افرادی هستند که دادسرا با اعلان قرمز 
به پلیس بین الملل خواهان دســتگیری آنها شــده 
اســت. غریب آبادی می گوید با همکاری بین المللی 
با برخی کشورها موضوع دستگیری عوامل این ترور 
به شکل جدی در ابعاد بین المللی در حال پیگیری 
است: برای تسریع در رســیدگی و اتقان تحقیقات و 
به علت دخالت عوامل متعدد خارجی در این جنایت 
درخواست های معاضدت قضایی به کشورهای سوریه، 
قطر، اردن، کویت، لبنان، آلمان، آمریکا و انگلستان 
ارائه شده است. دبیر ستاد حقوق  بشر قوه قضاییه با 
بیان اینکه حوزه قضایی محل وقوع جنایت کشــور 
عراق است و در این راستا دستگاه قضایی این کشور 
به شکل مستقل نیز این پرونده را در دست پیگیری 
دارد، خاطرنشان می کند: با توجه به محل ارتکاب این 

اقدام تروریستی، یعنی کشور عراق، دستگاه قضایی 
کشور به شکل مستقل پرونده کیفری برای تعقیب 
عاملان جنایت تروریستی تشکیل داده است. دستگاه  
قضایی 2کشور نیز کمیته تحقیقات مشترک را برای 
این پرونده تشکیل دادند و متعاقب تفاهم انجام شده، 
نشست های مشــترکی نیز در این راستا برگزار شده 
است. غریب آبادی با بیان اینکه تاکنون نتایج مثبتی 
از تحقیقات انجام شــده درباره عوامل دخیل در این 
ترور به دست آمده است، ادامه می دهد: تعداد زیادی 
از اوراق و مستندات پرونده توسط هیأت های قضایی 
ایرانی و عراقی با یکدیگر تبادل شــده اســت و این 
موضوع منجر به صدور بیانیه مشترک نیز شده است. 
در این بیانیه بر همکاری دوجانبــه ازجمله مبادله 
اسناد و اطلاعات تکمیلی برای پیشبرد پرونده های 
قضایی در 2کشور تا حصول اطمینان از اجرای عدالت 
تأکید شده است. دبیر ستاد حقوق  بشر قوه قضاییه 
حرفش را اینطور ادامه می دهد: طرفین تدابیر لازم 
را برای تعقیــب، محاکمه و مجازات عــوام دخیل، 
تصمیم گیر، طراح و مجری اتخــاذ کرده اند و بر این 
اساس شاهد پیشرفت های خوبی در زمینه شناسایی 
مرتکبان این جنایت در ابعاد مختلف بوده ایم. وی در 
پاسخ به این سؤال که همکاری کشورهایی که به آنان 
معاضدت قضایی در این پرونده داده شــده است را 
چگونه ارزیابی می کند، می گوید: وزارت امور خارجه 
در حال پیگیری دریافت پاسخ به نیابت های قضایی 
به کشورهای پیش  گفته اســت. مرکز امور حقوقی 
بین الملل ریاســت جمهوری نیز مســئول پیگیری 
موضوع اســتفاده از ظرفیت کنوانسیون۱۹7۳ که 
جلوگیری و مجــازات جرائم علیه اشــخاص مورد 
حمایت بین المللی ازجمله مامورین سیاسی را مورد 
تأکید قرار داده، برای طرح دعوا علیه آمریکا در دیوان 

بین المللی دادگستری است.

 بزرگ ترین پرونده تحقیقات ترور 
در پی اظهارات اخیر مایک پمپئو درخصوص جنایت 
فرودگاه بغداد برخی مسئولان عراقی واکنش هایی 
داشته اند و خواستار مجازات افرادی شدند که در این 
حادثه دست داشته اند. ائتلاف الفتح عراق دراین باره 
از گشایش بزرگ ترین پرونده تحقیقاتی در پارلمان 
عراق درخصوص جنایت فــرودگاه بغداد خبر داد و 
اعلام کرد اظهارات اخیر مایک پمپئو، وزیر خارجه 
پیشین آمریکا شوکه کننده بود و نشان می دهد که 
برخی شــخصیت های عراقی در این حادثه دســت 
داشــته اند. رفیق الصالحی، نماینده ائتلاف فتح در 
این باره گفته است: پمپئو جزئیات مخفیانه و سری 
درخصوص نفــوذ آمریکا در عــراق و میزان دخالت 
در امور داخلی را برملا کــرد و ائتلاف الفتح اقدام به 
گشــایش بزرگ ترین پرونده تحقیقاتی پارلمانی از 
طریق کمیته های متخصص کرده است. او می گوید: 
این تحقیقات احضار فرماندهان ارشد امنیتی عراقی 
را شامل می شود تا ابهامات در این خصوص برطرف و 
به طور کامل روشن شود که چه اتفاقی رخ  داد و میزان 
نفوذ آمریکا در دستگاه های امنیتی عراق و همچنین 

میزان همکاری با آنها در این جنایت چقدر است.
احمد الموســوی، عضو کمیســیون امنیت و دفاع 
در پارلمان عــراق نیز اخیرا از مصطفــی الکاظمی، 
نخست وزیر این کشور خواست تا نتیجه تحقیقات در 
پرونده ترور شهید ابومهدی المهندس و شهید قاسم 
سلیمانی ارسال شود. به گفته این عضو پارلمان عراق، 
از الکاظمی خواسته شده است نتایج تحقیق در پرونده 
ترور فرماندهان پیروزی شفاف سازی شود، اما تأخیر 
در این مسئله تعجب آور اســت. اکنون لازم شد که 
بدون هیچ تعللی طرف های مرتبط با ترور فرماندهان 
پیروزی افشا و نتایج تحقیقات به پارلمان ارسال شود. 
دولت الکاظمی موظف است تا گزارش های خود در 
این خصوص را در سریع ترین زمان ممکن به پارلمان 
بفرســتد و اعلام شــود که کدام طرف ها در جنایت 

فرودگاه بغداد دست داشته اند.

پیگیری یک جنایت در ابعاد بین المللی 
درپرونده ترور شهید سلیمانی درخواست معاضدت قضایی به سوریه، قطر، اردن، کویت، لبنان، آلمان، آمریکا و انگلیس ارائه شده است

حمیدرضا بوجاریانگزارش
خبر نگار

زندان زدایی؛ اولویت رئیس دستگاه قضا
نگاهی به تحول یکساله قوه قضاییه 

غلامحسین محســنی اژه ای از بدو تصدی ریاست قوه قضاییه در 
دهم تیرماه ســال گذشــته، ارتقاي وضعیت زندان ها و زندانیان 
سراسر کشــور را در زمره اولویت های خود قرار داده است.در دوره 
تحول و تعالی این قوه، رویکرد جهادی به مسئله زندان  و زندانیان 
و ســاماندهی وضعیت زندان ها به صورت ویژه در دستور کار قرار 
گرفته است که این اقدامات را نمی توان با هیچ دوره ای از فعالیت 
قوه قضاییه مقایسه کرد. براساس گزارش های موجود؛ اشتغال زایی 
بیش از 5۰ درصدی بــرای زندانیان، حمایت مــادی و معنوی از 
خانواده های آنها با راه اندازی سامانه هایی نظیر حمایت، آزادسازی 
گسترده زندانیان در قالب عفوهای مناسبتی، اجرای طرح پایش و 
غربالگری زندانیان در زندان های کشور و نیز اعطای مرخصی های 
چندباره در راستای حفظ سلامت زندانیان در دوران کرونا و تشدید 
مراقبت های پزشکی و بهداشتی از زندانیان برای مصون ماندن آنها 
از کرونا ازجمله اقداماتی است که در راستای طرح های تحولی در 
قوه قضاییه انجام شده است. با توجه به دیدگاه رئیس قوه قضاییه به 
موضوع ارتقاي جایگاه زندان ها و تأکید به روسای زندان  های کشور 
برای بهبود وضعیت در این مراکــز، در مدت کوتاه تصدی رئیس 
جدید دســتگاه قضا بر این قوه تاکنون ۸بازدید میدانی از ســوی 
قاضی القضات از زندان ها انجام شده است که در این سرکشی ها بر 
لزوم تحول رفتاری و ساختاری در حوزه زندانبانی و ارتقاي وضعیت 
زندانیان تأکید شده است اقدامی که منجر به توجه بیشتر رؤسا و 
مسئولان قضایی به این حوزه شده و سبب شده در این مدت 25هزار 
بازدید تنها در 5ماه پایانی سال۱۴۰۰ انجام شود که این آمار از رشد 

۴۰درصدی نسبت به سال قبل از آن برخوردار بوده است.

تعطیلی 2زندان 
یکی دیگر از اتفاقات مهم رخ داده سال گذشته را می توان کاهش 
ورودی پرونده های قضایی به دادگستری ها دانست. براساس آمار 
ارائه شده از سوی مرکز فناوری اطلاعات و آمار قوه قضاییه در سال 
گذشــته ورودی پرونده های قضایی به دستگاه قضایی ۱۸درصد 
کاهش یافته اســت و منجر به تعطیلی 2زندان در شهرهای بافت 
در استان کرمان و بوشهر شده است. علاوه بر این، در همین مدت 
۸۰هزار زندانی نیز مشــمول عفو شــده و از زندان  آزاد شده اند  یا 
مشمول استفاده از مرخصی های بلندمدت، ارفاقی، تعلیق مشروط 
محکومیت و آزادی تحت نظارت سامانه الکترونیکی شده اند. علاوه 
بر این، تمام محکومان به حبس در زندان که واجد شرایط قانونی 
باشند و نیز تمام زندانیانی که صرفاً به دلیل عجز از پرداخت جزای 
نقدی در بازداشت هســتند و دارندگان محکومیت های مالی که 
حداقل ۳ماه از مدت اقامت آنان در زندان گذشــته اســت شامل 

مرخصی هایی شــده اند که از ســوی رئیس قوه قضاییه درقالب 
بخشنامه به روسای زندان ها ابلاغ شده است. اما در این دوره اقدامات 
ویژه ای برای زندانیان اقلیت  های دینی انجام شد. پنجم دی ماه سال 
گذشته بود که به مناســبت فرارسیدن سال نوي میلادی و میلاد 
حضرت مسیح)ع(، حجت الاســلام والمسلمین محسنی اژه ای با 
صدور بخشــنامه ای خطاب به واحد های قضایی و دادستان های 
سراسر کشور دستور اعمال مرخصی به مدت ۱۰روز برای محکومان 

مسیحی را صادر کرد. اقدامی جدید که تاکنون رخ نداده بود.

عفو محکومان؛ حتی امنیتی 
یک وجه برجسته در مقوله حمایت از حقوق زندانیان و محکومان 
که در پیشــبرد رویکرد حبس زدایی مؤثر اســت، عفو محکومان 
مشمول و دارای شرایط لازم، اســت. در دوره تحول و تعالی بنا بر 
تأکید رئیس قوه قضاییه، موضوع عفو محکومان مشمول و دارای 
شرایط لازم، ازجمله محکومان امنیتی پیگیری شده است. در این 
راستا، سوم مردادماه، رئیس قوه قضاییه در محل کار خود با تعدادی 
از شهروندان و نیز خانواده های محکومان ناآرامی های آبان۹۸ دیدار 
کرد. رئیس دستگاه قضا در پایان این دیدار ها به مسئولان قضایی 
ذیربط مأموریــت داد پرونده افرادی که در جریــان ناآرامی های 
آبان۹۸ دستگیر شده اند، مجددا بررسی کرده تا افرادی که شرایط 
قانونی آزادی مشــروط یا عفو و بخشــودگی دارند مشمول عفو، 
بخشودگی یا آزادی شوند. آنطور که ذبیح الله خدائیان، سخنگوی 
سابق قوه قضاییه در روز سی ام بهمن سال گذشته در برنامه نگاه یک 
شبکه یک سیما اعلام می کند از ابتدای حضور محسنی  اژه ای در 
منصب ریاست دستگاه قضا، ٦27٦مورد عفو اعم از آزادی زندانیان 
و تقلیل مجازات، ٦۳۱۳نفر آزادی مشــروط و 5٦۰۰نفر مشمول 
تخفیف مجازات شده اند و علاوه بر این ٦٦۳هزار مورد مرخصی به 
زندانیان اعطا شده است. البته باید توجه داشت که این تسهیلات 

مشمول زندانیان جرائم خشن نمی شود.

رعایت حقوق زندانی و خانواده  آنان 
اما به دنبال اقدامات تحولی و جهادی در راستای ارتقاي وضعیت 
و شرایط زندان ها و زندانیان در دوره تحول و تعالی، در 2۱دی، 
سازمان زندان ها بخشنامه ای را صادر کرد که متضمن تقویت 
حقوق زندانیان و بازداشت شدگان و رعایت جنبه های اسلامی، 
اخلاقی و انسانی در برخورد با آنان بود. این دستورالعمل در قالب 
۸ بند تدوین شد و علاوه بر تبیین حقوق زندانی در بدو ورود به 
بازداشــتگاه و زندان از حیث تفکیک و طبقه بندی زندانیان از 
هم، بر ضرورت رعایت کرامت انسانی، سنجش وضعیت زندانی 
از حیث روانی و جســمی، توجه به ملاقات  زندانیان با اعضای 
خانواده، دسترسی به وکیل و نیز نحوه اعزام  زندانی به خارج از 
زندان، نحوه حضور در سلول  انفرادی، ممنوعیت شکنجه، رفتار 
تبعیض آمیز، اعمال سلیقه براساس سطح تمکن مالی زندانی، 
ممنوعیت تندخویی زندانبان، تســهیلات ویژه برای زندانیان 
زن، زنان باردار، مادران و اقلیت های دینی، ممنوعیت استفاده 
از پابند برای متهمان اعزامی به ویژه افراد زیر ۱۸سال، ممنوعیت 
اجبار استفاده از پوشــش چادر برای زنان و... مورد توجه قرار 
گرفت. رویکردهایی جدید که می تواند تأثیر بسزایی در بهبود 
وضعیت زندان ها، زندانیان، زندانبان ها و درنهایت بهبود وضعیت 

جامعه بر جای بگذارد.

کاظم صدیقی
خطیب جمعه تهران 

اگــر کســی در فضــای قانــون و امنیــت 
مرتکب گناه و خلافی شــد، این دســتگاه 
قضایی اســت که بدون هیــچ اغماضی با 
فساد و متخلف و افرادی که تمدن ندارند  
برخورد می کند و رسالت خود را در دوران 
خاموش کــردن آتــش فتنــه منافقیــن که 
آشوب های خیابانی را در سطح کشور راه 

انداخته بودند، انجام داد. / ایرنا 

شهریار حیدری 
عضو کمیسیون امنیت ملی 

ســفرا نقش محوری در تنظیم روابط بین 
ایــران و دیگــر کشــورها دارند. متأســفانه 
در دوره های گذشــته برخی ســفرا کارنامه 
خوبی از خود به جا نگذاشتند هرچند برخی 
هم خوب عمــل کردنــد. بنابراین ســفرای 
جدیــد بایــد بــا رعایــت تمــام ملاحظــات 
انتخــاب شــوند تــا بتواننــد مســائل ملت 
ایران را پیگیری و مرتفع کنند. / خانه ملت 

مهرداد بذرپاش
رئیس دیوان محاسبات 

دیوان محاسبات با انتشار گزارش ارزیابی 
عملکــرد برنامــه ششــم توســعه و ارائــه 
پیشنهادهای ساختاری برای تدوین برنامه 
هفتم توسعه، امید دارد برنامه ای کارآمدتر 
بــرای پیشــرفت تدویــن و تصویــب شــود.
فقط ۳۰درصد احکام برنامه محقق شــده 
و متوسط رشد در سال های اجرای برنامه، 

تنها ۷۶صدم درصد بوده است. / ایرنا

ضرورت حضور قاضی 
درپرونده های کمیسیون اصل90

دادستان کل کشــور از ایجاد 2شــعبه در دادگاه و 
دادسرا برای رسیدگی به پرونده هایی که از مجلس 
در قالب اعمال مــاده2۳۴ آیین نامه داخلی مجلس 
ارسال شده، خبر داد.حجت الاســلام محمدجعفر 
منتظری با اشاره به پرونده های ارسالی از مجلس  به 
قوه قضاییه گفت: گزارش هایی که تاکنون در قالب 
اعمال ماده2۳۴ آیین نامه داخلی مجلس، تحقیق و 
تفحص و نظارتی  برای دستگاه قضا ارسال شده، برای 
بررسی در چارچوب های قانونی به یک شعبه ارجاع 
شده است. منتظری بیان کرد: تعداد قابل توجهی از 
گزارش های ارســالی به قوه قضاییه به گونه ای است 
که مســتندات جرم در آن کاملا مشخص نیست و 
زمانی که قاضی آنها را از منظر قضایی مورد بحث و 
بررسی قرار می دهد، مشاهده می کند، ارکان تحقق 
جرم آنگونه که قانون تعیین کرده انجام نشده است. 
منتظری تأکید کرد: بنابراین امکان دارد، نمایندگان 
مجلس با استفاده از منظر نمایندگی خود به موضوعی 
نگاه کنند و آن را تخلفی بدانند کــه قابل تعقیب و 
پیگیری است. اما قاضی در زمان بررسی گزارش در 
دستگاه قضا، عمل قید شده در گزارش ها  را با قانون 
تطبیق می دهد و هر کجا که براساس قانون جرم تلقی 
شده باشد، می تواند براساس آن تصمیم بگیرد. وی 
بیان کرد: در گفت وگو با رئیس کمیسیون اصل۹۰ 
درخواســت کردم  در کنار هیأت  تحقیق و تفحص 
یا تدوین گزارش اعمال مــاده2۳۴ آیین نامه، یک تا 
2نفر از قضات حتی قضات بازنشسته قرار بگیرند تا آن 

موضوع از منظر قضایی هم دیده شود./ مهر 

نقل قول خبر

مجلس

قوه قضاییه

گزارش 2

اسامی پیشنهاد دهندگان تحریم 
ایران منتشر شود 

عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس خواســتار اعلام اسامی 
پیشنهاددهندگان تحریم ها و مشاوران خائن به ملت ایران شد.

زهره الهیان گفت: فرمایش مقام معظم رهبری در این خصوص 
که برخی ایرانیانِ خائن به ملت ایران در خارج از کشور، اطلاعات 
غلطی را به دشــمنان می دهند و با این کار هم به ایران و هم به 
آنها خیانت می کنند، کاملًا درست و بجاست. در گذشته نیز ما 
نمایندگان مجلس در مکاتبه ای از وزارت امور خارجه درخواست 
کردیم که لیستی از ایرانیان پیشنهاددهنده تحریم ها علیه ایران 

را رسانه ای کنند.
وی افزود: از آنجا که این افراد خائن، حقوق ملت ایران را پایمال 
می کنند و مشاوره به دشمنان نظام می دهند، باید به ملت معرفی 
شوند تا مردم آنها را بشناسند. این اقدام منجر به منزوی شدن 
خائنان و طرد آنها از ســوی جامعه ایرانیان در خارج از کشــور 
خواهد شد. این عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس افزود: انتشار اسامی ایرانیان پیشنهاد دهنده تحریم علیه 
ایران سبب می شود سیاستمداران آمریکایی و دشمنان ایران که 
حرف های بی پایه و اساس این افراد خائن را باور کرده و براساس 
اظهارات آنها تصمیم گیری و برنامه ریزی می کنند، متوجه ماهیت  
این افراد شوند. الهیان با اشاره به اینکه خائنان به کشور، از عرق 
خاصی نســبت به ایران و مردم برخوردار نیستند، گفت: به این 
دلیل است که آنها در فضای رسانه یعنی در قالب فضای مجازی و 
رسانه های معاند فعال هستند و علیه ملت ایران فعالیت می کنند. 
فعالیت های رسانه ای آنها ناشــی از بی هویتی شان است؛ چون 
فردی که علیه کشور خود اقدام می کند، هویتی در او شکل نگرفته 
و نمی تواند مورد اعتماد باشد. این افراد حتی برای کشورهایی که 
خدمت می کنند نیز قابل اعتماد نیستند و تنها به عنوان یک ابزار 

از آنها استفاده می شود. / مهر 

رأیپروندهکیفریعاملانشهادتسردارسلیمانیبهزودیصادرمیشود
محمد مصدق، معاون اول قوه قضاییه : شهیدسلیمانی واقعا مظلومانه شهید شد؛ کسی که مدعو 
کشور عراق بود را ترور کردند؛ این در کدام قاموس وجود دارد. در محافل علمی همه حقوقدان های 
منصف موضوع را بررسی کردند، اما هیچ کدام این کار را توجیه نکردند و آن را مصداق قتل هدفمند 
و خودسرانه دانسته اند. ما در مباحث حقوقی اسم آن را قتل نمی گذاریم، بلکه جنایت علیه امنیت 
حقوق بشر می دانیم. حقوقدانان می گویند اگر بگوییم قتل است در جایی دیگر رسیدگی می شود و 
اگر بگوییم علیه امنیت و استقلال یک کشور است، طبق ماده ۵ قانون مجازات صلاحیت رسیدگی 
داریم و حتما پیگیری می کنیم. بر این اساس، پرونده ای در یکی از شعبات دادگستری مفتوح شده 
و در این دادگاه برای ۱۵۴نفر از عوامل این جنایت اعم از مباشر، عوامل و آمران، شناسایی و اقدامات 
تعقیبی بین المللی شروع شده است. ۱۱مورد نیابت قضایی به 8کشور همسایه داده شده است و 
یک کمیته مشترک تحقیقاتی بین ایران و عراق با وظیفه بررسی تعقیب این موضوع تشکیل شد و 

امیدوارم تا چند ماه آینده رأی پرونده کیفری صادر شود و محق رسیدگی در دادگاه باشد.
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تقریبا پس از 2ســال از برگزاری نخستین جلسه 
کارگروه مدیریــت یکپارچه محیط هــای آزمون 
تنظیم گری )ســندباکس(، بانک مرکزی درنهایت 
 )sandbox( از آغاز به کار رســمی ســندباکس
خود خبــر داد. حالا با این اتفاق، پــس از رونمایی 
از سندباکس ســازمان فرابورس در سال گذشته، 
ســندباکس بانک مرکزی کار خود را آغاز می کند 
تا از ابداعات و نوآوری در ارتقای فناوری های مالی 
حمایت کنــد. این پروژه با همکاری شــرکت ملی 
انفورماتیک و با هدف پیشــبرد ایده های فناورانه 
برای تحول دیجیتال در کســب وکارهای صنعت 
مالی اجرا شــده است. درواقع، ســندباکس بانک 
مرکزی به کســب وکارها کمک می کند تا ایده ها و 
محصولات خود را در محیطی کنترل شده آزمایش 
کنند؛ به ویژه برای ایده های تحول آفرینی که برای 
آنها قوانیــن خاصی وجود ندارد. همچنین ســند 
باکس بانک مرکزی، نقطه تماســی میان صنعت و 
رگولاتور برای توســعه و رفع موانع اجرایی ایده ها 
ایجاد می کند و به صاحبان ایــده و نوآوران کمک 
می کند که در محیطی امن، واقعی و کنترل شده در 
مسیر پیشبرد ایده و محصول نهایی فعالیت کنند. 
سندباکس بانک مرکزی همچنین به صاحبان ایده 
می کند که درک صحیح و واقعی تری از توسعه فنی 
خدمات خود داشته باشند. علاوه بر این، سندبانک 
مرکزی در شرایطی که اقتصادهای نوآور به عنوان 
اقتصادهای پیشرو در دنیا شناخته می شوند، کمک 
می کند که ایده های تحول آفرین منجر به نوآوری 

در اقتصاد شوند.

شناساییتأثیراتکسبوکارها
مهدی عبادی، عضو هیــأت مدیره انجمن فین تک 

در گفت وگو با همشــهری با اشــاره بــه تأثیرات 
مثبت و منفــی بعضی از کســب وکارهای نوآور بر 
اقتصــاد می گویــد: »تأثیرات اقتصــادی برخی از 
کســب وکارهای نوآورانه که به ویــژه در حوزه های 
بانکی و مالی شروع به فعالیت می کنند، ممکن است 

به راحتی قابل شناسایی نباشند.« 
عبادی شناســایی پیامدهای مختلف شکل گیری 
کســب وکارها را مهم می داند و ادامه می دهد: »اگر 
کسب وکارهای حوزه پولی و بانکی، بدون قانونگذاری 
و بدون توجه به وجوه مختلف آنها، شروع به کار کنند 
و بزرگ شوند، ممکن است تأثیرات مثبت یا منفی 

بر اقتصاد بگذارند.«
او ضرورت ایجاد سندباکس ها را به این دلیل می داند 
که در یک محــدوده کنترل شــده و قابل نظارت، 
کســب وکارها ایجاد می شــوند و پس از یک دوره 
مشــخص که در ســندباکس فعالیت کردند، ابعاد 

مختلف آنها شناسایی می شود.
عبادی با اشــاره به اینکه براساس این شناسایی ها، 
قانونگذاری صورت می گیرد عنوان می کند که به این 
ترتیب اگر کسب وکاری پیامدهای منفی بر اقتصاد 

داشته باشد، می توان مانع از تأثیرات منفی آن شد.
به گفته او »همچنین اگر کسب وکاری دارای تأثیرات 
مثبت بود، می توان این تأثیرات را به حداکثر ممکن 

رساند.«

بانکمرکزیبهعنوانرگولاتوربخشی
عضو هیأت مدیره انجمن فین تک با اشاره به اینکه 
سندباکس در حقیقت یک محیط محدود و کنترل 
شده آزمایش مدل های کســب وکاری است، ادامه 
می دهد: »بانک مرکزی به این دلیل سندباکس خود 
را راه اندازی کرده که بخشی از کسب وکارها در حوزه 
بانکی و پرداخت الکترونیــک فعالیت می کنند که 

»رگولاتور بخشی« آنها بانک مرکزی است.«
عبادی همچنین به ایجاد سندباکس های حوزه های 
بورس و بیمه در دنیا اشاره می کند و می گوید: »در 

ایران فعلا بانک مرکزی پیشقدم شده و سندباکس 
این بانک بــرای کســب وکارهای پولــی و بانکی 

راه اندازی شده است.
به گفته او »با آغاز به کار ســندباکس بانک مرکزی، 
کسب وکارهای فناور با دردســر کمتری می توانند 

وارد حوزه اقتصاد شوند.«

بازیبرد-برد
مهران محرمیان، معاون فناوری هــای نوین بانک 
مرکزی با اشــاره به اینکــه برای توســعه اقتصاد 
دیجیتال و حرکت از کسب وکارهای سنتی به سمت 
کســب وکارهای پویا و نوآور، دچار نوعی دوگانگی 
متناقض هستیم می گوید: »هرچند این رویکرد به 
افزایش ثروت و اشتغال در کشور کمک می کند اما 
با مخاطرات و مشــکلاتی برای کسب وکارها مواجه 
هســتیم و به همین خاطر ضروری است برای آنها 

مقرراتی در این باره وضع شود.«
آنگونــه که محرمیــان عنوان می کنــد، نوپا بودن 
کســب وکارهای نوآور حوزه پولــی و بانکی و دیده 
نشــدن همه ابعاد آن و از طرف دیگــر کند بودن 
فرایندهای مقررات گذاری، باعث شــده که نتوانیم 
پابه پــای این نوآوری هــا حرکت کنیــم. بنابراین 
»راهکاری کــه بانک های مرکــزی و تنظیم گران 
مقــررات در حوزه های مختلف دنیا به ســمت آن 

حرکت کرده اند، ایجاد سندباکس  است.«
به گفته او »در فرایند سندباکس زمینه برای صدور 
محدود مجوز برای برخی کسب وکارها که ابعاد آن 
هنوز مشخص نشده فراهم می شود تا به این واسطه 
فعالیت خود را شروع کنند و پس از بررسی چگونگی 
توسعه و ادامه فعالیت این کسب وکارها، در نهایت 
شــرایط برای تعامــل دو طرفه میــان تنظیم گر و 

کسب وکار فراهم خواهد شد.«
 معاون فناوری های نویــن بانک مرکزی با تأکید بر 
اینکه کســب وکارها با حضور در این محیط جدید، 
این امکان برایشان فراهم می شود که تحت نظارت 

و همکاری، مقررات مربوطه برای آنها تبیین شود، 
می گوید: »در عین حال، این فضا به کســب کارها 
هم کمک می کند که به یک نهاد مشخص پاسخگو 
باشند و در نتیجه تعاملی در این فضا شکل می گیرد 

که نتیجه آن یک بازی برد-برد خواهد بود.«

مزیتهایسندباکسبرایکسبوکارها
مزیت ایجاد ســندباکس ها را از دو جنبه می توان 
درنظر گرفت. یکی از مزیت هایی که ســندباکس 
بانک مرکزی برای کسب وکارها دارد شامل تسهیل 
در برقراری ارتباط مؤثر و مفیــد میان تنظیم  گر و 

فین تک هاست.
همچنین تسهیل و تسریع در تدوین قوانین جدید 
توســط قانونگذار، ارتقای ســطح امنیت اطلاعات 
مشتریان به اســتانداردهای مورد پذیرش جامعه 
جهانی در محصــولات و خدمات فین  تــک و ارائه 
چارچــوب نظارتی مؤثــر و کارا بــرای محصولات 
و خدمــات فین تکی بخشــی دیگــر از مزیت های 
سندباکس بانک برای کسب وکارها به شمار می رود.

بررســی میزان تطابق محصــولات و خدمات ارائه 
شده با دســتورالعمل ها، مصوبه ها و استانداردهای 
تعریف شده، بررسی تأثیرگذاری فناوری ارائه شده 
بر اقتصاد بــازار و همچنین بهبــود فرایند اعطای 
مجوز کسب وکار برای فین  تک  ها را از مزایای دیگر 
سندباکس بانک مرکزی برای کسب وکارها می توان 

دانست.
این در حالی است که سندباکس می تواند به افزایش 
رقابت سالم میان شــرکت های فین  تک به منظور 
تحریک فضای کسب وکاری و فعالان صنعت فناوری 
مالی برای توسعه و گسترش ایده های نوآورانه خود 

کمک کند.
دریافت معافیت های مقرراتی برای دوره حضور در 
محیط آزمون و امکان آزمــون محصول، خدمت یا 
مدل کسب وکاری جدید به صورت واقعی هم از دیگر 

مزایای سندباکس بانک مرکزی است.

محیطآزمایشیبانکمرکزیبرایکمکبهاستارتآپها
 سندباکس بانک مرکزی در یک محیط آزمایشی، می تواند تأثیرات مثبت و منفی شرکت های دانش بنیان حوزه مالی

را بر اقتصاد شناسایی کند

کمتر شدن رعایت پروتکل های بهداشتی از سوی مردم و احساس امنیت کاذب، فرصت را برای جهش و بروز زیرسویه های جدید اومیکرون 
فراهم می کند

عبور سویه های جدید کرونا از واکسن

براســاس داده های جدیــد محققان مرکز پزشــکی 

پزشکی
بث دیکانس از کالج پزشکی هاروارد، به نظر می رسد که 
زیر سویه های اومیکرون با نام های BA.4 و  BA.5 از 
 پاســخ های آنتــی بادی، هــم در افــرادی کــه قبلا دچــار عفونت

کووید-19شــده اند و هم افرادی که به طور کامل با دوز تقویت کننده 
واکسینه شده اند، به راحتی فرار می کند.

به گزارش ســی ان ان، با این حال انتظار می رود که واکسیناســیون 
کووید-19 محافظت قابل  توجهی در برابر بیماری  های شدید ایجاد کند 
و سازندگان واکســن در حال کار روی دوزهای به  روز شده ای هستند 
که ممکن اســت پاســخ ایمنی قوی  تری را در برابر سویه های مختلف 

ویروس ایجاد کند.
براســاس تحقیقات جدید منتشر شده در مجله پزشــکی نیوانگلند، 
سطوح آنتی بادی های خنثی کننده ای که با ابتلا یا زدن واکسن ها ایجاد 
می شود، در برابر زیرشــاخه های BA.4 و BA.5 در مقایسه با ویروس 
کرونای اصلی چندین برابر کمتر است. دکتر دان باروچ، نویسنده این 
مقاله گفت: ما شاهد کاهش 3برابری تیترهای آنتی بادی خنثی کننده 
ناشــی از واکسیناســیون و ابتلا به ویروس در برابــر BA4و BA5 در 
مقایســه با BA1و  BA2بودیم که هم اکنون به طور قابل توجهی کمتر 
از انواع اولیه کووید-19هستند. او گفت: داده های ما نشان می  دهد که 
زیرمجموعه های جدید اومیکــرون احتمالا می توانند منجر به افزایش 
عفونت در جمعیت  هایی شوند که سطوح بالایی از ایمنی را با واکسن و 
همچنین ایمنی طبیعی به زیرسویه های BA1و BA2دارند. با این حال، 
این احتمال وجود دارد که ایمنی واکسن همچنان محافظت قابل توجهی 

در برابر بیماری شدید با BA4 و BA5 ایجاد کند.
این یافته های تازه منتشر شــده، مُهر تأییدی بر تحقیقات جداگانه ای 
بود که توسط دانشمندان دانشگاه کلمبیا کشف شد. آنها اخیرا دریافته 

اند که ویروس های BA.4 و BA.5 در مقایسه با سایر زیرمجموعه های  
اومیکرون، احتمال بیشتری برای  فرار از آنتی  بادی های موجود در  خون 
بزرگسالان کاملا واکسینه و تقویت  شــده دارند و به این ترتیب خطر 
ابتلا به عفونت های کووید-19افزایش می یابد. نویسندگان این مطالعه 
می گویند که نتایج آنها حاکی از خطر بالاتر ابتلا به عفونت مجدد است، 
حتی در افرادی که ایمنی قبلی در برابر ویــروس دارند. مرکز کنترل 
و پیشــگیری از بیماری های آمریکا تخمین می زند که 94.7درصد از 
جمعیت 16سال به بالا در این کشــور دارای آنتی بادی علیه ویروس 
کرونا هستند که از طریق واکسیناســیون، عفونت یا هر دو ایجاد شده 
است. براساس داده های به اشتراک گذاشته شده توسط مراکز کنترل و 
پیشگیری از بیماری های، زیرسویه های BA.4و BA.5حدود 35درصد 
از عفونت  های جدید کووید-19را در هفته گذشــته در سراسر ایالات 
آمریکا ایجاد کردند که این رقم در هفته قبــل 29درصد بود. BA.4و 
BA.5مسری ترین گونه هایی هســتند که تا به امروز منتشر شده  اند و 

انتظار می رود طــی چند هفته آینده بر انتقــال کووید-19در آمریکا، 
بریتانیا و اروپا غالب شوند.

ظرفیتجهشبیشتر
در مقاله مجله پزشکی نیوانگلند در میان 27شرکت  کننده تحقیقاتی 
که با واکسن فایزر واکسینه و تقویت شده بودند، محققان دریافتند که 2 
هفته پس از دوز تقویت  کننده، سطح آنتی  بادی های خنثی  کننده بسیار 

کمتر از پاسخ به ویروس کرونای اصلی بوده است.
برای آنکه مشخص شــود ســطح آنتی بادی خنثی کننده  دقیقا چه 
معنایی در اثربخشی واکسن دارد و آیا یافته های مشابهی در میان گروه 
بزرگ تری از شــرکت کنندگان ظاهر می شود یا خیر، نیاز به تحقیقات 
بزرگ تر و بیشتری اســت. باروچ گفت: داده های ما نشان می  دهد که 
کووید-19هنوز هــم ظرفیت جهش  های بیشــتر را دارد که منجر به 
افزایش قابلیت انتقال و افزایش فرار از آنتی  بادی می شــود. با برداشته 
شــدن محدودیت ها، باید هوشــیار باشــیم و به مطالعه انواع جدید و 

سویه های فرعی ادامه دهیم.
مطالعه جداگانه ای که هفته گذشته در مجله Nature منتشر شد، نشان 
داد که اومیکرون ممکن است جهش  هایی ایجاد کند تا از ایمنی ناشی 
از ابتلا به عفونت قبلی BA.1جلوگیری کند، این نشــان می  دهد دوز 
تقویت  کننده واکسن مبتنی بر BA.1ممکن است به محافظت گسترده 
در برابر زیرمجموعه های جدید اومیکرون، مانند BA.4و BA.5.دست 

پیدا نکنند.
دکتر وسلی لانگ، آسیب شــناس تجربی در بیمارســتان متدیست 
هیوســتون، گفت: مردم باید بدانند حتی با وجود ابتلای قبلی، ممکن 
است دوباره بیمار شوند. باید نگران امنیت کاذبی باشیم که در میان مردم 
رخنه کرده است. هشدار می دهم که کووید-19هنوز تمام نشده است.

عمادالدینقاسمیپناهدانش بنیان
روزنامه نگار

آزمایشفتوسنتزمصنوعیبرای
افزایشتولیدغذا

میلیون ها سال اســت که روش فتوســنتز در گیاهان آب، 
دی اکســید کربن و انرژی نور خورشــید را به زیست توده 

گیاهی و غذاهایی که می خوریم تبدیل مي کند. 
با این حال، این فرایند بســیار ناکارآمد است و تنها حدود 
یک درصد از انــرژی موجود در نور خورشــید به گیاه ختم 
می شود. به گزارش فیز، دانشــمندان دانشگاه دلاوار راهی 
برای دور زدن نیاز به فتوســنتز بیولوژیکــی و ایجاد غذای 
مستقل از نور خورشید با استفاده از فتوسنتز مصنوعی پیدا 

کرده اند.
این تحقیق که در مجله نیچر منتشر شده است، از یک فرایند 
الکتروکاتالیستی 2مرحله ای برای تبدیل دی اکسیدکربن، 
الکتریسیته و آب به استات که شکل جزء اصلی سرکه است، 
استفاده می کند. سپس ارگانیسم های تولیدکننده غذا برای 
رشــد اســتات را در تاریکی مصرف می کنند. این سیستم 
ترکیبی آلی معدنی ترکیبی با پنل های خورشــیدی برای 
تولید الکتریسیته برای تامین انرژی الکتروکاتالیزور می تواند 
بازده تبدیل نور خورشید به غذا را افزایش دهد که برای برخی 
غذاها تا 18برابر کارآمدتر است. رابرت جینکرسون، نویسنده 
مقاله و استادیار مهندسی شــیمی و محیط زیست دانشگاه 
ریورســاید، می گوید: ما به  دنبال شناسایی روش جدیدی 
برای تولید مواد غذایی بودیم که می تواند از محدودیت های 

معمول فتوسنتز بیولوژیکی عبور کند.
برای ترکیب تمام اجزای سیستم با هم، خروجی الکترولیز 
برای حمایت از رشد ارگانیســم های تولید کننده غذا بهینه 
شد. الکترولیزها دستگاه هایی هســتند که از الکتریسیته 
برای تبدیل مواد خام مانند دی اکســید کربن به مولکول ها 
و محصولات مفید اســتفاده می کنند. مقدار استات تولید 
شده افزایش یافته درحالی که میزان نمک مصرفی کاهش 
یافته است و در نتیجه بالاترین سطح استات تولید شده در 
الکترولیز تا به امروز بوده اســت. فنگ جیائو نویسنده این 
مقاله از دانشگاه دلاوار می گوید: با استفاده از پیشرفته ترین 
راه اندازی الکترولیز CO2 دومرحله ای که در آزمایشگاه ما 
ایجاد شده است، توانستیم به گزینش پذیری بالایی نسبت 
 CO2 به اســتات دســت یابیم که از طریق روش الکترولیز
معمولی قابل دسترســی نیســت. آزمایش  ها نشان داد که 
طیف وسیعی از ارگانیســم های تولیدکننده غذا را می توان 
در تاریکی مستقیما روی خروجی الکترولیز غنی از استات، 
ازجمله جلبک های سبز، مخمرها و میسلیوم های قارچی که 

قارچ تولید می کنند، رشد داد.
تولید جلبک با این فناوری تقریبا 4برابر بیشــتر از رشد آن 
به روش فتوسنتزی انرژی ذخیره می کند. تولید مخمر نیز 
تقریبا 18برابر بیشتر از روشی که به طور معمول با استفاده از 
شکر استخراج شده از ذرت کشت می شود، در مصرف انرژی 

صرفه جویی می کند.

5Gتنهادلیلتوسعه
برایپذیرشمتاورساست

حجت الاســلام محمد کهونــد، عضو 
کارگروه فضــای مجازی کمیســیون 
اجتماعی و سیاســی مجلس خبرگان 
رهبری اعلام کرد که توسعه 5G در دنیا 
و ایران هیچ دلیلی جز ایجاد شبکه بلوغ 

برای پذیرش متاورس ندارد.
به گزارش خبرگزاری حوزه، این کارشناس فضای مجازی 
در این رابطه گفت: متاورس هم اکنون آمده اســت و نهایتا 
تا 2۰سال آینده در جهان و ایران نهادینه و فراگیر می شود، 
چرا که امروز قیمت تجهیزات متاورس به شدت بالا و قیمت 
زیرســاخت اجرایی آن خیلی زیاد اســت و در آخر اینکه 
اجرای آن نیازمند پهنای باند فوق العاده بالایی دارد که در 
حد 5G است. این درحالی است که اصلا برای هیچ نیازی 
نه در ایران بلکه در دنیا، نیازی به 5G نیست و 4G کفاف 
همه نیازهای اینترنت اشیا، شــهرهای هوشمند و دولت 
هوشــمند و خدمات الکترونیک دولت را می دهد و توسعه 
5G در دنیا و ایران هیچ دلیلی جز ایجاد شــبکه بلوغ برای 

پذیرش متاورس نیست.
محمد کهوند همچنین گفت: خالق متاورس همان آفریننده 
اینستاگرام است که امروز خطوط قرمز در تبلیغات را برای 

کاربران چینش کرده و در حال کنترل متاورس است.
این کارشــناس فضای مجازی تصریح کــرد: راه مبارزه با 
وهابیون و ضدانقلاب ها این نیست که مقابله خود را به بستر 
شبکه های مجازی بکشانیم، بلکه اتفاقا صداوسیما باید یک 
شبکه تلویزیونی ایجاد کند و گفت وگوی مقابل و رودر رو با 
حضور کارشناسان متخصص برگزار کند، چون اعتقاد داریم 

ما بر حق هستیم.

عوارضطولانیمدتمتاورس

درحالی کــه کار در دنیای متاورس با آواتارهای شــخصی  
شــده، ارائه های هولوگرافیک و بازی هــای مجازی ممکن 
است سرگرم کننده به نظر برســد، اما واقعیت زندگی اداری 
دیجیتال ممکن است بســیار کمتر لذتبخش باشد و حتی 
با برخی از مضرات قابل توجه برای سلامتی همراه باشد. به 
گزارش فورچون، در تحقیقی جدید که توسط دانشمندان 
دانشگاه های کمبریج و کوبورگ آلمان انجام شده، عوارض 
حضور طولانی مدت در دنیای متاورس مشــخص شــد. از 
18کارمند دانشگاه خواســته شــده تا به مدت یک هفته، 
فعالیت های کاری خود را به مدت 8ساعت در متاورس انجام 
دهند. اما 2نفر از شــرکت کنندگان پــس از مدت کوتاهی 
با توجه به مشــکلاتی مانند حالت تهوع و ســردرد از ادامه 
آزمایش انصراف دادند. ظاهرا دلیل اصلی این مشکلات، وزن 
زیاد هدست Oculus Quest 2 بوده است. به این ترتیب از 
حالت تهوع به عنوان یکــی از عوارض اصلی واقعیت مجازی 
یاد شده است. به جز آن 2نفر، سایر افراد تمام فعالیت های 
خود را در مدت  مشخص شده انجام دادند و برخی پیامدهای 
منفی آن را گزارش کردند. شرکت کنندگان به طور متوسط 
42درصد افزایش ســطح ناامیدی و 48درصد افزایش درد 

چشم را در مقایسه با محیط کار فیزیکی، گزارش کردند.
البته در کنار این مشکلات، این شرکت  کنندگان به بهره وری 
پایین تر در کارهای خود نیز اشــاره کردنــد. به عنوان مثال 
گفتند که در محیط های مجازی، یادداشــت برداری بسیار 
دشوار است. با وجود این، مدعی بودند که در آینده می توان 
به نوعی در واقعیت مجازی کارهای خودشان را انجام دهند.

در بخش دیگری از این گزارش آمده است که با پیشرفت  های 
فناوری، احتمالا بســیاری از این مشکلات استفاده برطرف 
می شود و انسان نیز با فشــارهای مربوط به چشم خود کنار 
خواهند آمد. از متاورس در ســاده ترین شکل خود می توان 
به عنوان نسخه فیزیکی اینترنت یاد کرد که از زمان تغییر نام 
فیسبوک به متا در سال2۰21 شناخته شده است. طبق این 
مفهوم، کاربران از طریق آواتار و فناوری واقعیت مجازی، با 

یکدیگر در تعامل هستند.
محققان با انجام این آزمایش که نتایج آن در مقاله ای با عنوان 
اندازه گیری تأثیرات کار بــا واقعیت مجازی برای یک هفته 
ارائه شد، تلاش کردند تا تأثیرات کار از طریق واقعیت مجازی 
برای مدت  طولانی را شناسایی و همچنین آن را با محیط های 

واقعی و فیزیکی مقایسه کنند.

ســخنگوی وزارت ارتباطــات بــا بیــان 
اینکه زیرساخت حفاظت از کودکان 
در فضــای مجازی آماده شــده اســت 
گفت: اینترنت کودک تا 2 هفته دیگر 

رونمایی می شود.
پیاده سازی  پروژه اینترنت کودکان از 
دی ماه ســال گذشــته کلید خــورده و 
طی فعال ســازی  آن تاکنون 2 میلیون 
نفر از این بستر استفاده کرده اند. در 
راســتای تکالیفی که ســند صیانت از 
کــودکان در فضــای مجــازی برعهــده 
وزارت ارتباطــات گذاشــته، ایــده 
»نشان دوســتدار خانواده« نیز برای 
اعطــا بــه پلتفرم هــا و ارائه دهنــدگان 
خدمات ســایبری امن، در دســتورکار 

قرار دارد.

   ۲ 
هفته 

دانشــمندان چینــی موفق شــده اند 
مدل  هــوش مصنوعــی ای را بــا ۱۷۴ 
تریلیــون پارامتــر آمــوزش دهنــد که 
از آن به عنوان نخستین مدل هوش 
مصنوعی در ســطح مغز انســان یاد 
می شــود. سیســتم استفاده  شــده 
بــرای ایــن مــدل هــوش مصنوعــی 
Sunway OceanLight اســت که 
گاه با نام OceanLite نیز شــناخته 
می شــود. ایــن سیســتم برپایــه ۹۶ 
هزار گــره پردازشــی کار می کنــد و از 
تراشــه های ترکیبــی ۳۹۰ هســته ای 
SW39010Sunway بهــره می برد 
کــه درمجمــوع تقریبــاً ۴۰ میلیــون 

هسته دارند.

   ۱۷۴ 
تریلیون

پایانپشتیبانیازیک
ویندوزدیگر

مایکروســافت از ماه آینده، پیغام هایی را برای 
کاربران ویندوز 8.1ارسال خواهد کرد تا به آنها 
اطلاع رسانی کند، پشتیبانی از این سیستم عامل 

در تاریخ 2۰دی ماه 14۰1پایان خواهد یافت.
به گزارش آنگجت، مایکروســافت 5 سال پیش 
پشــتیبانی از ویندوز 8 را پایان داده بود، اما به 
پشــتیبانی از ویندوز 8.1 تا ژانویه 2۰23ادامه 
می دهد. با وجود این، مایکروسافت برای ویندوز  
 )ESU( 8.1به روزرســانی امنیتی توسعه یافته
منتشر نخواهد کرد، بنابراین کسب و کارها مجبور 
خواهند بود تا بدون به روزرسانی های امنیتی، از 
این سیستم عامل استفاده کنند. در گذشته نیز 
مایکروســافت برای اطلاع به کاربران در مورد 
پایان پشتیبانی از ویندوز 7 اعلان های مشابهی را 

برای آنها ارسال کرده بود.
کاربران ویندوز 8.1 باید سیستم عامل یا سیستم 
خود را ارتقا دهند. مایکروســافت اطلاع رسانی 
کرده که اکثر دســتگاه هایی که از ویندوز  8.1 
پشتیبانی می کنند، به دلیل مشخصات مورد نیاز، 

از ویندوز  11پشتیبانی نمی کنند.
به همین خاطر احتمالا بســیاری از این کاربران 
مجبور خواهند بود از ویندوز 1۰ استفاده کنند. 
ویندوز 1۰ تا 22 مهر ســال 14۰2پشــتیبانی 

می شود.

اینترنت

عدد خبر

فناوری

نرم افزار

دانش
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 دیوارنگاره »شمس الشموس« 
آیین رونمایی از دیوارنگاره »شمس الشموس« با حضور 
مدیران شهری، هنرمندان و مردم در ایستگاه مترو شهید 
کلاهدوز برگزار شد. به گزارش همشهری، به منظور تکریم 
شعائر دینی در راستای هویت بخشی به ایستگاه های مترو، 
اثری ارزنده به نام ثامن الحجج حضرت امام رضا)ع( در قالب 

کاشی چهاررنگ در ابعاد 2در5 مترمربع طراحی و در این 
ایستگاه نصب شد. در خلق این اثر تعدادی از شهروندان 
نیز مشارکت داشته  اند. ایستگاه متروی شهید کلاهدوز، 
به عنوان یکی از نخستین مسیرهای عبوری زائران حرم 

حضرت علی بن موسی الرضا)ع( به سمت این شهر مقدس 
شناخته می شود.

اله
نور

ضا 
ی/ ر
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مش
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با توافقــات صــورت گرفتــه اجاره بهای 
510غرفــه  بــازار خلازیــر از یک میلیون 
و ۳00هــزار تومان به ۸50هــزار تومان 

کاهش می یابد

بزرگ ترین مرکــز خرید کالای دســت دوم بعد از 
ساماندهی با شکل و شمایل جدید رسما در خلازیر 
شروع به فعالیت کرد. ساماندهی دست دوم فروشان 
در محله خلازیر از مدت ها قبل شروع شده و به دلیل 
فضای مناسبی که در ناحیه3 منطقه19 قرار داشت، 
فاز نخست این بازار با ظرفیت 510غرفه تکمیل شده 
و به بهره برداری رســید. به گزارش همشهری حالا 
آشفته بازار جنوب غرب تهران، سر و سامان گرفته تا 
بازاری بزرگ با امکاناتی ازجمله روشنایی، 1۲چشمه  
سرویس بهداشتی، اغذیه فروشی و سوپرمارکت برای 

رفاه خریداران و فروشندگان ایجاد شود.
رئیس کمیسیون محیط زیست شورای شهر تهران 
در حاشــیه مراســم افتتاح بازار خلازیر گفت: »با 
توافق سرمایه گذار و پیمانکار طرح ساماندهی بازار 
خلازیر، مقرر شد تا هزینه اجاره غرفه های این بازار 
از یک میلیون و300هزار تومان به ۸50هزار تومان 
کاهش پیدا کند.« مهدی پیرهادی ادامه داد: »اگر 
در گذشــته به محله خلازیر و بــازار این محدوده 
آمده باشــید، اینجا یکی از فضاهای شهری بود که 
دستفروشان فصل تابســتان و گرما در زیر آفتاب و 
فصل زمستان نیز در زیر برف و باران بساط می کردند 
که این شرایط هم برای مردم و هم برای فروشندگان 

سخت بود.«
به گفته رئیس کمیسیون محیط زیست شورای شهر، 
خوشبختانه شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر 
تهران اقدام به ساماندهی این بازار کرد و به انصاف 
نیز کار بزرگی را در این محــدوده انجام داد: »بنده 
قبل از اینکه اینجا افتتاح شــود، به صورت سرزده از 
این محدوده بازدید کرده بــودم؛ عموما افراد راضی 
بودند و تنها برخی افراد نسبت به اجاره غرفه ها انتقاد 
داشتند که با حضور پیمانکار این طرح مقرر شد تا 
مبلغ اجاره غرفه ها به ۸50هزار تومان کاهش پیدا 
کند و 150هزار تومان نیز برای شــارژ و نگهداری و 

نگهبانی این مجموعه درنظر گرفته شد.« 

استقرارواحدسیارآتشنشانی
سال های سال بازار دست دوم فروشی خلازیر محل 
تجمع دستفروشان بود؛ به همین دلیل، فضای این 
بازار همیشه نگرانی هایی را به وجود می آورد. مهدی 

پیرهادی در این رابطه گفت: »امیدواریم که ایمنی 
این بازار نیز توسط شهرداری تهران تامین و سعی 
شود تا رفاه افرادی که در این بازار فعالیت می کنند، 

روزبه روز بهتر شود.«
سرپرست شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر 
تهران با اشاره به این موضوع گفت: »یکی از معضلات 
منطقه 19و ناحیه3، تجمع دستفروشــان بود که 
خوشبختانه با همت معاون خدمات شهری شهرداری 
تهران، شهردار منطقه و مهندســان مشاور، طرح 
ساماندهی این بازار در دستور کار شهرداری تهران 
قرار گرفت.« ســعید بیگی که به تازگی مسئولیت 
این پســت را بر عهده گرفته، در حاشیه این مراسم 
تأکید کرد: »لازم بود تا فاز نخســت این طرح اجرا 
شــود تا افرادی که در این محــدوده کار می کنند، 

ساماندهی شــوند. امیدواریم فاز دوم این طرح نیز 
تا پایان امسال، تکمیل شود و به بهره برداری برسد. 
پیش بینــی می کنیم در یک بازه زمانی یک ســاله 
نواقصی که وجود دارد را رفع کنیم تا بهترین طرح 
برای ساماندهی اجناس دست دوم در این محدوده 

اجرا شود.« 
او یادآور شــد: »مطالعات نشــان می دهد بهترین 
مدلی که در تهران برای ســاماندهی دستفروشان 
تاکنون اجرا شده است، اجرای طرح ساماندهی روز 
بازار خلازیر در منطقه19 تهران است. البته در نظر 
داریم تا چنین روزبازارهایی را با هدف ســاماندهی 
دستفروشان شهر تهران در پایتخت ایجاد کنیم.« 
سرپرست شرکت ساماندهی صنایع و مشاغل شهر 
تهران با بیان اینکه بازار خلازیــر بزرگ ترین بازار 
دستفروشان اجناس دست دوم در کشور است، گفت: 
»طبق برنامه ریزی های انجام شده در طول یک سال 
آینده نیز تعداد غرفه های این بازار از 510غرفه در فاز 

اول به هزار غرفه در فاز دوم خواهد رسید.« 
همچنین مدیرعامل سازمان آتش نشانی شهرداری 
تهران از استقرار واحدهای سیار آتش نشانی در بازار 
خلازیر خبر داد. قدرت الله محمدی گفت: »در نظر 
داریم تا بتوانیم با استقرار کامل دستفروشان در این 
بازار اقدام به آموزش کامل این افراد کنیم.« او با اشاره 

به اینکه در نزدیکی این بازار یک ایستگاه آتش نشانی 
قرار دارد، ادامه داد: »از هفتــه آینده نیز واحدهای 
سیار آتش نشانی در این محدوده مستقر می شوند. 
از سوی دیگر با توجه به اینکه فروشندگان این بازار 
از اقشار ضعیف شهر تهران هستند، داخل غرفه های 

آنها نیز کپسول های آتش نشانی مستقر می شود.« 
مدیرعامل سازمان آتش نشانی درباره تامین ایمنی 
مغازه های این بازار گفت: »از نظر سازمان آتش نشانی 
وجود مغازه های ثابت در این محدوده غیرمجاز است 
و ایمنی لازم را ندارند. در نتیجه لازم است که تخریب 
و نوســازی در این محدوده انجام شــود. اگر طبق 
برنامه ها پیش برویم، کلنگ نوسازی این محدوده به 
زمین زده شده و طرح ایمنی را ارائه می دهیم تا شاهد 
حوادث تلخ در این محدوده نباشــیم.« به گفته او، 
براساس معیار و استانداردهایی که آتش نشانی اعلام 
می کند، نوسازی مغازه های بازار خلازیر در دستور 
کار قرار می گیرد و جانمایی یک ایستگاه آتش نشانی 

نیز انجام می شود.
در این مراسم جلال بهرامی، معاون خدمات شهری 
و محیط زیست، حســین نظری، معاون هماهنگی 
امور مناطق شــهرداری، حمیدرضا صارمی، معاون 
شهرســازی و معماری شــهرداری تهران و سعید 

هدایت، شهردار منطقه19 حضور داشتند.

خلازیر سر و سامان گرفت
فاز نخست بزرگ ترین مرکز خرید دست دوم در جنوب غرب شهر تهران به بهره برداری رسید

محمودمولاییگزارش
روزنامه نگار

چهارشنبههایفرهنگیفرصتی
برایهماندیشیبانخبگانفرهنگی

سخنگوی شورای شهر تهران در برنامه دیگری از چهارشنبه های 
فرهنگی بر استفاده از تجربیات نخبگان فرهنگی محلات تأکید 
کرد. به گزارش همشهری، علیرضا نادعلی در نشست صمیمانه 
با نخبــگان و فعالان فرهنگــی منطقه۲0 شــهرداری تهران 
گفت: »شورای شــهر ۶کمیســیون دارد که یکی از مهم ترین 
آنها کمیســیون فرهنگی و اجتماعی اســت. از این رو موضوع 
چهارشنبه های فرهنگی در مناطق مختلف راه اندازی شد.« او 
با اشاره به اهمیت موضوعات فرهنگی و اجتماعی و ذکر مثالی 
در مورد معتادان متجاهر عنوان کرد: »اگر کار فرهنگی از قبیل 
ورزش و مبانی دینی برای فردی انجام نشود آخر تبدیل به آسیب 
اجتماعی می شود.« به گفته نادعلی، مبنای تفکر اسلامی این 
است که کار با مشــارکت مردم انجام می شود و باید مشارکت 
مردمــی در حوزه فرهنــگ و اجتماع جذب شــود. همچنین 
سیدمحمد ناظم رضوی، شهردار منطقه۲0 در این نشست گفت: 
»چهارشنبه های فرهنگی فرصتی برای صحبت و هم اندیشی با 
نخبگان و اعضای فرهنگی است و خوشبختانه سهولت ارتباط 
و انتقال صحبت ها در این دوره از مدیریت شهری رقم خورده و 

مباحث به شورای شهر تهران منتقل می شود.« 
علیرضا نادعلی، سخنگوی شورای شــهر تهران در ادامه برنامه 
چهارشنبه فرهنگی به همراه شــهردار منطقه۲0 و جمعی از 
مدیران شــهری به دیدار خانواده شــهید مدافع حرم حسین 
ابراهیمی رفت؛ در این دیدار ضمن گرامیداشــت یاد شهدای 

مدافع حرم از خانواده این شهید والامقام تقدیر به  عمل آمد.

ناصر امانی
عضو شورای شهر تهران

 در بازدید از محله رضویه متوجه شدم 
محل کوه سنگی از حضور معتادان پاک 
شده و  سرقت و ناامنی در سطح محله 
به طور چشــمگیری کاهش پیــدا کرده 
اســت. همچنیــن واحدهــای غیرمجاز 
خریــد ضایعــات مســتقر در تقاطــع 
اتوبــان نجفــی رســتگار و بزرگــراه امــام 

رضا ساماندهی شده اند. 

مهدی جمالی نژاد
معاون امور شهری و روستایی وزیر کشور

تاکســی های  نرخ گــذاری  موضــوع 
اینترنتی از وظایف وزارت صمت است. 
شهرداری ها به صورت میدانی و از طریق 
سامانه مشترک اطلاعات سفر )سماس( 
بر ناوگان و رانندگان فعال در این بخش 
نظــارت عالیــه دارنــد. در بحــث معاینــه 
فنی، اطلاعات هویتــی و اصالت خودرو 
موضوعــات بــه صــورت سیســتمی در 
سامانه مذکور وجود دارد و استعلام های 

لازم صورت می پذیرد.

نقل قول خبر

عدد خبر

عکس خبر

خبر

بر اســاس اعلام شــرکت کنترل کیفیت 
هوای تهــران، شــاخص کیفیت هــوا در 
2۴ ســاعت گذشــته روی عــدد ۹۹  قــرار 
داشت و کیفیت هوای تهران قابل قبول 
و در مــرز آلودگــی بــود. طی ۴۸ ســاعت 
گذشته این شــاخص روی عدد ۷۸  قرار 
داشت و کیفیت هوای تهران قابل قبول 
بــود. تهــران از ابتــدای ســال فقــط 2روز 
هوای پاک داشته و بیشتر روزهای تهران 

آلوده یا قابل قبول بوده است.

2
روز پاک

شــهردار ناحیــه۴ منطقــه۱۱ از تخریــب 
پل هــای غیر مجــاز نصب شــده توســط 
کســبه در محــدوده خیابــان انبــار نفت 
خبر داد. مصطفی شمشــیر بند گفت: 
»برخــی کســبه محــدوده بــازار مــواد 
غذایی انبار نفت بــدون توجه به حقوق 
شــهروندان به نصب پل هــای غیر مجاز 
اقدام کرده بودند. پس از ارسال 2 اخطار 
به کسبه و بی توجهی آنها توسط عوامل 
اجرایی ناحیه۴ اقدام به تخریب شــبانه 

بیش از ۱5  پل غیر مجاز کردیم.« 

 ۱۵
پل غیرمجاز 

 طرح ساماندهی دست دوم فروشان خلازیر 
همچنان ادامه پیدا می کند

510 
غرفه 

افتتاح در فاز نخست

490 
غرفه 

افتتاح در فاز دوم تا پایان سال

12 
چشمه 

سرویس بهداشتی
W.C

 یک 
اغذیه  فروشی

 یک 
سوپرمارکت

  استقرار واحدهای سیار 
آتش نشانی از این هفته 
  هر غرفه مجهز به یک 

کپسول آتش نشانی

اجرای فاز دوم تا پایان سال 1401
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هشدار!بهسردیرابطهنزدیکمیشوید
وقتی دیگر حرفی برای گفتن نداریم

کمک های اولیه برای نجات رابطه 
درگیرشدن در زندگی روزمره و مسائل و مشکلات آن، 
گاهی نزدیک ترین فــرد زندگی مان را به دورترین و در 
حاشیه ترین آنها تبدیل می کند. کافی است برگردیم و 
به ارتباط مان در چند ماه گذشته با همسرمان نگاه کنیم؛ 
چقدر با هم حرف زده ایم؟ چقدر علاقه مان به همدیگر را 
یادآوری کرده ایم؟ چقدر بــه هم نگاه کرده ایم و درباره 

ظاهر هم گفت وگو کرده ایم؟ 

گاهی به خود می آییم و می بینیم مدت هاست فقط از کنار هم عبور 
کرده ایم، بی آنکه به عمق رابطه مان توجه کنیم. سردی رابطه در 
بیشتر موارد آنقدر آرام و نرم اتفاق می افتد که به خود می آییم و 
می بینیم دیگر کوچک ترین احساسی به هم نداریم و حتی دلمان 
هم برای همسرمان تنگ نمی شود. اما چطور مانع این اتفاق شویم؟
راه های بسیاری برای ممانعت از سرد شدن رابطه وجود دارد اما 
مهم ترین و نخستین مسئله ای که باید به آن توجه کرد این است 
که هیچ رابطه ای به خودی خود تا ابد گرم و پرنشاط باقی نمی ماند. 
در واقع عشق روزهای اول رابطه چونان سرمایه ای است که اگر 
افزایش نیابد، هرقدر هم که زیاد باشد، روزی به اتمام خواهد رسید. 
پس بهتر است به جای اینکه از این سرمایه در روابط روزمره مان 
استفاده کنیم، به فکر افزایش و تولید آن باشیم و این سرمایه را 
برای روزهای مبادا و ســخت زندگی کنار بگذاریم. حال چطور 

سرمایه عشق را بازتولید کنیم؟
همدیگر را ببینیم؛ توجه به هم و دیــدن همدیگر چه از نظر 
ظاهری و چه از نظر ویژگی هــای رفتاری در حفظ گرمای رابطه 
بسیار مؤثر است. دیدن و به زبان آوردن این توجه امید به زندگی 
و رابطه را هر روز بیشتر می کند و به فرد مقابل این پیام را می دهد 
که تو هنوز برای من مهمی و هر روز و لحظه درنظرم هستی. دیدن 
ویژگی ها و تغییرات ظاهری حتی اگر مثبت نباشند بسیار بهتر از 

نادیده گرفته شدن است.
همدیگر را بشنویم؛ گفت وگوی سازنده فقط این نیست که یک 
طرف حرف بزند و دیگری سر تکان دهد و به کار خود مشغول باشد 
یا ابرازی نداشته باشــد. گفت وگو وقتی سازنده است که تعاملی 
باشد؛ گفت و شنود! هم بگویید و هم بشنوید. به هم فرصت دهید 
احساســات تان را ابراز کنید حتی اگر برایش کاری از دست تان 
برنمی آید. وقتی غمگین هستید، وقتی شادید، وقتی چیزی در 
رابطه آزارتان می دهد و یا وقتی خوشــی های کوچک به زندگی 
دلگرمتان می کند آن را با همســرتان به اشتراک بگذارید تا این 
سرمایه های اندک روزافزون شــود و درصدد مسائل و مشکلات 

برآیید، پیش از آنکه به کوهی سخت و بزرگ تبدیل شوند.
از مشاور امن کمک بگیرید؛ وقتی متوجه شدید چرخ رابطه تان 
خوب نمی چرخد و خودتان نمی توانید مدیریتش کنید، شــک 
نکنید که کمک گرفتن از مشــاور امــن و متخصص، بهترین و 
مطمئن ترین راه نجات است. خودتان را معطل راهکارهایی که از 
دوستان و آشنایان ارائه می شود نکنید. برای ترمیم رابطه هر یک 

روز، فرصت طلایی است و از آن غافل نشوید.

همسرداری بزرگان دین
بسیاری از بزرگان و علمای دین، نمونه های بسیار خوب 
و قابل تمجیدی از رفتار با همســران و فرزندانشان در 
خانه هستند. نه فقط ســخنان و کتاب هایشان برای 
زندگی بهتر چراغ راه است  که عمل به آن و تعامل با اهل 
خانه شان هم یک الگوی ارزشمند عملی به شمار می آید.

شیخ احمد کافی در خانه آشپزی می کردند
شــیخ احمد کافی از مقام و منزلت بسیار بالایی نزد 
مردم برخوردار بود  و به سبب رســالتی که بردوش 
خود احساس می کرد ، همواره در سفر به سرمی برده 
و مشغله بسیاری داشــته اند، با این حال، هیچ گاه از 
خانه و خانواده غافل نمی شــد و حواس اش به همسر 
و فرزندانشان بوده است. گفته می شود، شیخ احمد 
کافی وقتی به خانه می آمد، به رغم تمام خستگی ها، 
عبا و عمامه را کنار می گذاشت  و به کمک همسرش  
می رفت . ایشــان در کارهای خانه، همســر خود را 

همراهی و حتی گاهی آشپزی هم می کردند.

باغ گل

روشنا

نـگاه

برقراری رابطه خوب و سازنده، همان قدر که ساده و لذتبخش آغاز 
می شود می تواند خیلی ســخت، پیچیده و آزاردهنده پیش  رود؛ 
وقتی دوطرف نمی توانند با زبان مشــترکی با هم گفت وگو کنند، 
نوعی خاموشی و تاریکی بر جو رابطه حاکم می شود و به تدریج به 
ســمتی می رود که انگار همانگونه که گوش شنوایی برای شنیدن 
و درک شــدن وجود ندارد، چشــم بینای رابطه هم کم سو شده و 

دوطرف همدیگر را نمی بینند.

آغاز بی تفاوتی
 دکتر یدالله دمیرچی، روانشــناس بالینی و مدرس دانشــگاه، در 
مورد سردی و خاموشــی روابط خانوادگی می گوید: گاهی افراد از 
روی عادت یا اجبار در کنار هم زندگــی می کنند؛ انگار محکوم به 
بودن در کنار یکدیگرند. در این موارد می توان گفت رابطه، بینایی 
خود را از دست داده و فضایی برای دیده شدن دو طرف وجود ندارد. 
ممکن است سال ها از این اتفاق بگذرد و این روند چنان ادامه یابد 
که طرفین دیگر حتی به فکر اصلاح و بهبود رابطه هم نباشند. شاید 
در مواردی که دوطرف با هم اختلاف سلیقه دارند و حتی با هم جر 
و بحث می کنند، بیشتر بتوان به بهبود رابطه امیدوار بود نسبت به 
زمانی که همسران اهمیتی به چگونگی روند رابطه خود نمی دهند.

کوری عاطفی
به گفته دمیرچــی، کوری عاطفــی زمانی اتفــاق می افتد که دو 
نفر دیگر حرفــی برای گفتن ندارند و با وجــود اینکه در یک خانه 
زندگی می کنند، هریک به انجام کارهای خود مشــغول اســت و 
این بی تفاوتی ها حتی دیگر آزاردهنده هم به نظر نمی رســد و ادعا 
می کنند اوضاع خوب است. این روانشناس می گوید: اگر زندگی شما 
به این مرحله رســیده باید به فکر چاره باشید؛ چون در واقع دچار 
کوری عاطفی شده اید و اگر حواســتان نباشد به زودی عمر رابطه 

عاطفی تان به پایان خواهد رسید.
دمیرچی، کوری عاطفی را نوعی اختلال در روابط عاطفی خانوادگی 
می داند و می افزاید: وقتی به اشــتراک گذاشتن عواطف بین زن و 
مرد به صفر رسیده، آنها به نقطه ای می رسند که دیگر هیچ حرف 
مشترک مهمی به غیر از رسیدگی به کارهای فرزندان شان ندارند.

مشکل از کجا شروع شد؟
دمیرچی تأکیــد می کند با 
نگاهی به روابط سرد و خاموش 

زوج ها متوجه می شویم بســیاری از آنها با عشق و عاطفه بسیار 
زیادی شروع شده و قبل از ازدواج حرف های زیادی برای هم داشتند اما با 
آغاز زندگی مشترک، میزان این گفت وگوها خیلی کمتر شده، تا جایی که 
دیگر تقریبا پایان یافته و دیگر هیچ حرف مشترکی باقی نمانده است. به نظر 
می رسد این مشکل معمولا بین زوج هایی پیش می آید که یکی از دو طرف 
بسیار درون گرا و دیگری بسیار برون گراست. احتمال رسیدن این زوج ها 
به کوری عاطفی خیلی بیشتر است؛ چون این تفاوت ها اوایل تازگی دارد. 

ضمن آنکه محبت و علاقه زیاد باعث می شود افراد با هم کنار بیایند. 
دمیرچی می گوید: تیپ شــخصیتی افراد تأثیر زیادی در ارتباطات آنها 
دارد؛ یعنی وقتی هر دو طرف برون گرا باشند دیرتر به مرحله کوری عاطفی 
می رسند؛ همانگونه که احتمال رسیدن به کوری عاطفی در افراد درون گرا 
هم بسیار کمتر است. در واقع این مشکل بیشتر بین زوج هایی اتفاق می افتد 
که یک طرف درون گرا و دیگری برون گراســت. چون به این ترتیب، فرد 
درون گرا حرف زیادی برای گفتن ندارد، درحالی که فرد برون گرا دوست 
دارد مشکلات خود را مطرح کند و گوشی برای شنیده شدن لازم دارد اما 

چون اشتیاقی از طرف مقابل نمی بیند . 
البته فرد درون گرا هم چون علاقه ای به شنیدن ندارد به نوعی فرد برون گرا 
را هم از خود دور می کند. توجه داشته باشــیم انتخاب اشتباه افراد بعد از 
مدتی که هیجان های شروع رابطه تمام شود تبعات خود را نشان خواهد 
داد؛ بنابراین مهم ترین موضوع برای اینکه در روابط عاطفی دچار سردی 
و بی تفاوتی نشویم، انتخاب درســت و برداشتن گام های صحیح در ادامه 
راه است. چون هر حرکت اشتباهی می تواند تأثیر بدی در آینده روابط ما 

داشته باشد.

سواد عاطفی
 به گفته دمیرچی، وقتی ما از لحاظ عاطفی از غنای لازم  برخوردار نیستیم 
در واقع به نوعی دچار بی ســوادی عاطفی هستیم. طبیعی است وقتی 
سوادی هم در این زمینه نداشته باشیم موفق نخواهیم شد. وقتی ما قادر 
به شناخت و توصیف احساسات و هیجانات خود نباشیم با مشکلاتی در 
تفکر احساسی خود مواجه می شویم؛ یعنی نمی توانیم نمایش درستی از 

احساسات خود داشته باشــیم، چون مهارت کافی در این زمینه نداریم. 
بنابراین پس از مدتی و با توجه به شــدت مشکلات مان در روابط عاطفی 
دچار همان کوری عاطفی خواهیم شد که می تواند زندگی زناشویی ما را 
تحت الشعاع قرار دهد. ضمن آنکه سبک تربیتی افراد و برخورداری آنها از 
احساس عشق و امنیت بسیار مهم است، چون باعث می شود آنها راحت تر 
بتوانند با هم گفت وگو کنند و بتوانند با تفاوت های تربیتی یکدیگر کنار 
بیایند و آنها را بپذیرند. در واقع لزوم ورود افراد به رابطه هم آگاه بودن از 

اینگونه تفاوت ها و قدرت پذیرش آنهاست.

علائم رسیدن به کوری عاطفی
دمیرچی می گوید: رابطه به مرور سرد می شود و به تدریج به مرحله کوری 
عاطفی می رسیم. نخستین مرحله، مخالفت و کنار نیامدن با اختلاف عقیده 
و پذیرش تفاوت هاست. طبیعی است با هر کسی تعامل بیشتری داشته 
باشیم احتمال بیشتری دارد به تعارض برسیم و ترسیدن از این تعارضات 

باعث فاصله گرفتن افراد از همدیگر خواهد شد. 
رنجش و عصبانیت نیز موضوعی است که اگر نتوانیم به خوبی آن را مدیریت 
و به موقع به آن رسیدگی کنیم رابطه را به مرحله بعدی یعنی طرد نزدیک 
می کند. مرحله بعد، سرکوب احساســات مثبت یا منفی است که باعث 
نوعی کرختی و سرخوردگی عاطفی می شود. در این هنگام رابطه محدود 
به رفع نیازهای روزانه و رسیدگی به کارهای بچه ها خواهد بود و صمیمیت 

عاطفی دیگر وجود ندارد.
به گفته این روانشناس، دلایل زیادی برای شیوع سردی روابط وجود دارد. 
مهم ترین عامل در این خصوص نداشتن اطلاعات کافی و به نوعی بی سوادی 
عاطفی است؛ یعنی وقتی افراد آمادگی لازم برای ورود به رابطه را ندارند و 
نمی دانند چه چشم اندازی در انتظار آنهاست، اغلب خود را برای مقابله با 
مشکلات رابطه و زندگی زناشویی آماده نکرده  و هیچ آموزشی هم در این 

زمینه ندیده اند. بنابراین نمی توانند رابطه موفقی داشته باشند.
توجه داشته باشیم حرف زدن نیز به تنهایی کاری از پیش نمی برد چون 

گفت وگو باید با درک و ذوق و همراهی دوطرف همراه باشد. 

یادش به خیر! در سریال »پدرسالار« روز جشن عقد پسر کوچک 
خانواده، حاج اسدالله گردنبندی به همسرش ملوک خانم 
هدیه می دهد و از او به خاطر زحماتش برای بزرگ کردن 
فرزندان تشکر می کند. یادم می آید پدربزرگم هم این عادت را داشت که موقع عقد فرزندانش اول به 
مادربزرگم هدیه می داد، بعد به عروس و داماد. گاهی فکر می کنم بهانه های کوچک برای ابراز محبت 
چقدر در استحکام خانواده و تازه نگه داشتن روابط نقش دارند. چطور می شود یک رابطه زناشویی را از 
روزمرگی و سردی نجات داد؟ روابطی که در بیشتر اوقات با عشق و علاقه و شور آغاز می شود و به مرور 

دچار عادت و بی روحی می شوند. چه چیزی می تواند این روابط را تازه و بانشاط نگه دارد.

یکتا فراهانیگزارش
روزنامه نگار

نخل بادبزنی، مقاوم و ماندگار
نخل بادبزنی از نخل های محبوب برای نگهــداری در آپارتمان 
اســت. این نخل خودش به گونه های مختلفی تقسیم می شود 
که محبوب ترین آن نخل بادبزنی چینی کــه به نام نخل آب نما 
هم شناخته می شود است. دلیل این نامگذاری برگ های خاص 
این نوع نخل است که مثل یک آب نما بالا رفته و به سمت پایین 
می ریزند. این گیاه به محیطی گرم و مرطوب نیاز دارد. هر شاخه 
آن می تواند تا 2متر رشــد کند. در مجموع رشد آن کند است و 
تا 40سال عمر خواهد کرد. نخل بادبزنی شــرایط راحتی برای 
نگهداری داشته و گزینه مناســبی برای کم تجربه هاست. خاک 
آن هرچه باشــد نیازمند زهکشی خوب اســت. کم آبی را به آب 
زیاد ترجیح می دهد. برخــلاف دیگر نخل های خانگی، می تواند 

کمی سرما و یخ زدگی را تحمل کند 
تا جایی که در سرمای منفی 6درجه 
نیز مقاوم بوده و تنها کمی برگ هایش 

آســیب می بیند. در حالت 
ایده آل بــه محیطی گرم و 

مرطوب نیــاز دارد اما اگر خانه 
شما رطوبت لازم را ندارد می توانید 

روی برگ هایش آب اسپری کنید.



شنبه 4 تیر 141401
 شماره  8528

 »ســتاد احیای دریاچه ارومیه« آنقدر امــا و اگر باقی 
گذاشت که یک سال پس از روی کار آمدن دولت جدید، 
همچنان می توان به موضوع هزینه کرد  11هزار میلیارد 
تومانی این ستاد سیاسی پرداخت. طرح تحقیق و تفحص 
از ستاد احیای دریاچه ارومیه حالا در نوبت صحن علنی 
مجلس قرار دارد و نمایندگان در پی آن هســتند که 
بدانند چگونه هزینه های اختصاص یافته برای احیای 
دریاچه ارومیه بی نتیجه  بود. دریاچه ارومیه بزرگ ترین 
دریاچه داخلی و  بزرگ ترین دریاچه آب شور خاورمیانه 
و ششمین دریاچه بزرگ آب شور جهان است که پس 
از آغاز روند خشکی در سال 74، برخی اقدامات محلی 
برای احیای آن آغاز شد. اما اقدامات بی اثر، موجب شد 
تا ســال 92با روی کار آمدن دولت یازدهم، ستاد ملی 
احیای آن با صفت »بزرگ ترین پروژه تاریخ ایران برای 

حفاظت از محیط زیست و منابع آبی کشور« تشکیل 
شــود. برآوردهای اولیه چنــان امیدوار کننده بود که 
بالاترین مقامات اجرایی دولــت یازدهم عهده دار این 
ستاد شوند. اما اکنون پس از 8سال فعالیت، جز خشکی 
بخش قابل توجهی از دریاچه، ماندن تراز در سطح سال 
93و هدر رفت بودجه چیزی باقی نمانده است. دولت 
سیزدهم یک ماه پس از روی کار آمدن و توجه به رویکرد 
ناکارآمد ستاد احیای دریاچه ارومیه خبر داد که ساختار 
ستاد باید تغییر کند. به گفته سید ابراهیم رئیسی، رئیس 
جمهوری، ستاد احیای دریاچه ارومیه به شکل جدید 
فعال می شود تا با تلاش مضاعف برای رفع مشکل آب 
به عنوان اصلی ترین دغدغه مردم و حل اساسی مشکل 
این دریاچه که محیط زیست اســتان های آذربایجان 
شرقی و غربی و استان های همجوار را تهدید می کند، 

کار زمین مانده را از سر بگیرد.

گزارش انفعال
25مرداد 92در نخستین جلسه هیأت دولت پیشین، 

راهکاری تحت عنوان تشکیل کارگروه نجات دریاچه به 
تصویب رسید که ریاست آن به عهده اسحاق جهانگیری 
و دبیر آن عیســی کلانتری بود. این در واقع بالاترین 
سطحی بود که یک دولت می توانست برای یک طرح 
محیط زیستی در احیای دریاچه ارومیه هزینه کند. اما 
انفعال این کارگروه ملی تا آن حد بود که پس از گذشت 
چندسال خود را به وضوح نشان داد؛ به طوری که مرکز 
بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری یعنی نهادی 
در داخل خود دولت، در گزارش 19خرداد 98رســما 
اعلام کرد: »مسائل و چالش های حکمرانی، اصلی ترین 
عامل پیچیده شدن مسئله و اجرا نشدن کامل برنامه ها 
و راهبردهــای کارگروه نجات دریاچه ارومیه اســت. 
بی اعتمادی و احساس بی عدالتی جامعه، عدم شفافیت 
فعالیت های سازمان ها و پاسخگو نبودن آنها، ناهماهنگی 
مجریان، تعارض سیاست ها و منافع بخشی با احیای 
دریاچه، اولویــت گذاری های نادرســت و تخصیص 
نامناسب منابع بر آنها، سازماندهی نامناسب مواجهه با 
مسئله و ضعف اطلاعات در دسترس، بیش از هر چیز بر 

این مسئله تأثیرگذار بوده است.« 
در صفحه 14این گزارش حتی عنوان شد که »بودجه 
مورد نیاز برای احیــای دریاچه 20هزار میلیارد تومان 
برآورد شده که از سال 93تا 96، 6600میلیارد تومان آن 
مصوب شد« اما »بستر محلی و ملی برای احیای دریاچه 
ارومیه به آن میزان نامناسب بوده که مسئولان احیای 
دریاچــه ارومیه از آن غفلت کرده انــد.« همچنین در 
صفحه 19این گزارش آمده: » نگاه مسئولان ستاد احیای 
دریاچه ارومیه و ســایه سنگین سیاسی ناشی از وعده 
رئیس جمهور، باعث شده که احیای دریاچه ارومیه از 
ابتدا مسئله ای دولتی تعریف شود. این رویکرد به مسئله 
کاملًا با رویکرد اعمال قدرت برای رسیدن به خواسته 
ستاد، بدون توجه به حقوق ذینفعان دیگر بوده است. 
برخلاف تأکید هشتمین مصوبه احیای دریاچه ارومیه، 
مبنی بر پرداخت هزینه مابــا ازای کاهش تخصیص 
آب به کشاورزان، ســتاد احیا به دنبال جبران خسارت 
بهره برداران نیز نبوده است.« همچنین » عدم احترام 
ستاد احیا به حقوق آب و جلب توافق در کاهش مصرف 
آب کشاورزی و تخصیص به دریاچه ارومیه به افزایش 

هرج و مرج دامن زده است.« 

وعده بی سامان
در عین حال مسئولان ســتاد احیای دریاچه ارومیه 
وعده دادند که با بودجه دهی به موقع و همکاری های 
میان بخشی، تراز دریاچه را که در سال 93، 1271متر 
بود تا ســال 1402به 1274متر، یعنی تراز اکولوژیک 
دریاچه باز می گردانند و برای آن طرح های نوزده گانه 
خود را ارائه دادند. براســاس آن برآورد که بودجه های 
کلانی برایش هزینه شــد،  قــرار بود تــراز دریاچه 
1273.7متر باشد اما تراز دریاچه هم اکنون 1270متر 
است که حتی نسبت به یک ســال اخیر نیز یک متر 
کاهش پیدا کرده است و وعده ستاد احیا به هیچ عنوان 
برآورد نشــده اســت. از دیگر وعده های ســتاد احیا، 
صرفه جویی 40درصدی مصارف کشاورزی برای تامین 

حقابه ارومیه بود که آن نیز عملیاتی نشد.

11هزار میلیارد تومان طی 8سال
در سال 99، یعنی چند ماه مانده به پایان دولت روحانی، 
عیسی کلانتری، دبیر ســتاد احیای دریاچه ارومیه از 
هزینه کرد 11هزار میلیارد تومانی ستاد احیای دریاچه 
ارومیه برای احیــای این دریاچه طی 8ســال دولت 
روحانی خبر داد و اعلام کرد؛ اگرچه برآورد شــده بود 
که تا سال 1401دریاچه به تراز اکولوژیک برسد اما این 
مهم در سال 1406 محقق خواهد شد. این یعنی برنامه 
8ساله دستاورد دلخواه نداشته و باید 5سال دیگر نیز 
بودجه برای آن مصرف شود. این در شرایطی است که 
اگر حقابه مورد نظر دریاچه به آن نرسد، تمام برنامه ها و 
بودجه هایی که برای احیای آن تنظیم شده برباد رفته و 

این دریاچه احیا نخواهد شد.

سیدمحمد فخارگزارش
روزنامه نگار

علی دارابی 
معاون میراث  فرهنگی

در ۱۶۸شــهر، بافــت تاریخــی معرفــی و 
مشخص شده و ما بر رعایت حفظ حریم 
این شهرهای تاریخی تأکید داریم. یکی 
از مشــکلات ایــن اســت کــه بیــن بافــت 
تاریخی و بافت فرسوده برداشت متضاد 
شــکل می گیــرد. مــا مســئولیت بافــت 
تاریخی را داریم، نه بافت فرسوده را. این 

دو موضوع باید از هم تفکیک شوند.

غلامعباس ترکی
معاون حقوق عامه دادستان کل کشور

ســالانه ٢هــزار تــن زبالــه در حــدود 
۳۰۰هکتــار از اراضــی جنگلــی انباشــته 
می شــود و شــیرابه تولیــد شــده علاوه بر 
آلوده  کردن آب  های زیرزمینی و سطحی، 
ســلامت هموطنــان و محیط زیســت را 
تهدید می کند. بنابراین مقابله قاطع با 
تخلفات حوزه محیط زیســت ضــروری و 
مســتلزم همت و جدیت دادستان های 

سراسر کشور است.

نقل قول خبر

بــرای نخســتین بار  رنگــی مختلــف 
در غــار علیصــدر همــدان توســط 
یکــی از غارنوردهــای کشــور کشــف 
شــد و اســماعیل همتــی ازندریانــی، 
باستان شــناس دربــاره ایــن کشــف 
گفت: بــا توجــه به وجود نقاشــی های 
درون غــار احتمــال وجــود بقایــای 
انســان های پیــش از تاریــخ در غــار 

علیصدر وجود دارد.
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نیاز است تا به گفته ســیدمحمدرضا 
هاشمی، استاندار سمنان، مجموعه 
تاریخــی بســطام ثبــت جهانی شــود. 
به گفتــه اســتاندار ســمنان، یکــی از 
مجموعــه  جهانــی  ثبــت  الزامــات 
تاریخــی بســطام، آزادســازی عرصــه 
حریــم ایــن مجموعــه تاریخــی اســت 
و تحقــق ایــن امــر نیــاز بــه تخصیــص 

اعتبار دارد.

30

عدد خبر

بهفر شکیب؛ کارشناس گردشگریدریچه

دریاچه ارومیه،قربانی تصمیمات غلط  
طرح تحقیق و تفحص از ستاد احیای دریاچه ارومیه این روزها در نوبت صحن علنی مجلس قرار دارد 

تأکید ضرغامی بر توسعه گردشگری آبادان
وزیر میراث فرهنگــی که به 

گردشگری
خوزستان سفر کرده است در 
بازدید از رودخانه بهمنشیر در 
آبادان گفت: پرنده نگری ازجمله فلامینگوهای 
ایتالیایی یک ظرفیت بکر برای توسعه توریسم 
در آبادان اســت. بــه گزارش مهــر، عزت الله 
ضرغامی در جمع خبرنگاران گفت: آبادان انواع 
مزیت های گردشــگری را دارد و برای سلایق 

مختلف ظرفیت های خدادادی است.
وی افزود: رودخانه بهمنشیر در آبادان حالت 
اســتثنایی دارد. رودخانه ای زیبا و دارای آب 
شــیرین همراه با نخلســتان های فوق العاده 
زیبا کــه چینش خود نخل هــا از نظر زیبایی 

اســتثنایی اســت. ضرغامی گفت: متأسفانه 
به دلایل مختلــف و بی توجهی هایی که بوده 
از هیچ ظرفیتــی در حوزه بهمنشــیر برای 
گردشگری استفاده نشــده است. وزیر میراث 
فرهنگی و گردشگری تصریح کرد: در زمینه 
گردشگری ورزشــی می توان بازی های آبی 
همچون جت اسکی، جت بتُ، قایقرانی و سایر 

رشته های آبی را در این منطقه توسعه داد.
ضرغامی ادامه داد: با کمک نهادهای مختلف 
در راســتای توســعه صنعت گردشگری آبی 
باید ســرمایه گذاری را ترویج کرد و آرام آرام 
این منطقه فوق العاده با حفظ محیط زیســت 

را احیا کنیم.

گردشگری کشاورزی  و توسعه پایدار
 گردشــگری پایدار می تواند ابزاری با دوام در جهت فراهم آوردن 
کیفیت مطلوب زندگی برای جامعه مقصد باشد. گردشگری پایدار 
به معنای دستیابی به رشد کیفی است. به گونه ای که باعث از بین 
رفتن منابع طبیعی و انسان ساخت نگردد و فرهنگ، تاریخ و میراث 
جامعه محلی را حفظ کند. زمان فراغت در سراسر جهان افزایش 
یافته و کوتاه شدن ساعات کار، بالا رفتن سطح رفاه فردی، افزایش 
تعداد مقاصد گردشگری و تأثیر شبکه های اجتماعی، همگی سبب 
شده تا صنعت گردشگری به یکی از پرسرعت ترین صنایع رو به رشد 

جهان تبدیل شود.
طبق آمار سازمان جهانی گردشــگری، قبل از شروع همه گیری 
کووید-19، گردشــگری در بالاترین ســطح قرار داشــت و از هر 
10شغل در سراسر جهان یک شغل به گردشگری وابسته بود. تعداد 
گردشگران جهان نیز در سال2019 به 1.5میلیارد نفر رسید. حال 
پس از گذر از روزهای قرنطینه، مقوله ســفر و گردشگری بار دیگر 
در صدر توجهات قــرار دارد. یکی از اولویت های ســازمان جهانی 
گردشگری نیز ترویج و توسعه گردشگری پایدار است. بدین معنی، 
سیاست هایی که از منابع زیست محیطی استفاده بهینه می کنند، 
به اصالت اجتماعی و فرهنگ جوامع میزبــان احترام می گذارند و 
مزایای اجتماعی، اقتصادی را برای همه فراهم می کنند مورد توجه 

قرار دارند.
در این میان اهمیت گردشگری کشــاورزی غیرقابل انکار است. 
هدف های مستقیم در این شــاخه از گردشــگری، اشتغالزایی و 
افزایش بازگشت دارایی به کشــاورزان است. حفظ مناظر طبیعی 
از طریق حفظ صنعت کشاورزی، جلوگیری از مهاجرت کشاورزان 
به شهرها و رها کردن اراضی کشاورزی، بازاریابی و توزیع و توسعه 
پایدار نیز از اهداف غیرمستقیم این شاخه از گردشگری است که 
جامعه کشــاورزی را به دیگر بخش های اقتصادی متصل می کند. 
گردشگری کشاورزی همچنین تجربه آموزشی شگفت انگیزی برای 
افراد خلق می کند. گردشگری کشاورزی شامل هرگونه عملیات یا 
فعالیت کشاورزی است که بازدیدکنندگان را به مزارع دعوت کند. 
در پی کاهش درآمد شغلی و منابع مالی کشاورزان، روستاییان به 
جست وجوی شغل با درآمد بیشتر به شهر ها روی آورده اند. از سوی 
دیگر وجود جذابیت ها و دسترسی بیشتر به امکانات رفاهی، انگیزه 
و شوق زندگی در روســتا و تولید محصولات بومی را از میان برده 
است. این مهاجرت عامل بسیاری از مشکلات نظیر کمبود منابع، 
تراکم جمعیت، آلودگی و کاهش ضریب امنیت در شهرها می شود. 
مهاجرت از روســتا به شــهر همچنین موجب می شود مجموعه 
عظیمی از خانه ها و اراضی زراعی متروک شوند. مهاجرت از روستا به 
شهر همواره چالش بزرگ دولت ها است که می توان با تنوع بخشی 
به اقتصاد روستا و هدایت روستاییان به کسب درآمد از جنبه های 
دیگر زندگی با ترکیب کشاورزی و گردشگری از آن جلوگیری کرد. 
گردشگری کشاورزی ابزار کسب درآمد از زمین کشاورزی و طبیعت 
روستاها است. کشاورز با پذیرش گردشگر قادر است از طرق مختلف 
درآمد خود را افزایش دهد. در واقع با ایجاد محیط دلچسب در مزارع، 
علاوه بر ارائه اقامتگاه به گردشگران می توان محصولات کشاورزی 
را به طور مســتقیم و بدون واسطه به گردشــگران فروخت. ورود 
گردشگران سبب می شود کشاورزان علاوه بر فصل برداشت درفصول 
دیگر سال نیز از مزارع خود درآمدزایی کنند. زیست مسالمت آمیز 
با جانوران، پخت نان در تنورهای خانگی، دوشیدن حیوانات اهلی 
و عکاسی در کنار گیاهان تنها بخشی از سرگرمی های گردشگری 
کشاورزی است که می تواند به مشوقی برای ورود گردشگران به مزارع 
کشاورزی در روستاها تبدیل شود. تردیدی نیست که گردشگری 
کشاورزی تأثیر بسزایی در توسعه مناطق روستایی دارد. افزایش 
درآمد و خلق فرصت های شغلی، تبادل مالی بی واسطه بین شهر و 
روستا، افزایش تنوع در فعالیت های اقتصادی، بالا رفتن ارزش معنوی 
مناطق روستایی از لحاظ طبیعی، فرهنگی، چشم انداز، حفظ و بقای 
سنت ها و آداب ورسوم، احیای مهارت های انسانی و صنایع دستی 
فراموش شده مناطق روستایی همگی از تأثیرات توسعه گردشگری 
کشاورزی است. از دیگر مزایای گردشگری کشاورزی، افزایش سطح 
آگاهی و تغییر رفتار مردم محلی در حفاظت بیشتر از محیط زیست 
است. بنابراین گردشگری کشاورزی  می تواند با تقویت همزیستی 
کشاورزان و جامعه محلی با گردشــگران به ایجاد توسعه پایدار در 

صنعت گردشگری کمک کند.
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عدد خبر

اســتاندار خراســان جنوبــی گفــت: 
به منظــور تســریع در راه انــدازی فــاز 
اول پروژه و وارد مدار کردن ۱۰مگاوات 
بــرق، ۲۰۰میلیــارد تومــان اعتبــار برای 
راه اندازی فــاز اول پروژه نیــروگاه بادی 
»درح سربیشــه« مصــوب شــد. بــه 
قناعــت  جــواد  تســنیم،  گــزارش 
افــزود: بــرای فــاز دوم و بهره بــرداری از 
4۰مگاوات برق، پیگیری هــای لازم در 
مرکــز صــورت می گیــرد تــا تســهیلات 
لازم از محــل صنــدوق توســعه ملــی 

دریافت شود.

۲۰۰
میلیارد 

خراسان جنوبی

سرپرست دانشگاه فرهنگیان کشور 
گفت: مهر امسال بیش از ۲هزار معلم 
فارغ التحصیل از دانشگاه فرهنگیان 
بــه آمــوزش و پــرورش فــارس خواهند 
پیوســت و دانشــگاه ظرفیــت تحویــل 
تا 4هزار معلــم را نیــز به اســتان دارد. 
به گــزارش ایســنا، رضامــراد صحرایی 
افزود: اگر دانشگاه فرهنگیان بتواند 
ظرفیــت کافــی بــرای تربیــت معلــم 
بــرای آمــوزش و پــرورش فراهــم کنــد، 
 بسیاری از مشکلات آموزش و پرورش

حل می شود.

۲۰۰۰
معلم

فارس

گردشگری و ســفرهای درون شــهری نقطه اتصال 
شهروندان به گذشته تاریخی شهر هستند و موجب 
تقویت همبســتگی اجتماعــی و در نتیجه افزایش 
حساســیت افکار عمومی نســبت به سرنوشت شهر 
می شوند؛ از این رو، توریسم شــهری طی سال های 
گذشته در شــهرهای بزرگ دنیا به مقوله ای درآمدزا 
تبدیل شــده و امروزه نیز در میان شهروندان جایگاه 

ویژه ای دارد.
گرچه گردشگری شــهری یا بازدید از شهرها، گونه 
جدیدی از گردشگری نیست، اما حالا به مدد تبلیغات 
و اطلاع رسانی و همچنین توسعه زیرساخت ها بار دیگر 
مورد توجه قرار گرفته  است. اتوبوس های گردشگری 
شــهری را شــاید بتوان یکی از همین زیرساخت ها 
دانســت که موجب اقبــال شــهروندان و همچنین 
مســافران به جاذبه های تاریخی، طبیعی، موزه ها و 

دیدنی های درون شهر شده است.
این اتوبوس ها به ویژه در یک دهه گذشته در شهرهای 
مختلف ایران ازجمله کرمان، شیراز، اصفهان، کیش، 
سمنان، تبریز، ارومیه، مشهد و تهران به مناسبت های 
مختلفی چــون نوروز، هفتــه میــراث فرهنگی و... 
تجربه شــده اند و حالا این تجربه زمینه ساز فعالیت 
اتوبوس های گردشــگری در فصل تابستان یا حتی 
تمام سال در شهرهایی چون تبریز و رفسنجان است.

 
دوشنبه های گردشگری در رفسنجان

نوروز هر سال مدیریت شــهری به ویژه در شهرهای 
گردشــگری اتوبوس هایی را به خیابان ها می فرستد 
تا علاوه بر شــهروندان، مســافران نوروزی را هم به 
بازدید از جاذبه های شــهری ببرند. اما رفسنجان در 
استان کرمان یکی از شهرهایی است که از اسفند سال 
گذشته به جمع شهرهایی با اتوبوس گردشگری دائمی 
پیوسته است. اتوبوس 2طبقه گردشگری رفسنجان در 
قالب برنامه دوشنبه های گردشگری و با هدف نمایش 
جاذبه های گردشگری رفســنجان در سطح استان، 
کشــور و حتی بین المللی و رونق صنعت گردشگری 

فعالیت خود را آغاز کرد.
مسئول فرهنگسرای گردشگری رفسنجان به عنوان 
متولی این اتوبوس به همشهری می گوید: دوشنبه های 
گردشــگری رفســنجان هر هفته به صورت رایگان 
فعالیت می کند و همه افراد حاضر در شهر می توانند 
از آن اســتفاده کنند. در زمان فعالیــت مدارس این 
اتوبوس در 2سانس ۹ تا ۱۱ و ۱۵ تا ۱۷ فعالیت می کرد 
که سانس صبح ویژه دانش آموزان و سانس عصر برای 
شــهروندان بود، اما بعد از تعطیلی مدارس، اتوبوس  

فقط عصرها فعالیت می کند.
فاطمه ســنگی با بیان اینکه ظرفیت اتوبوس 2طبقه 

گردشگری رفسنجان 44نفر است، می افزاید: استقبال 
از این طرح بســیار خوب است؛ به طوری که هر هفته 
اتوبوس با ظرفیت کامل فعالیت می کند و حتی گاهی 
استقبال به حدی بالاست که یک اتوبوس معمولی هم 

در کنار این اتوبوس اضافه می کنیم.
به گفته  او، روباز بودن اتوبوس و وزش باد ملایم هنگام 
حرکت تحمل گرما و دمای بالا را برای مسافران راحت 
کرده است و مسافران مشکلی حتی در تابستان ندارند.

اتوبوس گردشگری رفسنجان از اتوبوس های بازسازی 
شده شهرداری است که با هزینه ۹۰۰میلیون تومان 
بازسازی شده و در اختیار معاونت فرهنگی این نهاد 
قرار گرفته اســت. این اتوبوس در مسیر خود بازدید 
از ابنیه تاریخی خانه حاج آقا علی )بزرگ ترین خانه 
خشــتی جهان(، عمارت کلاه فرنگی، دیــوار آگاه، 
یخدان عباس آباد و زورخانه دایر در یخدان، باغ کاج، 

کارگاه های صنایع دستی و... را در دستور کار دارد.

تبریزگردی در تابستان 
کلانشهر تبریز به عنوان شــهر اولین ها هم از ۹سال 
پیش تا کنون در ایام نوروز و تابستان و مناسبت های 
دیگر شــاهد اتوبوس گردی شــهروندان و مسافران 
است؛ اتوبوس هایی که در 2سانس ۹ تا ۱3:3۰ و ۱6 
تا ۱۹:3۰ از 2ایستگاه شهیدبهشتی )منصور سابق( و 
پارک بزرگ ائل گلی حرکت می کنند و در طول مسیر 

خود مسافران را به اماکن دیدنی تبریز می برند.
سرپرست اداره گردشگری سازمان فرهنگی، اجتماعی 
و ورزشی شــهرداری تبریز در این باره به همشهری 
می گوید: اتوبوس های تبریزگردی از ۹سال پیش در 
2تاریخ نوروز )2۵اســفند تا ۱۷فروردین( و تابستان 

)۱تیر تا ۱۵مهر( فعالیت می کنند.
محمدرضا عیوضــی با بیــان اینکه هــر روز ۱۰ تا 
۱۵اتوبوس تبریزگردی به صورت رایگان مســافران 
را از 2مکان میدان شهیدبهشــتی و پــارک ائل گلی 
سوار می کنند، می افزاید: تورها کاملا رایگان است و 
مسافران فقط در موزه ها پول بلیت پرداخت می کنند 
و از سوی دیگر بازدید هدایت شــده ای از مکان های 
گردشــگری دارند؛ به همین دلیل اســتقبال از این 
اتوبوس ها به صرفــه و راحت و در تابســتان به دلیل 
آب و هوای خنک تبریز در مقایسه با شهرهای فلات 

مرکزی و جنوب بیشتر است. به گفته او، هر اتوبوس 
4۰نفر ظرفیت دارد که به طور میانگین هر روز نیمی از 

ظرفیت آنها پر است.

تبریز را 3روزه بگردید
سرپرست اداره گردشگری سازمان فرهنگی، اجتماعی 
و ورزشی شهرداری تبریز با بیان اینکه هر اتوبوس یک 
راهنمای گردشگری دارد که همزمان با گردشگران به 
اماکن گردشگری می رود، می گوید: مسیرها به گونه ای 
تعریف شده است که اگر فرد 3روز با اتوبوس ها سفر 
کند می تواند همه اماکن گردشگری و تاریخی تبریز 
را ببیند. عیوضی اتوبوس های گردشگری تبریز را یک 
طبقه توصیف می کند و توضیــح می دهد: در زمان 
شــروع کار قرار بود اتوبوس روباز خریداری کنیم که 
اعلام کردنــد این اتوبوس ها ایمنــی ندارند، اما حالا 
در شــهرهای دیگر همین اتوبوس های روباز فعالیت 
می کنند، اما این اتوبوس های مسقف حتما در فصل 
گرما کولر و در نوروز بخاری فعال دارند تا مســافران 

اذیت نشوند.
او 3موزه شهر و شهرداری، خانه موزه استاد شهریار و 
علی موسیو  )خانه فکری انقلاب مشروطه( شهرداری 
تبریز را 3جاذبه اصلی در مســیر بازدید اتوبوس های 
تبریزگــردی اعلام می کنــد که در کنــار اغلب این 
مکان ها بازارچه های صنایع دســتی نیز فعال است تا 
بعد از 2سال کرونایی هنرمندان صنایع دستی بتوانند 

درآمدزایی داشته باشند.
مدیرعامل شرکت واحد اتوبوسرانی تبریز و حومه نیز 
با بیان اینکه فعالیت این اتوبوس ها در تابستان امسال 
آغاز شده اســت، می گوید: اتوبوس های گردشگری 
تبریزگردی با اولویت اتوبوس های مدل بالا و با راننده 
مجرب انتخاب شده اند و از اول تیر تا پایان شهریور در 

خدمت مسافران و مهمانان تابستانی هستند.
ایوب اسماعیلی می افزاید: راهنمایان گردشگری در 
این اتوبوس ها مستقر شده و توضیحات لازم را درباره 
اماکن تاریخی و گردشگری تبریز هنگام عزیمت به این 

مکان ها به مهمانان عزیز ارائه می دهند.

امضای تفاهمنامه شیراز برای اتوبوس گردی
شیرازی ها هم هر ســال در ایام نوروز با اتوبوس های 

گردشگری میزبان مسافران و شهروندان هستند، اما 
چند روز پیش با امضای تفاهمنامه ای بین مجموعه 
مدیریت شــهری شیراز و یک شــرکت سرمایه گذار 
بخش خصوصی اعلام شد که این کلانشهر نیز از سال 
دیگر شاهد فعالیت اتوبوس های 2طبقه گردشگری 

خواهد بود.
معاون حمل ونقل و ترافیک شــهرداری شــیراز در 
این باره می گوید: شــیراز به عنوان کلانشهر و شهری 
که زیرساخت های زیارتی و سیاحتی را لازم دارد باید 
به ظرفیت های جدید حمل ونقل ورود کند و اتوبوس 
گردشگری متناســب با اقلیم هوایی شــیراز یکی از 

ظرفیت های حمل ونقل است.
هادی شه دوست شیرازی می افزاید: شهرداری شیراز 
برای ایجاد این شیوه جدید حمل ونقل، تعامل مستمر 
و چندجانبــه ای در حوزه های معاونــت اقتصادی و 
مالی، حمل ونقــل و ترافیک و فرهنگــی و رایزنی با 
وزارت گردشگری و سرمایه گذاری بخش خصوصی 
داشته اســت. بعد از امضای قرارداد در وهله نخست، 
سفارش اتوبوس های 2طبقه گردشگری مورد نیاز را 
مطابق استانداردهای جهانی درصورت فراهم بودن 
زیرساخت های لازم انجام خواهیم داد و امید است با 
تکمیل داده ها و نقشه زیرساخت ها، این شیوه جدید 
حمل ونقل را تا نوروز۱4۰2 در شیراز به بهره برداری 
برســانیم. فروش بلیت آنلاین و اپلیکیشن، راهنمای 
دیجیتال چند زبانه و راهنمای حرفه ای و متخصص، 
حق انتخاب فضای گردشگری و مدت زمان استفاده از 
آن به ویژه در اماکن مذهبی، بسته های پذیرایی و نظایر 
آن ازجمله خدمات اتوبوس های 2طبقه گردشگری 

شیراز خواهند بود.

    
اغلب شهرهای گردشــگری و شناخته شده ایران در 
فلات مرکزی قرار دارند و در بهار و تابســتان با آب و 
هوایی گرم کمتر میزبان مسافران هستند؛ به همین 
دلیل طبیعی اســت که اتوبوس های گردشگری این 
شهرها بیشتر در نوروز فعال باشند، اما چندی پیش 
احمد شریعتی، عضو شورای اسلامی شهر اصفهان با 
اشاره به فعالیت اتوبوس گردشگری در باغ فدک این 
شــهر تأکید کرده بود که افزایش تعداد اتوبوس های 
گردشگری در سطح شهر و در طول سال می تواند ایده 
خوبی برای بازدید مسافران و گردشگران در بازدید از 

آثار و اماکن تاریخی و دیدنی اصفهان باشد.
آنچه شــریعتی مورد تأکید قرار داد، اتفاقی است که 
کم  وبیش شــهرهای ایران به ویژه مراکز استان ها به 
ســمت آن در حرکت هســتند. تجربه رفسنجان در 
استفاده از اتوبوس بازســازی شده هم نشان می دهد 
برای داشتن چنین زیرساختی حتما نیازی به خرید 
اتوبوس های ویژه نیست و می توان با هزینه بسیار کمتر 
راهی برای رونق گردشگری شــهرها و تقویت پیوند 

شهر و شهروندان یافت.

رونق گردشگری اتوبوسی در شهرها
طرح اتوبوس های گردشگری درون شهری به عنوان یک برنامه دائمی مورد توجه مدیران شهرهای گردشگری قرار گرفته است

سیده زهرا عباسیگزارش
روزنامه نگار
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سید محمدرضا هاشمی
استاندار سمنان

ســال گذشــته ۵۱ روســتا را در اســتان 
بــا تانکــر آبرســانی می کردیــم، امــا بــا 
اقدامــات صورت گرفته برای آبرســانی 
روستایی این میزان به 4۰روستا کاهش 
یافته است. امیدواریم با طرح آبرسانی 
که با همت بسیج سازندگی در سراسر 
استان صورت گرفته، دغدغه آبرسانی 
با تانکر را در روستاهای استان سمنان 

نداشته باشیم.

آغاز طرح بزرگ تپش در بندرعباس 
رئیس سازمان مدیریت پسماند بندرعباس گفت: طرح بزرگ تپش 
)طرح تفکیک از مبدا پسماند( به زودی در همه محلات بندرعباس 

اجرا خواهد شد.
به گزارش ایســنا، حمید جمالی با بیان اینکه طــرح تپش یکی از 
طرح های بسیار مهم در ساماندهی پسماند است، افزود: اجرای این 
طرح از مناطق یک، 3 و 4 آغاز و درنهایت در همه محلات مناطق 

چهارگانه شهرداری اجرا خواهد شد.
وی با اشاره به اینکه هم اکنون 24نفر از آموزشگران این سازمان در 
محلات به صورت چهره به چهره در حال آموزش شهروندان هستند، 
یادآور شد: محور آموزش شهروندان نیز نحوه تفکیک پسماند و زمان 

و شرایط جمع آوری آنهاست.
رئیس سازمان مدیریت پسماند، محلات سورو، مجتمع گلستان، 
مجتمع درخت سبز فاز2 در منطقه4، محله طلابند و بلوار امامت در 
منطقه یک و محله آیت الله غفاری در منطقه3 را از محلاتی برشمرد 

که کار آموزش در آنها انجام شده یا در حال انجام است.

 اعتبار برای تکمیل جاده
بجنورد- شمال

مدیرکل راه و شهرســازی خراسان شمالی با اشــاره به اختصاص 
4هزار میلیارد تومان اعتبار به راه های استان در سفر دولت گفت: 
۸۰۰میلیارد تومان از این اعتبار مربوط به تکمیل طرح راهسازی 
محور بجنورد به جنگل گلستان است. محور 4خطه بجنورد - جنگل 
گلستان بخشی از محور سراسری بهشهر – گرگان– مشهد است. 
این محور سراسری بیش از ۵6۰کیلومتر طول دارد که 2۷2کیلومتر 

آن در حوزه استحفاظی خراسان شمالی قرار دارد.
به گزارش فارس، قاسم قاســمی اظهار امیدواری کرد با تخصیص 
این اعتبار، اجرای این طرح شــتاب بگیرد و هرچــه زودتر آماده 

بهره برداری شود.
وی با بیان اینکه در ســفر هیأت دولت به استان ۸۰میلیارد تومان 
اعتبار برای بهسازی و نوســازی فرودگاه بجنورد اختصاص یافت، 
افزود: همچنین دولت 6۷میلیارد تومان اعتبار برای آماده ســازی 
مسکن مهر بجنورد و شــیروان اختصاص داد و 3۰میلیارد تومان 
برای کمک به آماده سازی سایت مسکن مهر کوی وحدت شیروان و 

3۷میلیارد تومان به گلستان شهر بجنورد اختصاص یافت.

 رهاسازی ۶۰ میلیون ماهی
 در رودهای مازندران 

به منظور حفظ ذخایر ماهیان دریای خزر 6۰میلیون قطعه بچه ماهی 
در رودخانه های مازندران رهاسازی می شــوند. به گزارش باشگاه 
خبرنگاران جوان، حسین پناهی صاحبی گفت: بیش از ۹۰میلیون 
لارو بچه ماهی سفید و کپور دریایی در این مرکز تولید شده و اکنون 

به وزن یک و نیم گرمی رسیده اند.
او با بیان اینکه 6۰میلیون بچه ماهی سفید طی 2ماه در 2۸رودخانه 
منتهی به دریایی خزر رهاسازی خواهد شــد، افزود: مرکز شهید 
رجایی ساری تنها مرکز بازســازی ذخایر ماهیان خاویاری، ماهی 
سفید و کپور دریایی در مازندران است که در 3۰سال گذشته بیش 
از ۱۰میلیــارد بچه ماهی دریایی تولید و در رودخانه های اســتان 
رهاسازی کرده است. به گفته پناهی، این بچه ماهیان با هماهنگی 
تشکل های صیادی و اتحادیه تعاونی صیادی پره استان به وسیله 
22نیســان و 2خاور در رودخانه های استان شــامل 4۰درصد در 
رودخانه های شــرق، 3۰درصد در مناطق مرکزی و 3۰درصد در 

منطقه غرب منتقل می شوند.

نقل قول خبر

خبرهای کوتاه 

   تخلیه و پلمب برج خلیج فارس قزوین
شــهردار قزوین با اشــاره به اینکه در ســاخت برج 
خلیج فارس قزوین استانداردهای اصلی رعایت نشده 
است، گفت: با ارسال نامه ای از مالکان و ساکنان برج 
خلیج فارس خواسته شده که در مدت یک هفته این 
ســاختمان را تخلیه کنند و پس از مدت قانونی این 
ســازه پلمب خواهد شــد تا موارد خطرساز آن رفع 
شود. به گزارش ایســنا، مهدی صباغی با بیان اینکه 
در مدیریت شهری مهم ترین مســئله ایمنی است، 
خاطرنشان کرد: علل بروز برخی مشکلات در ایمنی 
ساختمان ها، اقدامات نســنجیده ای است که برخی 
افراد منفعت طلب به نفع خود مرتکب و به ســاخت 
سازه های ناایمن منجر می شوند که در برخورد با این 
افراد هیچ مماشاتی صورت نمی گیرد. این مسئول با 
اشاره به مشــکلات پروژه خلیج فارس که به مرحله 
تخلیه رسیده است، عنوان کرد: نه تنها قبل از پایان 
کار واگذاری با حق بهره بــرداری صورت گرفته بلکه 
استانداردهای اصلی نیز در ســاخت این بنا رعایت 
نشده و مشکلات عدیده ایمنی تأمینی در سازه های 
آسانسوری، آتش نشانی، سازه های غیراستاندارد اضافه 
بر بنا و تخلفات ساختمانی نیز به وفور یافت می شود 

که می تواند به تعطیلی موقت برج منجر شود.

شهری

آذربایجان شرقیعکس خبر

عشایر منطقه ارسباران
عشایر منطقه ارسباران در آذربایجان شرقی اواخر فصل بهار 
به دامنه های سرسبز قوشاداغ تا بلندترین قله آن با ارتفاع 
۳۲۰۰متری که یای قاری »برف تابستانی« نام دارد کوچ 

می کنند و تا اواخر فصل تابستان در این کوهستان زندگی 
می کنند. منبع: ایرنا 

اتوبوس گردشگری چیست؟
اتوبوس های گردشــگری در همه شــهرهای 
گردشگری دنیا فعالیت می کنند؛ اتوبوس های 
2طبقه ای که یا رایگان هستند یا با قیمت بسیار 
پایین گردشــگران را به مناطق دیدنی شــهر 
می رســانند. فعالیت این اتوبوس ها راهی برای 
گردشگری کم هزینه و به صرفه است تا هم هزینه 
زیادی برای تاکسی و نقل و انتقال نپردازید و هم 
دردسر به پارکینگ رفتن با خودروی شخصی را 
در مکان های شلوغ به جان نخرید. این اتوبوس ها معمولا روباز با سقف متحرک هستند و افرادی 
به عنوان راهنما در آن حضور دارند که به توضیحاتی درباره جاذبه های گردشگری شهر می پردازند.

مکث

سمنان

قزوین

خدمات  مدیرعامــل ســازمان پارک ها و فضای ســبز 
شهرداری اصفهان با بیان اینکه آب فضای سبز شهری

اصفهان از محل آب های سطحی، زیرسطحی و 
تصفیه مجدد پســاب تامین می شود، گفت: شــهرداری اصفهان 
نخســتین نهادی اســت که آب فاضلاب خریداری کرد و امروز 
۸میلیون مترمکعب آب مورد اســتفاده از پساب فاضلاب تامین 
می شود. به گزارش همشهری، مجید عرفان منش افزود: باوجود 
آنکه 2۷میلیون مترمکعــب پروانه بهره بــرداری آب از آب های 
زیرسطحی داریم فقط مجاز به بهره برداری از ۱۸میلیون مترمکعب 
آن هستیم. وی ادامه داد: به واسطه خشکسالی، درختان ضعیف 
شــده اند و در مواجهه با آفات مقاومت کمتری دارند و به سرعت 
خشک می شوند و همین امر موجب می شود مجبور شویم برخی 
درختان خشک را قطع کنیم. مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای 
سبز شهرداری اصفهان با بیان اینکه مدیریت شهری اصفهان از همه 
روش های علمی پذیرفته شده برای آبیاری ازجمله روش های تحت 

فشار، قطره ای، قطره چکان و لوله های ماکارونی استفاده می کند، 
گفت: در برخی خیابان ها مانند خیابان عباس آباد به واسطه کهولت 
درختان و اینکه از گذشته از روش غرقابی استفاده می شد ناچار به 
استفاده از روش غرقابی شــدیم و در مجموع در 6۰درصد، عرصه 

آبیاری مدیریت شده داریم.
عرفان منش با بیان اینکه از مجموع وســعت 6هزار هکتار فضای 
سبز شهر اصفهان، 4هزار هکتار در اختیار شهرداری اصفهان است، 
افزود: 2هزار هکتار در اختیار سایر ارگان ها و البته پشتیبانی فنی 

آن بر عهده شهرداری است.
وی با اشاره به آلودگی هوا، آلودگی خاک و خشکسالی خاطرنشان 
کرد: برخی درختان مانند چنار به واسطه آلودگی هوای ناشی از 
ریزگردها و آلودگی ناشی از شرکت های صنعتی خسارت مضاعف 
می بینند. عرفان منش با بیان اینکه اصفهان در گذشته 6۰۰ هکتار 
چمن داشته که الان به 4۰۰ هکتار کاهش یافته است ، گفت: موارد 
از بین رفته با گونه های کف پوش های کم مصرف جایگزین می شود.

مدیرعامل سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری اصفهان ادامه 
داد: یکی از چالش های ما حفظ شبکه آبرسانی است که میلیاردها 

تومان هزینه داشته و الان دچار تخریب  شده است . 
دربرخی قســمت های شبکه آبرســانی، والف ها یا حتی درختان 
سرقت می شــود. وی یکی دیگر از معضلات را فرهنگ و نگاه به 
فضای ســبز و محیط زیست دانســت و گفت: لازم است رسانه ها 
در این بخش همکاری لازم را انجام دهند. عرفان منش ادامه داد: 
براساس قانون اگر کسی به درخت ضرر بزند مجازات جریمه مالی 
تا 6 ماه حبس در انتظار اوســت و اگر کسی با فضای سبز تعارض 
منافع ندارد حق ندارد با خشک کردن درختان و ضرر به فضای سبز 

منافع خود را تامین کند. 
وی ادامه داد: شــهرداری اصفهان در راســتای حفظ درختان و 
محیط زیســت با صرف بودجه های بالا، بیــش از ۱4۰۰درخت 
در مســیر طرح های عمرانی را جابه جا کرد. مدیرعامل سازمان 
پارک ها و فضای ســبز شــهرداری اصفهان در پایان تأکید کرد: 
برای رفع آلودگی برای هر نفر باید ۵هکتار فضای سبز ایجاد شود 
و در مجموع برای همه 2میلیون شــهروند اصفهانی باید بیش از 

۱۰۰میلیون هکتار فضای سبز در این خطه در نظر گرفته شود. 

حسن بهرام نیا
استاندار ایلام  

پــروژه پتروشــیمی هلیــلان در هفتــه 
دولــت امســال کلنگ زنــی می شــود 
تــا تحــول عظیمــی در اشــتغال زایی و 
رونــق اقتصــادی این شهرســتان ایجاد 
کند. همچنیــن پروژه های پتروشــیمی 
دره شــهر، دهلــران، هلیــلان و مهــران 
در دســتور کار اســت کــه پتروشــیمی 
دهلــران ۷۰درصــد پیشــرفت دارد، 
بــرای دره شــهر خــوراک تامیــن و بــرای 
 هلیلان نیز تجهیزات از کشــور خارجی

 وارد می شود.

ایلام

احمدرضا دالوند
معاون عمرانی استانداری لرستان 

ایمن ســازی جــاده ازنــا - اراک بــا هدف 
کاهش تصادفــات جاده ای در دســتور 
کار قــرار دارد. بــا پیگیری هــای صــورت 
گرفتــه قســمت عمــده ای از مســیر 
4خطــه شــده و ۹کیلومتــر باقیمانــده 
در کوتاه مــدت بــه بهره بــرداری خواهد 
رســید. همچنیــن ۲مجتمــع خدماتــی 
رفاهــی در محورهای دورود-ازنــا و ازنا- 
اراک بــه بهره بــرداری رســید و عملیات 
اجرایی ساختمان پلیس راه ازنا-شازند 

آغاز شد.

لرستان

کمبود آب در فضای سبز اصفهان
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آمارهای رسمی وخامت اوضاع بازار 
اجاره را تأیید می کند و از رسیدن مسکن

میانگین ســهم اجاره بها در سبد 
هزینه خانوارهای مستأجر تهران به حوالی 70درصد در 
اردیبهشت1401 حکایت دارد. به گزارش همشهری، 
تحولات اقتصاد کلان، تغییرات قیمتی بازار مسکن و 
تغییر سهم کالاهای اساسی در سبد مصرفی خانوارها 
شرایطي فراهم آورده که دیگر جایی برای اضافه شدن 
سهم اجاره از هزینه های خانوار وجود ندارد. به همین 
دلیل است که سیاستگذاری برای کنترل بازار اجاره 
قوت گرفته و بعد از مصوبه ســران قوا مبنی بر تمدید 
خودکار قراردادهای اجاره با نرخ مصوب 25 درصد در 
تهران و کلانشــهرها و نرخ 20درصد در سایر نقاط 
شهری، کلیات طرح دوفوریتی مجلس برای کنترل 
بازار اجاره نیز به تصویب رسیده است که انتظار می رود 

تا زمستان امسال به صورت قانون ابلاغ شود.

در بازار اجاره چه خبر است؟
فشارهای تورمی و متناسب نبودن افزایش قیمت ها 
با رشــد درآمدهای خانوار به خصوص در بازار اجاره، 
سبد مصرفی خانوارهای مســتأجر را به شدت متأثر 
کرده و ســهم قابل توجهی از درآمدهای سالانه آنها 
را به مصارف خــاص، نظیر هزینه اجــاره اختصاص 
داده است. بررسی آمار و ارقامی که مراجع رسمی از 

میانگین درآمد خانوارهای شهری به تفکیک استان 
و همچنین میانگین اجاره مسکن در مناطق مختلف 
کشور منتشر کرده اند، نشان می دهد: در سال1388 
چنانچه یک خانوار از طبقه متوسط تهران می خواست 
یک آپارتمان متناســب با الگوی مصرف در مناطق 
متوسط پایتخت اجاره کند، باید 61درصد کل درآمد 
سالانه خود را صرف تســویه اجاره بهای مسکن خود 
می کرد. در ادامه، ســهم 61درصدی هزینه اجاره از 
سبد مصرفی این خانوار در سال1388 به واسطه تبعات 
تحریم، جهش قیمت مسکن و رشد تورم تا سال1390 
به 70درصد رســیده؛ اما در ادامه با راکد شدن بازار 
مســکن، آغاز روند ترمیم درآمدهای خانوار و روشن 
شدن چشم انداز رفع تحریم ها که به تک رقمی شدن 
نرخ تورم در اقتصاد ایران انجامید، سهم هزینه اجاره 
از سبد مصرفی این خانوار به 51درصد در سال1390 
کاهش یافت. بعد از این اتفاق، افزایش شیب تورم و در 
ادامه بازگشت تحریم های ظالمانه با خروج آمریکا از 
برجام که به جهش 8برابر نرخ ارز و افزایش 7برابری 
قیمت مسکن منجر شد، ســهم هزینه اجاره از سبد 
مصرفی این خانوار نیز در رونــد افزایش قرار گرفت و 
در اردیبهشت1400 دوباره به 70درصد رسید. با این 
حساب، سهم درآمد اجاره از سبد مصرفی مستأجران 
تهرانی در اردیبهشت امسال مانند سال1390 است؛ 
با این تفاوت که در شــرایط فعلی، تورم نقطه به نقطه 

خوراکی ها در خردادماه امســال به رقم بی ســابقه 
81.6درصد رسیده و همین مسئله تنگنای معیشتی 
مستأجران را تشدید کرده است؛ به گونه ای که فشار 
هزینه اجاره را بســیار بیشــتر از همه سال های قبل 

احساس می کنند.

روند انحطاط مالی مستأجران
بررســی های همشــهری بر مبنای آمارهای رسمی 
حاکی از این است که در ســال های پایانی دهه80، 
به واسطه فشار هزینه ای از محل تحریم، شوک ارزی، 
جهش تورم و رشد قیمت مسکن، سهم هزینه اجاره 
در سبد مصرفی خانوارهای مســتأجر تهران به رقم 
بی سابقه 70درصد در سال1390 رسید؛ یعنی در این 
سال، مستأجران تهرانی به صورت میانگین باید بیش 
از دوسوم درآمد ســالانه خود را صرف تأمین هزینه 
تأمین مسکن استیجاری می کردند. تفاوت آن دوره با 
شرایط فعلی این بود که خانوارها به خصوص در طبقه 
متوسط دارای سرمایه گذاری و ذخیره مالی بودند و 
می توانستند به صورت مقطعی ناترازی درآمد و هزینه 
را جبران کنند؛ اما در سال های پایانی دهه90، عملا 
طبقه متوسط به شدت با فشارهای اقتصادی مواجه 
شد و بخش قابل توجهی از خانوارهای این دهک ها به 
دهک های ضعیف تر سقوط کردند. در این وضعیت، 
خانوارهای مســتأجر حتی قادر به تحمیل شــرایط 

سال1390 نیز نخواهند بود؛ چراکه اولا ذخیره مالی و 
سرمایه کافی در اختیار ندارند و ثانیا سهم سایر اقلام 
مصرفی به خصوص خوراکی ها در سبد مصرفی آنها 
افزایش پیدا کرده است. این در حالی است که برآوردها 
نشان می دهد با شرایط اردیبهشت امسال، بار دیگر 
سهم اجاره از هزینه خانوارهای متوسط تهران به مرز 
70درصد رسیده است. بررسی های آماری مبتنی بر 
اطلاعات رســمی مرکز آمار ایران نشان می دهد، در 
دوره 5ســاله 1390 تا 1395، میانگین رشد درآمد 
خانوارها بیش از تورم، قیمت مسکن و هزینه اجاره بوده 
و شرایط برای خوش نشینی مستأجران فراهم شده 
است؛ در نتیجه سهم هزینه اجاره از درآمد خانوارهای 
مستأجر از 70درصد در ســال1390 به 51درصد در 
سال1395 کاهش یافت؛ اما از سال1395 به بعد، عملا 
کمترین میزان رشــد مربوط به درآمد خانوارها بوده 
درحالی که نرخ تورم، قیمت مسکن و هزینه اجاره رشد 

شتابانی داشته اند. 
در نتیجه این وضعیت، خانوارها مجبور بوده اند بیش 
از آنچه به درآمد آن اضافه شــده، بابت هزینه تأمین 
مسکن اســتیجاری صرف کنند. در پایان این روند، 
در اردیبهشت1401، خانوارهای مستأجر تهرانی در 
شرایطي قرار گرفته اند که درآمد آنها به شدت کمتر از 
تورم دهه90 رشد کرده و عملا در برابر افزایش هزینه 

اجاره خلع سلاح شده اند. 

دلایل آماری برای کنترل بازار اجاره
میانگین سهم اجاره بها در سبد هزینه خانوارهای مستأجر تهران به حوالی 70درصد رسیده است

همشهری اطلاعات رسمی حوزه مسکن و درآمد را بررسی می کند

بازارتخممرغ؛زیانهمزمانتولیدکنندهومصرفکننده
درحالی که تولیدکنندگان تخم مرغ از زیان 23هزار تومانی در هر کیلو تولید خبر می دهند، قیمت این کالا در بازار مصرف تا 13هزار تومان بالای نرخ اعلامی دولت است

تعرفه صادرات تخم مرغ حذف شده و شرکت پشتیبانی 

گزارش
امــور دام نیــز در حال خریــداری تخم مرغ مــازاد از 
تولیدکنندگان است اما مرغداران همچنان ضرر می دهند. 
به گزارش همشهری، از زمانی که دولت قیمت هر کیلو تخم مرغ را همزمان 
با دیگر اقلام کالای اساسی تعیین کرد تاکنون کمتر روزی بوده که نوسان 
قیمت این کالا خبرساز نشده باشد. مرغداران از زیان هر روزه خود با توجه 
به کاهش فصلی تقاضا می گویند و بارها اعلام کرده اند ادامه این روند به 
حذف بیشتر گله های مرغ تخمگذار و در نتیجه افت تولید در ادامه سال 
منجر خواهد شد. همزمان، روند فصلی صادرات به عراق نیز مختل شده و 
در نبود مقصد صادراتی دیگر برای این محصول، افغانســتان فعلا تنها 

مشتری تخم مرغ ایران است.
 از سوی دیگر در بازار داخلی یک ماه ونیم بعد از اینکه دولت قیمت هر کیلو 
تخم مرغ را 40هزار تومان برای مصرف کننده اعلام کرده و با وجود افت 
معمول تقاضا در نیمه ابتدایی سال، هر شانه 30عددی تخم مرغ با وزن 
1.5 تا 1.8کیلوگرم بین 76هزار تومان)قیمت تنظیم بازاری( تا 97هزار 
تومان به فروش می رســد؛ یعنی کیلویی بین 42 تا 53هزار تومان که از 
قیمت اعلامی دولت دست کم 2هزار تومان در هر کیلو بالاتر است. با این 
حال تولیدکنندگان همچنان از ضرر و زیان شدید می گویند و حکایتشان 

با حکایت بازار متفاوت است.

کیلویی 23هزارتومان زیان می دهیم
رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرغ تخمگذار استان تهران  در گفت و گوبا 
همشهری با اشاره به ضرر 18 تا 23هزار تومانی مرغداران در هر کیلو 
تولید تخم مرغ از کشتار قریب الوقوع مرغ های تخمگذار خبر داده است. 
ناصر نبی پور، با بیان اینکه مازاد تخم مرغ در کشور وحشتناک است، اعلام 
کرده که هم اکنون قیمت هر کیلوگرم تخم مرغ درب مرغداری بین 25 تا 

26هزار تومان است درحالی که قیمت تمام شده آن برای تولیدکنندگان 
48هزار تومان برآورد می شــود و به عبارت دیگر مرغداران در هر کیلو 
تولید 23هزار تومان ضــرر می کنند. دولت البته بــرای کاهش زیان 
مرغداران وارد عمل شده و در حال خرید مازاد تولید است اما به گفته 
فعالان صنفی، قیمت اعلام شده برای خرید بخش کمی از زیان واردشده 
به واحدهای تولیدی را پاســخ می دهد. نبی پور با بیان اینکه شرکت 
پشــتیبانی امور دام خرید حمایتی تخم مرغ مازاد را با قیمت کیلویی 
31هزار تومان آغاز کرده است، گفت: قیمت خرید شرکت پشتیبانی 
امور دام، زیر هزینه تمام شده است اما مرغداران هم چاره  دیگری ندارند 
چراکه شــرکت پشــتیبانی امور دام هم پول ندارد که با قیمت بالاتر 
تخم مرغ تولید کنندگان را خریداری کند. رئیس هیأت مدیره اتحادیه 
مرغداران میهن زیان صنعت مرغ تخمگذار به دلیل فروش کمتر از نرخ 
مصوب و افزایش هزینه های تولید را روزانه 60میلیارد تومان اعلام کرد و 

هشدار داد: با استمرار این روند، تداوم تولید به خطر می افتد. 
حمیدرضا کاشــانی افزود: با توجه به افزایش هزینه ها و زیان ناشی از 
شــرایط بازار، مرغداران مجبور به حذف گله یا اســتفاده از مواد اولیه 
نامرغوب در واحدها هستند که این امر تداوم تولید را به خطر می اندازد.

چرا هزینه تولید بالاست؟
افزایش قیمت نهاده های دام و طیور مهم ترین دلیل جهش هزینه تولید 
برای مرغداران و دامداران اســت. اصلاح نرخ ارز واردات نهاده های دامی 
قیمت این کالاها را برای تولیدکنندگان تا 4برابر افزایش داده و هزینه ها را 
بالا برده است. البته دولت پیش از اعلام قیمت جدید جو، ذرت و کنجاله 
سویا، اعلام کرده بود که نهاده های مورد نیاز دامداران و مرغداران را تا پایان 
سال با نرخ ارز 4200 تومانی تامین می کند اما گفته می شود این اتفاق 
نیفتاده است. به گفته فعالان صنفی، نهاده در بازارگاه وجود دارد ولی چون 

قیمت ها بسیار بالا و نقدینگی مرغداران کم است، خرید نیز کاهش یافته 
است. نبی پور در این رابطه گفت: مســئولان ابتدا اعلام کردند که تا آخر 
سال نهاده ها را تامین می کنند، بعد از آن اعلام شد که تا شهریورماه نهاده 
تحویل داده می شود و مرغداران بر این اساس بیش از 60میلیون قطعه 
جوجه ریزی  کردند که این میزان بیش از نیاز کشور بود. این در حالی است 
که به دلیل جوان بودن همگی این مرغ ها اجازه کشتار هم داده نمی شود 

و با مازاد تولید مواجهیم.

حذف همزمان تعرفه صادرات و یک بازار صادراتی مهم
دولت برای کمک به تولیدکنندگان تخم مرغ در کنار خرید حمایتی این 
کالا از آنها، تعرفه صادرات تخم مرغ را نیز حذف کرد تا صادرات بتواند 
ضرر وارد شــده به مرغداران را کاهش دهد، اما همزمان با این اتفاق، 
تولیدکنندگان احتمالا یک بازار مهم صادراتی را از دست داده اند. در 
روزهای پایانی هفته گذشته خبرگزاری ها از ممنوعیت واردات تخم مرغ 
ایران به کشور عراق خبر دادند و این رویداد را ناشی از فشارهای وارد 
شده از سوی کشور ترکیه به عنوان تامین کننده اصلی بازار تخم مرغ 
عراق اعلام کردند. گرچه این خبر به فاصله یک روز بعد از انتشار تکذیب 
شد و اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق اعلام کرد با پیگیری رایزن 
بازرگانی ایران در عراق مشکل برطرف شده و صادرات کامیون های 
حامل مرغ و تخم مرغ ایرانی دارای مجوز به عراق از سر گرفته می شود، 
اما تولیدکنندگان معتقدند حتی صادرات نیز نمی تواند ضرر و زیان آنها 
را جبران کند. رئیس هیأت مدیره اتحادیه مرغ تخمگذار استان تهران 
معتقد است حتی صادرات هم به صرفه نیست، چون قیمت تمام شده 
تولید با قیمت صادراتی همخوانی ندارد. به گفته نبی پور، قیمت صادرات 
پایین است و اگر با نرخ واقعی تمام شده تخم مرغ را صادر کنیم، امکان 

صادرات نداریم. 

خودرو

افزایش فاصله قیمت میوه در 
میادین و شهر

فاصله قیمت برخی از میوه های فصل در مغازه های ســطح 
شهر با نرخ میادین میوه و تره بار به 100 درصد رسیده است. 
در هفته های اخیر با فروکش کردن آتش تند قیمت برخی 
نوبرانه های تابســتانی مثل گیلاس، قیمت هــا در مغازه ها  
نیز کاهش یافت اما هنوز شــکاف بیــن میانگین نرخ ها در 
میوه فروشی های سطح شهر با میادین بسیار عمیق و میزان 

تفاوت در برخی اقلام تا 100 درصد است.

سیب 
گلاب
31.000
60.000

شلیل و 
شبرنگ
30.000
60.000

آلبالو 
رسمی

29.000
35.000

آلو قطره 
طلا

32.000
50.000

گیلاس 
صورتی

39.000
65.000

خربزه

12.900
23.000

 قیمت
در میادین

 قیمت
در سطح شهر

کیلوگرم/ تومان

16.000
45.000

هلو

گیلاس 
تکدانه

59.000
138.000

 آخرین تغییرات 
قیمت مایع لباسشویی

2هفته پیش بعد از کش وقوس های فراوان، ســازمان 
حمایت با افزایش قیمت شوینده ها تا سقف 25درصد 
موافقت کرد. اما رصد قیمت انواع شوینده در بازار نشان 
می دهد تغییرات قیمت برخی برندها در بعضی محصولات 
بیش از سقف مجاز بوده است. مایع لباسشویی 2.4لیتری 
پرسیل تا پیش از نوسان اخیر بازار 105هزار تومان قیمت 
داشت. بهای جدید آن روی قوطی 142هزار تومان ثبت 

شده که 35درصد رشد نشان می دهد.

میادین

بازار

سوپرمارکت

 پیامد های سنگین 
افزایش زیان  خودروسازان

به دنبــال افزایش زیان انباشــته صنعت خودرو ســازی  در 
سال گذشــته مرکز پژوهش های مجلس با انتشار گزارشی 
پیامد های مالی و اقتصادی این رویداد را تحلیل و اعلام کرد: 
این زیان های سنگین نه فقط برای صنعت خودرو سازی  بلکه 

برای کل اقتصاد کشور مشکلات بزرگی ایجاد خواهد کرد.
به گزارش همشــهری، آنطورکه عملکرد مالی شرکت های 
خودرو سازی  نشــان می دهد شــرکت های خودرو سازی  با 
وجود آنکه سال قبل در یک بازار انحصاری بیش از 860هزار 
دستگاه خودرو فروخته اند با این حال 33هزارو334میلیارد 
تومان زیــان کرده اند. این میزان زیان منجر شــده اســت 
جمــع کل زیان انباشــته شــرکت های خودرو ســازی  به 
122هزارو500میلیارد تومان برســد کــه در تاریخ اقتصاد 

ایران برای یک صنعت بی سابقه است.
زیان های سنگین شرکت های خودرو سازی  یک پدیده تک 
بعدی نیست که فقط منجر به تضعیف این صنعت شده باشد. 
به زعم بســیاری از اقتصاد دانان صنعت خودرو ســازی  یک 
صنعت مهم برای اقتصاد کشور است و تضعیف این صنعت از 
جنبه های مختلف اقتصاد کشور را تحت تأثیر قرار می دهد. 
بر همین اساس مرکز پژوهش های مجلس به تازگی با انتشار 
گزارشی به بررســی آثار منفی زیان انباشــته شرکت های 
خودرو ســازی  پرداختــه و اعلام کرده اســت زیان صنعت 
خودرو ســازی  هم برای صنعت خودرو سازی  و هم برای کل 

اقتصاد آثار زیانباری دارد.

پیامد ها برای کل اقتصاد
طبق گزارش مرکز پژوهش های مجلــس اثرافزایش زیان 
شرکت های خودرو ســازی  برکل اقتصاد از 3جنبه کاهش 
تولید، کاهش کیفیت محصولات و افزایش ریسک اعتباری در 
نظام مالی قابل بررسی است. به طور میانگین تولید هر واحد 
خودرو برای هردو خودروساز به معنای شناسایی زیان است 
و این یعنی اینکه بخشی از هزینه ساخت هر خودرو از جیب 
سهامداران تأمین می شــود. این موضوع به معنای آن است 
که خودروســاز انگیزه کاهش تولید خودرو را دارد وکاهش 
تولید خودرو نیز چالش های کلان متعددی ایجاد می کند. 
عدم پاســخ به تقاضای مصرفی خــودرو، افزایش تقاضای 
واردات خودرو)افزایش تقاضای ارز(، تعطیلی و رکود در میان 
قطعه سازان به دلیل کاهش تقاضا برای قطعه، تعدیل نیروی 
انسانی خودروسازان و قطعات ســازان ازجمله آسیب های 
کاهش تولید خودرو اســت. دومین اثر زیانبار افزایش زیان 
صنعت خودرو سازی  بر اقتصادکاهش کیفیت خودرو ها است. 
یکی از راه های کاهش هزینه های ســاخت خودرو، کاهش 
کیفیت مواد مستقیمی اســت که در تولید به کار می رود و 
این موضوع منجر به کاهش کیفیت تولید می شــود.کاهش 
کیفیت خودرو نیز علاوه بر کاهش رضایت مشتریان خطرات 
جانی و مالی زیادی ایجاد می کند و حتی موجب می شــود 
محصولات تولید شــده قدرت رقابت در بازار های منطقه ای 
نداشته باشند و صادرات خودرو هم متوقف شود. اثرسومی 
که افزایش زیان شــرکت های خودرو سازی  بر اقتصاد کلان 
دارد افزایش ریســک اعتباری درنظام مالی است.ســودآور 
نبودن شرکت های خودرو سازی  و کاهش رتبه اعتباری آنها 
باعث شده این شرکت ها عمدتا برای تامین منابع مالی شان 
ازتسهیلات بانکی و اوراق بدهی اســتفاده کنند اما سودآور 
نبودن این شرکت ها منجر می شود این شرکت ها برای تصفیه 
و بازپرداخت این منابع مالی به سمت انتشار اوراق جدید و 
دریافت تسهیلات جدید روی بیاورند و این همان چیزی است 

که از آن با نام بازی پونزی در اقتصاد نام برده می شود.
این رویه سبب می شود تا همواره هزینه های مالی بنگاه در 
حال افزایش باشــد.تداوم این روند خطرات زیادی دارد چرا 
که اگر فعالیت شرکت های خودرو ســازی  بهبود پیدا نکند 
این شرکت ها در خطر ورشکستگی قرار می گیرندو ریسک 
عدم ایفای تعهدات آنها می تواند سایر نهادهای مالی و بنگاه ها 
را با مخاطرات مالی و اقتصادی مواجه کند. هم اکنون افزایش 
هزینه های مالی در صنعت خودرو سازی  موجب شده است 
بدهی خودروســازان به قطعه ســازان افزایش یابد و تامین 
مواداولیه با دشواری انجام شود.این موضوع همچنین موجب 
شده اســت که تامین مالی مواد اساســی خودروسازان به 
قرارداد های مدت دار تبدیل شود. چنانچه زمان بازپرداخت 
بدهی ها دیرهنگام انجام شود، مشکلاتی را برای قطعه سازان 
و تأمین کنندگان مواداولیه ایجاد خواهد کرد. این ریســک 
اعتباری یعنی ریسک بازپرداخت نشدن بدهی ها و تعهدات 
به صورت سلســله وار در نظام تولید و از صنعتی به صنعتی 

دیگر و میان بنگاه ها منتقل می شود.

پیامد ها برای صنعت خودرو سازی 
طبق گزارش مرکز پژوهش های مجلس افزایش زیان انباشته 
شرکت های خودرو ســازی  برای خود صنعت نیز زیان های 
زیادی دارد به طور مثال افزایش زیان انباشــته شرکت های 
خودرو سازی  موجب می شــود هزینه های تحقیق و توسعه 
در این شرکت ها کاهش یابد و بهره وری در این صنعت افت 
کند.همچنین شرکت هایی که با زیان انباشته مواجه هستند، 
در دستیابی به منابع مالی از بازار های مالی که شامل شبکه 
بانکی و بازار سرمایه است با محدودیت مواجه خواهند شد. 
یکی دیگر از پیامد های این موضوع خطر ورشکستگی از منظر 

حقوقی یا قانون تجارت است.
وجود زیان انباشــته درترازنامه شرکت های خودرو سازی  و 
ادامه فعالیت آنها با زیان های ســنگین بیانگر آن است که 
سرمایه شرکت های خودرو سازی  به سرعت در حال خورده 
شدن است و این شــرکت ها را به ورطه ورشکستگی خواهد 
کشاند. طبق ماده141 قانون تجارت، درصورت وقوع زیانی 
که حداقل نصف ســرمایه بنگاه را از بین ببــرد، باید هیأت 
مدیره بلافاصله مجمع عمومی فوق العاده را با موضوع انحلال 
یا بقای شرکت برگزار کند. براساس این ماده قانونی، هرگاه 
مجمع مزبور رأی به انحلال ندهد باید در همان جلســه و با 
رعایت مقررات ماده6 این قانون ســرمایه شرکت را به مبلغ 
ســرمایه موجود کاهش دهد.این در حالی است که این دو 
شرکت با وجود آنکه مشمول ماده141 قانون تجارت هستند، 
احکام قانون تجارت را اجرا نکرده اند و وضعیت سرمایه ای این 
دو بنگاه با سرعت زیادی در حال از بین بردن و صفر کردن 
حقوق صاحبان سهام است. این وضعیت سرمایه ای بنگاه ها، 

پیامدهای متعدد حقوقی و مالی دارد.

 کاهش 20 تا 25 درصدی 
مصرف تن ماهی

دبیر سندیکای صنایع کنســرو ایران گفت: کنسرو ماهی، 
خوراک دانشــجویان، کارگرها و قشــر متوسط و ضعیف 
جامعه است که بعد از افزایش نرخ این محصول میزان خرید 
از ســوی این افراد 20 تا 25درصد کاهش پیدا کرد. محمد 
میررضوی به ایلنا افزود: ســقف 35هزار تومان برای عرضه 
تن ماهی درنظر گرفته شده و این در حالی  است که قیمت 
واقعی تن ماهی حدود 44 تا 45هزار تومان اســت و آنالیز 
قیمت نهاده های پایین  دســتی مانند قوطی، در آسان باز 
شو، کارتن، شیرینگ و... به خوبی نشان می دهد که قیمتی 
که برای این محصول درنظر گرفته شــده واقعی نیست و 

واحدهای تولیدی در حاشیه زیان قرار می گیرند.

 فروش 15 مدل خودرو 
بدون قرعه کشی 

سخنگوی وزارت صمت اعلام کرد: در نخستین گام حذف 
قرعه کشــی خــودرو، 15 طرح فروش بدون قرعه کشــی 
عرضه می شــود. امید قالیباف گفت: ایــن 15طرح فروش 
در نخستین دوره عرضه سامانه یکپارچه تخصیص خودرو 
دارای متقاضیانی کمتر از ظرفیت اعلام شــده بودند و در 
نتیجه برای فروش آنها قرعه کشــی برگزار نخواهد شد. بر 
این اســاس، متقاضیان برای خرید این خودرو ها می توانند 
به ســایت های فروش خودروســازان مراجعــه و به خرید 
محصول مورد نظر اقدام کنند. قالیباف گفت: شرکت سایپا 
از دوم تیر و ایران خودرو و دیگر خودروسازان از هفته آینده 
در ســایت های خود اقدام به فروش خودرو خواهند کرد و 
به تدریج و با افزایش تولید خودرو ســایر طرح های فروش 

خودرو نیز از شمول قرعه کشی خارج خواهند شد.

قیمت - تومان مشخصاتبرند 

102.600صورتی- 2.5لیتریاکتیو

47.500جنرال- 1.3لیترینویتکس

158.000صورتی- 2.7لیتریایدرا

پریمیوم- پرسیل
2.4142.000لیتری

لباس رنگی- یک تست
50.000لیتری

جنرال HD- سافتلن
3126.000لیتری

50.000معطر – یک لیتریاتک

1.235.000لیتریرویا



شکست پس از 
پیروزی بزرگ

تیم ملی والیبال ایران با وجود ارائه نمایش 
قابل قبول در2ست اول، به برزیل باخت و 

حتی یک ست هم نگرفت
شادی والیبال ایران عصر دیروز می توانست 
با بازی خوب در مقابل برزیل تکمیل شود اما 
این اتفاق فقط در 2 ست اول افتاد. ایران که 
سرخوش از پیروزی 3 بر صفر مقابل آمریکا، 
رودرروی برزیل قرار گرفته بود، تلاش کرد تا 
بازی سوم از هفته دوم لیگ  ملت های والیبال 
را ببرد. شروع خوبی هم داشــت و امتیاز به 
امتیاز پابه پای برزیل جلو رفت. بازی حتی به 
امتیاز28 هم رسید اما دریافت بد محمدرضا 
حضرتی پــور شــانس پیــروزی از ایران در 
این ســت را گرفت. اینکه لیبروی تیم ملی 
نتوانست یک سرویس ساده را بگیرد، تعجب 
خیلی ها را در پی داشت. توجیه بعضی ها این 
بود که او در بازی با آمریکا مصدوم شــده و 
خیلی سرحال نیست. حالا سؤال اینجا است 
اگر او توانایی بازی نداشــت چرا فرصت به 

بازیکنان دیگر داده نشد؟
در ست دوم هم ایران بازی قابل قبولی ارائه 
کرد اما کم کم برزیلی ها بازی را در دســت 
گرفتند و بازیکنان ایران که تقریبا در 7بازی 
گذشته ترکیب ثابتی داشــتند، انرژ ی شان 
 را از دســت دادنــد. آنها در این ســت هم 
سعی کردند تا فاصله امتیازات نزدیک باشد 
اما قدرت برزیل فراتر بود و ســت را 23-25 

برد. 
اتفاق بد در ست سوم افتاد. بازی خوب شروع 
شــد و تا امتیاز5 هم 2 تیم مساوی بودند اما 
خطای ارنج تیم ایران، تیم را آشــفته کرد تا 
برزیل از این فرصت اســتفاده کند و فاصله 
امتیازات را بــه دوبرابر برســاند. این فاصله 
تا دقایقی ادامه داشــت اما بــا چند تعویض 
امتیازات تا حدودی جبران شــدند و ســت 

25-19 به پایان رسید.
در این بــازی هرچند امین اســماعیل نژاد 
مثل بازی های قبل ســرحال نبود و خسته 
به نظر می رســید ولی باز هم بیشتر از بقیه 
امتیاز گرفت. او با 15 امتیاز به همراه ریکاردو 
 لــوکاری امتیازآورتریــن بازیکنــان زمین

بودند. 
ایران امروز در آخرین بازی هفته دوم با کانادا 
بازی دارد. کانادا دیشب مقابل صربستان در 

بازی 5 سته شکست خورد.
   گزارش کامل بازی ایران و آمریکا را در 

صفحه 20 بخوانید.

شروع طلایی 
تکواندوکاران

تکواندوکاران ایران در نخستین روز از 
مسابقات قهرمانی آسیا 3مدال گرفتند که 

بهترین مدال، طلای ناهید کیانی بود 
مسابقات قهرمانی آسیا تکواندو از روز گذشته 
به میزبانی کره جنوبی با حضور 386 تکواندوکار 
از 34 کشور آغاز شده است. در روز نخست این 
رقابت  ها 3 نماینده ایــران به دیدار رقبا رفتند 
که حاصل آن 3 مدال بــرای نمایندگان ایران 
بود و بهترین مدال نصیب ناهید کیانی شــد 

که طلا بود.
تیم ملی زنــان ایران روز نخســت 2 نماینده 
در مســابقات داشــت که حاصل تلاش آنها 
یک مدال طلا و یک  برنز بود. دانیال بزرگی تنها 
نماینده تیم مردان در روز نخست نیز به مدال 
برنز دست یافت. کیانی در وزن 53- کیلوگرم 
پس از اســتراحت در دور نخست در دور دوم 
با نتیجه 2 بر یک؛ 8 بــر 3 و 15 بر 3 در برابر 
کانابال از فیلیپین به پیروزی رسید. در نیمه 
نهایی با نتیجه 2 بر صفر؛ 6 بر 4 و 12 بر 2 برابر 
وانگ ژیالو از چین پیروز  شد و به فینال رفت. 
کیانی برای کسب مدال طلا با چاروس کامایوا 
نفر 13 رنکینگ جهانی و دارنده مدال طلای 
آســیا و ارتش های جهان از ازبکستان روبه رو 
شد و 2 بر صفر به پیروزی رسید و روی سکوی 

نخست آسیا ایستاد.

  2برنز در روز نخست
زهــرا شــیدایی در وزن 57- کیلوگرم دیگر 
نماینــده تیم زنــان بود که پــس از یک دور 
استراحت، در مرحله یک چهارم نهایی مقابل 
یاسین یارا محمد از اردن 2 بر صفر؛ 6-4 و 2 
بر صفر به برتری رسید و به مرحله نیمه نهایی 
رفــت. شــیدایی در ماقبل فینــال مقابل لو 
زونگشــی از چین با نتیجه 2 بر صفر؛ 12 بر 
2 و 12 بر 3 شکســت خورد و روی ســکوی 

سوم ایستاد.
 دانیال بزرگی در وزن 68- کیلوگرم در مبارزه 
اول خود برابر ژانگ از کره جنوبی 2 بر صفر؛ 11 
بر 3 و 14 بر 2 پیروز شد و سپس حسین لطفی 
از افغانســتان را 2 بر یک؛ 16 بر 4، 14 بر 16 
و 16 بر 10 برد. بزرگی در مرحله نیمه نهایی 

با اولوگ بک رشــیدوف 
از ازبکســتان قهرمان 

المپیک توکیو مبارزه کرد و با نتیجه 2 بر صفر؛ 
11 بر 7 و 11 بر 3 شکست خورد و برنز گرفت.
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کماکان در انتظار لوا
 بایرن به ماندن لواندوفسکی اصرار دارد

مگر اینکه بارسا با 50 میلیون یورو نقد 
سراغ مهاجم لهستانی بیاید
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سعید صادقی پنجشنبه به استقلالی ها 
جواب منفی داد و به صورت غیررسمی 

قرمزپوش شد

                    داستان مارکو
 با جدایی احتمالی آسنسیو

 پرس که عاشق بازیکنان برزیلی است
سراغ دیبالای آرژانتینی خواهد رفت

 روز مانده تا 
جام جهانی

پخش زنده

برنامه بازی

لیگ ملت های والیبال

کانادا 

ایران
15:00

لیگ ملت های والیبال

ایران

لهستان
22:30

سه شنبه  14 تیر 1401

ایران

ایتالیا
16:30

پنج شنبه  16 تیر 1401

ایران

اسلوونی
19:30

جمعه  17 تیر 1401

صربستان

ایران
19:30

شنبه  18 تیر 1401

ولز

ایران
13:30

ایران 

آمریکا
22:30

جمعه 4 آذر 1401

سه شنبه 8 آذر 1401

دوشنبه 30 آبان 1401
B جام جهانی- گروه

انگلیس

ایران
16:30

3 0Brazil iraN

سنگال

هلند
13:30

دوشنبه 30 آبان 1401
جام  جهانی- افتتاحیه

 ادامه  در
 صفحه18

قرمزها برنده دربی اول

18 19
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تیتر یک

 تيم ملي واليبال ايران که نتايج خوبي در ليگ ملت ها نگرفته بود، ناگهان متحول شد
 و صدرنشين بدون شکست اين رقابت ها را ۳ بر صفر برد اما بلافاصله به برزيل باخت

 شوک همزمان
به ایران و آمریکا
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آفرین به این قاطعیت

اسکوچیچ دستیار یحیی؟

آرزوهایی که خبر می شوند

درحالی که چند مــاه دیگر دومین 
جام جهانی دارای VAR در دنیای 
فوتبــال برگزار خواهد شــد و در 
شــرایطی که این بار مزیت اعلام 
خودکار آفساید از ســوی دوربین 
هوشمند هم به این فناوری اضافه شده، 
خداداد افشاریان با قطعیتی مثال زدنی گفته: »فصل آینده قطعا 
VAR نداریم، منتظرش نباشید.« این قدرت عمل و البته صراحت 
رئیس کمیته داوران فدراسیون فوتبال واقعا ستودنی است. یعنی 
آدم لذت می برد از اینکه نقشه راه فدراسیون قشنگ روشن است 
و دوستان می دانند چه می کنند. یعنی چه که الکی حرف از ورود 
کمک داور ویدئویی به فوتبال ایران بزنیم و جامعه را امیدوار کنیم؟ 
راحت بگویید نیست، نمی شود و نخواهیم داشت. اصولا عجله هم 
کار شیطان است. به امید خدا آهسته و پیوسته می رویم جلو و 

300 -200 سال دیگر به VAR دست پیدا می کنیم!

بعضی وقت ها آدم شایعاتی می شنود 
که احســاس می کند دارد در یک 
فضای فانتزی و کارتونی زندگی 
می کند. مثلا یکی از آنها این است 
که گفته اند مهــدی مهدوی کیا به 
یحیی گل محمدی پیشــنهاد شده و 
این یعنی اگر یحیی اوکی بدهد، کیا به عنوان جانشین حمید 
مطهری دستیار او خواهد شد. واقعا عالی است این خبر. از هر 
طرفی که نــگاه کنید جور درمی آید. حالا چــه اهمیتی دارد 
مهدوی کیا تا به حال چند پیشنهاد سرمربیگری در لیگ برتر را 
رد کرده است؟ چه اهمیتی دارد او فعلا درگیر هدایت تیم امید 
است و چندی قبل در واکنش به شایعه سرمربیگری پرسپولیس 
هم گفته بود تا کارش آنجا تمام نشــود هیچ کاری نمی کند؟ 
رابطه مهدوی کیا و گل محمدی هم که عالی اســت؛ حالا سر 

خداحافظی کیا اتفاقاتی رخ داد، اما این هم اهمیت ندارد!

گفتیم کــه بعضی اخبار و شــایعات 
واقعا بامزه هستند. مثلا یک رسانه 
پرمخاطب نوشته: »شروعی دوباره 
برای محسن مسلمان.« طبیعتا آدم 
انتظار دارد این تیتر را زمانی ببیند که 
مثلا مسلمان با یک باشگاه جدید قرارداد 
بسته. در متن این خبر اما چنین چیزی به چشم نمی خورد. نوشته 
بودند مسلمان بین هواداران محبوب است، بعد از دوران برانکو به 
حاشیه رانده شد و حالا با تمرینات بدنسازی امیدوار است شروع 
دوباره در فوتبال داشته باشد. استدلال شان هم این بود که چون 

سروش رفیعی به پرسپولیس برگشته، مسلمان هم امیدوار شده. 
جمله آخر گزارش اما شاهکار است: »چنین چیزی را درصورت 
بی خیالي این فوتبالیســت تهرانی مشــاهده نمی کنید.« 
مسلمان بعد از پرسپولیس از 3 تیم ذوب آهن، سپاهان و سایپا 

کنار گذاشته شده، اما شاید با خواندن این خبر متحول شود!

مدافع چپ پرسپولیس در 2 فصل اخیر، 
رســما از این تیم جدا شــد و بــه فولاد 
خوزستان پیوست. باشــگاه فولاد کم کم 
دارد به مکانی امن برای بازیکنان خروجی 
پرسپولیس و استقلال بدل می شود. بعد از مهدی شیری، آرش رضاوند 
و عارف آقاسی که در نیم فصل گذشته از سرخابی ها جدا شدند و به اهواز 
رفتند، حالا سعید آقایی هم از پرســپولیس راهی فولاد شده و احتمالا 
احسان پهلوان و وریا غفوری هم در اهواز به او ملحق خواهند شد. سعید 
آقایی در 2فصل اخیر بیشتر از هر بازیکن دیگری در پست دفاع چپ برای 
پرســپولیس بازی کرد. او اگرچه گاهی جای خودش را به وحید امیری 
یا علی شــجاعی می داد اما طی 2فصل مجموعا 51بازی در لیگ برتر و 

68بازی در کل رقابت ها برای سرخپوشان انجام داد.

آمار فصــل گذشــته ســعید آقایی در 
پرســپولیس نشــان می دهد او در لیگ 
بیســت ویکم 19بازی را به عنوان بازیکن 
اصلــی در ترکیب 11نفره سرخپوشــان 
آغاز کرده و در 11بازی باقیمانــده هم 7بار به عنوان بازیکن تعویضی به 
زمین رفته است. مجموع دقایق بازی او در فصل گذشته 1651 بوده ولی 
جالب است که در تمامی این دقایق به عنوان مدافع چپ حتی یک پاس 
گل هم به نام او ثبت نشده است. آقایی در لیگ گذشته 5بار کارت زرد 
گرفت و یک بار هم به خاطر تخلف در بــازی با تراکتور دچار محرومیت 
شد. سعید آقایی از لحاظ دقایق حضور در زمین ششمین بازیکن پرکار 
پرسپولیس در فصل گذشته بوده است. او فصل قبل از آن هم 26بازی در 

لیگ انجام داد.

و اما کارنامه فنی ســعید آقایی و نمراتی 
که او در فصل گذشته از سایت های آنالیز 
گرفته است؛ معدل امتیازات این مدافع که 
با شماره77 برای پرسپولیس بازی می کرد 
در پایان فصل به 6.76 رسید که ابدا امتیاز خوبی برای بازیکنی از تیم های 
مدعی نیست. هم پستی های او در دیگر تیم های مدعی امید نورافکن و 
جعفر سلمانی بودند که اولی با امتیاز7.27 بهترین مدافع چپ لیگ شد 
و دومی هم با امتیاز6.99 از بهترین های این پست بود. سعید آقایی اما 
در تیم خودش هم نوزدهمین بازیکن بــود و 18بازیکن نمراتی بالاتر از 
او گرفتند. بهترین نمره این بازیکن در طول فصل 7.18 بود که در بازی 
رفت مقابل نفت آبادان به دست آمد. آقایی در جدول کلی بازیکنان لیگ، 

رتبه144 را به دست آورد.

نكته بازی

متريكاآماربازی

پرسپولیس 
برنده دربی 
نقل و انتقالات

سعید صادقی پنجشنبه به استقلالی ها جواب منفی 
داد و به صورت غیررسمی قرمزپوش شد

امیرحسین اعظمی| سعید صادقی وینگر فصل 
گذشــته گل گهر و بهترین پاسور لیگ برتر، 
ســرانجام تصمیم نهایی اش را برای فصل 
آینده گرفت. بازیکنی که پیش از پایان 
لیگ بیست و یکم به سوژه ای جذاب 
برای نقل و انتقالات تبدیل شد 
و مورد توجه ســرخابی های 
تیم هــای  و  پایتخــت 
بالانشــین قرار گرفت، 
فوتبالش  می خواهد 
را در پرســپولیس 
ادامه دهد. صادقی 
روز پنجشــنبه 
استقلالی ها  به 
جــواب منفی 
داد تا به صورت 
ســمی  ر غیر
در  حضــورش 
اعلام  پرسپولیس 
شــود. این در حالی 
است که اســتقلالی ها 
پیش از مدیران باشگاه رقیب 
با صادقی وارد مذاکره شــدند و 
پیشنهاد خود را به این بازیکن ارائه دادند 

اما او درنهایت سر از پرسپولیس درآورد.

   کنایه استقلال به صادقی
بعد از منتفی شدن حضور صادقی در استقلال، هواداران 
این تیم هم در صفحات مجازی به شدت از این بازیکن 
انتقاد کردند و حضور او در تیم ســرخ پوش تهرانی 
را فقط به مســائل مالی ربط دادند. جالب اینجاست 
که محمد مومنی عضو هیأت مدیره استقلال دیروز 
در یک برنامه تلویزیونی درخصوص پاســخ منفی 
صادقی به استقلال گفت:»سعی می کنیم بازیکنان 

باکیفیت را به خدمت بگیریم و نقاط ضعف تیم را 
با بازیکنان ایرانی پوشش دهیم. ما استقلالیم و تیم 
ملی نیستیم که برای سهمیه حضور در جام جهانی 

قول بدهیم.« او در حالی این جملات را بر زبان آورد که 
از مدت ها پیش این شایعه توسط استقلالی ها رسانه ای 
شد که به صادقی قول داده  اند که درصورت پیوستن به 
پرسپولیس، به تیم ملی هم دعوت شود، هر چند که او در 
آخرین اردو به تیم ملی دعوت شده بود. با این حال، یکی 
از مسئولان استقلال در مورد عدم حضور این بازیکن در 
تیم آبی پوش تهرانی به خبرنگار همشهری گفت: » ما 
می دانیم که پیشنهاد پرسپولیس خیلی بالاتر از پیشنهاد 
ما به صادقی است ولی در آخرین مذاکره ای که با مدیر 
برنامه های صادقی داشتیم، او از قول این بازیکن به ما 
گفت که صادقی گفته به پرسپولیس علاقه دارد و دوست 

دارد پیراهن این تیم را بر تن کند.«

    دستمزد 20میلیاردی؟
در مورد مبلــغ قرارداد صادقی هم شــایعات زیادی 
مطرح شده و می گویند او 20 میلیارد برای یک فصل از 
پرسپولیس پول خواهد گرفت که 40درصد این مبلغ 
هم بعد از عقد قرارداد به این بازیکن پرداخت خواهد 
شد. احتمالا دســتمزد 20 میلیاردی از سوی صادقی 
و باشگاه پرســپولیس تکذیب خواهد شد ولی بدون 
شک او با یک مبلغ وسوسه انگیز پیشنهاد پرسپولیس 
را قبول کرده اســت. حتی گفته می شود در قرارداد او 
بند آزادسازی درصورت داشتن پیشنهاد خارجی هم 
لحاظ شده است. یکی از بازیکنان پرسپولیس هم در 
مورد مبلغ قرارداد این بازیکن به خبرنگار همشهری 
می گوید:» صادقی تا الان گران ترین خرید پرسپولیس 
بوده و مبلغ قراردادش با آپشن نزدیک به 20 میلیارد 

می شود.«

51

19

144

منهای فوتبال

وز سوژه ر

شروع طلایی 
تکواندوکاران

امروز در روز دوم مســابقات 
آســیایی، ایــران 4 نماینده 
دارد. در وزن 54-کیلوگرم مهدی حاج موسایی 
ابتدا با مارک خلیفه از لبنان روبه رو می شود و اگر 
به پیروزی برســد، با برنده رقابت تکواندوکاران 
تیمور شــرقی، کویت یا پاکستان مبارزه خواهد 

کرد. در این وزن 18 تکواندوکار حضور دارند.

    میرهاشم حسینی در وزن 74- کیلوگرم
 دور نخست اســتراحت دارد و ســپس با برنده 
چیــن و اندونزی پیــکار می کنــد. در این وزن 

17 تکواندوکار با هم رقابت خواهند کرد.

    مبینا نعمت زاده در وزن 49- کیلوگرم 
در دور نخست به مصاف آدلاید دسوزا فرناندز از 
تیمورشرقی می رود و اگر نتیجه به نفع او باشد، با 
برنده مبارزه تایلند و ازبکستان دیدار می کند. در 

این وزن 15 تکواندوکار حضور دارند.

   نسترن ولی زاده در وزن 62- کیلوگرم 
در مرحلــه یک چهارم نهایی با بــک تی خیم از 
ویتنام مبارزه می کند و درصورت پیروزی برای 
رسیدن به فینال باید در مقابل فروزا سادیکوا از 

ازبکستان قرار بگیرد.

   ایران کاپ سومی را نگرفت
ملی پوشان پومســه ایران که در مسابقات آسیا 
صاحب یک طلا، 6 نقره و 3 برنز شــده بودند، در 
اعتراض به عملکرد کمیته برگزاری، از دریافت 
کاپ سومی تیمی خودداری کردند. طبق توضیح 
فدراســیون کمیته برگزاری مسابقات قهرمانی 
آسیا برخلاف دستورالعمل برگزاری که پیش تر 
به کشــورهای شرکت کننده ارســال شده بود، 
یک نشان طلای کشــور چین تایپه را که در یک 
رده تنها شرکت کننده آن بود، در جدول توزیع 
مدال ها محاسبه کرد؛ تصمیم اشتباهی که باعث 
شد تیم ایران ســکوی نایب قهرمانی را از دست 
بدهد و بعد از کره جنوبــی و چین تایپه در جای 
ســوم قرار بگیرد. با تصمیم هادی ساعی، رئیس 
فدراســیون تکواندو، نمایندگان ایران از رفتن 
روی سکوی قهرمانی خودداری کردند، ولی در 
ادامه تکواندوکاران روی سکو رفتند و مدالشان 
را گرفتند امــا تیم ملی از دریافت جام ســومی 

خودداری کرد.

تسلیم برابر مجازی
 اعتراف مدیرعامل استقلال 

 بعد از انتخاب سرمربی
اگرچه مصطفی آجورلو از انتخاب ریکاردو ساپینتو 
به عنوان سرمربی جدید استقلال ابراز رضایت می کرد 
و در مراسم معرفی مرد پرتغالی هم حسابی خوشحال 
و هیجان زده بود، اما در عین حال اعترافی انجام داد 
که تا حدی بحث برانگیز و قابل تامل به نظر می رسد. 
مدیرعامل استقلال در بخشــی از سخنانش گفت: 
»من خیلی مایل بودم که با مجیدی همکاری مان را 
ادامه دهیم و می خواستیم که قهرمانی در فصل جدید 
را هم با یک مربی ایرانی داشته باشیم، اما به هر حال 
هجمه دیگران سبب شد آن مربی که قول همکاری 
و مســاعدت به باشگاه اســتقلال داده بود، منصرف 
شود. عیبی ندارد. استقلال هیچ گاه احساس ضعف 

نمی کند.«
آجورلو قبل از متمایل شدن به سمت مذاکره با مربیان 
خارجی، پیشنهاد هدایت استقلال را به 2 مربی ایرانی 
داد؛ اول جواد نکونام که همــه فکر می کردند قبول 
می کند، بعد هم رضا عنایتی که انگار بی میل به پذیرش 
این پیشنهاد نبود، اما از جو به وجود آمده ترسید. اینکه 
مقصود آجورلو از ایجاد هجمه و از دست رفتن فرصت 
همکاری با مربی ایرانی مدنظر به کدام یک از این دو 
نفر برمی گردد مشخص نیست، اما اصل موضوع این 
است که او و ســایر همکارانش در استقلال در برابر 
فضای مجازی تسلیم شده اند. البته در برخی موارد 
این فشــارها در شــبکه های اجتماعی مفید است و 
کار را به درستی پیش می برد. شاید داستان انتخاب 
سرمربی خارجی برای استقلال هم از همین دست 
باشد، با این حال به طور کلی اگر مرعوب شدن در برابر 
این فضا رواج پیدا کند، ممکن است استقلال فکری را 
از مدیران بگیرد. در نتیجه بهتر است از ابتدا درست 
انتخاب کنید و اگر اعتقادتان این بود که در مســیر 

صحیح هستید، از این حملات نترسید و واندهید.

ادامه از 
صفحه 17

صادقی به احتمال 
فراوان ظرف 
یکی دو روز آینده 
با پرسپولیس 
قرارداد امضا 
خواهد کرد تا 
خرید جنجالی 
سرخ ها لقب 
بگیرد. فصل قبل 
امین قاسمی نژاد 
هم با رقم زدن 
چنین شرایطی 
در فصل نقل و 
انتقالات درنهایت 
راهی استقلال شد 
و حتی استقلالی ها 
از پیروزی در دربی 
نقل و انتقالات 
صحبت کردند ولی 
ستاره سابق پدیده 
یک فصل سیاه را 
پشت سر گذاشت. 
بدون شک صادقی 
هم فصل سختی 
را در پیش خواهد 
داشت و باید دید 
بازی در یک تیم 
بزرگ و پرطرفدار 
چه شرایطی را 
برای این بازیکن 
رقم خواهد زد.

جا مانده از سپاهان
 دل پرسپولیسی ها هنوز پیش

 3 طلایی پوش دیگر است
انگار هدف اصلی پرسپولیس در فصل نقل وانتقالات سپاهان بود؛ 
تیمی که با وجود ریخت وپاش فراوان در 2فصل گذشته موفق به 
کسب قهرمانی نشد و حالا ســرمربی اش را هم تغییر داده است. 
همزمان برخی شایعات حکایت از آن دارد که بودجه باشگاه سپاهان 
کاهش یافته و چه بســا موج تغییرات بــه کادر مدیریتی آنها هم 
سرایت کند. در نتیجه فرصت مناسبی فراهم شد تا پرسپولیسی ها 
3 بازیکن از سپاهان بگیرند؛ یکی سروش رفیعی که سابقه حضور 
در جمع سرخپوشان را داشت، یکی دانیال اسماعیلی فر که هر سال 
بحث پرسپولیسی شدنش مطرح بود و یکی هم گئورگی ولسیانی 
که قرار است خط دفاع قرمزها را ترمیم کند. هر 3 بازیکن به صورت 

آزادانه به پرسپولیس پیوستند و با سپاهان قرارداد نداشتند. این 
اما می تواند پایان کار نباشد، چرا که پرسپولیسی ها دل در گرو 3 

سپاهانی دیگر هم دارند!
   امید نورافکن: از نخســتین بازیکنانی بود که امســال بحث 
حضورش در پرسپولیس مطرح شــد. با وجود آنکه او سابقه بازی 
در اســتقلال را دارد، تقریبا همه می دانند که به حضور در جمع 
سرخپوشان علاقه مند است. با این حال نورافکن یک فصل دیگر 
با سپاهان قرارداد دارد و همین مســئله کار را سخت کرده است. 
او توانایی بازی در 2پســت دفاع چپ و هافبک دفاعــی را دارد و 
اگر جذب شود، شاید باشــگاه را از یک خرید دیگر بی نیاز کند، اما 

استخدامش به این سادگی ها نیست.
   شهریار مغانلو: کسی که در لیگ بیستم تفاوت ها را در خط 
حمله پرسپولیس رقم زد و در لیگ بیست ویکم جای خالی اش در 
این تیم به شدت احساس شد. مغانلو یک مهاجم فیزیکی و مؤثر است 
که در سپاهان هم بد کار نکرد. تیم اصفهانی فصل گذشته از قرارداد 
مغانلو با سانتاکلارا نهایت استفاده را برد و با صدور رضایتنامه محمد 

محبی به قصد باشگاه پرتغالی، شهریار را گرفت. آنها با این بازیکن 
قرارداد دارند و به این راحتی ها او را از دست نمی دهند.

   یاسین سلمانی: یکی از معدود پدیده های یکی، دو فصل اخیر 
لیگ ایران است که قراردادش با سپاهان تمام  شده است. طبیعتا 
پرسپولیس و استقلال به جذب این بازیکن علاقه دارند، اما مشکل 
اینجاســت که او اولویتش را بازی در اروپا و لژیونر شدن قرار داده 

است. در نتیجه شاید جذب یاسین هم برای سرخ ها عملی نباشد.

خروجی های سرخ
روز پنجشــنبه اما جدایی 3 بازیکن از 

پرسپولیس قطعی شد. علی شجاعی هافبک 

این تیم راهی نساجی شد تا زیرنظر حمید مطهری 

فوتبالش را ادامه دهد. ســعید آقایــی هم به فولاد 

پیوست تا شــاگرد نکونام شــود. محمد شریفی هم 

جدایی اش را به صورت رســمی اعلام کرد ولی هنوز 

مشخص نشــده راهی کدام تیم خواهد شد. وضعیت 

احســان پهلوان هنوز به صورت قطعی مشخص 

نشده ولی این بازیکن هم به احتمال فراوان 

از جمع سرخ پوشــان جــدا خواهد 

شــد تا راهی فولاد شود.

استقلال خواهان 
جذب محبی

استقلال بعد از ناکامی در جذب سعید صادقی، 
حالا برای فصل آینده درصدد جذب 2 وینگر 
است که یکی از آنها محمد محبی بازیکن ایرانی 
باشگاه ســانتاکلارا اســت. مدیران استقلال 
با ارســال ای میل رسمی به باشــگاه پرتغالی 
خواهان جذب محبی شــده اند و منتظرند تا 
شرایط انتقال این بازیکن مشخص شود. این 
در حالی است که 2 باشگاه گل گهر و سپاهان 
هم این بازیکن را می خواهند. جالب اینجاست 
که باشگاه استقلال برای جذب قرضی مهدی 
قائدی هم با باشگاه شــباب الاهلی مذاکراتی 
داشــته ولی مدیران این باشــگاه اماراتی به 
استقلال پاســخ منفی داده اند. براساس اخبار 

رسیده قائدی از الریان قطر هم پیشنهاد دارد.

 ساکت روی
 نیمکت هوادار

ساکت الهامی سرمربی سابق نساجی و تراکتور 
که به  همراه ایــن دو باشــگاه، 2 قهرمانی در 
رقابت های جام حذفی به دست آورده، با عقد 
قراردادی رسمی به عنوان ســرمربی هوادار 
معرفی شد. هوادار فصل گذشته با رضا عنایتی 
نتایج خوبی گرفت و حتی شانس این را داشت 
در رتبه تک رقمی بایستد اما در رده یازدهم 
جدول به کار خود پایان داد . بنفش های تهرانی 
حــالا در دومین فصل حضور در ســطح اول 
فوتبال ایران با ســاکت الهامــی کار خواهند 
کرد، مربی ای که هر چند مــاه یک بار عادت 
به محرومیت دارد! می گویند قرار است داوود 
فنایی و مظاهر رحیم پور 2 مربی فصل گذشته 

پرسپولیس هم به کادر هوادار اضافه شوند. 

مورایس رسما 
سپاهانی شد

در شــرایطی که انتظار می رفت اعلام رســمی 
حضور ژوزه مورایس به عنوان سرمربی سپاهان 
خیلی زودتر از اینها انجام شــود، درنهایت این 
مربــی باتجربه چنــد روز پس از بازگشــت به 
پرتغال و فکر کردن به حضور در ایران و پذیرش 
این چالش جدید که مهم تریــن دغدغه او بود، 
تصمیم خود را گرفت و به مدیران سپاهان پاسخ 
مثبت داد. بر همین اساس باشگاه سپاهان هم 
پنجشنبه شــب اعلام کرد که این مربی با عقد 
قرارداد 3 ســاله هدایت زردپوشــان را برعهده 
گرفته است. او در 20 سال گذشته شانس حضور 
در کشــورهای مختلفی نظیر آلمان، انگلیس، 
ایتالیا، اســپانیا، یونان، ترکیه، تونس، ســوئد، 

عربستان و کره جنوبی را پیدا کرده است.

 نکونام
به دنبال  وریا

جواد نکونام روز گذشــته میهمان تلفنی یک 
برنامه تلویزیونی بود. او درباره علت رد پیشنهاد 
باشگاه استقلال گفت: »هر کسی دوست دارد 
سرمربی اســتقلال، پرســپولیس، تیم ملی و 
تیم های پرهوادار شود. پیشنهاد باشگاه استقلال 
برای من باعث افتخار است، ولی ترجیح می دهم 
به روش و شکلی که خودم برنامه ریزی کرده ام، 
جلو بروم. واقعاً نیازی نبود شــرایط استقلال و 
فولاد را به هم بریزم.« او در مورد اینکه آیا قرار 
اســت وریا غفوری به فولاد بیاید، تأکید کرد: 
»وریا یکی از بهترین های ایران است و دوست 
داریم در خدمتش باشیم. با او صحبت کردم؛ اگر 
شرایط خوب باشد، دوست دارم او در استقلال 

بماند، چون به این تیم علاقه دارد.«
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برنامه ریزی برای تماشا
وقت تان را برای بازی های مهم لالیگا تنظیم کنید

فصل 23-2022 لالیگا هم قرعه کشی و مشخص شد بازی های مهم و 
پرطرفدار در چه تاریخ هایی برگزار می شود.

   بازی های این فصل از 21 مرداد ماه آغاز و 14 خرداد ســال آینده به 
پایان می رسد.

   بازی رفت ال کلاسیکو؛ رئال مادرید- بارسلونا
یکشنبه، 24 مهر 1401 )هفته نهم(، ورزشگاه سانتیاگو برنابئو

   بازی برگشت ال کلاسیکو؛ بارسلونا- رئال مادرید
یکشنبه، 2۸ اسفند 1401 )هفته بیست وششم(،  ورزشگاه نوکمپ

رئال
   رئال در 3 هفته اول خارج از خانه بازی خواهد کرد. نخســتین بازی 

رئال مادرید در هفته چهارم در برنابئو برابر بتیس خواهد بود.
   تاریخ دربی مادرید؛ بــازی رفت، 27شــهریور، متروپولیتانو؛ بازی 

برگشت، 7اسفند، سانتیاگو برنابئو.
   آخرین بازی رئال مادرید در فصل آینده لالیگا مقابل اتلتیک بیلبائو 

در برنابئو خواهد بود.
   ترتیب بازی های رئال: 1: آلمریا، 2: سلتاویگو، 3: اسپانیول، 4: بتیس، 
5: مایورکا، 6: اتلتیکو مادرید، 7: اوساســونا، ۸: ختافه، 9: بارسلونا، 10: 
الچه، 11: سه ویا، 12: خیرونا، 13: رایو وایکانو، 14: کادیس، جام جهانی، 
15: وایادولید، 16: ویارئال، 17: والنســیا، 1۸: بیلبائو، 19: سوسیه داد، 
20: مایورکا، 21: الچه، 22: اوساسونا، 23: اتلتیکو مادرید، 24: بتیس، 
25: اسپانیول، 26: بارسلونا، 27: وایادولید، 2۸: ویارئال، 29: کادیس، 
30: سلتاویگو، 31: خیرونا، 32: آلمریا، 33: سوسیه داد، 34: ختافه، 35: 

والنسیا، 36: رایو وایکانو، 37: سه ویا، 3۸: بیلبائو.

بارسا
   بارســا در هفته اول میزبان رایو وایکانوی تازه صعود کرده به لالیگا 
خواهد بود. ممکن اســت دنی آلوز و مارســلو روبه روی بارســا در این 

ورزشگاه بازی کنند.
   دربی کاتالونیا بین بارسا و اسپانیول در هفته پانزدهم برگزار می شود. 

بارسلونا در هفته آخر در بالایدوس میهمان سلتاویگو خواهد بود.
   برنامه بازی های بارســلونا: 1: رایووایکانو، 2: سوسیداد، 3: وایادولید، 
4: سه ویا، 5: کادیس، 6: الچه، 7: مایورکا، ۸: ســلتا، 9: رئال مادرید، 10: 
ویارئال، 11: بیلبائو، 12: والنسیا، 13: آلمریا، 14: اوساسونا، 15: اسپانیول، 
16: اتلتیکو مدرید، 17: بتیس، 1۸: ختافه، 19: خیرونا، 20: سه ویا، 21: 
ویارئال، 22: کادیس، 23: آلمریا، 24: والنسیا، 25: بیلبائو، 26: رئال مادرید، 
27: الچه، 2۸: خیرونا، 29: ختافه، 30: اتلتیکو مادرید، 31: رایووایکانو، 32: 
بتیس، 33: اوساسونا، 34: اســپانیول، 35: سوسیداد، 36: وایادولید، 37: 

مایورکا، 3۸: سلتاویگو.

بارســلونا در حال نهایی کردن جزئیات فروش 
10 درصد از حق پخش برای 25 سال آینده است. 

احتمالا روز دوشنبه این اهرم اقتصادی فعال می شود و از این طریق 
205 تا 215میلیون یورو به خزانه باشگاه می آید تا بارسلونا بدون 

محدودیت فعلی در بازار نقل وانتقالات فعالیت کند.

موضوع بازگشت مسی باز هم به خبری داغ تبدیل شده. او مسی 
نتوانست با هواداران خداحافظی کند و از این موضوع دلگیر 
اســت. با این حال بعید اســت به عنوان بازیکن برگردد. همین الان بارسلونا 
60میلیون یورو به او بدهکار است. مســی ممکن است در پایان فوتبالش به 

بارسلون برگردد آن هم در پستی نظیر مدیر ورزشی یا یک پست اداری دیگر. 
مسی علاقه ای به مربیگری ندارد. فعلا رابطه او با تیم سرد است، اگرچه رابطه او 

با برخی از بازیکنان مانند بوسکتس و آلبا همچنان قوی است.

حسن صالح حمیجیچ، مدیر ورزشی لواندوفسکی 
بایرن مونیخ کــه به تازگی با 

جذب سادیو مانه از لیورپول توانسته انتقادات را کم کند، همچنان 
روی ماندن لواندوفسکی در یک سال پایانی قراردادش اصرار دارد. 
او به همراه اولیور کان، دیگر مدیر باشــگاه هفته گذشته برای 
دیدار با لواندوفســکی که در تعطیلات تابستانی به سر می برد، 
به مایورکا در اسپانیا رفت. آنها به این بازیکن اعلام کرده اند که 

او را رها نمی کنند و این بازیکن در پاسخ از ادامه حضور در بایرن 
خودداری کرد. بارسا پیشنهادی تازه به مبلغ 35میلیون به علاوه 

5میلیون یورو به مونیخ ارائه کرده اما بایرن 50میلیون نقد می خواهد، 
بدون آپشن ها و پاداش  های اضافه چون آلمانی ها معتقدند باشگاه کاتالونی 

وضعیت اقتصادی پیچیده و متزلزلی دارد و نمی  توانند روی آینده این باشگاه خطر کنند. 
بارسا می خواهد لواندوفسکی در 23ژوییه در آمریکا با رئال مادرید بازی کند و بایرن هم 

در همان تاریخ او را در اردوی تدارکاتی پیش فصل خود می خواهد.

ژاوی از دست عثمان دمبله خسته شده و به او گفته که پیشنهاد دمبله 
باشگاه برای تمدید از این فراتر نخواهد رفت و فرصتی برای 

چانه زنی نیست. او اگر می خواهد بماند، باید همین پیشنهاد را بپذیرد. اگر 
عثمان دمبله در نهایت تصمیم بگیرد در بارسلونا بماند، باشگاه نه رافینیا و نه 

آنخل دی ماریا را به خدمت نخواهد گرفت. در این صورت بارسا می خواهد 
بودجه خود را پس انداز کند و روی خریدهای اولویت دار دیگر بگذارد.

ســه ویا با 65 میلیون یورو فروش ژول کنده را کنده 
می پذیرد اما مشــکل اینجاســت که بارسا 

هنوز پیشنهادی رســمی ارائه نداده و اگر چلسی زرنگ 
باشد، می تواند او را زودتر در اختیار بگیرد.

یوونتوس تصمیم گرفت از دی ماریا 
قرارداد با دی ماریا انصراف 

دهد. باشگاه از وقت تلف کردن این بازیکن که دوست 
دارد به بارسا برود، خسته شده است. از طرفی، یوونتوس قرارداد پوگبا را قطعی کرده و 
توافق بین دوطرف به زودی رسانه ای می شود. تنها مورد توافق نشده مدت زمان قرارداد 

است که مشخص نیست 3 ساله خواهد بود یا 4 ساله.

بدهیها
بارسلونا غیر از بدهی اش 

به مسی بیش از 150میلیون 

یورو بدهی به چند بازیکن 

خــود بابــت حقوق 
معوقــه دارد.

موضوع اصلی این روزهای رئال مادرید احتمال جدایی مارکو آسنسیو در 
سال آخر قرارداد این بازیکن است. او نمی خواهد مثل این فصل کم بازی 
کند. میلان و چند تیم بزرگ شــرایطش را دنبال می  کنند. ژرژ مندس 
دنبال راهی برای بهتر کردن آینده این بازیکن است. رئال با جدایی اش 

مشکلی ندارد اما در ازای فروش او مبلغ 35میلیون یورو می خواهد.

اگر جدایی آسنسیو نهایی شود، رئالی ها دنبال جذب دیبالا دیبالا 
خواهند رفت. انتقال کاپیتان یوونتوس به اینترمیلان پیچیده 
شده. رئال می تواند او را به صورت آزاد در اختیار بگیرد و حقوقی معادل ۸میلیون 
یورو در سال به این آرژانتینی بدهد. فلورنتینو پرس که عاشق بازیکنان برزیلی است، 
خیلی وقت است سراغ آرژانتینی ها نرفته. هم اکنون شانس جدایی آسنسیو از رئال مادرید 
بیشتر از ماندن او در تیم است. باشگاه قرار نیست قرارداد بهبود یافته ای به او پیشنهاد دهد.

یوویچ و سبایوس در تابستان باشگاه یوویچ و سبایوس 
را ترک می  کنند. یوویچ به زودی با 
قراردادی قرضی به فیورنتینا منتقل می شــود. با آمدن شوامنی جا برای سبایوس تنگ 
شده و این بازیکن هم می خواهد به تیمی برود تا بتواند بیشتر بازی کند؛ شاید به بتیس. 
رئال مادرید 12 میلیون یورو می خواهد درحالی که بتیس می  تواند ۸میلیون یورو بپردازد.

رئال مادرید قصد دارد قرارداد رودریگو را تا 3 سال دیگر یعنی رودریگو 
تا تابســتان202۸ تمدید کند ولی خود بازیکن تا 2027 
می خواهد بماند؛ همان تاریخی که قرارداد جدید وینیسیوس هم پایان خواهد یافت. 
قرارداد فعلی رودریگو تا ســال2025 اعتبار دارد. اگر قرارداد تمدید شود، رقم فسخ 

قرارداد این بازیکن هم به یک میلیارد یورو افزایش می یابد.

کوبو فصل آینده در رئال مادرید نخواهد ماند. مشکل کوبو 
اصلی این ژاپنی پاسپورت غیراروپایی اوست. باشگاه 
به قرض دادن او فکر نمی کند بلکه می خواهد او را برای همیشه 
بفروشد. اگر نشد، کوبو را به تیمی قرض می دهند که تهاجمی 

بازی کند.

انکونکو، پدیــده جدید خط حمله تیم انکونکو 
ملی فرانســه که از او به عنوان یکی از 
جانشــینان آینده بنزما یاد می  شــود، قراردادش را با لایپزیش 
به مدت 2 ســال دیگر تمدید کرد. قرارداد بهترین بازیکن فصل 
گذشته بوندس لیگا تا سال 2024 با لایپزیش اعتبار داشت، اما 
طرفین برای تمدید 2 ساله قرارداد به توافق رسیدند تا انکونکو تا 
سال 2026 در لایپزیش ماندگار شود. نکته تازه در قرارداد جدید 
وجود بند فسخ 60میلیون یورویی در تابستان2023 یعنی یک سال 
دیگر اســت. او این بند را در قرارداد گنجانده تــا اگر رئال مادرید 
در آن زمان خواست با این رقم به ســراغش بیاید. او سال 2019  از 
پاری سن ژرمن به گاوهای خشمگین آلمان پیوست و از آن زمان تا کنون، 
در 134 بازی، روی 94 گل نقش مســتقیم داشته است. او فصل گذشته با 
تأثیرگذاری روی 54 گل، رکورد تیمو ورنر در این باشگاه را به خود اختصاص 

داد. قیمت انکونکو در این تابستان بالاتر از 75 میلیون یورو است.

کماکان در 
انتظار لوا
 بایرن به ماندن لواندوفسکی اصرار
 دارد مگر اینکه بارسا با 50 میلیون
 یورو و آن هم به صورت نقدی سراغ

مهاجم لهستانی بیاید

داستان
مارکــو
 با جدایی احتمالی آسنسیو
 پرس که عاشق بازیکنان برزیلی است
سراغ دیبالای آرژانتینی خواهد رفت

سودسهام
گلیزرها 11 میلیون پوند سود 

سهام از منچستریونایتد دریافت 

کردند. مالکان آمریکایی باشگاه از 

سال 201۶ تاکنون 122 میلیون 

پوند سود سهام از باشگاه 

زده اند. به جیب 

زندگی تحت فشار
شرایط مشابه اسکوچیچ و ساوت گیت، البته با چند تفاوت

بهروز رســایلی | 2ســرمربی که با تیم های شــان در گروه دوم 
جام جهانی2022 قطر حاضر هستند، شــرایط کاملا مشابهی را 
تجربه می کنند؛ دراگان اسکوچیچ در ایران و گرت ساوت گیت روی 
نیمکت تیم ملی انگلستان. بین آنها شباهت هایی وجود دارد و البته 
تفاوت هایی. اسکو و ساوت گیت روز 30آبان باید در قطر رودرروی 
هم قرار بگیرند، البته اگر اتفاق خاصی تا آن زمان رخ ندهد. بنابراین 

شاید مرور احوالات فعلی آنها خالی از لطف نباشد.

  شباهت ها
هر دو نفر به شدت تحت فشار بخشــی از افکار عمومی هستند و تقاضاهای 
فراوانی برای اخراج آنها وجود دارد. هم اسکوچیچ و هم ساوت گیت در شرایطی 
سرمربی ایران و انگلستان شــدند که تردیدهای زیادی در مورد شایستگی 
آنها برای به دست آوردن این مناصب وجود داشت؛ اسکوچیچ در ایران تنها 
هدایت شماری تیم متوسط را برعهده داشــت و ساوت گیت هم که فقط با 
تجربه سرمربیگری میدلزبورو به نیمکت سه شیرها رسید. در نتیجه در زمان 
انتصاب هر دو مربی، انتقادات زیادی از آنها به عمل آمد. ساوت گیت که اساسا 
به عنوان سرمربی موقت برگزیده شد و جای سام آلاردایس را گرفت، بعدتر 
اما قرارداد او را رسمی کردند. شباهت دیگر آنها این است که در آغاز کارشان 
به عنوان ســرمربی، فراتر از حد انتظار نتیجه گرفتند. اسکوچیچ ایران را از 
مخمصه عجیب پیش مقدماتی رهاند و با پیروزی برابر بحرین و عراق به مرحله 
بعد برد. در مقدماتی اصلی هم شاهد بهترین عملکرد تاریخ تیم ملی بودیم و 
راحت تر از حد تصور به قطر رسیدیم. ساوت گیت هم ابتدا تیم ملی انگلیس 
را به نیمه نهایی جام جهانی رساند و بعد از آن با این تیم به فینال یورو2020 
رسید؛ هر چند در اولی کرواسی و در دومی ایتالیا مانع از پیشروی سه شیرها 
شــدند. نهایتا هم نتایج ضعیف و عملکرد بد ایران برابر کره جنوبی و الجزایر 
و نیز نمایش های کابوس وار انگلســتان در لیگ ملت هــای اروپا، مخصوصا 
2شکست این تیم برابر مجارستان باعث داغ شدن هشتگ هایی با محوریت 
اخراج اسکوچیچ و ساوت گیت شده است. جالب اینجاست که در این شرایط 
سخت هم، 2مهاجم سرشناس 2تیم با لحنی قاطع از سرمربیان خود دفاع 

می کنند؛ سردار آزمون از اسکو و هری کین از ساوت گیت!

  تفاوت ها
در درجه اول دستاورد ساوت گیت با اسکوچیچ قابل مقایسه نیست. درست 
است که مربی کروات تیم ملی ایران را به جام جهانی رساند، اما این به هیچ وجه 
دستاورد منحصربه فردی برای فوتبال ما نیست. درحالی که صعود به نیمه نهایی 
جام جهانی201۸ بعد از 2۸سال بود که برای انگلستان رخ می داد؛ اتفاق مهمی 
که حضور در فینال یورو هم به آن ضمیمه شد. تفاوت دیگر در بحث قیمت 
و دستمزد این دو سرمربی اســت؛ جایی که ساوت گیت چهارمین سرمربی 
گران قیمت جام جهانی2022 به شمار می آید، اما اسکوچیچ دقیقا در رده آخر 
این فهرست قرار گرفته است. اینها را اما رها کنید؛ فرق جدی تر این دو مربی، 
حمایت سفت و سخت و آشکار فدراسیون فوتبال انگلستان از ساوت گیت است. 
آنها دقیقا می دانند چه می خواهند و در همان مسیر هم در حرکت هستند، 
اما در ایران کسی علاقه ای به پشتیبانی صریح از اسکوچیچ ندارد. اینجا خود 
مسئولان فدراسیون هم نمی دانند که بعد از انتخابات شهریور هنوز سر کارشان 

هستند یا نه؛ در نتیجه پا در هوا بودن اسکوچیچ جای تعجب ندارد!

روزنامه اســپانیایی آ.اس که هــوادار رئال مادرید 
است، مدعی شد کریســتیانو رونالدو دوست ندارد 
در منچســتریونایتد بماند و می خواهد فصل آینده 
در لیگ قهرمانان بازی کند. بــه ادعای این روزنامه 
رونالدو خودش را به بایرن پیشــنهاد داده تا به جای 
لواندوفســکی به این تیم برود. در این صورت بایرن 
می تواند با 50میلیون یورو لوا را به بارسا بفروشد. البته 

روزنامه آلمانی بیلد این ادعا را تکذیب کرده است.

زیدان
زین الدین زیدان در ســالروز تولد 50ســالگی اش 
فاش کرد که از منچستریونایتد پیشنهاد داشته اما 
به خاطر تسلط نداشتن به زبان انگلیسی از رفتن به 
این تیم خودداری کرده. او همچنان منتظر تیم ملی 
فرانسه است اما اعتراف کرد که منعی برای نرفتن به 

پاری سن ژرمن در آینده ندارد.

کاپیتانی
وضعیت متزلزل هری مگوایر و اشتباهاتش موقعیت 
او را به عنوان کاپیتان تیــم به خطر انداخته. تن هاخ 
به زودی درباره کاپیتان فصل آینده تصمیم می گیرد. 

رونالدو هم یکی از گزینه ها خواهد بود.

اریکسن
مشخص است که تصمیم کریســتین اریکسن بین 

پیوستن به منچســتریونایتد یا ماندن در برنتفورد 
خواهد بود. هر دو باشــگاه به او پیشنهادهای بسیار 
خوبی داده اند، اما گفته می شــود که از لحاظ مالی 
پیشنهاد یونایتد بالاتر است. با این حال دغدغه هافبک 
دانمارکی پول نیست و او می خواهد فیکس بازی کند. 
رابطه عالی اش با هموطنانــش در برنتفورد می تواند 
دلیلی برای تمدید قرارداد با این باشــگاه انگلیسی 
باشد که بیشتر بازیکنانش دانمارکی هستند. مشکل 
دیگر نقل مکان از لندن است که برایش سخت است. او 
می خواهد در لندن بماند اما گزینه بازگشت به تاتنهام 

از نظر او کاملا منتفی است.

آنتونی
منچستریونایتد واقعاً به آنتونی علاقه مند است و قبلًا 
تماس هایی برای بررسی احتمال انتقال او برقرار شده 
است. اریک تن هاگ به جذب شاگرد سابق خود اصرار 
دارد. آژاکس نمی خواهد آنتونی، لیساندرو مارتینز 
و تیمبر را بفروشد و قیمت بسیار بالایی را برای این 
بازیکنان تعیین کرده است که احتمال خروج آنها را 
بسیار کم می کند. آنتونی بین ۷0 تا ۸0 میلیون یورو 
و مارتینز و تیمبر نیز هر کدام 50 میلیون یورو قیمت 
دارند. اگر این برزیلی بیاید، در پســت وینگر راست 
بازی می کند، جایی که گرینوود پیش از محرومیت 
بازی می کرد. گرینوود ممکن است در پرونده خشونت 

خانگی تبرئه شود و به ترکیب برگردد.

فرنکی
در نهایت فرنکی دی یونگ تابســتان امســال به 
منچستریونایتد منتقل خواهد شد. مهم نیست چقدر 
منتظر بمانیم، معامله بالاخره انجام می شــود. این 
معامله ممکن است طولانی باشد و زمان زیادی ببرد 
اما درنهایت انجام خواهد شد. دلیل آن این است که 
بارسلونا می خواهد بیشترین مبلغ ممکن را دریافت 
کند و منچســتریونایتد می خواهد کمترین هزینه 
ممکن را بپردازد. منچستریونایتد  پیشنهاد دوم خود 
را برای خرید فرنکی دی یونگ بهبود می بخشــد و 
۶5 میلیون با متغیرات پیشنهاد می دهد، اما بارسلونا 

حداقل ۷5 میلیون یورو می خواهد.

دروازه بان دوم
دین هندرسون در آستانه انتقال قرضی به ناتینگهام 
فارســت اســت. دنیل باخمن یکی از گزینه های 
منچستریونایتد  برای جایگزینی اوست. باخمن هنوز 
2 سال از قراردادش با واتفورد باقی مانده، بنابراین باید 

برای جذب او هزینه ای پرداخت شود.

تورس
تن هاخ نمی تواند کل فصــل را روی لیندلو، مگوایر و 
واران که هر 3 پراشتباه هستند سرمایه گذاری کند. 
پائو تورس از ویارئال گزینه محبوب سرمربی هلندی 

برای خط دفاعی است.

رونالدو رفتنی است؟
روزنامه هواداران رئال از احتمال انتقال ستاره پرتغالی منچستریونایتد به بایرن مونیخ خبر داده است
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منهای فوتبال

رئيس سابق در انتخابات جهانی 
 علی مرادی از رياست فدراسيون وزنه برداري كنار گذاشته شده اما هنوز 
سوژه  خبري اين رشته است. انتخابات فدراسيون جهاني روزهاي آينده 
در آلباني برگزار مي شود و مرادي در حالي كه هيچ سمتي در فدراسيون 
ايران ندارد، راهي اين كشور شده تا در انتخابات شركت كند. مرادي براي 
پست هاي رياست، دبيركلي، نايب رئيســي و عضويت در هيات اجرايي 
نامزد شده اما طبق اساس نامه فدراسيون جهاني كسي مي تواند نماينده 
يك فدراسيون باشد كه رئيس، نايب رئيس، دبير يا عضو هيات  رئيسه باشد. 
مرادي هيچ يك از اين عنوان ها را ندارد. روز چهارشنبه گفته شد مرادي 
از ليست نامزدها حذف شده اما ديروز ايسنا خبر داد كه او راهي آلباني 
شده است. اين كه مرادي مي  تواند در انتخابات شركت كند يا نه، روزهاي 

آينده مشخص مي شود. 

معنای واقعی جوانگرایی

بدون اينکه بخواهيم پيروزی تيم ملی كشورمان را مقابل آمريکا 
كمرنگ نشان بدهيم، نمی شود از يك واقعيت هم گذشت. اين 
واقعيت كه جان اسپرا، سرمربی آمريکا در اين بازی به دنبال برد 
نبود. برای او محك زدن جوانانش مهم تــر از امتيازات اين بازی 
بود. سوای اينکه آمريکا اندرسن، كريستنسن و... را از شروع ليگ 
ملت ها در تيمش نداشــت، در بازی با ايران هــم از چند بازيکن 
اصلی  خود مثل شوجی و راسل ســود نبرد. او حتی به پاسور اول 
اين روز های خود به ندرت بازی داد. جوانگرايی به اين می گويند! 
به سن بازيکنانی مثل ژندريك )26 سال(، ديفالکو )25 سال( و 
انسينگ )25 سال( كه نگاه كنيد پی به دليل اين ادعای ما می بريد.

نفس هاینن پشت گوش عطایی

درحالی كه باخت های تيم ملی بهروز عطايی، ســرمربی تيم را 
آشفته كرده بود، برخی ها به شايعه حضور ويتال هاينن بلژيکی 
روی نيمکت هدايت تيم ملی قوت بخشيدند و معدودی از رسانه ها 
نيز شعار عطايی؛ اول بشوی آخر بشوی دوست داريم، سر دادند. در 
اين ميان شخص سرمربی تيم ملی هشيارتر از همه عمل می كند و 
بهترين تحليل ها و نظريات را درباره تيم ملی ارائه می كند. عطايی 
كه بعد از هر باخت تيم به ضعف دفاعی اعتراف كرده بود، بعد از 
پيروزی مقابل آمريکا هم گفت كه اتفاق خاصی نيفتاده و تيمش 
فقط يکی از مســابقات ليگ را برده و هنوز راه دشواری در ادامه 
دارد. با اين حال بعضی ها شايعه حضور هنين در ايران را جدی 

گرفته اند. ما چقدر اين شايعه را جدی بگيريم؟

تيم ملی واليبال ايران بعد از بازی های نااميد كننده در هفته اول 
ليگ ملت ها و در بازی اول هفته دوم مقابل بلغارستان، در بازی 
با ايالات متحــده، از لاک زنگ زده خود خارج شــد و 3بر صفر 
تيم بدون شکست آمريکا را شکســت داد. ساعدرسانی خوب 
2 دريافت كننده قدرتی تيم؛ اميرحســين اســفنديار و ميلاد  
عبادی پور اين فرصت را به محمد وادی، پاســور تيم داد تا توپ 
را با سرعت و تنوع ارسال كند. امين اسماعيل نژاد هم كه در اين 
روز های واليبال ايران، به تنهايی امتياز آورترين بازيکن تيم است، 
باز هم توانست بدرخشد. اين برد عجيب، شکست های عجيب تيم 
ملی را خنثی كرد و نوری در تاريکی شد. باز هم بر همگان روشن 

شد كه ايرانيان مثل هميشه غيرقابل پيش بينی اند.

نوری در تاریکی

پشت  خط زن 
جمشید حمیدی | كارشناس واليبال

 شوک همزمان
به  ایران و آمریکا

تیم ملی والیبال ایران که نتایج خوبی در لیگ ملت ها 
نگرفته بود، ناگهان متحول شد و صدرنشین بدون 

شکست این رقابت ها را ۳ بر صفر برد
ایران – آمریکا؛ تصور این بود که ایران در بازی 
دوم هفته دوم لیگ ملت های والیبال بازی سختی 
در مقابل آمریکا داشــته باشد؛ آمریکایی که تا 
پنجشنبه شــب و بعد از 5 بازی بدون شکست 

مانده بود. پیش بینی  ها این بود که بازنده این بازی 
ایران است نه اینکه اتفاقی در حد معجزه برای تیم 

ایران بیفتد. ایران نه با معجزه، که با بازی خوبش خلاف 
انتظارات ظاهر شد. شاگردان بهروز عطایی در اوج ناامیدی جامعه والیبال 

و هواداران این رشته، بازی را ۳ بر صفر بردند؛ 25-18، 29-27 و 25-27.

بهروز عطایــی: اتفاق خاصــی رخ نداده، 
مسابقات طولانی و ســخت است و یکی از 
بازی هایی را که باید انجــام می دادیم و به 

موفقیت می رسیدیم را پشت سر گذاشتیم.

 میلاد عبادی پور: این افتخار را داشتیم برابر تیم 
بزرگی مثل آمریکا والیبــال بازی کنیم و واقعا 
از این بازی لذت بردیــم. کاری به نتیجه برد و 
باختش ندارم، برابر تیم  های بزرگی مثل آمریکا، 

برزیل و لهستان بازی کردن لذتبخش است.

امین اسماعیل نژاد: از نظر روحی و بدنی خسته 
نشده ایم. مقابل بلغارستان روز بد تیم بود و در 

بازی با آمریکا عملکرد خوبی از خود نشان 
دادیم. می  توانیم بهتر از این هم باشیم.

امیرحسین اسفندیار: شــرایط روحی تیم پس از 
باخت ها بد شده و فشار زیادی روی بازیکنان بود 
اما خودمان را جمع و جور کردیم تا نمایش خوبی 
برابر آمریکا داشته باشــیم. در والیبال نمایش 

خوب مساوی با  برد است.

بعد از بازی با آمریکا، سرمربی و بازیکنان تیم از حال خوبشان گفتند 
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آمريکا تا قبل از بازی با ايران شکستی در ليگ نداشت 
و اگر در اين بــازی هم به پيروزی می رســيد، هنوز 
صدرنشــين بود. همين اقتــدار ايرانی ها را مطمئن 
كرده بود كه در اين بازی هم تيم نمی تواند به پيروزی 
برسد. آنها حق داشتند تا اين حد از تيم نااميد باشند. 
در 5 بازی گذشته ايران فقط مقابل چين و استراليا، 
ضعيف ترين تيم های جدول به پيروزی رسيده بود. 
هر چند در مقابل اين تيم ها هم كمتر كسی از بازی 
آنها تعريف كرده بود. شکســت مقابل هلند، ژاپن و 
بلغارســتان هم قابل قبول نبود. اما بيشترين چيزی 
كه هواداران و كارشناســان به آن نقد داشتند ، بازی 
ضعيف تيم بود. نظر آنها اين بود كه اگر تيم نتيجه را 
واگذار می كند، حداقل بازی خوب ارائه بدهد. در بازی 

با آمريکا هم تيم خوب بازی كرد و هم نتيجه را برد.
برای پيروزی ايران در بــازی با آمريکا 2 دليل مطرح 
اســت؛ اول اينکه آمريکا بــه بازيکنــان اصلی اش 
اســتراحت داد. آمريکا قبل از بازی بــا ايران بازی 
سنگينی با صربســتان داشــت و هم در اين بازی و 
هم در بازی قبلی با بازيکنــان اصلی اش بازی كرده 
بود ولی در مقابل ايران بيشــتر بازيکنــان جوان و 
ذخيره به بازی گرفته شــدند. اصرار سرمربی آمريکا 
برای اســتفاده نکردن از بازيکنان باتجربه اش در اين 
بازی برای ايرانی ها عجيب بود. گفته می شود اگر در 

امتيازات حســاس بازيکنان اصلی اين تيم به زمين 
می آمدند، شــايد ايران برای رسيدن به پيروزی كار 
سخت تری داشت. البته جان  اســپرا، سرمربی اين 
تيم بعد از بازی گفت كه تيمش در اين بازی خيلی 

سرحال نبود.
با اين حال، چيزی كه برای واليبال ايران مهم است، 
بازی خوب بازيکنان تيم بود. خيلی ها دليل پيروزی 
تيم را همين بــازی خوب می داننــد. بازيکنانی كه 
در بازی های قبلی ســردرگم و ناكارآمــد بودند، در 
اين بازی در حد ســتاره های بزرگ ظاهر شــدند. 
دريافت های خوب ميلاد عبادی پور و اميرحســين 
اسفنديار بيشــترين كمك را به تيم كرد. عبادی پور 
كاپيتان تيم هرچند با نقدهايی روبه رو ست، اما نبود 
او در بازی با بلغارســتان بيشترين ضربه را به تيم زد 
و نقشــش در پيروزی مقابل آمريکا پررنگ  تر از بقيه 
بود. محمدطاهر وادی هم شــب خوبی پشــت سر 
گذاشت. با دريافت های خوب عبادی پور و اسفنديار، 
او فرصت داشــت كه پاس های خوبــی بدهد. امين 
اســماعيل نژاد هم در اين بازی مثل بازی های قبل 
بار اصلی حمله را به عهده داشت و با 20 امتيازی كه 

گرفت، امتيازآورترين بازيکن بود.
بهروز عطايی، سرمربی تيم ملی هم برای 2 تصميم با 

تحسين و حمايت هواداران روبه رو شد. او در اين 

بازی مرتضی شريفی را در تركيب اصلی قرار نداد و 
در چند امتياز او را به زمين آورد. اميرحسين توخته 
هم كه در ست اول بازی كرد، در ست های بعدی جای 
خود را به اميررضا ســرلك داد. خيلی ها با تصميم او 

موافق بودند.
بعد از انتقاداتی كه هفته گذشته عليه تيم ملی بود، 
ديروز خيلی هــا از اين پيروزی هيجــان زده بودند و 
بيشــتر از همه از بازی تيم راضی. امــا اين رضايت 
می تواند ادامه داشته باشــد؟ تيم ملی عصر ديروز با 
برزيل بازی داشت. بعضی  از مســئولان كه از بازی 
آمريکا ســر ذوق بودند، نظرشــان اين بود كه تيم 
می تواند برزيل را شکســت بدهد. امــا در كنار اين 
اظهارنظرهای احساســی، نظر بعضی ها اين بود كه 
ايران با اين پيروزی روحيه از دست رفته اش را به دست 
آورده و در بازی  های آينده می تواند عملکرد بهتری 
داشته باشد اما شايد به خاطر نداشتن نيمکت پرقدرت 
به مشکل بخورد. ايران هم مثل آمريکا بايد در بعضی 
از بازی ها به بازيکنان اصلی اش استراحت بدهد اما اين 

امکان وجود دارد؟ نه.
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گول فروش های چند میلیاردی را نخورید
نگاهی به وضعیت فروش فیلم های در حال اکران که حكایت از گیشه ای ۱۲۷میلیارد تومانی دارد شاید در نگاه اول چشمگیر به نظر برسد ولی این 
فروش به ظاهر بالا محصول گران شدن بلیت است. ضمن اینكه با توجه به افزایش هزینه های تولید، فیلم هایی هم که به فروش چند میلیاردی 
دست می یابند نیز اغلب شكست خورده هستند. برای درک حاد بودن وضعیت و کاهش چشمگیر تعداد مخاطبان سینما مقایسه های مختلفی 
میان آمار فروش و مخاطبان سینما در سال های پیش از کرونا با امسال انجام می شود که نشان می دهد میزان فروش سینما در 3ماهه نخست 
سال۱3۹۸ نسبت به مدت مشابه آن در سال۱3۹۷، 3۵درصد افزایش داشت؛ یعنی ســینماها از فروش ۸۴میلیاردو۷۵3میلیونی با حدود 
۹میلیون و۸۱۷هزار مخاطب در سال۱3۹۷ به فروشــی معادل ۱۱۴میلیاردو۱۶۲میلیون با ۹میلیون و۸۴۶هزار تماشاگر رسیده بودند. این در 
حالی است که در بهار امسال اگرچه به لطف افزایش قیمت بلیت میزان فروش به ظاهر افزایش داشته و به رقم ۱۲۷میلیارد تومان رسیده، اما 

تعداد تماشاگران فیلم های اکران شده سال۱۴۰۱ تا به امروز حتی به ۴میلیون نفر هم نرسیده است.
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 اقدام شهرداری و حوزه هنری 
علیه بلیت ۴۵ هزار تومانی

2فیلم با یک بلیت
با شناور شدن بهای بلیت، در برخی 

سانس ها بهای بلیت به نصف هم می رسد 

بلیــت ارزان برای جذب تماشــاگر؛ این ایده ای 
است که ابتدا حوزه هنری اجرایش کرد و سپس 
شــهرداری هم به آن پیوســت. در شرایطی که 
بسیاری از کارشناسان ریزش مخاطبان را مرتبط 
با بلیت ۴۵هزار تومانی می دانند، با شروع تابستان 
طرح شناور کردن بهای بلیت توسط ۲نهاد مهم و 
تأثیر گذار اجرایی شد تا شاید کمی ورق برگردد 

و شاهد بازگشت مخاطبان به سینماها باشیم.
قیمت گذاری شــناور بلیت فیلم های سینمایی، 
موضوعی متداول در اغلب زنجیره ســینماهای 
جهان اســت که در روش های ســنتی مدیریت 
فرهنگی و هنری در ایران درنظر گرفته نشــده 
است. هفته گذشته ســیدعلی طباطبایی نژاد، 
مدیر پخش و اکران حوزه هنری از شناور شدن 
قیمت بلیت ســینماهای حوزه در ســالن هایی 
که فیلم »هناس« را روی پــرده دارند خبر داد. 
طرحی که فعلا به صورت آزمایشی اجرا می شود 
 و ظاهرا قرار اســت جز هناس، شامل فیلم های

دیگری نیز بشود.
مروری بــر وضعیــت قیمت گــذاری و فروش 
سینماهای حوزه هنری نشــان می دهد که این 
سازمان براســاس ۴فاکتور روز نمایش، سانس 
انتخابی، فیلم مورد نظر و سینما، قیمت گذاری 
شناور سانس های سینماهای خود را اعمال کرده 
است. در فاز صفر این طرح، شناوری قیمت ها در 
همه روزها به جز سه شنبه ها در زنجیره سینماهای 
حوزه هنری برای فیلم سینمایی »هناس« اعمال 
می شــود و در این طرح قیمت بلیت های فیلم 
»هناس« تا مرز ۲۰هزار تومان نیز کاهش داشته 
است. یعنی مخاطب در این طرح می تواند بلیت 

سینما را با درصدهای قیمتی متنوعی بخرد.
 این شــیوه قیمت گذاری حوزه هنــری در فاز 
صفر طرح شناوری بلیت سینماها ۲مبنای اولیه 
دارد؛ اول درجه بندی سالن و سینما، دوم ساعت 
تماشــای فیلم. طباطبایی نژاد درباره جزئیات 
اجرای این طرح به مهر گفت: »ما دیتای آماری 
ضریب اشغال صندلی سینماهای خود را در بازه 
۸ ماه اخیر به دقت و ســانس به سانس بررسی 
کرده ایم و به یک پلــن تصویری-تحلیلی درباره 
متوسط نرخ تماشاگر در هر سالن و ساعت و روز 
رســیده ایم. این میانگین را مبنای درجه بندی 
اولیه قرار داده ایم. یعنی چنانچه سانسی زیر این 
متوسط، برابر با این متوســط، بالای ۲ برابر این 
متوســط و یا بیش از 3 برابر این متوسط ضریب 
اشغال داشــته باشــد، دارای درجه خاص خود 
می شود.این درجه، سقف قیمت بلیت هر سالن 
را تعیین می کند که نهایتا ۴۵هزار تومان است. ما 
با این کار سقف قیمت را شکسته ایم و در بسیاری 
از ســالن ها حتی در بهترین زمــان هم زیر نرخ 
مصوب ارشــاد بلیت می فروشیم. سپس ساعت 
نمایش آن فیلم در طول روز تعیین می کند قیمت 
بلیت از سقف هر درجه، تا چه میزان افت قیمت 

داشته باشد.«

تخفیف در سینماهای شهرداری

پس از اعلام اجرای این طرح توسط حوزه هنری، 
خبر رسید شهرداری هم قصد دارد اقدام مشابهی 
را در پردیس هایش انجام دهد. بر این اساس 3 روز 
ابتدای هفته )شنبه، یکشنبه و دوشنبه( بلیت در 
پردیس های سینمایی »ملت«، »تماشا« و »راگا« 
تا ساعت۱۹ به صورت نیم بها و از ساعت۱۹ به بعد 
برای تمامی فیلم هــا در پردیس ملت از ۴۵هزار 
تومان به 3۵هزار تومان و در پردیس های راگا و 
تماشا از 3۵هزار تومان به ۲۵هزار تومان کاهش 

می یابد.

موافقت ارشاد با کاهش قیمت بلیت
 وزارت ارشاد نیز با اجرای طرح هایی که به کاهش 
بهای بلیت سینماها بینجامد موافق است. روح الله 
سهراب،  مدیرکل دفتر نظارت بر عرضه و نمایش 
فیلم ســازمان ســینمایی در این زمینه گفت:» 
اساسا این مبلغی که به عنوان قیمت بلیت سینما 
تعیین شــده در اصل سقف مبلغ اســت. با این 
عنوان که سینمادارها به عنوان دست اندرکاران 
فروش با این رقم بلیت بفروشند نه بالاتر اما اینکه 
 قیمت را پایین تر بفروشــند ممکن و در اختیار

سینمادار است.
تخفیف قیمت بلیــت به صلاحدیــد مدیریت 
پردیس ها و سینماها اســت. اینکه حوزه هنری 
تصمیم گرفته اســت که به صورت شناور بلیت 
بفروشد، می تواند اســتراتژی مفیدی در جذب 
بیشتر مخاطب باشد. ســازمان سینمایی منعی 
در تغییر قیمت بلیــت و کاهش آن نــدارد اما 
درهرحال این اتفاق منوط به سینما و سانس ها و 
با هماهنگی سینماداران خواهد بود. این موضوع 
در شورای راهبردی اکران هم اکنون مطرح و قرار 
است تا نماینده های صنوف و کارشناسان نقطه 
نظرات شان را ارائه بدهند تا تصمیم گیری نهایی 
در این باره بشــود. درهرحال چه قیمت بلیت ها 
شناور بشود یا قیمت ها کاهش پیدا کند باید با یک 
وحدت رویه میان صنــوف مرتبط با این حوزه و 
مدیران سینمایی اتفاق بیفتد. اما  سازمان با اصل 

این موضوع مخالف نیست.«

شهاب مهدویاکران
روزنامه نگار

۲۲۲3۲۴
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قهر ۶ میلیون نفری
همشهری از بحران مخاطب در سینمای ایران گزارش می دهد 

مردم کمتر از هر زمان دیگری سینما می روند. 
این آمار رســمی اکران بهار۱۴۰۱ اســت: در 
3 ماهه نخست سال جاری فیلم های موقعیت 
مهدی، گل به خودی، قدغن، ســگ بند، روز 
صفر، شــادروان، مردبازنده، انفرادی، لامینور، 
مغز استخوان، مجبوریم، چند می گیری گریه 
کنی۲، علف زار، ســلفی با دمکراسی، پسران 
دریا، بدون قرار قبلی، نقره داغ، والدین امانتی، 
هناس، بی صدا و حلزون« روی پرده سینماها 
رفته و 3میلیون و۹۱3 هزار و 33۹ نفر تماشاگر 
هم داشته اند.اگر بهار ســال های ۹۹ و ۱۴۰۰ 
را درنظر نگیریم که به واســطه بحران پاندمی 
کرونا، ســینماها تعطیل یا نیمه تعطیل بودند 
و آمار حدود ۴میلیونی مخاطبان ســینماها را 
با اکران بهار ادوار گذشته مقایسه کنیم متوجه 
می شویم که ریزش تماشاگر در سینمای ایران 
به شــکل بی ســابقه ای افزایش داشته است. 
این آمار رسمی تعداد تماشــاگران اکران بهار 
۹۸ است؛ یک ســال قبل از کرونا: ۹ میلیون و 

۹۲۴هزارو۲3۱ نفر.

۶ میلیون نفر کاهش 
مقایسه تعداد تماشاگران اکران بهاری امسال با 
3 سال پیش از کاهش ۶ میلیون نفری مخاطبان 
ســینمای ایران حکایت می کند؛ اینگونه که 
اعداد با ما ســخن می گویند ریزش مخاطب 
مهم ترین بحران حال حاضر ســینمای ایران 
است. قهر مردم با سینما تقریبا در هیچ زمانی 
چنین جدی و عمیق نبوده اســت. جوری که 
می شود گفت سینما رفتن برای بسیاری از مردم 
تبدیل به سنتی منسوخ شــده است. منحصر 
کردن بحران مخاطب به یــک عامل و نادیده 
گرفتن بقیه عوامل، حکم گــول زدن خود را 
دارد. نمی شــود همه  چیز را به گردن افزایش 
بهای بلیت ســینماها انداخت و بســته بندی 

غیرجذاب فیلم های اکران بهار را نادیده گرفت. 
همچنان که نمی توان مجموعــه ای از عوامل 
اجتماعی و اقتصادی که مســتقیما ربطی به 
ســینما ندارند ولی در میزان اســتقبال مردم 
از فیلم ها تأثیر گذار هســتند را نادیده گرفت. 
در این زمینــه برخی اعتقــاد دارند فیلم های 
اکران شده در 3 ماه اول ســال آن قدر جذاب 
نبوده اند که مردم خود را مجاب به دیدنشــان 
کنند. سینماداران با اشاره به مجموعه عوامل 
در کاهش مخاطبان به تعداد اندک فیلم های 
کمدی در اکران بهاری هم اشاره کرده اند. البته 
که موضوع فقط کمبود کمدی نیست. در این 
زمینه محمد قنبری - مدیر پردیس سینمایی 
مگامال به ایســنا گفت: »به نظر من مقایســه 
فروش امسال سینما با سال های ۹۸ و ۹۷ اشتباه 
است و حتی مقایسه ای که میان استقبال مردم 
از بعضی کنســرت ها و تئاترهای گران قیمت  
می شود نیز درست نیست چون حدود ۷۰ تا ۸۰ 
درصد مخاطب سینما از قشر متوسط جامعه 
هســتند ولی هم اکنون این قشر توان رفتن به 
سینما را از دســت داده چرا که یک بار سینما 
رفتن هزینه پارکینگ، تنقلات و شــام را نیز 
به همراه دارد که دست کم به ۵۰۰ هزار تومان 
می رسد. البته این تنها دلیل سینما نرفتن مردم 
نیســت و یک دلیل دیگر به فیلم های در حال 
اکــران برمی گردد، یعنی انتخــاب فیلم ها در 
چرخه اکران بسیار تأثیرگذار است و متأسفانه 
در بهار امسال فقط 3-۲ فیلم پتانسیل استقبال 
مخاطبان را داشــتند و مابقی چندان قابلیت 
فروش ندارند. در کنار اینها نباید فراموش کرد 
که تعطیلات عید نوروز، عید فطر و نیمه خرداد 

هم بر کاهش مخاطب تأثیر داشت چون اولویت 
مردم پس از ۲ ســال کرونایی، سفر بود. برای 
برون رفت از این وضعیت یک راه حل می تواند 
این باشد که در یک بازه زمانی، دو فیلم کمدی 
و دو فیلم اجتماعی که قابلیت جذب مخاطب را 

داشته باشند اکران کنیم.«

خانواده های مذهبی سینما نمی روند
رئیس سازمان ســینمایی اعتقاد دارد یکی از 
دلایل کاهش مخاطب این است که خانواده های 
مذهبی ســینما نمی روند. محمد خزاعی در 
نشست شورای اداری دستگاه های فرهنگی و 
هنری استان کرمانشاه با تأیید برخی مشکلات 
در سینما گفت: »مخاطبان سینما در کل کشور 
۱۰ تا ۱۲ درصد جمعیت را تشکیل می دهند 
که معادل ۷ تا ۸ میلیون نفر از جمعیت کشور را 
شامل می شود.« خزاعی مشکل اساسی صنعت 
سینمای کشور را کمبود مخاطب عنوان کرد و 
گفت:» اگر همه سالن ها و مجتمع های فرهنگی 
را مجهز کنیــم باید به این مســئله نیز توجه 
شــود که در جذب مخاطب و رونق سینماها 
چگونه می توان اثرگذار بود. مــردم از حضور 
در دستگاه های دولتی برای دیدن فیلم پرهیز 
می کنند و اقبال آنها به سینماهای خصوصی 
است.« وی با اشاره به کمیت مخاطبان سینما 
افزود:»هم اکنون بنابر دلایل مختلف ۸۰ درصد 
خانواده هــای مذهبی و انقلابی ما به ســینما 
نمی روند، مگــر اینکه آثــاری مانند موقعیت 
مهدی یا بدون قرار قبلی روی پرده باشد. یادمان 
باشد مخاطب دوست دارد مضامین و مفاهیم 
دلخواه خود را در یک سالن مدرن تماشا کند.«

صدایی که شنیده نشد
تعداد مخاطبان سینمای ایران سال هاست که 
روند کاهشــی دارد. مثلا در گزارشی که مرکز 
آمار ایران درباره میزان تماشــاگران ســینما 
در سال۹۶ منتشــر کرد چنین آمده است: در 
ســال۱3۹۶ تنها ۱۹درصد از مردم به سینما 
رفته اند که حدود 3۰درصد ایــن تعداد فقط 
یک بار، ۲۸درصد آنها ۲بار و ۴۲درصد هم بیش 
از ۲بار به سینما رفته اند. به این ترتیب و طبق 
این آمار در واقع ۸۱درصد مردم اصلا به سینما 
نرفته اند. یعنی براساس آمار یادشده از جمعیت 
۸۰میلیونی ایران در حدود ۶۴میلیون نفر اساسا 
بیننده سینمای ایران نیستند. ۲سال بعد اوضاع 
به مراتب بدتر شده بود و خبرگزاری ایرنا با این 
تیتر گزارش هشــداردهنده ای درباره ریزش 
مخاطبان منتشر کرد: »۷۸درصد مردم سینما 
نمی روند.« این آمار براساس پیمایش »مصرف 
کالاهای فرهنگی در ایران« در سال۹۸ به دست 
آمده است پژوهشی که در پژوهشگاه فرهنگ، 
هنر و ارتباطات با 3 محور »فعالیت فرهنگی«، 
»مصرف« و »تقاضای فرهنگی« مورد بررسی 
و ســنجش قرار گرفت و ابعاد مختلفی داشت. 
جمــع آوری اطلاعات مورد نیاز ایــن طرح، با 
تعداد نمونه ۱۵هزارو۵۰۰نفــر از افراد بالای 
۱۵سال ساکن شهر و روستا و در گستره ملی 
انجام شد و در این پیمایش، پرسشگران برای 
تکمیل پرسشــنامه، به هموطنان ســاکن در 
3۱مرکز استان، ۸۵شهر )غیر مرکز استان( و 
۵۰۰روستا مراجعه کردند.محمد سلگی، رئیس 
پژوهشگاه در ۱۶بهمن۹۸ در گفت وگو با ایرنا، 
براساس این نظرسنجی اعلام کرد:»سریال های 

خانگی عدد مصرف قابل توجهی دارد و مردم 
نزدیک به ۲۰درصد از سریال هایی را که عرضه 
می شود، تماشــا می کنند. مردم در روز حدود 
یک ساعت از دســتگاه های صوتی، تصویری، 
ســینمای خانگی و ســتاپ باکس اســتفاده 
می کنند. ۷۲درصد مردم حدود یک ســاعت و 
۷ دقیقه در روز موســیقی گوش می کنند. در 
این آمارگیری مصرف موســیقی سنتی، رتبه 
اول را دارد. البتــه این رقم با فاصله کمی جلوتر 
از موســیقی پاپ قرار گرفته اســت. در حدود 
3 درصد از مردم، موســیقی راک و رپ ایرانی 
گوش می دهند. حدود 33درصد از کامپیوتر و 
لپ تاپ، ۶۰درصد از اینترنت استفاده می کنند 
و در حدود ۹۰درصد گوشی تلفن همراه دارند. 
بیشــترین میزان مصرف اینترنت در ایران از 
طریق موبایل انجام می شود. حدود ۷۸درصد 
مردم اصلا به ســینما نمی روند کــه این عدد 
نشان دهنده وضعیت وخیمی است.« براساس 
این نظرسنجی می توان نتیجه گرفت که بخش 
عمده ای از اوقات فراغت مردم با رسانه های رقیب 
پر می شود و این یکی از عوامل ریزش مخاطبان 
است. اگر در دهه۶۰ سینما رفتن یکی از معدود 
گزینه های موجود برای سرگرمی بود، از دهه۷۰ 
به مرور رســانه های رقیب قــدرت گرفتند و از 
دهه۸۰ بحران مخاطب به مسئله ای جدی مبدل 
شد. در دهه۹۰ با فراز و نشیب هایی روند کاهشی 
مخاطبان همچنان قابل مشاهده بود. هرچند در 
نیمه دوم دهه۹۰ تعداد تماشاگران سینما نسبت 
به اواخر دهه۸۰ و اوایــل دهه۹۰ بالاتر رفت که 
بخشی از آن را باید محصول احداث پردیس های 
مدرن و چند سالنه در این سال ها دانست. با این 
همه مجموعه ای از عوامل باعث شد روند ریزش 
مخاطبان بعد از بحران کرونا شدت بیشتری بیابد 
که نتیجه اش را می توانیــم در ریزش ۶میلیون 
نفری مخاطبان در اکران بهار۱۴۰۰ مشــاهده 
کنیم. یافتن راه حل برای بازگرداندن مخاطبان 

گریزپا بــه ســینما می تواند 
مهم ترین ماموریت ســازمان 

سینمایی باشد.

با چشمانم می نویسم به 
عشق دیدار محبوب

جانباز قطع نخاعی که به تازگی کتابش را منتشر 
کرده است، از آرزوی دیدار با رهبری می گوید

 حرکت به سوی 
تکنولوژی کارآمد

 مروری بر دیدگاه های 
آیت الله سیدمحمدمهدی میرباقری

موسیقی سنتی ایران
موزه ای می شود 

گفت وگو با جلال الدین دری به مناسبت 
اجرای نمایش - موسیقی »کافه عاشقی«

حل مشکلات 
کلیله و دمنه 

مجموعه  تهیه کننــده 
»کلیله و دمنــه« خبر 
داد که قســمت جدید 
این مجموعه بــا مجوز 
ساترا پخش خواهد شد. 
احمدی  ســیدمصطفی 
تهیه کننده این مجموعه 
به خبرگزاری مهر گفت 
که مشكلات عرضه این 
مجموعه حل شــده و با 
تعاملات انجام شــده با 
ساترا قسمت ششم »کلیله 
و دمنه« توزیع خواهد شد. 
مجموعه »کلیله و دمنه« به 
کارگردانی مرضیه برومند 
مدتی است که از شبكه 
نمایش خانگــی عرضه 
می شــود و طی یک ماه 
اخیر دچار حاشیه هایی 
هم شد. بعد از ۵ قسمت 
از عرضه ایــن مجموعه، 
حجمی از انتقادات متوجه 
سریال شد که با توجه به 
مضمون و محتوای عرضه 
سنی  درجه بندی  شده، 
آن را مورد سؤال قرار داده 
بودند. با این حال مرضیه 
برومند کارگــردان این 
مجموعه که پیش از این 
در  مختلفی  سریال های 
حوزه کــودک و نوجوان 
هم ساخته است مخاطب 
»کلیلــه و دمنــه« را 
بزرگسالان خطاب کرد و 
اعلام کرد که برای کودک 
و نوجوان امروزی ساخته 
نشده اســت. در واکنش 
به این انتقــادات وزارت 
ارشاد مسئولیت ساخت و 
توزیع این مجموعه و دیگر 
تولیدات عرضه شده در 
پلتفرم ها را متوجه سازمان 
صداوسیما و زیرمجموعه 
آن یعنی ساترا دانست. 
همزمان با انتقادها پخش 
برخی ویدئوهــا از این 
مجموعه در فضای مجازی 
باعث شد سعید مقیسه 
رئیس ســاترا اعلام کند 
که این سریال عروسكی 
مجــوزی بــرای عرضه 
ندارد و ســاترا به دنبال 
 حكم قضایی برای توقیف

 آن است.

برد پیت: 
از بازیگری 
خداحافظی 

می کنم

بعد از یک سال جست وجوی 
ناکام برای یافتن گنج، ستاره 
هالیوودی به پایان بازیگری 
فكر می کند. اینها مهم ترین 
فرازهــای مصاحبه اخیر 
برد پیت هســتند. اینطور 
که ایسنا به نقل از ددلاین 
روایت کرده این بازیگر برنده 
اسكار در مصاحبه با مجله 
جی کي درباره ادامه فعالیت 
هنری خود گفــت: »خود 
را در فصــل پایانی حرفه 
بازیگــری ام می بینم. باید 
منتظر بمانم ببینم این بخش 
آخر چگونه پیش خواهد 
رفت و چگونه آن را طراحی 
می کنم؟« پیــت علاوه بر 
حرفه بازیگــری صاحب 
 Plan«کمپانی فیلمسازی
B«  نیز هســت، کمپانی 
موفقی که در ۲۰سال اخیر 
درآمد چنــد میلیاردی 
داشــته و محصولات آن 
تاکنون 3 بار برنده جایزه 

اسكار شده اند.
کوئنتیــن تارانتینــو که 
در چند فیلم بــا برد پیت 
همكاری داشته، او را با پل 
نیومن، رابــرت ردفورد و 
استیو مک کوئین« مقایسه 
می کند و می گوید: »او یكی 
از آخرین ستاره های باقی 
 مانده سینماســت که یک 
نژاد متفاوت از انسان است و 
صادقانه بگویم، فكر نمی کنم 
بتوانید دقیقا او را توصیف 
کنید. زمانی کــه در حال 
ساخت فیلم »حرامزاده های 
لعنتی« بودیم متوجه آن 
شدم. وقتی او در صحنه بود، 
احســاس نمی کردم که از 
منظره دوربین نگاه می کنم. 
احساس می کردم دارم فیلم 
می بینم. فقط حضور او در 
چارچوب قاب این تصور را 
ایجــاد می کرد«. برد پیت 
در ســال۲۰۲۰ برای بازی 
در فیلم »روزی روزگاری 
در هالیوود« به کارگردانی 
کوئنتین تارانتینو موفق به 
کسب جایزه اسكار بهترین 

بازیگر مرد شد.

7 جلد درباره فرهنگ روستای »دماب«
آیین معرفی کتاب »دُمــاب« تالیف یدالله میرزایی و با پژوهش 
ســمیرا میرزایی و شــهرداد میرزایی، به عنوان اثری در حوزه 
ایرانشناســی و مطالعه مناطــق ایران در مرکــز همایش های 
بین المللی سازمان اســناد و کتابخانه ملی جمهوری اسلامی 

ایران برگزار شد.
به گزارش همشــهری، کتاب »دُماب« مجموعه پژوهش هایی 
درباره فرهنگ و تاریخ روســتای دُماب از توابع استان اصفهان 
است که در ۷ جلد منتشر شده است، این کتاب شامل ۷کتاب 
درخصوص ثبت مظاهر فرهنگی، آداب و رسوم، گویش، تبار و 
سایراجزای فرهنگ یکی از روستاهای استان اصفهان است. در این 
آیین یاسر احمدوند، معاون فرهنگی وزارت ارشاد حضور داشت 
که در سخنرانی از این کتاب گفت: »چندی پیش با مطالعه کتابی 

که به ویژگی ها و سیر تاریخی روستاهاي کشور پرداخته بود نیاز 
به تالیف کارهای فاخر در حوزه ثبت فرهنگ روستاهای کشور 
را احساس کردم و با مطالعه مجموعه دماب ضرورت توسعه این 
اقدام را بیش از پیش دانستم.ضروری است تا اقدام مولف مجموعه 
»دُماب« در سطح کشور گسترش یابد و معاونت فرهنگی وزارت 
ارشاد آماده است تا از مولف این مجموعه حمایت کند و شیوه کار 
و تجربیات مولف در سراسر کشور توسعه یابد.« وی با عنوان این 
مطلب که تالیف و انتشار دانشنامه هایی نظیر »دُماب« در ثبت و 
نگهداشت میراث فرهنگی روستاهای کشور مفید است، اظهار 
امیدواری کرد که بتوان برای تعداد کثیری از روستاهای کشور 

مجموعه ای نظیر دانشنامه »دُماب« تدوین کرد.
محمدرضا زائری، رئیس اندیشگاه فرهنگی ســازمان اسناد و 

 کتابخانه ملی ایران در آیین معرفی کتــاب »دُماب« نیز گفت:
» افزایش تعلق به خاک درواقع ترویج فرهنگ و گفتمان مقاومت 
است. کتابخانه ملی از آنجایی که در جایگاه استانداردسازی قرار 

دارد، بر خود وظیفه می داند که با برگزاری مراسمی 
مانند معرفی دایره المعارف روســتایی دماب، الگو و 
نمونه ای برای سایر تدوین تاریخ و فرهنگ روستاهای 
ایران ارائه کند. وی اضافه کرد: بسیاری از مشکلات 
فرهنگی ناشــی از بر هم خوردن توازن هاست، یکی 
از توازن های بر هم خورده توازن جمعیت شــهری و 
روستایی اســت که این عدم توازن ناشی از افزایش 
درآمد نفتی کشور در دهه3۰ و توسعه شهرنشینی بوده 
است.« سیدمحمد بهشتی، رئیس پژوهشگاه میراث 

فرهنگی و عضو پیوسته فرهنگستان هنر از دیگر سخنرانان این 
مراسم بود، وی در صحبت هایش از علاقه به وطن گفت و اینکه 
علاقه به وطن باید حاصل از معرفت باشد، دوست داشتن تصنعی 
سبب بروز ناسیونالیسم می شود اما دوست داشتن 
ناشــی از معرفت ارزشمند اســت.موضوع حفظ 
و نگهــداری از فرهنگ و میــراث فرهنگی دچار 
پیچیدگی است و درباره نحوه برخورد و مواجهه با 

آن اتفاق نظری وجود ندارد.
وی یادآور شد: »ظرفیت های فراوانی در روستاهای 
کشــور وجود دارد و هر روستای کشــور مانند 
»دُماب« دارای فرهنگ غنی و ارزشمندی است 

که باید به همه آنها توجه کرد.«

مسعود پویا گزارش
روزنامه نگار
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وقتی برای نخستین بار شنیدید قطع 
نخاع شدید، چگونه با این موضوع کنار آمدید؟

خب شرایط سختی بود. تا قبل از آن هر وقت جانبازان 
را می دیدم با خودم می گفتم من یا شهید می شوم و 
یا از جبهه سالم برمی گردم. هیچ وقت به مجروحیت 
فکر نمی کردم به خصــوص قطع نخاع که هیچ کاری 
نمی تواند انجام دهد. نه اینکه ترسی داشته باشم، نه! 
از لحظه لحظه بودن در جبهه لذت می بردم. ترسی از 
کشته شدن نداشتم، اما به مجروح شدن فکر نمی کردم. 
شبی که گلوله به من اصابت کرد، انگار یک لحظه از 
بدنم جدا شدم و حس کردم به آسمان می روم. ائمه)ع( 
را صدا می زدم و فکر می کردم دارم از دنیا می روم. در 
بیمارستان فهمیدم که قطع نخاع شدم. یک سال طول 
کشید تا قبول کنم و با این موضوع کنار بیایم. شرایط 
ســختی را گذراندم. حتی نمی توانستم سرم را تکان 
بدهم. وزنم از 90 به 40 کیلو رسید. گاهی مرگ را آرزو 
می کردم. اما وقتی به این نتیجه رسیدم که نمی توانم 
حرکت کنم، کم کم با این قضیه کنار آمدم که حکمتی 

در کار خداست و با این فکر آرام شدم.
هیچ وقت از تصمیمــی که در جوانی 

گرفتید پشیمان نشدید؟
 الان 35سال است کســی از زبانم نشنیده که اظهار 
پشیمانی کنم. حتی در خلوت خودم هم نگفته ام که  
ای کاش به جبهه نمی رفتم. گاهی که درد به من فشار 
می آورد در تنهایی و خلوت اشک ریخته ام، اما هیچ گاه 

از تصمیمی که در 21سالگی گرفتم پشیمان نشدم.
هر چــه از جنگ تحمیلــی فاصله 
می گیریم، ســؤالاتی در ذهن جوانان درباره آن 
ســال ها نقش می بندد. آیا در محافل عمومی یا 
خصوصی با این سؤالات و ابهامات روبه رو شده اید؟
بســیار! ســال های اول بعد از پایان جنگ تحمیلی 
کمتر سؤال می پرســیدند، اما 15-10ســالی که از 
جنگ گذشت، به خصوص نســل جوان این سؤالات 
را می پرسیدند که پشیمان نشدی؟ خسته نشدی؟ 
اگر برگردی به آن روزها، دوبــاره به جبهه می روی؟ 
وقتی با آنها صحبت می کردم و برایشان از اهدافمان و 
عشقی که به وطن داشتیم می گفتم، اغلب از سؤالشان 

پشیمان می شدند. البته بودند افرادی هم که دوست 
داشتند استدلال های خودشان را از زبان ما بشنوند. 
به دلیل ابهاماتی که به خصوص در ذهن نسل جدید 
بود، تصمیم گرفتم حالا که زبانم سالم است، رسالتم 
را در راه روشنگری نسل جوان انجام بدهم. در مجامع 
عمومی یا خانوادگی و هر جا که می توانستم با اندک 
توان جسمی که داشتم واقعیت جنگ را می گفتم و 
از عشقی که در وجود تک تک رزمندگان ریشه دوانده 
بود. در این 35سال سعی کردم درباره آن روزها بگویم 
که اگر کسی عاشقانه کاری را انتخاب کند، خستگی 
و پشیمانی معنایی ندارد. تا من و امثال من هستیم و 
چشم مان به این دنیا باز است، نمی گذاریم کسی کار 

رزمندگان را بی ارزش جلوه دهد.
صحبت کردن درباره 35سالی که قطع 
نخاع هستید در قالب یک مصاحبه، کار سختی 
اســت اما دلمان می خواهد برایمان از روزهایی 
بگویید که با وجود سختی و درد، امید در دل شما 

جوانه زد.
6 ســال اول بعد از مجروحیتم، خانواده ام به خصوص 
مادرم از من پرستاری می کردند. مراقبت از جانباز قطع 
نخاعی کار خیلی سختی است. بعد از آن، شرایطی پیش 
آمد که به آسایشگاه جانبازان نقل مکان کردم. آنجا با 
جانبازانی آشنا شدم که در شرایطی تقریبا مثل من، 
خودشان غذا می خوردند، با ویلچر حرکت می کردند 
و... من هم با کمک پرستارها تلاش کردم و با ورزش و 
تمرین، دست هایم قوی تر شد. یکی از جانبازان، دستی 
را با پروتز درســت کرده بود. او می توانست مداد را در 

دستش بگیرد و بنویسد. دست مصنوعی 
را لازم نداشت و من هم از او گرفتم. وقتی 
استفاده کردم و توانستم چند خط بنویسم، 
به قدری خوشحال شــدم که انگار دوباره 

زنده شده ام.
از آن ســال به نوشتن ادامه 

دادید؟
نوشتن برایم خیلی ســخت بود. به همین 
دلیل نقاشــی کردن با مداد رنگی را شروع 
کردم. همان روزهــا جانبازی برای برپایی 

با چشمانم می نویسم به عشق دیدار محبوب
جانباز قطع نخاعی که به تازگی کتابش را منتشر کرده است، از آرزوی دیدار با رهبری می گوید

جواد سرافراز؛ مردی که 
زیاد می دانست. نخبه 
دانشگاه لیدز انگلستان 
بود و اما به دلیل شرایط نامناسب و بی بندوباری در دیار غریب برای 
ادامه تحصیل به هند رفت. در آن جا انجمن اسلامی دانشجویان 
مقیم هند را راه اندازی کرد. او آخر هر هفته به یتیم خانه شــهر 
می رفت و علاوه بر تامین نیاز ایتام به آنها قرآن یاد می داد. سرافراز 
بعد از پیروزی انقلاب اسلامی فعالیت خود را در حزب جمهوری 
آغاز کرد و سرانجام در هفتم تیر ماه سال60 بر اثر بمبگذاری در 

مرکز حزب جمهوری به شهادت رسید.

 15مهر سال 1332. آقا شیخ ابوالفضل سرافراز صاحب پسری شد که 
نامش را جواد گذاشت. او از مروجان مکتب اهل بیت)ع( بود که پس از 
تبعید امام به ترکیه از قم به تهران مهاجرت کرد. آقا شیخ از روحانیون 
مبارزی بود که سال ها در زندان رژیم پهلوی شکنجه و مورد اهانت قرار 
گرفت. جواد در دامن پدری پرورش یافت که در علم و دانش زبانزد بود. 
برای همین خودش هم اهمیت زیادی به تحصیل می داد. او پس از پایان 
دوره دبیرستان و سپری کردن خدمت سربازی برای ادامه تحصیل به 

انگلستان رفت. اما در آنجا در نامه ای به پدرش نوشت: 
»این اروپای مهد تمدن کجاست؟« جواد از شهر لیدز 
انگلستان با وجود کسب رتبه اول به هند سفر کرد و 
در آنجا مشغول تحصیل شد. این دانشجوی کوشا در 
کشور بیگانه همواره می کوشید تا اخلاقش براساس 
سیره نبوی باشد. او یکشنبه هر هفته در یتیم خانه 
شــهر بنگلور به ایتام قرآن می آموخت و قسمتی از 

درآمدش را به آنها اختصاص می داد.

دیدار با امام خمینی)ره( در پاریس
شهید سرافراز در کنار تحصیل پایه های مبارزه را در هند بنا گذاشته و 
به صورت مخفیانه جلسات مذهبی برگزار می کرد. اما پس از گذشت 
3 ماه با همکاری جمعی از دانشجویان مسلمان پیرو اسلام درست در شب 
میلاد حضرت امام حسن عسگری)ع( انجمن اسلامی دانشجویان مقیم 
هند و بنگلور را راه اندازی کرد. این فعال فرهنگی در زمان تبعید امام )ره( 
در پاریس، به عنوان نماینده انجمن اسلامی دانشجویان ایرانی بنگلور 
نزد امام)ره( رفت. در دیداری که با مرجع تقلیدش داشــت از آمادگی 
دانشجویان مسلمان برای سقوط رژیم شاهنشاهی گفت و اینکه هر چه 

در توان دارند برای پیروزی سرنگونی شاه انجام دهند. 
جواد در بهمن 57برای کمک بــه مردمش به ایران 
بازگشــت. در روزی که گارد شاهنشاهی به پادگان 
نیروی هوایی حمله کرده بود، اسلحه به دست گرفت 

و درجه داری که مردم را گلوله بسته بود از پا درآورد.

سرافراز؛ بازوی شهید بهشتی
جواد ســرافراز بعد از پیروزی انقلاب اســلامی با 
شکل گیری حزب جمهوری در کنار شهید بهشتی 
فعالیت خود را آغاز کرد. او با توانمندی های که از خود نشــان داد به 
عضویت شورای مرکزی حزب جمهوری انتخاب شد و همزمان مدیریت 
آموزش و پرورش منطقه 11را هم برعهده داشت. شهید سرافراز که دل 
خوشی از بنی صدر نداشت همراه با شهید بهشتی با سازمان مجاهدین 
خلق و بنی صدر مبارزه می کرد و انزجار خود را در کلام و رفتار نشان 
می داد. شهید دارای اندیشه و همت والایی در حوزه فرهنگی و سیاسی 
بود به طوری که شهید بهشــتی مکرر گفته بود: »سرافراز، بازوی من 
است.« این مجاهد سرانجام در هفتم تیر سال 1360در اثر بمبگذاری 

حزب جمهوری به شهادت رسید.

چند پیشنهادی ویژه برای کودکان و نوجوانان
روایت ایثار برای دهه نودی ها

روزهای کشــدار تابســتان و فراغت از امتحان و مدرسه 
فرصت خوبی برای مطالعه، تفریح و تماشای فیلم است. اگر 
می خواهید درباره زندگی و سرگذشت کودکان و نوجوانان 
در سال های دفاع مقدس بیشتر بدانید و فرزندانتان را با زبانی 
مناسب سن شان با واقعیت های جنگ آشنا کنید، انتخاب 
فیلم، کتاب، بازی های دیجیتال که ویژه کودکان و نوجوانان 
تهیه و ساخته شــده، بهترین گزینه است. در این ستون به 
معرفی چند نمونه از آثار مرتبط با دفاع مقدس که ویژه این 

گروه سنی ساخته شده، پرداخته ایم.

هدیه ای برای بچه های کنار شط 
در دوران جنــگ تحمیلــی ســاکنان 
شهرهایی که درگیر جنگ شده بودند به 
ناچار مجبور شدند تا خانه و زندگی خود را 
رها کنند و برای زندگی به شهرهای دیگر 
مهاجرت کنند. زنده یاد سیروس طاهباز، 
در کتاب داستانی »هدیه ای برای بچه های 
کنار شط« جلوه ای دیگر از جنگ تحمیلی 

را برای نوجوانان گروه سنی »ج« روایت کرده است. موضوع داستان 
درباره پسربچه ای آبادانی به نام »عبدو« است که در بمباران این 
شهر پایش را از دست داده است. او با خانواده اش به تهران نقل مکان 
کرده و ساکن محله جدیدی شده اســت. عبدو در این محل نیز 
با بچه های همســایه دوســتی و الفتی عمیق برقرار می کند. او 
به دلیل نداشتن پا، نمی تواند فوتبال بازی کند اما در کلاس درس 
دانش آموز نمونه ای است و با علاقه ای که به مطالعه دارد، دوستان 
هم محلی اش علی، کاظم، مهران، احمد، حسین، امیر، محمد و 
محسن را نیز با کتاب و مطالعه آشنا می کند. عبدو با آنکه در تهران 
دوســتان مهربان و زیادی دارد، اما همیشه دلش برای دوستان 
آبادانی اش تنگ می شود. روزی علی به عبدو پیشنهاد می کند به 
کمک همه بچه های محل برای بچه های کنار شط بادبادک هایی 

بسازند و برایشان بفرستند... .
کتاب »هدیه ای برای بچه های کنار شــط« از انتشارات کانون 
پرورش فکری کودکان و نوجوانان و با تصویرگری مهدی فدوی، 
انتخاب خوبی برای آشنایی با سرگذشت کودکان در جنگ است.

بزرگمرد کوچک

حتما درباره شهادت و اســارت نوجوانان در جنگ شنیده اید که 
چگونه و بدون ترس از دشمن از شــهرهای خود دفاع می کردند 
یا داوطلب اعزام به مناطق جنگی می شدند. یکی از نوجوانانی که 
فیلمی هم براساس زندگی او ساخته شده شهید بهنام محمدی 
است. بهنام، نوجوان 13ساله خرمشــهری بود که بر اثر برخورد 
ترکش خمپاره در نخستین سال جنگ تحمیلی در خرمشهر شهید 
شد. ماجرا از این قرار بود که وقتی شهریورماه1359 خبرهایی از 
حمله عراقی ها به خرمشهر به گوش رســید، بهنام محمدی که 
13ساله بود، در شهر ماند و هرکاری که در توانش بود انجام داد. او در 
انتقال مجروحان و حمل سلاح به رزمندگان کمک می کرد و چند 
مرتبه به محل استقرار عراقی ها رفت تا موقعیت آنها را شناسایی 
کند. چندبار هم توسط آنها اسیر شد، ولی هر بار با روشی متفاوت از 
دست دشمن فرار می کرد. یک بار برای اینکه عراقی ها را فریب بدهد 
گریه  کرد و  گفت: »من به دنبال مادرم می گردم، او را گم کرده ام.« 
یک بار هم عراقی ها سیلی محکمی به او زدند به طوری که وقتی به 
سمت نیروهای خودی برگشت، هنوز جای سیلی روی صورتش 
بود، اما خوشحال بود که توانسته اطلاعاتی که از دشمن به دست 
آورده را به رزمندگان بدهد. اگر می خواهید با این شهید نوجوان 
بیشتر آشنا شوید، پیشنهاد می کنیم فیلم سینمایی »بزرگمرد 
کوچک« را ببینید. در این فیلم که صادق دقیقی آن را کارگردانی 
کرده است، بازیگرانی چون شبنم قلی خانی، پویا امینی، پرهام دلدار 
و سوگل طهماسبی نقش آفرینی کرده اند. این فیلم برنده جایزه 
»شهید بهنام محمدی« از بیست و ششمین »جشنواره بین المللی 

فیلم های کودکان و نوجوانان« شد.

مثل باران
کتاب »مثل باران« مجموعه ای از اشعار 
و دلنوشــته های اعضای کانون پرورش 
فکری کودکان و نوجوانان استان گیلان 
و قم است که حمیرا خدابنده گردآوری 
کرده اســت. این کتاب مجموعه ای در 
نکوداشــت یاد و خاطره شهدای 8سال 
دفاع مقدس به ویژه شهدای مدافع حرم 

محســوب می شــود. در مجموعه مثل باران، تراوشات ذهنی و 
احساس ناب و خالصانه کودکان و نوجوانان تالیف شده است. با 
وجود اینکه کودکان و نوجوانان تجربه جنگ را در زندگی لمس 
نکرده اند و از نزدیک شاهد حوادث 8سال دفاع مقدس نبوده اند اما 
زبان شعر راهی مناسب برای انتقال مفاهیم ایثار و از خودگذشتگی 
رزمندگان به این گروه سنی اســت. این کتاب برای نوجوانان و 
علاقه مندان به اشــعار حماسی دفاع مقدس و شــهدای حرم و 

همچنین دوستداران اشعار فارسی است.
در بخشی از کتاب مثل باران که توسط انتشارات صریر چاپ شده 

است، می خوانیم: 
پرنده پر کشید و رفت

به لاله زار غصه ها
به روی خاک یک عزیز

دلیرمرد قصه ها
دلیرمرد قصه ها
دلیرمرد روز بود

و توی روزهای سخت
همیشه او پیروز بود
درون خاک آن دلیر

صدای خسته ی تفنگ
و زخم های تلخ او

نشانه ای ز زخم جنگ
شهید ما چه پر کشید

 امیر سرتیپ کیومرث حیدری
 فرمانده نیروی زمینی ارتش

امام علــی)ع(  افســری  دانشــگاه 
قدمــگاه هــزاران شــهید در دوران 
دفاع مقــدس اســت. بایــد در ایــن 
مورد تفکر کرد که عزیزان و سرورانی 
کــه هم ســن و ســال شــما بودنــد، 
آنچنــان جنگیده انــد تــا حماســه های 
بزرگی خلق کنند. دانشــگاه افســری 
امام علی)ع( را می توان فیضیه ارتش 
خطــاب کرد؛ چــرا کــه ارزش و منزلت 
آن باعــث شــده تــا فرمانــده معظــم 
کل قوا 37مرتبه در مراســم  مشترک 
دانشجویی این دانشگاه حضور پیدا 

کنند. ایلنا

 امیر سرتیپ محمدرضا قرایی آشتیانی
 وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح

توســعه قدرت در همه ابعــاد دفاعی 
اعــم از زمینــی و هوایــی و به ویــژه 
دریایــی از اولویت هــای برنامه هــای 
دفاعی کشــور بوده و باید متذکر شد 
موقعیــت ژئوپلیتیــک ایــران به ویــژه 
در آب هــای خلیج فــارس از اهمیــت 
راهبــردی برخــوردار اســت. از ایــن رو 
وزارت دفاع متناسب با نیاز نیروهای 
مســلح و تهدیــدات منطقــه ای در 
یایــی  در نــاوگان  ایــران  آب هــای 
نیروهــای مســلح را بــه روز و مجهــز 

خواهد کرد. دفاع پرس

گلزارهای شهدا به مراکز 
فرهنگی تبدیل می شود

مدیرکل اسناد و انتشارات بنیاد شهید و امور ایثارگران 
از تبدیل شدن گلزارهای شهدا به مراکز فرهنگی خبر 
داد. رحیم نریمانی با اعلام این خبر گفت: »بنیاد شهید 
و امور ایثارگران درنظر دارد برای ترویج فرهنگ ایثار 
و شهادت در جوار 19هزار گلزار شهدایی کشور مرکز 
فرهنگی ایجاد کند.« نریمانی در ادامه با بیان اینکه 
نســل جوان ما با حضور چشمگیرشان در گلزارهای 
شهدا ارادت خود را به شهیدان نشان می دهند افزود: 
»ما گاها شاهد برگزاری مراسم عروسی در کنار مزار 
شهدا و توسل به آنها هستیم.« به گفته این مسئول، 
برای رونق مراکز فرهنگی همجوار گلزار شهدا، بنیاد 
شــهید و امور ایثارگران تا 4ســال آینده کل اسناد 
مثل وصیت نامه و دست نوشــته شهدا را جمع آوری 
و در ســامانه افتخار بارگزاری خواهد کرد. او اظهار 
داشت: »این ســامانه در حدود 9میلیون محتوای به 
یادگار مانده از شهدا را به صورت دیجیتال در اختیار 
پژوهشگران و عموم مردم قرار می دهد. از اقدامات دیگر 
بنیاد شهید و امور ایثارگران فعالیت های پژوهشی برای 
تحلیل این وصیت نامه هاست که در قالب کتاب عرضه 
می شود.« نریمانی در پایان خاطرنشان کرد: »برگزاری 
اردوهای گروهی، مسابقات فرهنگی و زمینه سازی 
برای بحث های فرهنگی از دیگر فعالیت هایی است 
که در این مراکز پیگیری خواهد شــد، ضمن اینکه 
امسال، ســامانه زیارت مجازی گلزار شهدا رونمایی 
می شود. این سامانه عکس های سه بعدی از مزار شهدا 

منتشر می کند.«

خانه ای با عطر ریحان
کتاب »خانــه ای با عطر ریحــان« به 
قلم الناز نجفی داســتان زندگی شهید 
روحانی و مدافع حرم هادی ذوالفقاری 
را روایت می کند. این کتاب سال1400 
توسط انتشــارات خط مقدم به چاپ 
رسیده اســت. زمان تولد این شهید به 
سال1367 برمی گردد. این شهید که در 

فتنه سال88 جانباز شده بود برای ادامه تحصیل در علوم حوزوی 
به شهر نجف سفر کرد. بعد از بروز تحولات در عراق برای دفاع از 
عتبات عالیات در سامرا و حرم عسکریین به عضویت سازمان بدر 
عراق درآمد. در یکی از روزهای ســرد بهمن ماه سال93 که یک 
نیروی داعشی خودروی پر از مواد منفجره خود را به نزدیکی پایگاه 
استقرار رزمندگان عراقی رساند، خودرو منفجر شد و هادی و تعداد 
زیادی از همرزمانش به شهادت رسیدند. شیخ هادی ذوالفقاری 
طبق وصیت نامه اش در قبرستان وادی السلام به خاک سپرده شد. 
در بخشی از کتاب به خاطره اي از او اشاره شده است: »کسی 
صدایم زد و گفت: »هادی بیا!« ســرم را برگرداندم تا صاحب 
صدا را ببینم؛ صدایی بود شبیه همه آواهایی که در زندگی ام از 
شخص های مختلفی شنیده بودم و بی شباهت به صدای یک 
نفر! صدا انعکاس پیدا کرد و از هر انعکاس، صدای کسی از دل 
زمان شنیده شد! شده بود شبیه صدای مادرم، وقت بیدار شدن 
و رفتن به مدرسه صدایم می زد! مثل صدای دوستان قدیمی، 
شــبیه صدای ابراهیم وقتی به خوابم آمد و بــا من حرف زد! 
مثل صدای سیدعلی وقتی با ســوز در عزای امام حسین)ع( 
می خواند! همه صداها تبدیل به یک صدای مشــترک شد و 
گفت: »خوش اومدی هادی!« جلوی چشمانم را سیاهی گرفت! 
با از بین رفتن همه صداها، ناگهان از دل سیاهی، نوری غلیظ و 

طلایی رنگ بیرون ریخت و چشمانم را روشن کرد«.

نقل قول خبر

معرفی کتاب

 خبر

حامد یزداني؛ روزنامه نگارپیشنهاد

35سال است روی تخت خوابیده و به قول خودش 
فقط سرش زنده اســت. می گوید حتما حکمتی در 
کار بوده تا بمانم و روایتگر شجاعت و ایثاری باشم که 
توسط جوانان در سال های دفاع مقدس در تاریخ کشورمان به وقوع پیوست. کاظم سلیمیان، متولد1346 است 
و تا قبل از اعزام به جبهه و مجروحیت، دروازه بانی تیم منتخب فوتبال زرین شهر اصفهان را بر عهده داشت. او 
که سال1365 به عنوان سرباز در یگان ۲۲ بعثت خدمت می کند و در سال1366 بر اثر اصابت گلوله جانباز قطع 
نخاع گردنی می شود، بی پرده برایمان از درد و رنج سال هایی می گوید که به واسطه قطع نخاع گردن توان انجام 
هیچ کاری را نداشت، اما هیچ گاه از تصمیمی که در ۲1سالگی گرفت پشیمان نشد. راوی کتاب »چشم هایی که 
نوشتند« برایمان از روزهایی می گوید که با وجود سختی و درد، امید در دلش جوانه زد و توانست با چشمانش، 

خاطراتش از روزهای حماسه و ایثار را در قالب کتاب ماندگار کند و دیدار با رهبری آرزوی این جانباز است.

نمایشگاه نقاشی از تهران به اصفهان آمده بود. وقتی به 
آسایشگاه سر زد و نقاشی های من را که دید، پیشنهاد 
داد با رنــگ و روغن کار کنم. این بــار تلاش کردم با 
همان تابلوهایم با مردم حرف بزنم، از آسایشــگاه و 
نقش پرستاران بگویم و پیام سال های حماسه را از راه 
نقاشی به نمایش بگذارم. 5سال به نقاشی کردن ادامه 
دادم و به خودم امیدوار شدم. 11سالی از مجروحیتم 
می گذشت که ازدواج کرده و آسایشگاه را ترک کردم. 
اما چند اتفاق پشت سر هم موجب شد تا همان حرکت 
کم دستانم هم از بین برود و نقاشی کردن منتفی شود. 
فقط روی تخت می خوابیدم و احساس می کردم تشک 
دارد من را در خودش فرو می برد. کوچک ترین حرکتی 
نمی توانستم بکنم. خسته می شدم. در روزهایی که از 
توانایی انجام کار ناامید شده بودم، به واسطه پرستاری 
که به خانه ما می آمد با معلولی آشنا شدم که نرم افزاری 
را روی لپ تاپش نصب کرده بود که هم می نوشت، هم 
پیامک می داد و کارهای بانکی را می توانست انجام دهد. 
بعد از آموزش، لپ تاپی خریدم. اولین کلمه ای که تایپ 
کردم گویا یک بار دیگر به دنیا آمدم و حال خوبی به من 
دست داد. باورم نمی شد، می توانستم با کمک چشمانم 
و بدون استفاده از انگشت، با نگاه به کلمات، تایپ کنم. 
همان شــد که دلم می خواســت. بعد از آن، نوشتن 
خاطراتم از جبهه را شروع کردم. البته سخت بود و هر 
صفحه ممکن بود 3ساعت زمان ببرد. 2سال و نیم، کلمه 
به کلمه نوشتم تا اینکه با آقای علی هاشمی آشنا شدم 
و قرار شد این نوشته ها را به  اضافه مصاحبه های دیگری 
که با من داشتند را در قالب کتاب چاپ کنند. نتیجه 
این نوشته ها و مصاحبه ها، کتاب چشم هایی که نوشتند 

شد که انتشارات مرز و بوم آن را منتشر کرد.
گفتید 11سال بعد از مجروحیت ازدواج 
کردید. با توجه به شرایطی که داشتید به نظر می آید 
همسرتان تصمیمی سخت گرفته اند. در چنین 
شرایطی معمولا پیشنهاد  ازدواج از طرف خانم ها 

مطرح می شد. برای شما هم این اتفاق افتاد؟ 
ازدواج های امروزی شــکل و شــمایلی از سال های 
گذشته به خصوص زمان جنگ ندارد. برخی پسران 
جوان  با همسران شــهدا ازدواج می کردند که بتوانند 
باری از روی دوش آنها بردارند. برخی دختران جوان هم 
تصمیم به ازدواج با جانبازان می گرفتند. این از معجزات 
بعد از جنگ بود. باید از ایثارگری و انگیزه های ازدواج 
جوانان آن روزها بیشتر گفته شود تا جوانان امروز آنها را 
الگو قرار دهند و برای ازدواج به دنبال زرق و برق دنیایی 
نباشند. در آسایشگاه که بودم هیچ وقت به ازدواج فکر 
نمی کردم. حتی پیــش خانواده هایمان نمی ماندیم 
که بار مشــکلات ما روی دوش آنها نباشد. فقط آخر 
هفته ها به خانه می رفتم. یک هفته که به مادرم سرزدم، 
خواهرم پیشنهاد کرد ازدواج کنم. با ناراحتی گفتم: 
»اصلا حرفش را نزنید.« وقتی دوست خواهرم همراه 
مادرش به منزل ما آمدند، ماجرا را فهمیدم. یک ساعت 
تمام از سختی های زندگی با جانباز قطع نخاعی گفتم 
که بروند و دیگر موضوع را پیگیری نکنند. اما فردای 
آن روز، دوست خواهرم دوباره زنگ زد و تلفنی با هم 
صحبت کردیم. حتی با پدر و مادرش هم صحبت کردم 

و سختی ها را گفتم.
بالاخره بله را گفتید؟

)با خنده( خواست خدا بود که این آشنایی به ازدواج 
ختم شد. 

یادی از جواد سرافراز؛ نخبه ای که در واقعه هفتم تیر شهید شد

آموزش قرآن در یتیم خانه هند

خاطرات حاج کاظم در »چشم هایی که نوشتند«
خاطرات جانباز کاظم ســلیمیان در کتابی با عنوان »چشم هایی که نوشتند« به قلم 
علی هاشمی توسط انتشارات مرز و بوم چاپ شده است. علی هاشمی که تاکنون آثار 
متعددی در حوزه خاطرات شفاهی رزمندگان و سرگذشت پژوهی شهدای دفاع مقدس 
نوشته درباره این کتاب می گوید: »حاج کاظم دل نوشته ها و خاطراتش را با چشمانش 
توسط نرم افزاری که روی لپ تاپش نصب کرده بود نوشته بود. برای تکمیل شدن در قالب 
کتاب نیاز بود تا با او مصاحبه مجددی انجام شود. این کتاب تلفیق خاطرات خودنوشته 

حاج کاظم و مصاحبه هایی است که با او انجام شده است.«
 نویسنده این کتاب درباره آشنایی خود با راوی کتاب می گوید: »دهه 60کاظم سلیمیان 
جزو بچه های فوتبالی بود و من هم با او دورادور آشنا بودم. در این کتاب می خوانیم که او 
با تمام مشکلاتی که داشته در ورزش پیشرفت می کند و دروازه بان منتخب شهرستان 
زرین شهر اصفهان می شود. عمده محتوای کتاب مربوط به بخش جانبازی حاج کاظم و 
روایت مشکلات، دل تنگی ها، امیدها و نومیدي های یک جانباز قطع نخاع گردن است 

که بدون هیچ کمی و کاستی در کتاب آورده شده است.«

معرفی 
کتاب

شهره کیانوش رادگزارش
روزنامه نگار

مژگان مهرابیگزارش
روزنامه نگار
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رهبر انقلاب: فناوری به مسیرهای 
غیرانسانی رفته است

حضرت آیت الله خامنه ای )حفظه الله(: امروز اشکال بزرگی 
که بر پیشــرفت های فناوری غربی وارد است، این است که 
اینها فناوری را در میدان هایی که برای بشریت مضر است، 
وارد کردند. بمب اتمی و بمب شــیمیایی را اینها ساختند؛ 
مواد مرگبار برای بشر را اینها به وجود آوردند و خودشان هم 

استفاده کردند.
 تولید بمب اتمی هیچ حســنی ندارد؛ چون تولید وسیله ای 
اســت که می تواند میلیون ها نفر را در آن واحد از بین ببرد؛ 
بنابراین تولید و تکثیرش نادرســت است و به کار بردنش از 
همه نادرست تر اســت. فناوری در دنیا راه کج و غلطی را در 
زمینه های مختلف طی کرده است. البته در راه های مثبت و 
خوب هم به کار افتاده که آنها یقیناً مورد سپاس خدا و خلق 
خداست؛ لیکن در راه های کجی هم حرکت کرده است. ما از 
همین آغاز کار باید مشخص کنیم که در چه رشته هایی و در 
چه مسیری می خواهیم فناوری کشور را اعتلا دهیم و رو به 

پیشرفت ببریم.
منبع: بیانات رهبر معظم انقلاب در دیدار دانشجویان نخبه
مورخ 30مهرماه1382

 12نیروی فناورانه
 که آینده مان را رقم می زند

کویــن کلــی در »آینده 
نزدیــک« از آینــده ای 
می گوید که هــر لحظه در 
حال آمدن اســت و انسان 
نمی داند کــه دارد به چه 
ســمت و ســویی می رود؛ 
بهترشدن یا بدتر شد؟ اتوپیا 
یا دیستوپیا؟ او معتقد است 
ما نه به ســمت اتوپیا و نه 
به سوی دیستوپیا می رویم 

بلکه مسیر پروتوپیاســت. همین جهان امروزی که دائما در 
حال تغییر است. نویسنده در این کتاب به 12 روندی اشاره 
دارد که در 3دهه آینده اجتناب ناپذیر خواهند بود و روش 
کار، یادگیری و ارتباطا ت مان را تعیین می کنند. روندهایی 
که به گفته او اجتناب ناپذیرند و ممنوع کردن شــان نتیجه 
وارونه می دهد. هدف کلــی در این کتاب، آشــکار کردن 
ریشه های این تغییر دیجیتال است تا بتوانیم آگاهانه با آنها 

همگام شویم.
12روندی که او بدان ها اشــاره دارد عبارتند از: بهتر شدن، 
هوشمندســازی، جریان داشــتن، مرور صفحــه نمایش، 
دسترسی داشتن، اشــتراک گذاری، فیلتر کردن، بازآرایی، 

تعامل کردن، پیگیری کردن، پرسشگری و آغاز کردن.
کتاب »آینده نزدیک« از سوی انتشارات آموخته و با ترجمه 
شایان تقی نژاد منتشر شده است. علاوه بر نسخه چاپی، نسخه 
الکترونیک کتاب در نرم افزارهای کتابخوان نیز موجود است 
و همچنین پادکســت Bplus تلاش کرده تا خلاصه ای از 

مهم ترین نکات آن را در یک اپیزود مرور کند.

نفرین زمین؛ روایت داستانی 
آل احمد از تکنولوژی

»نفریــن زمیــن« یکــی از 
شــاید  و  خواندنی تریــن 
مهم ترین آثار جلال آل احمد 
است که در قالب رمان به تأثیر 
تکنولوژی بر جوامــع و نزاع 
سنت و مدرنیته می پردازد. در 
این رمان معلمی برای تدریس 

به روستایی دورافتاده فرستاده شده است؛ او ماجرای 
تحولات و رویدادهای آبادی و هر آنچه در مدت 9ماه 
اقامت خود در ده دیده، شنیده و آزموده را به صورت 

یادداشت های روزانه ثبت می کند.
 آقا معلم در یادداشت های روزانه خود ما را از نزدیک 
در جریان تأثیر ورود تکنولوژی هایی همچون تراکتور 
و آسیاب برقی بر سبک زندگی مردم روستا به عنوان 
جامعه ای سنتی می گذارد. بنا بر اعتقاد برخی، کتاب 
نفرین زمین بیش از اینکه یک اثر هنری باشد، سندی 
اجتماعی محســوب می شــود. آل احمد در این اثر 
ارزشمند که در سال1346 نوشته شده، کوشیده است 
تا تحلیلی اجتماعی از عصر خود ارائه و نسبت به وقوع 
تجدد که از دیدگاه او آفت هایی ویرانگر همراه خواهد 

داشت، هشدار دهد. 
در این کتاب آل احمد نشان می دهد که چگونه ورود 
تراکتور در جامعــه ای، موجب تغییــر باورها و وجه 
معرفتی و نگاه افراد به مســئله کار می شود و چگونه 
تراکتور که نمــادی از تکنولوژی اســت می تواند به 

تغییرات اجتماعی بزرگ بینجامد. 

اندیشه انقلاب

اندیشه فناوری

اندیشه اجتماعی

در حوزه مباحث تمدنــی، یکی از مهم ترین 
پرسش ها که پیشینه ای طویل دارد، مسئله 
»نسبت دین و تکنولوژی« است. اندیشمندان 
مختلفی بسته به خاستگاه های حوزوی و دانشــگاهی و همچنین به فراخور مبانی فکری که از آن 
دریچه ای به سوی مدرنیته، غرب، توســعه و به تبع آن تکنولوژی می گشایند، در باب نسبت دین و 
تکنولوژی سخن گفته اند که فهم دقیق نظریات آنها امری مهم برای اندیشمند مسلمان داعیه دار 
برآمدن تمدن نوین اســلامی است. ازهمین رو در سلســله مطالبی تلاش خواهیم کرد تا نظریات 
این اندیشــمندان را بدون هیچ قضاوت و ارزش داوری ای برای مخاطبان این صفحه گزارش دهیم. 
در این شماره به اســتناد دو مقاله »تکنولوژی و فرهنگ، بررسی تطبیقی دیدگاه میرباقری و پایا« 
اثر »ســیدمحمدتقی موحد ابطحی و محسن دنیوی« و »جریان شناســی توسعه تکنولوژی« اثر 
»سیدمحمدمهدی میرباقری« و متن نشست علمی »ماهیت علم و تکنولوژی و نسبت آن با دین« به 
مرور بخشی از دیدگاه های آیت الله سیدمحمدمهدی میرباقری، به عنوان یکی از نظریه پردازان مباحث 
تمدنی و نماینده پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری و رئیس فرهنگستان علوم اسلامی قم در قالب 

پرسش و پاسخ پرداخته ایم.

چرا اندیشمندان اســلامی باید به 
نسبت دین و تکنولوژی بپردازند؟

همه ما اکنون با امــری جدی به نــام تکنولوژی 
مدرن روبه رو هســتیم که تمام عرصه ها و اوقات 
زندگی انســان را تحت تأثیر قرار داده است. کمتر 
عرصه ای از زندگی انسان است که در آن آثار فناوری 
جدید به چشــم نخورد. پدیده ای که با آن مواجه 
هستیم، مدعی است که برای آینده بشر می تواند 
امنیت و رفاه و آزادی بیشــتر را به ارمغان آورد و 
آن دغدغه های قدیمی و کهن بشر را مرتفع کند. 
پس به طور طبیعی باید اندیشمندان دنیای اسلام 
موضع خویش را با این تکنولوژی مدرن روشــن 
کرده و توضیح دهند که آیا این تکنولوژی و رهاورد 
جدید بشری را به رســمیت می شناسند یا خیر؟ 
البته ضرورت تبیین نسبت اسلام با دنیای مدرن و 
تکنولوژی صرفا از باب مقابله با هجوم دنیای مدرن 
به مرزهای جغرافیایی جهان اسلام نیست. بلکه از 
این جهت ضرورت دارد که مــا مدعی یک تمدن 
جدید هســتیم و در این تمدن جدید باید نسبت 
خودمان را با این محصولات بشــری به روشــنی 

تبیین کنیم.
دین به صورت مطلــق تکنولوژی را 

تأیید می کند؟
پیش از پاســخ بــه این ســؤال، خوب اســت که 
پرسیده شود: آیا در راه نیل به تمدن مدنظر اسلام 
و آرمان هــای دینی، تکنولوژی که بــه کار گرفته 
می شود همین تکنولوژی مدرن است یا تکنولوژی 
دیگری است؟ از این رو برای تبیین موضع ضروری 
است که هم تکنولوژی و هم دین را تعریف کرده و 
بشناسیم. بدون تعریف این دو، تبیین نسبت بین 

دین و تکنولوژی ممکن نیست.
تعریف دین چیست؟

دین سه گونه تعریف می شود: الف( نگاه اول می گوید 
دین یک سلســله اعتقادات و دســتورات اخلاقی 
و احکام شــرعی اســت. ب( نگاه دوم از نگاه اول 
حداقلی تر بوده و معتقد است بسیاری از آموزه هایی 
که در معارف دینی ما موجود هستند، جزء اجزای 
ذاتی دین نیســتند. یعنی اجزای ذاتی دین بسیار 
محدودتر از معارف و آموزه های موجود اســت. ج( 
نگاه سوم اما، دین را طریق جریان سرپرستی خدای 
متعال در مسیر تکامل بشــر و تاریخ بشری و ابزار 
سرپرستی تکامل بشــر در همه عرصه های حیات 
می داند. با این دیدگاه دین ابزار جریان هدایت الهی 
برای سرپرستی بشر به سمت قرب و ابزار هدایت 
بشر به سمت تکامل و توسعه قرب و تکامل بندگی 
خدای متعال است. بنابراین دین صرفا یک سلسله 
اعتقادات، احــکام و اخلاق نیســت و تنها عرصه 
حیات فردی انسان را پوشش نمی دهد بلکه همه 
عرصه های حیات انســان را در مسیر قرب خدای 
متعال سرپرستی می کند. درنتیجه طبیعی است 
مناسکی برای بندگی در عرصه های مختلف حیات 
اجتماعی، فردی، عرصه روح و روان، ذهن و اندیشه 
و رفتار عینی انسان تبیین شود که در این صورت 

همه تحت ولایت و سرپرستی دین قرار می گیرند.
تعریف تکنولوژی چیست؟

تکنولوژی دارای چند سطح است: الف( تکنولوژی 
به عنوان ابزار تولید محصــول یا خدمت خاص: در 
این نگاه تکنولوژی ماشین آلاتی است که منابعی 
را به یک محصول خاص تبدیل می کند یا خدماتی 

را ارائه می کند. ب( تکنولوژی به عنوان ابزار طراحی 
و مهندسی: در این ســطح تکنولوژی نرم افزاری 
است که در طراحی های گوناگون برای تولید انواع 
محصولات و خدمات به کار می آید. ج( تکنولوژی 
به عنوان ابــزار تولیــد نرم افزار تولیــد محصول: 
تکنولوژی در این سطح به معنای روشی است که از 
آن معادلات و علوم کاربردی تولید می شود و بخش 

اساسی و محوری تکنولوژی را تشکیل می دهد.
با توجه به ایــن تعاریف تعامل میان 

دین و تکنولوژی چگونه است؟
اگر تکنولوژی را شامل این سه سطح ببینید و برای 
دین هم یک مفهوم عام تبیین کنید طبیعی است، 
بین این دو تعاملی ضروری و جدی برقرار می شود. 
لذا نمی توان گفت دین ارتباطی با تکنولوژی ندارد. 
تکنولوژی به دنبال هدایت و رهبری مجموع فنون 
عملی حاکم بر زندگی انسان است و دین هم برای 
همین کار آمده است. دین به یک معنویت مبهم یا 
یک معرفت دینی محدود تعریف نمی شــود. بلکه 
دین جریان ولایت الهیه است که همه عرصه های 
حیات را تحت پوشــش قرار می دهد. با این نگاه، 
تعامل جدی بین دین و تکنولوژی پدیدار می شود.

ســه نوع موضع گیــری در تبیین نســبت دین و 
تکنولوژی وجود دارد: الــف( تکنولوژی و فناوری 
جدید مطلوب اســت و اگر نقطه ضعف و کاستی 
دارد، باید در دل خودش رفع شود. بنابراین ما باید 
تکنولوژی مدرن را بپذیریم و سعی کنیم به قافله 
بشری برسیم و شتاب بگیریم و حتی از آن سبقت 
بگیریم. برای این مقصود، باید یکی از کشــورهای 
به اصطلاح توسعه یافته و پیشرفته مثل ژاپن را پیش 
روی خودمان قرار داده و سعی کنیم همانند آنها به 
تکنولوژی مدرن دست یابیم. ب( نگاه دوم درصدد 
بومی سازی تکنولوژی مدرن است. یعنی تکنولوژی 
مدرن را بیاوریم و از بین آنهــا گزینش کرده و آن 
تکنولوژی را با شرایط اقلیمی و جغرافیایی و فرهنگ 
خودمان سازگار کنیم. ج( دیدگاه سوم این است که 
باید دنبال تولید تکنولوژی جدید باشــیم و سعی 
کنیم که تکنولوژی کنونی را در یک فرایند تاریخی 
در تکنولوژی مــورد نظر خودمــان منحل کنیم. 
نکته مهم آنکه این دیدگاه ها گاهی یک سلســله 
ضرورت های عملی را توضیــح می دهند و گاهی 

اوقات بحث های ارزشی را هم مطرح می کنند.
این ضرورت هــای عملی و مباحث 

ارزشی چیست؟
مدعیان تبعیت از غرب در تکنولوژی، ادله عملی دارند. 
آنها می گویند این یک راهی است که بشریت طی کرده 
و به یک نقطه ای رسیده است. ما هرگز نمی توانیم از 
نقطه صفر شروع کنیم و به یک تکنولوژی مدرن دست 
یابیم. همچنین حرکت از نقطه صفر معقول نیست. 
این دیدگاه در واقع یک نگاه عملی اســت. یعنی در 
عمل ما مجبور به تبعیت از همین تکنولوژی هستیم 
و نمی توان از آن تخلف کرد. این یک راه آسفالت شده 
کاملا روشن و شناخته شده و علامت گذاری شده است 

که ما این راه را باید طی کنیم.
ما اگــر بخواهیم یــک راه جدیــدی را در عرصه 
تکنولوژی برویم که یک راه نرفته و تجربه نشــده 
است، قطعا با یک امتحانات و چالش های سنگین 
روبه رو خواهیم بود. علاوه بر اینکه مقدورات چنین 
چیزی را نداریم، دنیای مدرن اجازه چنین کاری را 

به ما نخواهد داد.

حرکت به سوی تکنولوژی کارآمد
مروری بر دیدگاه های آیت الله سیدمحمدمهدی میرباقری در باب نسبت دین و تکنولوژی

سیدمیثم میرتاج الدینی
روزنامه نگار

دین و 
تکنولوژی

اما از نظر ارزشگذاری تکنولوژی، این افراد دو گروه 
می شوند: گروه اول مدعی هستند تکنولوژی مدرن 
هیچ بار ارزش خاصی ندارد. یعنی اینطور تکنولوژی 
با خــودش فرهنگ، ارزش و اعتقــادات خاصی را 
به دنبال نمی آورد و از ایــن ناحیه پدیده ای خنثی 
است. این شما هســتید که در عمل به تکنولوژی 
بار ارزشی می دهید و آن را در مسیر خاص و برای 
اهداف خاص به کار می گیرید. اما گروه دوم متوجه 
هســتند که تکنولوژی مدرن فرهنــگ و اخلاق 
خودش را می آورد و فرهنگ و اخلاق بر زیباشناسی 
و ســایر شــئون حیات اجتماعی تأثیرگذار است. 
اینها معتقدند وقتی کــه تکنولوژی مدرن می آید 
بافت نیروی انسانی را همراه با خودش تغییر داده و 
اندیشه ها و رفتار انسان را تحت تأثیر قرار می دهد. اما 
فقط به ضرورت ها تکیه کرده و می گویند شما ناچار 
در تبعیت از این تکنولوژی هســتید. علاوه بر این، 
آنها که به دین حداقلی معتقد هســتند می گویند 
»این ارزش هایی که تکنولوژی مدرن به دنبال خود 
می آورد ارزش های بدی نیست. چه اشکالی دارد که 
این ارزش ها هم وارد فضای جامعه ما بشود؟ دین 
هم به این عرصه ها اصلا کاری ندارد. عرصه حیات 

اجتماعی بشر عرصه دین نیست.«
نگاه دیگری هم وجود دارد که تکنولوژی بار ارزشی 
و فرهنگی خاص خودش را دارد و این بار ارزشــی 
هم بار ارزشی مثبت نیست و به همین دلیل شما 
می بایست تکنولوژی را در یک فرایند تکنولوژی 
مدرن منحل کنید. اما دقت داشــته باشید که در 
تحلیل تکنولوژی، شما هم باید به مفاهیم بنیادین 
بپردازید و هم مفاهیم بنیادی تــان ناظر به عمل 
باشــد؛ یعنی ناظر به چگونگی و رشد تکنولوژی و 
چگونگی تبدیل و ایجاد تحول در تکنولوژی و... . 
بنابراین اینکه برخی گفته اند به بحث های پایه ای 
نباید پرداخت یا به عکــس برخی دیگر بحث های 
پایه ای را در یک سلســله بحث های نظری محض 
خلاصه کرده اند که هیچ معطوف به عمل نیست؛ به 
ما توان عملی برای موضع گیری در مقابل تکنولوژی 
موجود و قدرت ایجاد فناوری جدید نمی دهد و این 
دو نظریه هر دو نقص دارند. اگر بحث در تکنولوژی 
را از مفاهیــم بنیادین آغاز می کنیــم، حتما باید 
گرایش و نگاه ما معطوف به عمل باشد. یعنی نگاهی 
ناظر به »شدن« و تغییر و تحولات عینی و مکانیزم 
پیدایش و تغییرات تکنولوژی. بر این اساس آنچه 

منظور ماست از پیشینه بحث روشن می شود.

تکنولــوژی مــدرن در جهت آن 
آرمان ها و اهدافی که ادعا کرده، کارآمد بوده 

است؟ آیا توانسته عدالت عمومی بیاورد؟
الان مسئله اصلی قرن معاصر مسئله دنیای فقیر و 
غنی است. رمزی کلارک، وزیر اسبق دادگستری 
آمریکا از کســانی اســت که نگاهش به صنعت و 
تکنولوژی مدرن و نظام مــدرن غربی در مجموع 
نگاه منفی است. در یکی از مصاحبه های اخیرش 
از او ســؤال کرده بودند: به نظر شما مسئله اصلی 
مهم قرن بیســت و یکم که پیش روی بشر است 
چیست؟ می گوید: مســئله اصلی، مسئله دنیای 
فقیر و غنی است و در توضیح اضافه می کند: مسئله 
این اســت که ما با آن نیروی انسانی مازادی که در 
فرایند توسعه نمی توان برایش کار مفید تولید کرد، 
چه باید بکنیم؟ با پیشــرفت و توسعه تکنولوژی 
و فناوری ها نیاز به نیروی انســانی کم شده است. 
قسمت عمده ای از نیروهای انسانی هستند که در 
مسیر توسعه به کار نمی آیند. آیا ما وقتی در مسیر 
توسعه تکنولوژی بی نیاز از نیروی انسانی می شویم، 
برای نیروی انسانی مازاد کار غیرمفید تولید کنیم؟ 
یا اساسا این نیروی انســانی مازاد را حذف کنیم؟ 
کلارک می گوید: پیشنهاد دنیای غرب حذف این 
نیروهاســت. یعنی به طور کلی نسلی که ضعیف 
است، و قدرت پیشرفت و توسعه ندارد، باید حذف 
شود. این اندیشه بعضی از فیلسوفان غرب است که 
می گویند چگونه به خود حق می دهید، حشرات و 
حیوانات مزاحم را با سمپاشی نسل کشی کنید. به 
همین دلیل می شود آن نسل ضعیف و ناکارآمدی 
که قدرت هماهنگ شــدن با بافــت تکنولوژی را 

ندارد، حذف کرد.
این فناوری هــای جدید به اقتضای 

ذاتشان به اینجا کشیده شده اند؟
ما معتقدیم این اقتضــا درون فناوری های جدید 
است و فناوری های جدید یک سلسله ضعف های 
بنیادینی دارند که آنها را به اینجا کشــانده است و 
ما باید از یک نقطه های بنیادین دیگری آغاز کنیم 
و به فناوری جدید برسیم. البته معنای این حرف 
این نیست که ما فناوری های موجود را می توانیم 
حذف کنیم، یــا در وهله ای از آنها بی نیاز شــویم. 
قطعا فناوری های جدید جزئی از زندگی و معیشت 
مادی مان اســت. ما در فضای این فناوری زندگی 
می کنیم ولی از آن طرف هم مجبور به این فناوری ها 
نیستیم؛ اینجاســت که ما نیازمند به یک تحلیل 
عمیق از تکنولوژی هستیم. باید مفاهیم بنیادین 
تکنولوژی را موضع بحث قــرار دهیم و بعد موضع 
خودمان را براساس آن تحلیل های بنیادین نسبت 
به تکنولوژی مدرن تبیین کنیم و آنگاه سازوکارهای 
عملیاتی جدیدی برای دستیابی به یک تکنولوژی 
جدید، برای منحل کردن تکنولوژی کنونی در یک 
تکنولوژی کارآمد دیگر در مســیر تمدن اسلامی 

تبیین کنیم.
جمع بنــدی در قالب طــرح چند 

پرسش.
از آنچه گذشت مشخص می شــود که چند کار 
پیش روی ماســت. باید اول روشــن کنیم واقعا 
تکنولوژی مدرن به نفع بشــر بوده است یا نبوده 
اســت؟ آیا تکنولوژی مدرن می توانــد تکامل را 
سرپرســتی کند، یا نمی تواند؟ آیا توانسته است 
ایده آل بشر را تأمین کند؟ و اگر نمی تواند تکامل 
را تأمین کند، چرا نمی تواند تکامل را تأمین کند 
و چه ضعف های بنیادینی در آن وجود دارد؟ آیا 
فرهنگ و ارزش خاصی در آن است؟ آیا تکنولوژی 
مدرن، تکنولوژی غیردینی و ضددینی اســت یا 
خیر؟ اینها مفاهیم بنیادینی است که باید موضوع 
دقت قرار بگیرنــد و به خصوص باید تکنولوژی را 
در سطوح مختلفش مورد توجه قرار دهیم و بعد 
ببینیم آیا این سطوح مختلف تکنولوژی مبانی و 
غایاتی دارند؟ و اگر در مســیر این مبانی و غایات 
قرار گرفتیم، آیا می توانیــم تکامل را تأمین و به 
بشــریت خدمت کنیم؟ و بالاتر آیا این مبانی و 
غایات با دین هماهنگ هســتند یــا هماهنگ 
نیستند؟ این صورت مسئله هاست که موضوعات 
بسیار جدی و پردامنه ای داشته و نیاز به بحث های 

طولانی و دقیق و جدی دارد.

مــا معتقدیــم فناوری هــای جدیــد یــک 
سلســله ضعف هــای بنیادینــی دارنــد که 
آنهــا را به اینجا کشــانده اســت و مــا باید 
از نقطه هــای بنیادیــن دیگــری آغاز کنیم 
و بــه فناوری جدیــد برســیم. البته معنای 
این حرف این نیســت که مــا فناوری های 
موجــود را می توانیــم حذف کنیــم، قطعا 
فناوری هــای جدیــد جزئــی از زندگــی و 
معیشــت مادی مان اســت. ما در فضای 
ایــن فنــاوری زندگــی می کنیــم ولــی از 
آن طــرف هــم مجبــور بــه ایــن فناوری هــا 
نیستیم؛ اینجاست که نیازمند یک تحلیل 

عمیق از تکنولوژی هستیم

مروری بر دیدگاه استاد شهید مرتضی مطهری در باب 
نقش تکنولوژی در مشکلات امروز بشر

انقلاب صنعتی، گناه بشر نیست

آنچه در ادامه می خوانید تلخیصی از نظر استاد شهید مرتضی 
مطهری در باب تکنولوژی و ریشــه مشکلات امروز بشریت 
اســت که از کتاب »گریز از ایمان و گریز از عمل« انتخاب 
و خلاصه شده است. استاد شهید معتقدند ریشه مشکلات 
امروز بشر تکنولوژی نیست بلکه مشکل در خود انسان است.

یکی از نویسندگان خودمان نوشــته بود در افسانه ها آمده 
است جن گیری، جنی را تسخیر کرده بود، هر کاری که به او 
فرمان می داد می کرد. ولی چون جن بود و قدرت خارق العاده 
داشت، وقتی که کاری نداشت آزادش نمی گذاشت؛ شیشه ای 
داشت، وردی هم بلد بود، این جن را در شیشه می کرد. بعد هر 
موقعی که کاری داشت جن را از شیشه بیرون می آورد، کارش 
را انجام می داد و دوباره در شیشه می کرد. آن آقای جن گیر، 
شاگردی داشت که همیشه آرزو می کرد کار جن گیری را یاد 
بگیرد. با خود می گفت خیلی خوب اســت، آدم همچو نوکر 
پرقدرتی داشته باشد. به هر کلکی بود آن ورد درآوردن جن از 
شیشه را پیدا کرد. آنگاه او را از شیشه درآورد. فرمان داد این 
کار را بکن، کرد؛ آن کار را بکن، کرد. بعد خواست جن را در 
شیشه بکند؛ آن وردی را که باید بخواند بلد نبود. جن بیکار 

بود، بعد مزاحم خودش بود.
نوشته بود آن جنی که بشر آن را تسخیر و از قدرت خارق العاده 
او استفاده کرده است همین ماشین است ولی متأسفانه بشر 
امروز مثل همان شــاگرد جن گیر ماشین را گرفته و استفاده 
کرده ولی ماشین دیگر بر خودش مسلط شده؛ یعنی علم ابزار 
و صنعت ساخت برای اینکه بر طبیعت مسلط شود و بر طبیعت 
هم مسلط شد؛ ولی مخلوق و مصنوع خودش که نامش ماشین 
است بر خودش مسلط شده اســت، طبیعت را برایش آلوده و 
فاســد و خراب کرده و تمام زندگی اجتماعی اش را مســخر 
کرده است. امروز بشر مسخر ماشین است نه ماشین مسخر 
بشر؛ طبیعت را مسخر خودش کرده ولی خودش شده مسخر 

مخلوق و مصنوع خودش به نام ماشین.

تمثیل »توین بی« درباره اختراع ماشین
حدود 2سال پیش توین بی، نویسنده معروف تاریخ تمدن، 
طی مقاله ای نوشته بود در کتاب مقدس عهد عتیق ]تورات[ 
آمده است که خداوند به آدم و حوا گفت در بهشت از میوه های 
بهشت استفاده کنید، فقط یک شجره و یک میوه بود که آن 
میوه را منع کــرد. پدربزرگ ما و مادربــزرگ ما مدت ها در 
بهشت خوش و خرم بودند ولی آخر شیطان آنها را وسوسه 
کرد و مرتکب گناه شدند. همین که مرتکب گناه شدند خدا به 
آنها گفت: دیگر اینجا جای گناهکار نیست؛ شما را می فرستم 
زمین؛ اینجا راحت زندگی می کردید، آنجا باید با کد یمین 
و عرق جبین زندگی کنید. پدربــزرگ و مادربزرگ ما را از 
بهشت بیرون کردند، آمدند روی زمین. کم کم بچه های آدم 
به کار و تســخیر کردن زمین عادت کردند و از همین زمین 
برای خودشان یک بهشت جدید ساختند. از چشمه های آب 
زلال و رودخانه ها و جنگل های زمیــن و از باران و همه چیز 
زمین استفاده کردند. ناگهان اولاد آدم مرتکب گناه و خطای 
دوم شــدند. همچنان که وقتی گناه اول را مرتکب شــدند 
محکوم شدند که از بهشت بیرون بروند، متأسفانه در اثر گناه 
دوم باز محکوم اند به بیرون رفتن از این بهشت. ]خطای دوم[ 

جز انقلاب صنعتی و اختراع ماشین چیز دیگری نیست.

این بحران ها ناشی از ماشین نیست
اما ما هرگز معتقد نیستیم این بدبختی که امروز به نام آلودگی 
محیط زیست و به نام کاهش منابع انرژی در دنیا به وجود آمده 
و این بحرانی که در اثر - به قول خودشان - ازخودبیگانگی 
بشر پیدا شده است، یعنی تولید و مصرف بیش از حد، بدون 
اینکه مورد نیاز باشد و اینکه انسان مسخر ماشین شده است، 
اینها گناه ماشین است؛ گناه ماشین و صنعت و علم نیست؛ 

پس گناه کیست؟
در آن مثل شاگرد جن گیر گفتم که یک جن قبلًا در شیشه 
بود، بعد آزادش کرده، حالا نمی تواند آن را مهار کند، و گفتند 
آن جن همین ماشین اســت. ما می گوییم آن جنی که در 
تسخیر بشر بود و بشر از وجودش استفاده می کرد و او را طبق 
آن مثل در شیشــه می کرد و هر وقت می خواست بیرونش 
می آورد، آن جن خود انســان اســت یعنی آز انسان است، 
خلق وخوی خود انسان است، آن چیزی که در زبان دین به 
او »نفس اماره« می گویند. تنها وردی که می تواند این جن را 
مسخر کند و در اختیار بگیرد، هر وقت خواست از او کار بگیرد 
و هر وقت خواست او را در شیشه کند، آن ورد جز ورد الهی که 

نامش ایمان است چیز دیگری نیست.
چرا گناه خودتان را به گردن ماشین می اندازید؟! انسان آزش 
آزاد شــده اســت! آن خطایی که به موجب آن انسان بار دوم 
محکوم شود از بهشت زمین رانده شود، انقلاب صنعتی نیست، 
انقلاب ضد ایمان و مذهب است که در دنیای اروپا پیدا شد. آن 
روزی که گفت ما بدون ایمــان می توانیم زندگی کنیم. پس با 
وجود آنچه خود فرنگی ها این بحران های مادی را مولود ماشین 
می دانند و ماشین، صنعت، تکنیک و انقلاب صنعتی را مسئول 
این بحران ها می دانند و راه برگشت هم ندارد )بدیهی است که 
انسان نمی تواند به قول خودشان به عصر الاغ برگردد، هواپیما 
را رها کند و برود شترسواری و قاطر سواری و اسب سواری کند( 
و می گویند جبر است؛ اینطور نیست، مسئول ماشین نیست، 
مسئول باز هم انسان اســت. راه برگشت هم دارد. راه برگشت، 
بازگشت به ســوی حق و به سوی ایمان اســت، و همه اینها از 
سوء رابطه انسان با انسان پیدا می شــود نه از سوء رابطه انسان 
با صنعت خودش یا با طبیعت. ســوء رابطه انســان با انسان از 
سوء رابطه انسان با خالقش و با خدای خودش پیدا می شود. اگر 
رابطه انسان با خدایش درست باشد رابطه انسان با انسان درست 
است. رابطه انسان با انسان که درست باشد صنعت جامد جماد 
مرده، می شود برای انسان و در دست انسان، مانند یک بیل، در 
هر حدی بخواهد اســتفاد کند می کند و در هر حدی بخواهد 

استفاده نکند نمی کند.

محمدصادق عبداللهی؛ روزنامه نگارگفتمان اسلام
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هفته های گذشــته در این هیاهــوی بازار 
کنســرت ها و نمایش ها و تبلیغات گسترده 
شهری، نمایش -موســیقی »کافه عاشقی« 
به نویسندگی و کارگردانی جلال الدین دری 
و آهنگسازی پیمان خازنی در فرهنگسرای 
نیاوران روی صحنه رفت؛ نمایشی برگرفته از 
داستان لیلی و مجنون نظامی گنجوی و جامی 
که با نگاه موسیقایی کارگردانش، موسیقی 
سنتی ایران جایگاه خاصی را در این نمایش 
به خود اختصاص داده بود. به گونه ای که علاوه 
بر حضور نوازنــدگان روی صحنه، بازیگران 
تمامــا خوانندگان جوان موســیقی ایرانی 
بودند. خوانندگانی کــه در همین هیاهوی 
داغ کنســرت های پاپ و تلفیقی کمترین 
حمایت را دیده اند. برای نخستین بار نیست 
که جلال الدین دری نگاه ویژه ای به موسیقی 
دارد؛ چراکه او قبلا در فیلم »نرگس مست« 
به زندگی موزیســین های برجســته ایران 
پرداخته  یا در تئاتر »ترانه های شرقی« توجه 
و حمایتش از موســیقی ایرانی را نشان داده 
اســت و این بار نیز در نمایش کافه عاشقی 
تلفیقی از ادبیات کهن و موسیقی اصیل را به 

مخاطبانش ارائه داد.

نمایش کافه عاشقی تازه ترین کار 
شماست که در تلفیق با موسیقی اجرا شده 
است. یکی از شــاخصه های پررنگ کار شما 
بهره مندی از موسیقی و نگاه تان به موسیقی 
ایرانی در کارهایتان اســت. چــه در فیلم 
سینمایی »نرگس مســت«، چه در نمایش 
ترانه های شــرقی و به تازگی نیز در نمایش 
کافه عاشقی؛ جایگاه پررنگ موسیقی ایرانی 
را می بینیم. این دیدگاه موســیقایی از کجا 
می آید؟و چقدر معتقد به این هســتید که 
درکارهای هنری، موســیقی می تواند حرف 

اول را بزند؟
من فکر نمی کنم در آثار نمایشی، چه فیلم و چه 
تئاتر، موسیقی باید حرف اول را بزند چون حرف 
اول را قصه یا داســتان می زند. در نمایش کافه 
عاشــقی ۳ نوازنده )پیمان خازنی، ملینا فرجی، 
کیارش بیــات( و ۴خواننده )فایضــه کامیاب، 
علیرضا شفائی و هیوا سیفی زاده( حضور داشتند 
که اگر می خواســتند به تنهایــی و بدون بخش 
نمایش کنسرت برگزار کنند کارشان به جذابیت 
همراهی با نمایش نمی شــد امــا به دلیل تلفیق 
موسیقی شان با یک داستان و نمایش، کار کمی 
متفاوت تر شده است همانطور که این نوع کارها 

بدون موسیقی جلوه خاص خودش را ندارد.
معتقدم موســیقی ســنتی ما به دلیل رخوت و 
رکودی که در اجرا و نوع برگزاری اش ایجاد شده 
اســت، کم کم به حالت موزه ای تبدیل می شود؛ 
یعنی ما تا ۱۵سال آینده خواننده موسیقی سنتی 
نخواهیم داشــت. کما اینکه امروزه هم خیلی از 
خوانندگان موسیقی ســنتی که در این مکتب 
درس خوانده اند و در این حوزه فعالیت کرده اند 
خودشان را به سمت موسیقی پاپ یا پاپ سنتی 
می اندازند. همین مســئله سال هاست برای من 
به صورت هشدار درآمده که این ژانر از موسیقی 
به دلیل سیاست های دولت و عدم حمایت، کم کم 
حالت موزه ای پیدا می کند و بعد از مدتی از بین 
خواهد رفت و این در حالی اســت که مهم ترین 
ویژگی بارز موسیقی سنتی ایران، داشتن اصالت 
اســت. امکان ندارد با موســیقی ســنتی ایران 
بتوان یک کلمه مهمل خواند. درواقع کســوت و 
شخصیت این موسیقی اجازه نمی دهد که با آن 

اشعار بی ربط و ســخیف خوانده شود و حتی اگر 
شعر کلاسیک همچون اشعار حافظ و سعدی و 
عطار نباشد قطعا باید شاعری درحد آنها توانسته 
باشد شعر بگوید که بشود با این موسیقی خواند. 
بنابراین محتــوا و مفهوم این موســیقی که به 

مخاطب ارائه می دهیم برایمان مهم است.
وقتی ما موســیقی و تئاتر را با هم در کاری ارائه 
می دهیم فارغ از برابری هنری، موسیقی و ترانه 
در خدمت نمایش است. در نمایش کافه عاشقی 
نیز چنین بود؛ یعنی همه تصنیف ها و آهنگ هایی 
کــه خوانده می شــد بــه نوعــی دیالوگ های 
خوانندگان بود که راستای پیشبرد متن نمایش 
گفته می شــدند و تنها تصنیــف غیرمرتبط با 
نمایش، تصنیف »چشــم جادو« بود که در آن 
نیز سعی کردیم با حرکت نوازندگان روی سن به 

نوعی آنها نیز در بازیگری دخیل شوند.
داســتان لیلی و مجنون به خاطر 
ملودیک بودن آن انتخاب شــده اســت  یا 
خودتان در پردازش داســتان، موسیقی را با 

آن همراه کردید؟
برای نوشــتن این کار 2نمایش داشــتیم؛ یکی 
نمایش امروزی که داشت اجرا می شد و دیگری 
نمایش لیلــی و مجنون که در بطــن کار بازی 
می شد. در نوشــتن بخش های قدیمی من کل 
منظومه لیلی و مجنون نظامی گنجوی را خواندم 
و احساس کردم شاعر چندین بیت را برای توضیح 
روند داستان سروده است که از حوصله مخاطب 
خارج بود. من با حذفیات بســیاری آن ابیاتی را 
انتخاب کردم که در عین حال که جنبه شاعرانگی 
دارد، احساس و خصوصیات نمایشی هم داشته 
باشــد. به همین خاطر به ســراغ داستان لیلی و 
مجنون جامی هم رفتم و بسیاری از ابیات جامی 
را نیز در کار وارد کردم. درواقع در بخش های از 
نمایش، بازیگر روایتگر داســتان از زبان نظامی 

است ولی جوابش را جامی می دهد.
به طور کلی ابیات براساس نمایشی بودن، محتوا و 
جنس کلمات برای نمایش کافه عاشقی انتخاب 
شده اند. هر چند که ۴سال پیش نیز این نمایش با 
آهنگسازی و بازی اشخاص دیگری اجرا رفت اما 
این بار با یک رویکرد جدید آن را به مدت ۱۰شب 

در فرهنگسرای نیاوران به روی صحنه بردیم.
در »کافــه عاشــقی« در کنــار 
خوانندگانــی که خودشــان بازیگر بودند، 
گروه موسیقی روی صحنه و به عنوان بخشی 
از صحنه حضور داشــتند.این حضور گروه 
موسیقی به واسطه همان توجه به موسیقی 
ایرانی شــکل گرفته  یا اینکه از دیدگاه شما 

به عنوان کارگردان، آنها هم بخشی از نمایش 
بودند؟

بخشی از نمایش بودند. اینگونه نمایش ها را شاید 
بتوان با اپرت یا اپرا های خارجی مقایسه کرد که 
موسیقی و نمایش در هم تنیده شده اند اما اینجا 
برایش واژه درستی نداریم. اگر دقت کنید حتی 
در تصنیف »چشم جادو« نوازندگان روی صحنه 
جا به جا می شــدند. من دلم می خواست اینها در 
یک جاهایی بازی هم بکنند ولی متأســفانه به 
دلایل مشکلات خود سالن و بچه ها، غیر از همان 

یک صحنه، امکان پذیر نبود.
با توجه به انتخاب اشعاری از نظامی 
و جامی، می توان گفت اول متن انتخاب شده 
بعد موسیقی رویش قرار گرفته  یا هر دو در 

یک مسیر با هم پیش رفتند؟
در کارهای اینچنینی اول باید متن انتخاب شود 
بعد موســیقی برای آن ساخته شــود. همانطور 
که در بالاتر به آن اشــاره کردم ایــن نمایش با 
ملودی های دیگر سال۹۷ در سالن شهرزاد اجرا 
شده اســت و شــاید تنها تغییری که در اجرای 
کنونی رخ داده اســت اینکه من تمایل داشتم از 
خود خواننده ها به جای بازیگر استفاده کنم. البته 
مطمئن نبودم چقدر این دوســتان را می توانم 
وادار به بازی کنم، به همین دلیل نوع نوشــتن 
دیالوگ های مــن در طول تمریــن دائما تغییر 
می کرد تا ببینم توان ایــن عزیزان در برابر بازی 
چقدر است. در اجرای ۳سال پیش نقش مرشد 
را آقای مهیار شادروان، خواننده موسیقی سنتی 
داشتند که برای اجرای امسال مجبور شدم کل 
بخش آوازی ایشان را حذف و دیالوگ را جایگزین 
کنم. مرشد در آن اجرا مرد و خواننده بود و در این 
اجرا نقش مرشد را یک زن ایفا می کرد؛ درواقع 
من با آوردن خانم صباغ به عنوان مرشــد سعی 
کردم بخش نمایش را تقویــت کنم و به منظور 
انتقال کلی مفهوم داســتان از راوی بهره بردم تا 
روند داستان کمی کوتاه تر شــود که از حوصله 
مخاطب نیز خارج نشود؛ چرا که مخاطب امروزی 
توان گوش دادن به موســیقی سنتی را بیشتر از 

2ساعت ندارد.

چقدر از کیفیت کار خوانندگانی که 
در نمایش کافه عاشقی هم کار خوانندگی را 
ایفا می کردند و هم بازیگری رضایت داشتید؟

در کار هنــری هیچ وقــت نمی تــوان رضایت 
صد درصدی از خروجی داشته باشیم. در اجرای 
۳ســال پیش بســیاری از خوانندگانی که برای 
کار دعوت می شــدند می گفتند مگر می شــود 

هم بازی کرد و هم آواز خواند و تصوری از اینکه 
بخواهند روی صحنه دراز بکشند و بخوانند هم 
نداشــتند و احساس می کردند شــاید مسخره 
می شود یا به ســاحت آن موسیقی برمی خورد و 
یا شاید سخت شان بود و یا هر دلیل دیگری. اما 
در این اجرا خوانندگان با توجه به جایگاه کاری 
خودشان پذیرفتن به پذیرش بازیگری با درنظر 
گرفتن همه شــرایط برای اجرا و بازی. بر همین 
اســاس می توانم بگویم که بچه ها در طول این 
چند ماه تمام تلاش شــان را برای رسیدن به آن 
چیزی که مورد نظر بوده، انجام دادند. شاید اگر 
زمان بیشــتری برای تمرین داشــتیم  یا انگیزه 
بیشتر، خروجی هم به همان نسبت بهتر می شد. 
بچه های گروه در حالی 2ماه تمرین را گذراندند و 
دائما برای کاری تلاش می کردند که معلوم نبود 
نمایش مجوز می گیرد یا خیر. برای نمایشی وقت 
گذاشتند که قرار نبوده از جایی دستمزد بگیرند 
و می دانستند قرار نیست کسی هم از آن حمایت 
کند و البته دائما هم تذکر می گرفتند که ممکن 
است جلوی کار گرفته شود. من با درنظر گرفتن 

همه این شرایط از بچه ها راضی هستم.
فکــر می کنید تلفیــق ادبیات و 
موســیقی چقدر می تواند به رشد کارهای 

هنری کمک کند؟
بدون ادبیات هیــچ هنری وجود نــدارد. اول از 
همه ادبیات است. به نظر من ریشه تمام مکاتب 
هنری از ادبیات گرفته شده است. ادبیات بخش 
جدایی ناپذیر فرهنگ و هنر است و چون امروزه 
از ادبیات جدا شــده ایم در مســائل فرهنگی در 
بخش ســینما و تئاتر و موســیقی و نقاشی نیز 

ضعیف شده ایم.
در شــرایط کنونی که ســلیقه 
شــنیداری جامعــه تغییر کــرده، اجرای 
نمایش هایــی نظیر کافه عاشــقی با حضور 
جوانان موزیســین که کارشــان مبتنی بر 
موسیقی اصیل ایرانی است چقدر می تواند 
ذهن وگوش جوان امروزی را به ادبیات کهن و 

موسیقی اصیل جذب کند؟
اگر این اتفاقات به ندرت صورت می گیرد به خاطر 
کم کاری متولیان فرهنگی اســت. امسال سال 
نظامی است. در کشور کنگره نظامی برگزار شده و 
تئاتر ما درباره او اجرا رفته اما بدون کوچک ترین 

حمایتی.
چه توقعی می شود داشت. من الان که میانسال 
هســتم باید به جوانان بگویم که شما می توانید 
به جای اشعار و موسیقی سخیف گوش دادن به 
سراغ ادبیات غنی و موسیقی اصیل ایرانی بروید 
و حتی با لیلی و مجنون و شیرین وفرهاد عاشقی 

کنید و زندگی تان را جلو ببرید.
اینها به شــما یک وقاری می دهد که اگر دنبال 
کنید، امضا، انشا و شــیوه حرف زدنتان را ارتقا 
می دهد. خواندن این کتاب هــا دیدگاه بزرگی 
به زندگی می دهد. ما این قبیــل نمایش ها را به 
صحنه می بریم ولی باید حمایت شــود تا تأثیر 
داشته باشند نه اینکه به جلوگیری از ادامه اجرا 

تهدید شویم.
متأسفانه این مسائل در شــرایطی رخ می دهد 
که مسئولان فرهنگی با مبتذل ترین کنسرت ها 
و موســیقی ها، تئاترها و فیلم های ســینمایی 
مخالفتــی ندارنــد و واقعا تأســف آور اســت 
مملکتی که مدعی فرهنگ چند هزارساله است 
مبتذل ترین فیلــم وتئاترها و کنســرت هایش 

صدرنشین است.
در بســیاری از کشــورها برای اجرای کارهای 
مبتنی بر ادبیات و موسیقی اصیل شان بیشترین 
هزینه را می کنند اما کنگــره نظامی در ایران با 
داشــتن بودجه های کلان حتی نیم نگاهی نیز 

به  کار ما و البته کارهایی از این قبیل نمی کند.

موسیقی سنتی ایران، موزه ای می شود 
گفت وگو با جلال الدین دری به مناسبت اجرای نمایش – موسیقی »کافه عاشقی«

مسئله آزاردهنده عدم حمایت است
من در کار قبلی که عنوان »ترانه های شــرقی« را داشــت از حضور حجت اشرف زاده، 
خواننده، بهره بردم. ایشــان بنا بر جدول کاریشان یک زمان محدودی را برای همکاری 
به ما ارائه دادند که بر همان اساس ما خیلی کم ایشان را برای تمرین داشتیم، هر چند که 
گروه نمایش تمرینات خودش را داشت اما در کنار این خواننده تمرین کمی صورت گرفت 

و برای اجرا هم در همان زمان، محدودیت داشتیم. به همین دلیل 
همیشــه می گویم که محدودیت زمان افراد چهره مهم ترین 
معضل ماست. از سوی دیگر چون با برگزاری کنسرت هایشان 
در چند سانس هم مخاطب زیادی دارند و هم دستمزدشان 
محفوظ است، کمتر حاضر می شوند در نمایشی بخوانند و هم 
بازی کنند که مجبور هم باشند کلی متن و دیالوگ حفظ کنند، 

آن هم برای یک نمایش 10شبه. معلوم است که خوانندگان 
چهره این همه وقت برای پول اندک تئاترها نمی گذارند؛ 

ما که برای نمایش مان که براســاس داستان های 
نظامی و جامی است نه سرمایه گذار داشتیم و نه 
تهیه کننده و نه از جایی حمایت شــدیم. هر چه 
بود به صورت خودجوش صورت گرفته است. من 
معتقدم کار فرهنگی کردن همیشه نیازمند از 
دست دادن یکسری چیزهاست؛ یا پولت را باید 
از دست دهی یا زمانت را. اینها برای بچه های 
گروه ما مهم نیســت فقط مسئله آزاردهنده 

عدم حمایت است.
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ت 
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یک تجربه گری خودخواسته 
وقتی از موســیقی ایرانی سخن به میان 
می آوریم ذهن ما ناخواســته به ســمت 
جنســی از موســیقی می رود که دارای 
ویژگی ها و مناسبات فرهنگی خاص است 
و در چنین مواقعی بــدون فوت وقت به  

موسیقی ردیف دستگاهی می رسیم. چرا موسیقی دستگاه؟ 
طبیعی اســت که در دوره قاجار به دلیل تغییرات اساســی 
پیش آمده در جامعه، موســیقی نیز دســتخوش تغییراتی 
می شود و این تغییرات به شــدت چهره بیرونی موسیقی را 
عوض می کند. در واقع موســیقی مقامی ما به همت عشاق 
موسیقی، در کنار هم ردیف شد و موســیقی دستگاهی پا 

گرفت.
اگر همین میل به جهش را منجمد کنیــم و با این روزهای 
موسیقی ایران مقایسه کنیم متوجه یک فصل مشترک در 
آن خواهیم شد و آن چیزی نیست جز میل به تغییر و فرار از 
قالب های موجود. البته با این تفاوت که امروزه حاضریم به هر 

قیمت انجامش دهیم!
کافی است برای امروز جامعه و واژه» هر قیمتی«به عزیزانی 
که اکنون پرچمداران جامعه اند نگاهــی بیندازیم، آن وقت 

متوجه مفاهیم پنهان در واژه به هر قیمتی خواهیم شد.
با این اوصاف در شبانه روز با آثاری مواجه می شویم که از رگ 
و پی گذشته اند و سنگ بنای آنها محفوظ است و تجربه گری 

تنها عامل جلو رونده هنر آن هاست.
تجربه موسیقی »کافه عاشقی« جذاب به نظر می آید که دلیل 
آن نیز وام گرفتن از خرده فرهنگ های گذشته و تجربه گری 

خودخواسته مؤلف آن است.
وقتی از مؤلف سخن به میان می آید، یعنی خالقی که طبق 
این تعاریف می بایست گذشــته را به خوبی بشناسد و امروز 

را ترسیم کند.

نقش موسیقی در کافه عاشقی پررنگ بود و گاهی اوقات نیز 
در کفه ترازو از نمایش پیشی می گرفت.

البته این اتفاق مبارک اســت و حســن نگاه نویســنده و 
کارگردان اســت که از شــناخت و تأثیر از موسیقی روزگار 

خودش، اشباع شده و اکنون مشغول عشق بازی است.
البته این میزان از عشق و دلدادگی به موسیقی در سینما و 
تئاتر مسبوق به سابقه است، طوری که در آثار زنده یاد علی 

حاتمی می توان علاقه اش را به موسیقی به وضوح دید.
ما در دلشدگان اثری را تماشا می کنیم که موسیقی عاملی 
حیاتی اســت در آن و به غیر از داستان که از جمع موسیقی 
و موسیقیدان برخاســته، خود نیز پابه پای دیالوگ ها برای 
جلو بردن داستان در ذهن مخاطب مؤثر است. این هم نشان 
از اهمیت موسیقی در داستان مهم تر از آن شناخت و درک 

عمیق خالق از موسیقی ایرانی دارد.
به میان آوردن نام زنده یاد حاتمی توســط نگارنده، به دلیل 
ایجاد نوستالژی هایی است که پیش تر توسط حاتمی در تاریخ 
شکل گرفته است. این شیدایی  و دلدادگی را امروز در کافه 

عاشقی می توان حس کرد.
فقط حرف آخر این اســت که »درین زمانه بی های و هوی 
لال پرســت« کار مؤلف یا مؤلفان اینگونه آثار بسیار سخت 
است چون هیجانات سیاسی و اجتماعی و اقتصادی همان 

چوبی است میان چرخشان.

بیا نزدیک تر 
 سهراب پورناظری  پس از سال ها قطعه ای را 

در مقام خواننده منتشر کرد 

ســهراب پورناظــری )آهنگســاز و خواننــده 
نامدار( قطعه  »بیا نزدیک تر« را با آهنگســازی و 

خوانندگی خود منتشر کرد. 
بــه گــزارش همشــهری، شــعر این قطعــه را 
»شــیوا فضل علی« نوشــته و »آرش لامیه« آن 
را تنظیــم کرده اســت. ایــن آهنگســاز، پیش 
از ایــن نیز ســابقه خوانــدن در کنســرت های 
گــروه »شــمس« بــه سرپرستی »کیخســرو 
پورناظری« را داشــته اســت. »بیــا نزدیک تر« 
 یکــی از قطعاتــی اســت که قــرار اســت در 
کنسرت-نمایش »ســی صد« برای نخستین بار 
اجرا شود. سی صد براســاس موسیقی تهمورس 
پورناظری و با خوانندگــی رضا بهرام روی صحنه 
می رود.  این کنسرت-نمایش به کارگردانی امیر 
جدیدی و با تهیه کنندگی حســین توتون چیان 

تیرماه در سعدآباد اجرا می شود.

آلبوم موسیقی »رَست« منتشر شد

 آلبوم بی کلام »رَست« با توجه به داشته های موسیقی سازی  
و نگاه به ادوار ریتمیک، بیانی تازه از این فرم موسیقی را دنبال 
می کند، طرح های بداهه و ارکستربندی قطعات به شیوه ای 

است که بیان مختص به خود را برای شنونده به همراه دارد.
به گزارش همشــهری، در این مجموعه ۱۵ قطعه با نام های 
جرعه، گردون، باغ هــای فیروزه، هردم، گدار، فن، مشــرق، 
تفتان، لحن، سماوی، گلبرگ، خیز، نارا، افراز و رست به چشم 
می خورد که نوازندگانی چون یاشار اطاعتی )کمانچه(، وحید 
اســداللهی )ناقارا(، آنار اطاعتی )ویلنسل(، آفرین نظری جو 
)قانون(، رضا اسداللهی )بندیر و ناقارا( و بهنام معیریان در آن به 
اجرا پرداخته اند. یاشار اطاعتی بعد آلبوم ویرانه آباد، سحرگاه، 
ایرا و تاخت، رســت را به عنوان پنجمین اثر مســتقل خود 
منتشر کرده است. در کارنامه کاری یاشار اطاعتی همکاری 
با هنرمندانی از هند، آرژانتین ارمنستان، شیلی و... حضور در 
فستیوال های موسیقی بین المللی همچون ترکیه، اوکراین، 
بولیوی، الجزایر، تونس، ونزولا و ارمنستان به چشم می خورد 

که نشان از فعالیت این هنرمندان در سطح بین المللی دارد.
آلبوم موسیقی »رَست« به آهنگسازی یاشار اطاعتی را  نشر 

نوفه به صورت فیزیکی و مجازی منتشر کرد.

 کنسرتی برای
 بیگجه خانی و پرویز مشکاتیان

ساز استاد، یاد استاد  به همت »بنیاد رودکی«

گروه ســازهای ایرانی بنیــاد رودکی در تاریــخ ۱۷ تیرماه 
کنسرتی را به سرپرستی حامد فکوری و آواز اشکان کمانگری 

در تالار رودکی تهران برگزار می کند.
به گزارش همشهری، کنسرت گروه ســازهای ایرانی بنیاد 
رودکی با عنوان »ساز اســتاد، یاد استاد« ۱۷ تیرماه ۱۴۰۱ 
ساعت 2۱:۳۰ به سرپرستی حامد فکوری و خوانندگی اشکان 

کمانگری در تالار رودکی تهران برگزار خواهد شد.
در این کنسرت آثاری از غلامحســین بیگجه خانی و پرویز 
مشکاتیان از اســتادان موســیقی اصیل ایرانی اجرا خواهد 
شد.سازِ استاد، یادِ اســتاد عنوان  سلسله برنامه هایی است 
که از این پس در تجلیل از استادان موسیقی ایرانی، به همت 
»بنیاد رودکی« و به پیشنهاد شــورای هنری ارکستر ملی 

ایران برگزار خواهد شد.

آلبوم

کنسرت

نوا

پیمان خازنی؛ آهنگساز و نوازنده تاریادداشت

دریچه

سحر طاعتی
روزنامه نگار گفت وگو

بازگشت محمد معتمدی 

تازه ترین کنســرت محمــد معتمدی خواننده موســیقی 
ایرانی پس از وقفه ای چهار ساله، روز بیست و هفتم تیرماه 

سال جاری در تالار بزرگ وزارت کشور برگزار خواهد شد.
به گزارش همشهری، محمد معتمدی که طی سال های اخیر 
از منتقدان همیشگی روند برگزاری کنسرت ها و شیوه فروش 
بلیت اجراهای زنده بوده درباره این کنسرت موسیقی نوشته 
است: »پس از ۴ســال دوباره در تهران روی صحنه خواهیم 
رفت. اسپانسر یا حامی مالی نداریم و مثل همیشه بیلبورد 

هم نداریم. فقط شما را داریم و البته خدا را. به امید دیدار«.
این خواننده موســیقی ایرانی که در ســال های اخیر علاوه 
بر فعالیت در حوزه موســیقی ردیف دســتگاهی ایران در 
حوزه هایی چون موســیقی پــاپ هم فعالیت کــرده و آثار 
مختلف او در این زمینه با استقبال مخاطبان روبه رو شده در 
کنسرت پیش رو قرار است قطعاتی چون »آرام من«، »حالا 
که می روی«، »کویر«، »سوگند«، »مژده باران«، »دستم را 
بگیر«، »می نویسم عشق«، »باور نمی کنی«، »گل سنگ«، 
»سفری در شب«، »ای ایران« و تعدادی دیگر از آثار منتخب 

و پرطرفدار خود را برای طرفداران اجرا کند.
معتمدی چندی پیش بود که قبل از اجرای زنده خود در شهر 
کاشان در مراسم افتتاحیه فستیوال بین المللی موسیقی »فزِ« 
کشور مراکش روی صحنه رفت. این خواننده موسیقی ایرانی 
که برای سومین بار بود که در این فستیوال موسیقایی حضور 
پیدا می کند، در اجرای افتتاحیه همراه با یک ارکستر بزرگ 

به اجرای برنامه پرداخت.
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